
ماجرای »پلیکان« ایرانی به کنیا رسید

نگاه
حسین کاظم  زاده؛ استاد حوزه و دانشگاه

رهبر انقلاب در دیدار طلاب و روحانیون سراســر 
کشور با اشــاره به اهمیت مقوله تبلیغ در جامعه، 

نسبت به امر تبلیغ در حوزه های علمیه، ابراز نگرانی کردند.
شاید به ذهن تان این طور برسد که حوزه ها که کاری جز تبلیغ ندارند و در ایام 
به خصوصی مثل محرم و صفر و رمضان و ایام تبلیغی دیگر هم به صورت سنتی، 

تبلیغ می روند. پس ریشه و دلایل این نگرانی چیست؟
می توان دلایل این نگرانی را در موارد زیر فهرست کرد:

1  در فرهنگ رایج حوزه، تبلیغ، اولویت اول محسوب نمی شود و یک مبلغ مثلا 
نسبت به یک محقق، جایگاه پایین تری دارد و این ارزش تبلیغ را در ذهن طلبه 
پایین می آورد و حال آنکه اهداف مختلف دین به واسطه تبلیغ محقق می شود؛ 
چه اقامه قسط و عدالت اجتماعی، چه تشکیل نظام اسلامی و چه اقامه معروف 
همگی در گرو تبلیغ است. اینها همه بدین خاطر است که تبلیغ یعنی رساندن 

پیام دین به ذهن و قلب مردم.
2  بدون تبلیغ، ایمــان مردم که پایه اصلی حفظ نظام اســت، از بین خواهد 
رفت و دچار استحاله فرهنگی خواهیم شد و معروف و منکر جای هم خواهند 
نشست، مظلوم و جلاد تشخیص داده نمی شوند. به تعبیر امام خمینی سیلی ای 
خواهیم خورد که تا مدت ها اثرش باقی خواهد ماند. این یکی، رهبر را از وضعیت 

تبلیغ نگران می کند.
3  تبلیغات را اگر جدی نگیریم، از حرام های الهی، قبح زدایی خواهد شــد و 
همان بلایی که دنیای غرب، گرفتارش شــده، گریبان ما را هم خواهد گرفت. 

ارزش خانواده از بین می رود، حرمت ها شکسته می شود و...
با همه این اوصاف، حوزه علمیه چه در تولید محتوا و چه در روش های به روز و 

متناسب با مخاطب با سطح آگاهی بالا، آمادگی لازم را ندارد.
مخاطب امروز در آشفته بازار فضای مجازی، باید صدای قوی و رسایی را بشنود 

تا اثر بگیرد. حتی در این فضا، خانواده ها تاثیرات تربیتی شان کم شده.
امروز نمی توان صرفا با تکیه بر محتوا و ابزارهای ســنتی، تبلیغ یعنی رساندن 
پیام دین به ذهن و قلب مخاطب را انجام داد. هر چند شــیوه های سنتی، مثل 
منبر، ابزارهای بی بدیلی هستند که باید حفظ شوند. ولی استفاده از ابزارهای 
نوین تبلیغی هم یکی از ضرورت هاســت که در این قســمت هم کمیت حوزه 

لنگ می زند. 
علاوه بر اینها سطح گسترده نیاز در کشــور از مدارس و دانشگاه ها تا نهادها و 
سازمان ها، مساجد و هیئات، و ده ها بســتر تبلیغی دیگر، نیاز به تربیت مبلغ 
مناسب هر کدام از این بسترها دارد که باز هم در این مورد، کما و کیفا کاستی 

مشاهده می شود.
به شــهادت خود رهبر انقلاب در همین جلســه، بســیاری از مساجد کشور 
نیستند و فقط زمان نماز باز هستند و یا در همین تهران و نه شهرستان ها  احیا 

نبود یک طلبه خوش فکر و خوش ذوق در برخی ارگان ها کاملا مشهود است.
همه اینها را اگر بخواهم در یک جمله آسیب شناسی کنم، این می شود که حوزه 
خود را در جایگاهی که رهبری مستفاد از دین، از حوزه ها انتظار دارد، نمی بیند 

و آن رسالت اقامه دین در جامعه است.
 سوال اساسی این است که حوزه دقیقا مسئول تحقق چه چیزی در کشور است، 
کشته های کرونا زیاد شود، یقه وزارت بهداشت را می گیریم؛ حوزه پاسخگوی 
کدام نیاز مشخص در کشور است که هم مردم بدانند و هم خود طلاب؟ شاید سرّ 
برگزار نشدن ثابت جلسات سالانه رهبر انقلاب با حوزه هم همین باشد که روشن 

نیست با مسئول چه بخش مشخصی در حال گفت و گو هستیم.

 سرّ  نگرانی رهبر انقلاب 
در دیدار طلاب ســخنان رهبری همیشــه پرنکته و مهم اســت، 

امــا گاهی  جــز حکیمانه بــودن، میخکوب کننده 
و حیرت آور اســت؛ شــبیه سیلی ای اســت که به 
یک انسان خواب آلود در ســرما می زنند تا نمی رد. 
این بار ســخنان ایشــان با حوزه علمیه، یکی از همین موارد بود؛ نهیبی که بر 
ســر حوزه های علمیه زده شــد، جدی بود. متفاوت بود. پر از درد بود. هشدار 
درباره »سیلی خوردن اسلام« و نقش حوزه در این ماجرا نکته ای نبود که بتوان 
به راحتی از کنار آن عبور کرد. ایشان درباره تبلیغ به عنوان یکی از شئون جدی 
حوزه های علمیه به صراحت فرمودند که من »نگرانم«. مســئله را برای همه 
طلاب و  حوزویان و علما و مراجع و نهادها و مسئولان حوزوی آشکارتر نموده 
و گفتند تبلیغ در رأس امور است. این یک سخن مهم و  حیاتی بود. باز عده ای 
سرشــان را در لاک درس و بحث و هیأت علمی و مدارج حوزوی و درس های 
متداول روزانه شان فرو نکنند و خود را به نشــنیدن نزنند و جملات ایشان را 

تحریف نکنند و نگویند همین کارهایی که می کنیم، خوب است.
حوزه باید بیدار شود. حوزه باید نطقش باز شود. حوزه بسیار جلو تر و ارتقا یافته تر 
از پیش از انقلاب است، لکن بسیار عقب تر و جامانده تر از نیازهای امروز کشور.

در ماجرای اغتشاشات و حمله همه جانبه رسانه ای و فرهنگی دشمن، سکوت 
علما و حوزویان  یا بیان سخنان دوپهلو و پرلکنت، آزار دهنده بود. مسئله های 
ذهن جوانان زیاد شده و تلاش ما عمامه به ســر ها چند برابر نشده و باید نگران 
بود؛ نگران لعنتی باشیم که زمین و آسمان به عالمی می دهد که در هنگامه نیاز 

فکری جامعه، سکوت می کند.

راه چاره چیست؟
 اولا باید باورهای خود را مرور کنیم. هویت طلبگی به پیش قراولی امت و امامت 
او ست. همه امور دیگر شــئون و لوازم همین هویت است. پس هر زمان نقشی 

اجتماعی پررنگ تر می شود. 
ثانیا باید عموم طلاب و حوزویان »سبک زندگی« خود را بر این اساس ویرایش 
کنند. اگر در طول سال چند دهه خاص به تبلیغ اختصاص می دادند، اکنون باید 
برنامه ثابت روزانه برای تبلیــغ در زندگی خود قرار دهند؛ همه طلاب کوچک 

و بزرگ.
ثالثا باید ارتباطات اجتماعی و فامیلی و خانوادگی خود را بر این اساس تشدید 

کنند و ارتباطات جدید اجتماعی ایجاد کنند.
رابعا باید حوزه های علمیه کاری کنند که همه مردم مبلغ شوند. جهاد تبیین 
یک جهاد همگانی اســت. حوزه باید این جهاد همگانی را حقیقتا فراگیر کند. 
هر کســی در این روزگار باید آنچه می داند و می فهمد، در این جنگ شناختی 

مقابل دشمن بیان کند. روشنگری می تواند رخنه ها و وسوسه ها را نابود کند.
خامسا نیاز به شــناخت و اندیشــه و زاویه نگاهی متفاوت و طلبگی به امور 
داریم. بدون زاویه نگاه درست قدرت تحلیل درســت نخواهیم داشت؛ قدرت 
تهاجم به بنیادهای اندیشه غرب نخواهیم داشــت. پس باید اندیشه متناسب 
با ماموریت جدید را به دســت آورد. اگر جامعه محتاج »امید ایمانی« اســت، 
معلوم اســت که زاویه نگاه عمیق و راهبردی توحیدی ضروری است. ویژگی 
فضای رســانه ای جدید، سطحی شــدن و خالی شدن از پشــتوانه های فکر و 
اندیشه است. باید صحنه از اندیشه های عمیق و راهبردی پر شود تا زاویه نگاه 
 عمومی ارتقا یابد و قدرت تحلیل رشــد کرده و فضا مملو از تبیین و بیان و نور

 شود.
حوزه باید در مستوای اندیشه رهبری جامعه وارد شود. اگر اسلام سیلی بخورد 
و از کبائر قدم به قدم قبح زدایی شود، شــبیه علمای دوران سیدالشهدا متهم 

خواهیم بود. وقت برخاستن است؛ برخاستن همه خصوصا اهل علم... .

سیلی به اسلام

یادداشت
علی  مهدیان؛ استاد حوزه و دانشگاه

ضمیمه امروز

برای رسیدن به اهداف  و آرزوهایمان چگونه برنامه ریزی کنیم؟
زنـدگی را در دستت   بگیر

  جادوی کلمه ؛ به مناسبت روز ملی ادبیات کودک و نوجوان

  ارومیه، شهری در کنار آب!

»دوچرخه « منتشر شد

لیگ ولخرج های فوتبال  ایران
پول های نجومی فوتبال از کجا می آید؟

اصل ماجرای قراردادهای نجومی در فوتبال ما و تفاوتش با  لیگ های 
معتبر دیگر  را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

 با اسکن این کیو آرکد از  جزئیات بیشتر سفر  رئیس جمهور 
کشورمان به قاره آفریقا و دستاوردهای این سفر برای ایران 

و کشورهای آفریقایی مطلع شوید.

ایران و آفریقا؛ بازی دو سر برد
امضای 5 سند همکاری با کنیا

صفحه2
صفحه16

12 باشگاه فوتبال
به علت بدهکاری حق ثبت قراردادندارند.

100 میلیارد تومان
برای قرارداد برخی از بازیکنان شنیده  شد.

داده نما
گرافیک: آرش شاه سمندی

تحقق همه اهداف دین در گرو امر تبلیغ

 غیر قابل مقایسه  بودن 
 آگاهی عمومی نسل امروز 

نسبت به گذشته
 انزوای صدای معارف نسلی و 

خانوادگی در تکثر رسانه ای امروز     شناخت صحنه مبارزه
 لازمه حمله به رقیب

 هجمه به مبانی فکری دشمن، 
بهترین موضع حمله در تبلیغ

 مبارزه تمدنی دو جبهه مقابل هم 
در تبلیغ: نظام اسلامی و جبهه 
لیبرال دموکراسی دروغین

 سابقه استعمار و دزدی در تاریخ 
 غربی ها و وجود همان خوی
 در دولت های فعلی شان

 اوضاع ملت اوکراین، شاهد تداوم 
انگیزه های استعماری غرب

شیطان صفتی آمریکا در حوزه های 
»سیاسی، تقابل با ملت ها، تقابل 
با خود ملت آمریکا، نژادپرستی، 
اخلاق جنسی، جنایت و بی رحمی«

 رخ دادن خطا در فهم صحنه یا 
رفتار تبلیغاتی،بدون روحیه جهادی

  ضرورت حضور روحانیت 
 در وسط میدان

ساخت آینده کشور توسط ذهن 
بدون شبهه نوجوان

ضرورت حمله به 
دشمن در امر تبلیغ

شناخت مخاطب

 روحیه جهادی
 لازمه تبلیغ موثر

اهمیت قشر جوان و 
 نوجوان در عین

 توجه به اقشار دیگر 
جامعه در تبلیغ

 سابقه تبلیغ و ارتباط با مردم در سنت علما
 از هزار سال قبل

 ضرورت ایجاد کانون های عظیم حوزوی برای گسترش 
کمی و کیفی تبلیغات و تحقق مطلوبیت های چهارگانه

۳ ماموریت این کانون: 

 تهیه و تولید 
مواد تبلیغاتی 
به روز و نوآورانه

تنظیم شیوه های 
پیشرفته و اثرگذار 

تبلیغاتی

  تربیت مبلغ 
به معنای حقیقی 

کلمه

 ضرورت مضاعف تبلیغ 
با تاسیس نظام دینی در ایران

قواعد تبلیغات در دنیای امروز

 پایه بودن ایمان مردم 
در نظام اسلامی

  پدید آمدن شیوه های نوین
 در دشمنی با جمهوری اسلامی

استحاله فرهنگی و قبح زدایی 
از گناهان کبیره؛ نتیجه غفلت از 
مقوله تبلیغ
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بخش هایی از بیانات رهبر معظم 
انقلاب در اهمیت تبلیغ خطاب به 
طلاب را با اسکن این کیو آرکد ببینید.

اصل ماجرای مطالبه رهبر انقلاب در 
دیدار فضلا، طلاب و مبلغین  حوزه 
علمیه را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

پاسداشت حجاب در میدان شهرها
مردم  در سراسر کشور  برای  مطالبه  اجرای قانون حجاب  تجمع کردند

 این اجتماع با هدف دفاع از ارزش های دینی مردم 
در شهرهای مختلف برگزار شد

تجمع پرشور مردم تهران در میدان آیینی 
امام حسین ع صورت گرفت

صفحه9

    تبلیغ، در نگاه حوزه های علمیه باید در اولویت اول باشد

    در تبلیغ، تهاجم لازم است و لازمه اش  شناخت صحنه است

رهبر معظم انقلاب در دیدار طلاب و مبلغین:  نسبت به تبلیغ، نگرانم
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 رهبر معظم انقلاب صبح دیروز)چهارشــنبه( با جمعی از فضلا، طلاب و مبلغان 
حوزه های علمیه دیدار کردند.

به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی دفتــر مقام معظم رهبــری، حضــرت 
آیت الله خامنه ای در این دیدار که در آســتانه  ماه محرم انجام شــد، ضمــن گلایه از وضعیت 

تبلیغ در کشــور، نیاز کشــور به فعالیت های تبلیغاتی متکی بر تحقیق را بســیار بیشتر از 
فعالیت های کنونی دانســتند و با اســتناد به آیات متعدد قرآن مجید دربــاره تبلیغ، ابعاد 
 و ظرایــف آن، گفتند: دین خــدا در ســطح توده های مردم جــز با تبلیــغ صحیح تحقق

 نمی یابد.

مطالبه صریح 
از حوزه علمیه
 تبلیغ، در نگاه حوزه علمیه باید
 در اولویت اول باشد

رضاشاه و مبارزه علنی با حجاب
بعد از تثبیت حکومت رضاشــاه کم کم به 
مبارزه علنی با حجاب پرداخت و با قلدری 
خواست چادر و روسری را از سر زنان ایرانی 
بردارد. این عمل شنیع او آسیب های زیادی 
را به زنان وارد کــرد و بعضی از آنها مجبور 
شدند تا چندین سال از خانه های خود خارج نشوند. نقطه اوج 
مبارزه با حجاب نیز در مسجد گوهرشاد بود که دیدیم چگونه 
این مکان مقدس توســط حکومت پهلوی به توپ بســته شد. 
جابجایی ها و رفتارهایی که رضاخان بــا قومیت های مختلف 
ایرانی داشت یکی از برنامه های مهم او برای تضعیف توده ها بود.

حکومت رضاشاه از اساس مشروعیت نداشت، چرا که او ابتدا با 
یک کودتای انگلیسی روی کار آمد و در حقیقت لیاقت، سواد و 
دانش لازم را برای حکومت کردن نداشت و تقریبا در اکثر موارد 
با قلدری و جنایات متعدد کارهای خــود را پیش می برد. یکی 
از این موارد حمله خونین او به معترضان در مســجد گوهرشاد 
بود. از سویی رضاشاه سرسپرده بیگانگان بود و از خود اختیاری 
نداشت. وی در اواخر پادشاهی خود نیز قصد عرض اندام در مقابل 
بیگانگان داشــت که در نهایت به جزیــره موریس در آفریقای 
جنوبی تبعید شد. حتی محمدرضا پهلوی نیز نتوانست سلطنت 
پدرش را حفظ کند. همه این موارد نشــان می دهد که نه تنها 
رضاخان اختیاری از خود نداشت، بلکه حمایت توده های مختلف 
مردم را نیز هیچ وقت نتوانست جلب کند، چرا که اگر او خدمتی به 
مردم ایران کرده بود، حداقل باید طرفدارانی برای خود می داشت 
و مردم کشورش از اینکه پادشاه کشورشان به جزیره ای تبعید 

شده است، دست به اعتراض می زدند.

عوام فریبی رضاشاه
بعد از سفر رضاشــاه به ترکیه و الگویی که از غربی ها برداشت 
کرد، او قصد داشت با حمایت اروپایی ها و آمریکایی ها با حجاب 
و ارزش های اسلامی مخالفت کند. درحالی که این سیاست او 
کاملا متضاد با سیاســت آغاز به کار در حکومتش بود، چرا که 
رضاخان در ابتدای سلطنتش به هیئت های عزاداری و سینه زنی 
می رفت. مجموع عملکرد او نشــان داد که در ابتدای سلطنت، 
قصد عوام فریبی داشته است و در نهایت هم ماهیت پلید خود را 
آشکار کرد که ضد ارزش های اسلامی بود؛ یعنی هم عزاداری برای 
سیدالشهدا)ع( را قدغن کرد که این عمل او شیعیان و اقلیت های 
دینی مثل زرتشتی ها را خشمگین کرد و در نهایت مردم را مجبور 
کرد در زیرزمین ها و مکان ها مخفیانه عزاداری کنند. در حقیقت 
فهرســت عظیمی می توان از جنایات و خیانت های رضاشاه به 
مردم و کشور تهیه کرد. او تقریبا در هر گوشه ای از ایران اگر ملک 
یا آبادی خوبی مشاهده می کرد، آن را به نام خود ثبت می کرد. 
این مسئله تا پایان حکومت پهلوی ادامه داشت. به طوری که تا 
همین الان هم ستاد اجرایی فرمان امام)ره( و بنیاد مستضعفان 

در حال بازگرداندن و سندزدن این املاک به نام مردم هستند.

سوءاستفاده از ناآگاهی جوانان
افرادی که در داخل و خارج قصد تمجید از خدمات رضاشــاه 
و حکومت را دارند، می خواهند از ناآگاهی نســل جوان کشور 
در موضوع تاریخ معاصر سوءاستفاده کنند؛ یعنی اگر مقداری 
مطالعه شود، مشــخص خواهد شــد که حکومت پهلوی چه 
جنایاتی را در حق مردم مرتکب شــده  است؛ برای مثال گفته 
می شود که پهلوی دارای ارتشی قدرتمند بود. حال سؤال من 
این اســت، این چه ارتش قدرتمندی بود که تاب مقاومت در 
جنگ جهانی را برای جلوگیری از اشغال کشور نداشت؟ درباره 
ســاخت راه آهن در دوره پهلوی نیز باید بگوییم که بالاخره در 
همه جای دنیا وقتی فردی سال ها بر کشوری پادشاهی می کند، 
حداقل اقداماتی را انجام خواهد داد. البته یادآوری این نکته نیز 
ضروری است که همین اقدام پهلوی در ساخت راه آهن به دلیل 
انتقال آســان نیروهای انگلیس از جنوب به شمال کشور بوده 
اســت؛ یعنی حتی این اقدام نیز به خاطر منفعت مردم انجام 

نشده است.
* معاون پارلمانی رئیس جمهور

روزنهنقل قول خبر

لزوم احیای اختیارات شورای عالی 
استان ها

غلامحســین محســنی اژه ای، رئیــس 
قــوه قضاییــه: شــورا ها اختیــار نظــارت 
دارنــد تــا اجــازه ندهنــد حتــی بــا وضــع 
قوانین، آیین نامه ها و دســتورالعمل ها، 
حــق مــردم ضایــع شــود و تبعیضــی رخ 
دهد؛ بایــد آنها را احیا کرد؛ شــورای عالی 
استان ها باید بر احیا و تقویت ظرفیت ها 

و اختیارات تمرکز کند./ میزان

تعامل سران قوا در بالاترین سطح
محمدمخبر، معــاون اول رئیس جمهور: 
تعامل و هماهنگی سران قوا در بالاترین 
ســطح قــرار دارد و بــا اتکا بــر ایــن روابط 
نزدیک و سازنده، هیچ مشکل غیرقابل 
حلــی در کشــور وجــود نــدارد. بایــد از 
هرگونــه حاشیه ســازی به ویــژه دربــاره 
موضوع هــای مــورد توجه جامعــه پرهیز 
شــود./پایگاه اطلاع رســانی معــاون اول 

رئیس جمهور

دستور ویژه درباره عفاف و حجاب
احمــد وحیــدی، وزیر کشــور: کســی حق 
ندارد بی حجابی و بی عفتی را ترویج کند. 
همه اداره هــا موظف به رعایــت موضوع 
عفاف و حجاب هستند و اگر کسی رعایت 
نکرد، استاندار موظف اســت تذکر دهد 
و اگــر گــوش نکــرد، بایــد تعویض شــود. 
قــوه قضاییــه بــا هنجارشــکنان برخــورد 

می کند./ ایسنا

اجتماع بزرگ عفاف و حجاب روز چهارشنبه و 
با حضور پرشور مردم در میدان امام حسین)ع( 

تهران برگزار شد

 
 »حجاب در ادیان الهی«

حجاب ظلم به زن مسلمان است؛
ولی همان حجاب برای مسیحی محترم 

و برای یهودی ارزش و تمدن است!!...
 #اجتماع_مردمی_عفاف_و حجاب 

 #فطرت_اصیل

@Doki_Nicotine
Maryam

 
رضاخــان فکرمــی کردبی حجابــی باعث 
پیشرفته پس چادرازسرزنان برمی داشت، 
درحالی که حفظ حجابی که زن داره مایه 
آرامــش خــودش وامنیــت روانــی جامعه 

است واین یکی ازدلایل پیشرفته
 #اجتماع_مردمی_عفاف_و حجاب 

@setare11
Setare

در سفر رئیس جمهور به کنیا و اوگاندوا 9 سند همکاری میان طرفین امضا شد

ایران و آفریقا؛ بازی دو سر برد

2 برنامه جنبی
حضور یک روزه رئیس جمهور ایران در کنیا با 2 برنامه 
دیگر هم همراه بود؛ »ادای احترام به مقبره رهبر فقید 
کنیا« و » بازدیــد از خانه نوآوری و فنــاوری ایران در 
کنیا«. در برنامه نخســت رئیســی با همراهی رئیس و 
تعدادی از نمایندگان مجلس این کشــور، با حضور در 
مقبره »جومو کنیاتا«، رهبر ملی اســتقلال این کشور، 
به مقام این سیاســتمدار کنیایــی ادای احترام کرد. 
رئیس جمهور همچنین از خانه »نوآوری و فناوری« ایران 
در کنیا بازدید کرد؛ مرکزی که در آن بیش از 35شرکت 
دانش بنیان ایرانی فعال هســتند و محصولات خود را 
در حوزه های دارویی، تجهیزات پزشــکی، کشاورزی، 

ساختمانی و معماری به کنیا صادر کرده اند.
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روزنامه نگار

اولویت تبلیغ مضاعف شده
ســنت دیرینه تبلیغ در حوزه های علمیه و در سیره علمای بزرگ 
اهمیت ویــژه ای دارد. اولویت تبلیغ در میــان وظایف حوزه های 
علمیه، پس از تشکیل نظام جمهوری اسلامی مضاعف شده ؛ چراکه 
برپایی نظامی سیاسی متکی بر دین، دشمنی مستکبران با اسلام 

را افزایش داده است.

تبلیغ را اولویت اول حوزه بدانید
ایمان مردم، پایه قوام نظام اسلامی است. حفظ نظام و درواقع حفظ 
ایمان مردم، اوجب واجبات است؛ ضمن اینکه تبلیغ در دوره کنونی 
با انواع و اقسام شیوه های متکی بر گسترش ابزارها ازجمله اینترنت 
و هوش مصنوعی )به عنوان نمادی از مرحله پسا اینترنت( توسعه 
فراوان یافته؛ بنابراین عقل هم حکم می کند درمقابل شمشیرهای 

خون ریز تبلیغات دشمنان، تبلیغ را اولویت اول بدانیم.

دروغ هایی که »حرف درست« می شود
علاوه بر گســترش ســخت افزاری تبلیغات در غرب، پیشرفت در 
شیوه های باورپذیر کردن پیام ازجمله واقعیات امروز است. غربی ها 
با استفاده از علوم مختلف، ازجمله روانشناسی، پیام های صددرصد 
دروغ را به عنوان »حرف درست«، در ذهن مخاطبان جامی اندازند.

هشدار درباره استحاله فرهنگی
اگر ما در مقابل تحولات نوبه نو درموضوع تبلیغ، غفلت و سســتی 
کنیم، دچار اســتحاله فرهنگی می شــویم و ماننــد غرب گرفتار 
قبح زدایی قدم به قدم از گناهان بزرگ خواهیم شد که جبران آن، 
به آسانی ممکن نیســت؛ همچنان که امام)ره( مکرر می گفت اگر 
اسلام در ایران سیلی بخورد تا سال های سال اثرش باقی خواهد بود.

اهمیت شناخت مخاطب

شــناخت مخاطب در هرگونه تبلیغ کاملًا ضروری اســت. ســطح 
آگاهی های عموم مردم، ازجمله نوجوانان و جوانان افزایش یافته است؛ 
بنابراین تبلیغ بدون توجه به ســطح فکری و نیازهای مخاطب بی اثر 
خواهد بود. اگر مواد و شیوه تبلیغ مناســب با سطح و نیاز مخاطبان 

نباشد، مبلغ ناموفق خواهد بود.

یک آفت واقعی
کاهش تأثیر حرف و آموزش مستقیم و غیرمستقیم پدران و مادران به 
فرزندان یک آفت واقعی است. متأسفانه در آشفته بازار انبوه صداهای 
مختلف در فضای مجازی و تکثر رسانه ای، صدای انتقال معارف سنتی 

و خانوادگی در انزوا قرار گرفته است.

تهاجم به مبانی فکری جبهه مقابل
پرهیز از موضع صرفاً دفاعی و ضرورت تهاجم به مبانی فکری جبهه 
مقابل ضروری است. برای این کار، شناخت پشت صحنه فعالیت های 
جاری در فضای مجازی و غیرمجازی ضروری است. باید دقت کرد که 
آیا این فعال »تبلیغی – رسانه ای – مجازی«، مستقل عمل می کند یا 

پشت صحنه ای دارد که در موارد بسیاری دارد.

مجموعه ای از شیطان صفتی ها 
آسیب پذیری امروز غرب بیشتر از همیشه است. آمریکا که امام)ره( 
آن را به لقب »شــیطان بزرگ« مفتخر کرد، در عرصه های مختلف 
»سیاســی، تقابل با ملت ها، تقابل با خود ملت آمریکا، نژادپرستی، 
اخلاق جنسی، جنایت و بی رحمی« مجموعه ای از شیطان صفتی ها 

و شرارت هاست.

ضرورت حضور روحانیت در وسط میدان
»روحیه جهادی« از دیگر لازمه های تبلیغ مؤثر اســت. بدون روحیه 
جهادی، در فهم صحنه یا رفتار تبلیغاتی، خطا رخ می دهد، اما عنصر 
مجاهدت در کنار نگاه و کار علمی، تأثیر تبلیغ را تضمین می کند. حضور 
روحانیت در وسط میدان کاملًا ضروری است. گفتند: روحانیت اسلام، 

همیشه امیدوار و پرتحرک و جهادی، در وسط میدان بوده است.

تأمین خوراک فکری همه قشرها
توجه به نیاز و خوراک فکری همه قشرها، ازجمله صاحبان فکر، قلم، 
اندیشه و هنر در مســائل تبیلغی ضروری است و درعین حال باید به 
نســل نوجوان و جوان توجه خاص و ویژه ای داشــت؛ چراکه فردای 
کشور متعلق به این نسل اســت و باید ذهن بدون شبهه، به ساخت 

آینده بپردازد.

ضرورت آبادکردن مساجد
التزام عملی جوانان به اعمال عبادی و اجتناب از گناه مهم است و نقش 
مساجد و هیئت ها در این زمینه مؤثر خواهد بود. آباد کردن و احیای 
مساجد امری واجب است و نباید مساجد فقط وقت نماز باز باشد، بلکه 

مسجد باید محل رفت وآمد دائم مردم باشد.

۳مأموریت برای یک کانون
ایجاد یک کانون عظیم حوزوی )ابتدا در حوزه علمیه قم و سپس در 
حوزه های بزرگ دیگر( برای گسترش کمی و ارتقای کیفی و علمی 
تبلیغات دینی ضروری اســت. »تهیه و تولید مواد تبلیغاتی به روز و 
نوآورانه«، »تنظیم شیوه های پیشرفته و اثرگذار تبلیغاتی« و »تربیت 

مؤثر به معنای حقیقی کلمه« 3ماموریت این کانون است.

 

ســفر منطقه ای رئیس جمهور ایران به 3 کشــور آفریقایی، از 
»نایروبی«، پایتخت کنیا آغاز شد و در ادامه به »کامپالا«، پایتخت 

اوگاندا رسید تا مناسبات ایران و آفریقا شکل نوینی به  خود بگیرد و 
پس  از یک دهه انفعال، همکاری های دوجانبه در مسیر تازه ای پیش 
برود.سیدابراهیم رئیسی، صبح دیروز )چهارشنبه( در نخستین 
مقصد از سفر آفریقایی خود، در کاخ  ریاست جمهوری کنیا مورد 
استقبال همتای خود قرار گرفت تا روزی تاریخی در مناسبات تهران 

و نایروبی رقم بخورد.در روزی که 21گلوله توپ به افتخار حضور 
رئیسی در کاخ ریاست جمهوری کنیا شلیک شد، روسای جمهور 
2 کشور نشســت ویژه ای برگزار کردند و به  دنبال آن، هیأت های 
عالی رتبه 2 کشور به بحث و تبادل نظر درباره راهکارهای گسترش 

هرچه بیشتر همکاری های دوجانبه پرداختند.

امضای اسناد همکاری
امضای اســناد همکاری میــان ایــران و کنیا از 
مهم ترین دســتور کارهای ســفر رئیس جمهور 
 ایران در کنیــا بود که با حضور روســای جمهور

 2 کشور برگزار شد. در این مراسم 5سند همکاری 
میان مقام های عالی رتبه 2 کشور به امضا رسید؛ 
اسنادی که از آغاز عصر جدیدی در مناسبات تهران 
– نایروبی حکایت داشت.این اسناد همکاری در 
حوزه های دامپزشکی، ارتباطات، فرهنگ، شیلات 
و فنی و حرفه ای بود که از سوی مسئولان مربوط 
ایرانی و کنیایی امضا شد.مقام های عالی رتبه ایران 
 و  اوگاندوا نیز در حضور روسای جمهور2 کشور، 
4 سند همکاری در حوزه های مختلف امضا کردند.

برگزاری نشست  خبری مشترک روسای جمهور ایران و کنیا نیز از دیگر دستور 
کارهای سفر رئیسی به کنیا بود؛ نشستی که طی آن به هدف گذاری به منظور 
افزایش 10برابری همکاری های اقتصادی و تجاری میان دوطرف، آن  هم در 
گام نخست تأکید شد. رئیسی در این نشست با تشــریح نگاه ایران به آفریقا، 
گفت: جمهوری اسلامی به کشورهای آفریقایی با نگاه منطقه ای برخوردار از 
استعداد، ظرفیت، نیروی انسانی با اســتعداد، ذخایر مادی و معنوی و منابع 

طبیعی و معدنی می نگرد. وی همچنین یادآور شد که حوزه های پتروشیمی، 
کشاورزی، شیلات، فناوری و سلامت و تجهیزات پزشکی از حوزه هایی هستند 
که دوطرف می توانند همکاری های گسترده ای داشته باشند. رئیسی در این 
نشست سطح فعلی روابط اقتصادی و تجاری 2 کشور را قابل  قبول ندانست و 
بر هدف گذاری برای افزایش 10برابــری همکاری های اقتصادی و تجاری در 

گام نخست تأکید کرد.

تیتر  خبر

عکس خبر

ســردار علی فدوی، جانشین فرمانده کل ســپاه پاسداران 
دیروز)چهارشنبه( با خانواده شهید مجتبی گل شناس دیدار 
و گفت وگو کرد؛ شهیدی که به عنوان جانشین فرمانده گردان 
در لشکر 2۷ محمد رسول الله)ص(، سوم خردادماه13۶1 در 
سن 22ســـالگی و در عملیات بیت المقدس در شلمچه به 
شهادت رسید، اما پیکر پاکش هیچ گاه به وطن بازنگشت. این 
دیدار درحالی برگزار شد که رهبرمعظم انقلاب در دیدار اخیر 
با جمعی از خانواده شهدا و ایثارگران، آنان را گنجینه بی نظیر 

یاد و خاطرات شهیدان خواندند./ عکس ها: فارس

تکریم خانواده شهیدی که 
پیکرش بازنگشت

انتقال ۱۱زندانی ایرانی از کویت 
براساس اعلام سفارت ایران در کویت، 11زندانی 
ایرانــی که در کویــت زندانی بودنــد، در قالب 
موافقتنامه انتقال محکومان میان 2کشــور آزاد 

شدند و به کشور بازگشتند./باشگاه خبرنگاران

خواهد شد. مجموعه قوه قضاییه درخصوص بحث مطرح است و به زودی دراین رابطه رأی مقتضی صادر با احکام تکمیلی که صادر شده، در دیوان عالی کشور درباره پرونده اکبر طبری گفت: درحال حاضر پرونده سیداحمد مرتضوی مقدم، رئیس دیوان عالی کشور شفاف سازی درباره پرونده طبری
فساد حساس است./میزان

آن پایبند نباشیم./ایسنایک اصل در قانون اساسی عراق است و نمی توانیم به نیروی سیاسی پناهنده نمی تواند مسلح باشد؛ این جمهوری اسلامی در اقلیم کردستان گفت که یک رســانه ای، دربــاره فعالیــت احــزاب مخالف فواد حسین، وزیر امورخارجه عراق در گفت وگویی موضع عراق در قبال تروریست ها

سفر استانی رئیس جمهور به کهگیلویه وبویراحمد 
ســپهر خلجی، رئیس شــورای اطلاع رســانی 
دولت از سفر اســتانی رئیس جمهوری به استان 
کهگیلویه و بویراحمد در اواسط هفته آینده خبرداد؛ 
ســفری که قرار بود در هفته جاری انجام شود، اما 
به دلیل تلاقی با سفر آفریقایی سیدابراهیم رئیسی، 

به تعویق افتاد./مهر

»پلیکان« ایرانی به کنیا رسید
رونمایی از پهپاد »پلیکان2« در خانه نوآوری و فناوری ایران در 
کنیا را می توان یکی از برنامه های مهم سفر رئیس جمهور به کنیا 
دانســت؛ اقدامی که بازتاب رسانه ای گسترده ای داشت. پهپاد 
»پلیکان2« محصول شرکت های دانش بنیان ایرانی است که 
قابلیت های منحصربه فردی دارد؛ قابلیت هایی که در ادامه به 

آنها اشاره می شود:
  برخــورداری از کاربردهای دوگانه برای »سمپاشــی« و 

»بازرسی مزرعه«
  بهره مندی از قابلیت پردازش تصویر برای نقشــه برداری و 

تشخیص آفات مزارع 
  برخورداری از پیشرانه صنعتی ضد آب و گردوغبار

  برخورداری از بازوهای جداشونده و آماده سازی در 2دقیقه
  بهره مندی از قابلیت پاشش 2هکتاری در هر پرواز

   داشتن پوشش عرضی 5 تا ۶متر
  برخورداری از قابلیت نصب انواع ماژول های کشاورزی

  دارای نرم افزار هوشمند تشخیص مسیر پرواز 

افزایش 10برابری همکاری های اقتصادی

سیدمحمد حسینی*
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بزرگراه شهید شوشتری، یکی از کلان پروژه های شهر تهران است 
که ساخت آن طی سال های گذشته به  دلیل کمبود نقدینگی و 
تأخیر در انجام مطالعات تخصصی بین بخشی، به طول انجامید، 
اما در پاییز1401مدیریت شهری بعد از مدت ها، کلنگ اجرای 

این پروژه را بر زمین زد.

تکمیل پروژه شهید شوشتری تا 3سال آینده
مدتی پیش در جریان مراسم آغاز ساخت بزرگراه یادگار امام )ره(، 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران با تأکید بر اینکه ساخت بزرگراه 
شوشتری یکی از اهداف شهرداری تهران در دوره مدیریت فعلی 
است، گفت: پروژه شهید شوشتری که یکی از پروژه های بزرگ 
شهرداری است، در 2 فاز افتتاح خواهد شد که با افتتاح این بزرگراه 
۵.۵ درصد از بار ترافیکی شرق و 1.۵درصد از بار ترافیکی تهران 
کم می شود.اکنون فاز اول این بزرگراه را آغاز کردیم و ادامه آن در 
یک بازه 3ساله ساخته خواهد شد. البته طی هماهنگی با وزیر راه  
و شهرسازی پیشنهاد شد که قطعه ای از آزادراه در شرق تهران 

باشد که اتفاق بزرگی برای شرق تهران خواهد بود.

تبدیل بزرگراه شهید شوشتری به آزادراه
بزرگراه شهید شوشتری در جریان تعلاملات شهرداری تهران 
و وزارت راه و شهرسازی، برای پوشش کریدور شرقی تهران به 
آزادراه تبدیل شد که در واقع نخستین آزادراه شهرداری تهران 
است و توسط مدیریت شهری، اجرای آن انجام می شود. برهمین 
اســاس اگر بخواهیم به جزئیات این آزادراه اشاره کنیم، به این 
صورت است که آزادراه شهید شوشتری محوری شمالی- جنوبی 
درمنتهی الیه شرق تهران بوده و به عنوان محور کمکی بزرگراه 
بسیج احداث خواهد شــد. این آزادراه، بزرگراه های آزادگان و 

امام رضا)ع( در جنوب شرق پایتخت را به بزرگراه شهید یاسینی 
در شمال شــرق تهران متصل می ســازد و طول آن به بیش از 

16کیلومتر می رسد.

جزئیات آزادراه شهید شوشتری
ارتباط بین محورهای جنوبی شــهر تهران با محورهای شرق و 
شمال شرق، هم اکنون از طریق معابر درون شهری شامل بزرگراه 
بســیج و در ادامه بزرگراه شهید یاســینی برقرار شده است. با 
بهره برداری از آزادراه شــهید شوشتری، علاوه بر تکمیل رینگ 
بیرونی )کمربندی( بزرگراه های شــهر تهران، جریان ترانزیتی 
برون شــهری بدون نیاز به عبور و مرور از معابر درون شـــهری 
)بزرگراه بسیج و محور شهید یاسینی( برقرار شده و به این ترتیب 
علاوه بر کاهش ترافیک در محدوده شرق پایتخت، شاهد کاهش 

میزان مصرف سوخت و آلودگی هوا خواهیم بود.

فاز اول و دوم آزادراه شهید شوشتری
براساس برنامه ریزی های صورت گرفته قرار است پروژه احداث 
آزادراه شهید شوشــتری در 2فاز به مرحله بهره برداری برسد، 
اما در حال حاضر اجرای فاز اول این آزادراه در دســت اقدام قرار 

گرفته است.
عباس شعبانی، معاون ســابق فنی و عمرانی شهرداری تهران 
پیش از این با اشاره به جزئیات فاز اول و دوم پروژه آزادراه شهید 
شوشــتری، اعلام کرده بود: قطعه اول، به طول 9.۵کیلومتر در 
پایان سال 1402به بهره برداری می رسد. براساس برنامه ریزی های 
انجام شده در3سال آینده قطعه دوم این آزادراه شرقی را نیز افتتاح 

خواهیم کرد.
او با بیان اینکه قطعه دوم به تقاطع بزرگراه شهید یاسینی و شهید 
 سلیمانی یا همان رسالت سابق می رســد، گفته بود: از بزرگراه

 نجفی رستگار تا بزرگراه شهید یاسینی به طول 16.۵کیلومتر 
یک آزادراه خواهیم داشت که یک شرکت ساخت، بهره برداری 

و نگهداشت برای این مهم باید تاسیس شود.

بهره برداری از اولین آزادراه 
ساخت شهرداری تهران؛ تا پایان امسال

برای پوشش کریدور شرقی تهران بزرگراه شهید شوشتری به آزادراه شهید شوشتری تبدیل شد

رئیس کمیته نظارت و حقوقی شورای شهر تهران: با تشکیل پلیس شهری و فرهنگ سازی می توان مانع ورود حیوانات به بوستان ها شد
سگ ها جایی در بوستان ها ندارند

این روزها که گرمای تابســتان به اوج رسیده، قدم زدن  هنگام خنکای 
عصرگاهی در فضای سبز بوستان ها بهترین گزینه برای پایتخت نشینان 
است. کودکان در زمین های بازی مشغول دویدن و بازی کردن می شوند 
و بزرگ ترها هم در گوشه ای از پارک با هم گپ می زنند. خلاصه اینکه 
عصرها در بوستان های تهران لحظات شاد دورهمی رقم می خورد. البته 
در این میان هستند کسانی که همراه با سگ هایشان به پارک ها  می آیند 
و همین امر سبب نارضایتی شــهروندان به ویژه والدین می شود. گاهی 
اوقات هم اعتراض به ورود سگ ها زمینه جدال و نزاع را فراهم می کند. 
به هرحال، بوستان یک فضای عمومی اســت و اکثر شهروندان با ورود 
حیوانات خانگی به این مکان ها مخالف هستند؛ چرا که حدود 10بیماری 
مشترک میان سگ و انسان وجود دارد و رهاشدن فضولات این حیوان 
در بوستان چه بسا سبب انتقال آن به شهروندان به ویژه کودکان می شود. 
گرچه مدیریت شهری در این حوزه مسئولیتی ندارد، اما باتوجه به اینکه 
بوستان ها در اختیار شهرداری تهران هستند، شهروندان انتظار اعمال 
ممنوعیت ورود سگ ها به بوســتان ها را دارند. مهدی اقراریان، رئیس 
کمیته نظارت و حقوقی شورای شــهر تهران تشکیل پلیس شهری و 
استقرار آنها در بوستان ها را راهکار پایان دادن به این دغدغه شهروندان 
می داند و در گفت وگو با همشهری تأکید می کند: »در این مقوله ضرورت 
دارد دستگاه های قضایی و انتظامی در کنار مدیریت شهری قرار گیرند تا 
پلیس شهری تشکیل شود. اگر چنین نیرویی در بوستان ها مستقر شود، 
قطعا ممنوعیت ســگ گردانی ضمانت اجرایی می یابد و شاهد اینگونه 

آشفتگی و هنجارشکنی نخواهیم بود.«

مداخله غیرمستقیم شهرداری
شهرداری برای احداث و تجهیز بوستان ها اعتبارات زیادی هزینه می کند، 
اما برخی  بوستان ها فاقد پیوست فرهنگی هستند. اقراریان با بیان این 
موضوع می گوید: »وقتی چنین پیوستی وجود نداشته باشد قطعا باید 
شاهد سگ گردانی و... در چنین فضاهای عمومی باشیم. مدیریت شهری 
درخصوص فضای سبز و آبیاری بوســتان ها  مسئولیت مستقیم دارد و 
امنیت بوستان ها بر عهده نیروی فراجا ســت و قطعا در حوزه مقابله با 
سگ گردانی هم مسئولیت مستقیمی ندارد. نکته قابل تأمل این است 
که چون سگ وارد بوستان می شود و برای شهروندان مشکلات ایجاد 
می کند، ازاین رو مدیریت شهری می تواند مداخله غیرمستقیم داشته 
باشد.« در راســتای همین رویکرد تابلوی »ورود سگ ممنوع« مقابل 
اکثر پارک ها نصب شــده اســت، اما گویا این تابلوها ضمانت اجرایی 
ندارند. رئیس کمیته نظارت و حقوقی شورای شهر تهران هم با تأیید این 
موضوع عنوان می کند: »به هرحال سگ گردانی یک مسئله اجتماعی 
است و رفع آن نیاز به مشارکت بخش های مختلف و قانونگذاری دارد تا 

ضمانت اجرایی هم داشته باشد. مسئولیت شهرداری به نصب تابلو مقابل 
بوستان ها خلاصه نمی شود و می تواند از طریق تفاهم با فراجا به تشکیل 
و فعال شدن پلیس شهری همچون پلیس کوهستان کمک کند؛ چرا که 
اگر پلیس شهری شکل بگیرد، در تعامل با دستگاه قضا به عنوان ضابط 

می تواند با بسیاری از آسیب ها  ازجمله سگ گردانی مقابله کند.«

حقوقی که نادیده گرفته می شو د
حضور حیوانات خانگی در بوستان ها و فضاهای عمومی باتوجه به اینکه 
نارضایتی برخی  مردم را به همراه دارد، به نوعی تضییع حقوق شهروندی 
محسوب می شود. از سوی دیگر جداکردن این حیوانات از محیط طبیعی 
و نگهداری آنها در آپارتمان های کوچک هم نادیده گرفتن حقوق حیوانات 
است. اقراریان با اشاره به این موارد به قوانین منع ورود حیوانات به مکان 
عمومی در سایر کشورها هم گریزی می زند و می گوید: »در ملاقات های 
مردمی همواره شاهد اعتراض شهروندان و گروه های مختلف اجتماعی 
نسبت به سگ گردانی در بوستان ها و اماکن عمومی و همچنین نگهداری 
از آنها در آپارتمان ها هستیم. ممنوعیت سگ گردانی در فضاهای عمومی 
ازجمله بوستان ها فقط مربوط به تهران و کشور ما نیست و در بسیاری 
از کشورهای دنیا )امارات، قطر و...( منع تردد ورود حیوانات خانگی به 
برخی  مجموعه ها و اماکن وجود دارد؛ بنابراین نباید تحت تأثیر برخی 
جوسازی ها قرار گرفت و موضوع ســگ گردانی را به گونه ای متفاوت و 

خلاف واقع بازگو کرد.« 
آنطور که رئیس کمیته نظارت و حقوقی شــورای شــهر تهران عنوان 
می کند: »علاوه بر قوانین بازدارنده، نیاز به مشارکت و همراهی شهروندان 
در موضوع ممنوعیت ورود حیوانات خانگی ازجمله سگ ها به بوستان ها و 
اماکن عمومی داریم؛ بنابراین در این مقوله نیازمند فرهنگ سازی هستیم 

که این کار از طریق آموزش و... امکان پذیر خواهد بود.«

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار

عبور از شورا در برنامه هفتم توسعه
در تدوین احکام لایحه برنامه هفتم توسعه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور که 
اکنون در دســتور کار کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم مجلس قرار دارد، مهم ترین 
اولویت ها، دغدغه هــا و مطالبات مدیریت شــهری و جامعه 
شورایی مورد توجه قرار نگرفته و به رغم وجود احکام مشخص 
در برنامه های ۵ ساله توسعه قبلی، هیچ فصل یا مواد مشخصی 
در این لایحه به مدیریت شهری با بیش از 120 هزار عضو شورا و 
1400 شهرداری و حدود 40 هزار دهیاری اختصاص داده نشده 
است. در ادامه به برخی از اصلی ترین درخواست های مدیریت 
شهری کشور اشاره می شــود که ضرورت دارد این پیشنهادها 
هنگام بررسی لایحه در کمیســیون تلفیق مورد توجه و نظر 

جدی قرار گیرد.

  پیش بینی افزایش سهم شهرداری ها از محل قانون مالیات 
بر ارزش افزوده با توجه به افزایش سهم دولت با نسبت عادلانه 

50 به 50
  پیش بینی احکام لازم برای مدیریت یکپارچه شــهری در 
احکام برنامه با توجه به  وجــود احکام محدود کننده مدیریت 

محلی در برنامه هفتم توسعه
  اصلاح تعریف ناقص و مبهم برنامه از دستگاه اجرایی که منجر به 

تعمیم احکام مربوط به دولت به نهاد عمومی شهرداری می شود.
  اصلاح حکم پیشــنهادی مبنی بر تغییر در ترکیب اعضای 
کمیسیون ماده ۱00 به سمت دولتی شدن در احکام لایحه برنامه 

هفتم توسعه
  پیش بینی تهاتر بدهی دولت با مطالبات شهرداری ها به صورت 

سه جانبه یا دوجانبه
  لزوم تصریح تعهد دولت به تسویه بدهی های سنوات گذشته 

با شهرداری ها
  ضرورت پیش بینی نحوه تأمیــن جایگزینی آب مورد نیاز 

فضای سبز شهری
  کمک به توسعه حمل و  نقل عمومی و پاک از محل صرفه جویی 

مصرف سوخت
  لزوم ایفای نقش مدیریت شهری در طرح های تولید و عرضه 

مسکن حمایتی
  عدم ضرورت تعیین تکلیف نهاد ملی برای اولویت بندی و نحوه 
مصرف عوارض ارزش افزوده محلی با توجه به نقش شوراها در 

تعیین مصارف شهرداری
  الزام به رعایت ضوابط طرح های توســعه شهری و تجانس 
همجواری کاربری ها با رعایت حقوق همســایگی و عدم ایجاد 

تبعیض برای یک کاربری خاص

احسان صفایی، معاون خدمات شهری و 
محیط زیست منطقه یک گفت: به منظور 
افزایــش ســرانه و توســعه فضــای ســبز 
منطقــه عملیــات عمرانی جهــت احداث 
فضای ســبز رفیوژ میانی بزرگراه ارتش از 
مقابل خیابان نخل تا بزرگراه امام علی)ع( 
در حال انجام است. پس از اتمام عملیات 
عمرانــی و فضاســازی مناســب عملیــات 
کاشــت درخــت و درختچــه به مســاحت 

۳هزار و ۵۰۰مترمربع آغاز می شود.

3500
مترمربع

محمدرضــا پوریافر،شــهردار منطقــه ۲۱ 
تهران از انجــام عملیات تــراش و روکش 
آســفالت معابــر ایــن منطقــه بــه میــزان 
۲۴هزار تن در  ۳ماهه نخست سال جاری 
خبــر داد. او گفــت: به منظــور افزایــش 
میــزان رضایتمندی شــهروندان و ایمنی 
در تردد وســایل نقلیه، ســطح منطقه با 
حــدود ۲۴هــزار تــن آســفالت در ۳ماهه 
نخســت ســال ۱۴۰۲ پخــش و اســتفاده 

شده است. 

24000
تن

جلال بهرامی، معاون شهردار تهران با اعلام 
اینکه ما به عنوان مسئول ترافیک پایتخت، 
بایــد بتوانیــم درخصــوص شناورســازی 
ســاعات کاری کارمنــدان کــه منجــر بــه 
روان سازی ترافیک می شــود، نظر بدهیم 
گفت: اما حتی اختیار نداریم که ۱۰دقیقه، 
ســاعت تــردد کارکنــان را تغییر دهیــم.  از 
سوی دیگرمعاینه فنی در کلانشهری مثل 
تهران کــه هــوای آن در طول ســال ۲۰۰روز 

آلوده است.باید سطح بندی شود.

200
روز

 برپایی عطر سیب 
در میدان امام حسین )ع(

بیســت و یکمین رویداد فرهنگی »عطر سیب« با 
هدف تأمین محصولات و خدمات محافل حسینی 
شهر تهران در میدان امام حسین)ع( برگزار می شود. 
حمیدرضا خونویی، معاون فرهنگی سازمان فرهنگی 
و هنری شهرداری تهران با اعلام این خبر افزود: در 
آستانه فرارسیدن ماه های محرم و صفر و ایام عزای 
سید و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین)ع(، 
 بیســت و یکمین رویداد فرهنگی »عطر سیب« از 
24 الی 2۸ تیر ماه از ساعت ۸ الی 20 در میدان آیینی 
امام حسین)ع( برگزار می شــود. هدف از برگزاری 
»عطر سیب«، حمایت از هیئت های مذهبی و تأمین 
نیازهای هیئت های عزاداری در  ماه محرم است که 
تلاش کرده ایم توجه ویژه ای به هیئت های کوچک 
و خانگی داشته باشیم. بن خرید به هیئت هایی تعلق 
می گیرد که در سازمان تبلیغات اسلامی استان تهران 
به ثبت رسیده باشند؛ مسئولان این هیئت ها باید با 
به همراه داشتن کارت شناسایی به نماینده سازمان 
تبلیغات اسلامی در میدان امام حسین)ع( مراجعه 
کنند تا پس از استعلام و اخذ تأیید نهایی از این نهاد، 
بن خرید خود را از نماینده سازمان فرهنگی و هنری 
شهرداری تهران دریافت کنند. پرچم و کتیبه هیئت، 
لوازم بهداشتی، موادغذایی، تجهیزات برقی و صنعتی، 
محصولات فرهنگــی، لوازم یک بار مصــرف، لوازم 
آشپزخانه و تجهیزات صوتی و الکترونیکی هیئت ها 
اقلامی هستند که در رویداد فرهنگی »عطر سیب« 

عرضه می شوند.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

درصورت تصویب دولت با حفظ سمت 
دستیار رئیس جمهور می شوم

 علیرضــا زاکانی، شــهردار تهران در حاشــیه 
جلســه هیأت دولت در جمع خبرنــگاران با 
اشاره به شایعه جابه جایی اش در کابینه: این 
جابه جایی نیســت و در واقع یــک محبتی از 
طرف رئیس جمهور است. اگر هیأت دولت 
تصویب کند، با حفظ ســمت، بــر عهده من 
خواهد بود که به عنوان دستیار رئیس جمهور، 
خدمــت بیشــتری بــه متکدیــان، کــودکان 
خیابانــی، معتــادان متجاهــر و به طــور کلــی 

آسیب های اجتماعی داشته باشم.

شهرداری متولی حریم شد
حمیدرضــا صارمــی، معاون شهرســازی و 
معماری شهرداری تهران با اشاره به قانون 
حریم: اجرای ایــن قانون برای شــهرداری 
تهران مســتلزم برنامه ریزی دقیــق بود تا 
مشــخص شــود این حکم به چــه صورت 
و بــا چــه کیفیتــی بــدون اینکــه بــه کســی 
آسیبی وارد شود، اجرایی شــود. سازمان 
بازرســی کل کشــور بــه ایــن مســئله ورود 
پیدا کرده اســت و پیشــنهاداتی را مطرح 
کرده کــه طبق قانون لازم الاجرا هســتند. 
طبق پیشنهاد سازمان بازرسی کل کشور 
تا تعیین تکلیف حریم، شهرداری متولی 
اســت. این در حالی اســت که متأســفانه 
ســازمان های دولتــی تمکیــن نمی کننــد. 
باید سازمان بازرسی کل کشور از الزامات 
قانونــی کــه در اختیــار دارد، در این زمینه 

استفاده کند.

مهدی چمران؛ رئیس شورای شهر تهراننگاه

جزئیات فاز اول پروژه آزادراه شهید شوشتری

از کیلومتر صفر بزرگراه امام رضا)ع( تا کیلومتر 9/300

کیلومتر صفر تا 2/470؛ انجام عملیات تکمیلی باقیمانده
کیلومتر 2/470 تا 5/250؛ نیاز به تعریض و اصلاح 

کیلومتر 5/250 تا 9/300؛ نیاز به احداث کامل

شامل 
3زیرگذر

  نوع راه: آزادراه
  عرض حریم: 76متر

  عرض آسفالت هر باند: ۱6.8متر _۳لاین عبور با ۲شانه ۳متری در چپ 
و راست مسیر 

  عرض کل مسیر با درنظر گرفتن رفوژ میانی و شانه خاکی: ۳9.6متر

مشخصات فنی

  انجام عملیات آسفالت از کیلومتر ۵/۲۵۰ الی ۵/9۴۰
  اتمام پی کنی زیرگذر نظامی 6/۰۳9

  بتن ریزی ۲بخش از زیرگذر نظامی داخل پادگان
  خاکبرداری از کیلومتر 6/۲۰۰  الی 7/۳۰۰

  اجرای عملیات زیر سازی  حدفاصل کیلومتر ۲/6۰۰ الی 7/۲۰۰ و همچنین 
حد فاصل کیلومتر 8/۰6۰  الی 8/۳۳۰

  خاکبرداری کیلومتر 8/۰6۰  الی 8/۳۳۰ سمت راست
  اتمام احداث ساختمان های اداری و اتمام اجرای سازه مشاور و خوابگاه 

در محدوده تجهیز کارگاه

اهم فعالیت های اصلی انجام شده

  خاکبرداری

  خاکریزی

  تثبیت بستر
  نصب دیوار نمایی

  اجرای آسفالت در بخشی که 
فاقد معارض بوده

اقدامات انجام شده 
  اعیانی های ارتشاز پاییز 1401تاکنون

  ورزشگاه تختی
   8ملک شخصی

  بخشی از مؤسسه حرا 
  بخشــی از واحد مهندسی نیروی 

انتظامی

در حــال حاضــر مشــغول عملیــات 
خاکبــرداری، خاکریزی، اجــرای تجهیز 
کارگاه دائمی و اجرای زیرگذر نظامی در 

داخل پادگان ارتش هستند.

معارضین فعلی پروژه

  تکمیل کمربندی جنوبی و شرقی شهر تهران
  اتصال بزرگراه آزادگان به بزرگراه شهید رستگار و در ادامه 
به آزادراه شــهید شوشــتری )تقاطع بزرگراه امام رضــا)ع( با 
بزرگراه شهید رســتگار و آزادراه شهید شوشــتری( و سپس 
اتصال به بزرگراه شهید یاسینی و بزرگراه رسالت و بالعکس
  اتصال آزادراه غدیر )آبیک- چرم شهر( به آزادراه شهید شوشتری

  ایجاد فضای مناسب منظره شهری در شرق تهران
  جلوگیری از ترافیک ورودی از جنوب شرق تهران به داخل

  تسهیل و هدایت ترافیک زائران ثامن الحجج
  صرفه جویی در مصرف سوخت 

  کاهش زمان سفر
  تثبیت حریم نهایی محدوده شرق تهران

اهداف کلی طرح

شهرک های مسکونی؛ ظرفیتی بالقوه 
برای تولید مسکن در پایتخت

شهرک های مسکونی در تهران که عمدتا 
در مناطق پیرامونی شــهر و در دهه های 
قبل احداث شده، اکنون با توجه به توسعه 
شهری و احتیاج به افزایش زیرساخت های 
شــهری و نیز ضرورت نوســازی، نیازمند مدلی کارآمد برای 
بهسازی و نوسازی هســتند. یکی از نیازهای جدی پایتخت، 
زمینه سازی  برای تولید مسکن به جهت کاهش تقاضا و کنترل 
قیمت ها در بازار مسکن اســت که شهرک های مسکونی واقع 
در تهران می توانند فرصتی مناسب برای تولید مسکن شهری 

باشند.
یکی از مناطقی که در پایتخت تعداد زیادی از شــهرک های 
 مســکونی را در خود جای داده، منطقه 21 اســت که دارای

 13 شهرک مسکونی قدیمی ساخت و ناپایدار است.
این شــهرک ها نیازمند اقدام جدی برای بازسازی و نوسازی 
هستند تا فضای مناسب تری را برای زندگی شهروندان فراهم 
کنند. در میان شــهرک های مســکونی منطقه 21، شهرک 
دانشگاه با ۸0 هکتار مساحت در ســال ۵۸ پروانه ساخت و در 
سال ۸2 پایان کار گرفته است. این شهرک دارای 243 بلوک 

و 26۷4 واحد مسکونی با مساحت 2۷0 هزار مترمربع است.
از جمله موضوعاتــی که در ســال گذشــته و در تیم جدید 
مدیریتی منطقه 21 مطرح شد، نوســازی بافت های ناپایدار 
و مســاحت هایی که قابل طرح در کمیسیون ماده ۵ هستند، 
بود و یکی از آنها شهرک دانشگاه تهران است که ساکنان آن از 
پرسنل و استادان سنوات گذشته دانشگاه تهران و دانشگاه علوم 
پزشکی هستند. این شهرک مانند بسیاری دیگر از شهرک های 
مسکونی پایتخت، نیاز مبرم به نوســازی دارد و با تلاشی که 
در سال گذشــته صورت گرفت، با همراهی و هدایت سازمان 
نوسازی شهرداری تهران و پیگیری مجدانه شهردار منطقه 21، 
منجر به شکل گیری تفاهمنامه ای جهت نوسازی این شهرک 

به شیوه ای نوین شد.
در این راه، سازنده ای از طرف موقوفه ای که مالک اصلی زمین 
 شهرک است، معرفی شــد و در این زمینه با توجه به طراحی

 انجام شــده، ســاخت 3 برابر واحدهای مســکونی موجود با 
ســرانه های مورد نیاز به عنوان یک محله الگو پیش بینی شده 
است. سطح اشغال این شهرک حدود 20 تا 30 درصد و دارای 
4 طبقه اســت که در طراحی صورت گرفته تــا 9 و 11 طبقه 
افزایش پیدا می کند؛ در این صورت ســطح اشغال مسکونی 
کاهش می یابد و فضا برای سرانه های درمانی، ورزشی، تجاری و 
آموزشی فراهم می شود. در نوسازی منطقه 21، تلفیق صنعت و 
مسکن انجام کار را دشوار می کند ولی از آنجایی که کارخانه های 
منطقه به سمت صنعت ســبز پیش می روند، نیازمند توسعه 
سرانه مسکونی برای پرسنل و کارکنان خود هستند. با توجه به 
بازدیدهای که از عرصه های۵00 متری و 400 متری بایر به عمل 
آمده است، با طراحی ای که صورت می گیرد اهالی بلوک های 
شهرک می توانند با کلید به کلید کردن، در منزل جدید خود 

سکونت داشته باشند و بلوک های قدیمی تخریب شود.
براســاس طراحی های اولیه، اجرای نوسازی شهرک دانشگاه 
تهران حدود 2 سال زمان می برد و از اواخر امسال اجرای آن آغاز 
خواهد شد. در این امر امتیاز ساکنان در این است که یک واحد 
100متری نوساز تحویل بگیرند بدون اینکه هزینه ای پرداخت 
کنند. هدف شهرداری، روان سازی  و ایجاد تعامل سازنده بین 
مالکین اعیانی و موقوفه بوده و شهرداری فقط عوارض پروانه را 
می گیرد. مدل نوسازی شهرک دانشگاه تهران به گونه ای است 
که می تواند الگویی برای سایر شهرک های شهر تهران و فرصتی 

تازه برای تولید واحدهای مسکونی در پایتخت باشد.
* معاون شهرسازی و معماری شهرداری منطقه 2۱
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براساس آمارهای رسمی، درصد پرآبی سدهای کشور بین صفر تا 98درصد 
متفاوت بوده و به طور میانگین 60درصد مخازن سدها پرآب است

درمخازنسدهاچهمیگذرد؟

براساس آمارهای وزارت نیرو، در سال آبی جاری، 5سد کشور با افزایش بیش 
از 75درصدی ذخایر آبی مواجه بوده اند؛ اما در مقابل تعداد بسیار بیشتری از نیرو

سدها کاهش قابل توجه موجودی آب را تجربه می کنند. ذخیره آب 12سد به 
کمتر از 20درصد رسیده اســت. به گزارش همشهری، در ســال آبی جاری )ابتدای مهر 
1401تاکنون( میانگین بارندگی کشور به 204.8میلی متر رسیده که این مقدار نسبت به مدت 
مشابه در سال آبی قبل 10درصد و نســبت به میانگین دوره های مشابه بلندمدت 14درصد 
کاهش نشان می دهد. وخامت وضعیت بارندگی، اثر مستقیمی بر وضعیت سدها داشته و منجر 
به ناترازی آنها شده است؛ هرچند به واسطه مدیریت انقباضی و سختگیری در رهاسازی آب 

غیرشرب، بخشی از تبعات کم بارشی برای مخازن سدها خنثی شده است.

سدهای تشنه
بررســی آمارهــای وزارت نیــرو از آورد آبی 
سدهای کشور نشان می دهد در شرایط فعلی، 
از مجموع سدهای شرب و کشــاورزی، برخی 
سدها شــرایط نامســاعدی دارند و موجودی 
آب آنها کمتــر از 20درصد اســت. ذخیره آب 
سدهاي دوســتی و طرق در اســتان خراسان 
رضوی به ترتیب ۱0درصــد و ۱۴درصد برآورد 
شده و سد خداآفرین در استان آذربایجان غربی 
نیز ۱۱درصد آب دارد. همچنین موجودی آب 
در سد بارون استان آذربایجان غربی ۱9درصد، 
سد شمیل و نیان اســتان هرمزگان 20درصد، 
سد نهرین استان خراســان جنوبی ۱9درصد، 
سد تنگوئیه سیرجان استان کرمان ۱۴درصد 
و سد ســاوه اســتان مرکزی ۱۴درصد اعلام 
شده اســت. در این میان، ســد رودبال داراب 
اســتان فارس ۳درصد و چاه نیمه های استان 
سیستان و بلوچستان فقط ۵درصد پر هستند 
و میزان پرشدگی سدهای دز استان خوزستان 
و وشمگیر، گلستان و بوســتان استان گلستان 

صفر است.

دخل وخرج سدها
حجم آب موجود در سدهای کشور به 29میلیارد 
و ۴60میلیون مترمکعب رسیده که در مقایسه با 
سال گذشته 20درصد افزایش داشته درحالی که 
میــزان بارش های جوی در ســال آبــی جاری 
معادل ۱۴درصد کمتر از ســال آبــی قبل بوده 
اســت. این تناقض از یک سو ناشــی از مدیریت 
انقباضی و سخت گیرانه وزارت نیرو در رهاسازی 
آب غیرشــرب و از ســوی دیگر نتیجه افزایش 
دمای هوا و بالارفتن ضریــب ذوب ذخایر برفی 
سدهاست. براساس آمارهای وزارت نیرو، از مهر 
سال گذشته تاکنون، میزان ورودی آب به مخازن 
سدهای کشور معادل ۳6میلیارد و 220میلیون 
مترمکعب بوده که این عدد در مقایســه با سال 
گذشــته 29درصد افزایش داشــته است؛ اما در 
مقابل، میزان خروجی از مخازن ســدهای کشور 
در این دوره 2۵میلیارد و 8۱0میلیون مترمکعب 
ثبت شــده که فقط ۱۳درصد بیش از سال آبی 
گذشــته اســت. در نتیجه این تحولات، میزان 
پرشدگی سدهای کشــور به 60درصد رسیده و 

۴0درصد ظرفیت آنها خالی است.

فرارهای مالیاتی در دادستانی
عرصه بر فرارهای مالیاتی روزبه روز تنگ تر 
می شــود. اگر عزم جدی در دولت، به ویژه 
در وزارت اقتصاد و ســازمان امور مالیاتی 
وجود داشته باشد، حالا با مهیاشدن ورود 
دادستانی به ماجرا، شرایط بسیار مساعدتری برای حل معضل 
فرار مالیاتی در اقتصاد کشــور فراهم آمده اســت. طبق اعلام 
رسانه ها، همزمان با اعلام دادســتانی مبنی بر ارائه مستندات 
فرارهای مالیاتی از سوی وزارت اقتصاد، خاندوزی وزیر اقتصاد 
از دستور ویژه به ســازمان مالیاتی برای ارائه این مستندات به 
دادستانی خبر داد. سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی درباره نامه دادســتان تهران مبنی بر ارائه مستندات 
فرارهای مالیاتی، گفت: سازمان امور مالیاتی دارای فرایندهای 
دادرسی قضایی است و در مورد پرونده فرارهای مالیاتی بررسی ها 
در حال انجام است؛ اما در کنار این روند به رئیس سازمان امور 
مالیاتی دستور ویژه داده شد تا مســتندات مربوط به فرارهای 
مالیاتی را در اســرع وقت در اختیار دادستانی عمومی و انقلاب 

تهران قرار دهد. 
پیش ازاین، دادســتان عمومی و انقلاب تهران اعلام کرده بود: 
با توجه به اینکه فرار مالیاتی جرم اســت، در مکاتبه با وزیر امور 
اقتصادی و دارایی مقرر شده تا اگر در این زمینه گزارشی اعلام 
شده، مراتب با ذکر شماره و تاریخ به اینجانب اعلام شود. به گفته 
او، در مکاتبه با وزیر اقتصاد تصریح شده که اگر تاکنون گزارش و 
اعلام جرمی در این خصوص صورت نگرفته، ضمن مستندسازی 
درخصوص افرادی که فرار مالیاتی آنها مربوط به حوزه قضایی 
تهران اســت، مراتب را به همراه مســتندات در مــورد هر فرد 
به صورت مجزا با معرفی نماینده به دادستان اعلام و موارد مربوط 

به سایر استان ها را به دادستان های مربوطه اعلام کنند. 

چشم انداز اقتصاد ما
   خبر: صندوق بین المللــی پول تخمیــن زده؛ تورم 
 ایران در ســال جاری میلادی بــه ۴2 و ســال آینده به

 ۳0درصد برسد.  
افزون بر این اقتصاد ایران، بعد از پشت سر گذاشتن رشد 
2.۵درصدی در سال 2022 میلادی در 2سال پیش رو، 
رشــد 2درصدی را تجربه خواهد کرد که در مقایســه با 
میانگین رشد اقتصادی جهان، کشــورهای خاورمیانه و 

اقتصادهای نوظهور منطقه، رشد کمتری است.
 این نهاد بین المللی البته فهرستی از اولویت های سیاستی 
در حوزه اقتصاد را به دولتمردان پیشنهاد داده که شامل 
تضمین کاهش پایــدار تورم، اتخاذ سیاســت های پولی 
ثابت اما در دسترس، شــفاف کردن ارتباط بین اهداف و 
پاسخ های سیاست های بانک مرکزی، کاهش نیافتن نرخ 
بهره سیاستی قبل از کاهش فشار تورم، حفظ ثبات مالی 
و به حداقل رساندن ریسک های مالی، تقویت نظارت در 
بخش مالی غیربانکی، مقابله با نوسانات ارزی و حمایت از 

اقشار آسیب پذیر می شود.
   نقد: روشــن اســت که هرچند اقتصاد ایران از رکود 
خارج شــده و در مســیر رشــد قرار گرفته اما همچنان 
چالش اصلــی اقتصاد ما نــرخ تورم بــالا و ثبات ضعیف 
اقتصادی اســت و از این رو انتظار مــی رود دولتمردان و 
سیاســتگذاران اقتصاد چالش تورم بالا را جدی بگیرند 
و بانک مرکزی هم شــفاف تر عمل کند؛ چرا که در تورم 
بالا این احتمال هســت که دســتاوردها کمرنگ و حتی 
از سوی شــهروندان نادیده گرفته شــود و وقتی دمای 
بدن اقتصــاد از حــد اســتاندارد فراتر بــرود، داروهای 
 مســکن هم دیگر جواب نمی دهد. حالا باید دید نسخه

دولت چیست؟

چهره روز

نقد  خبر

نزول بورس تا کجا ادامه دارد؟
روند نزولی بورس در مبادلات دیروز هم ادامه یافت. شــاخص کل 
بورس تهران با یک افت سنگین 2.7درصدی مهم ترین خط حمایتی 
خود را شکست. تحت تأثیر این نزول ارزش کل بازار سهام 2۵0هزار 
میلیارد تومان کاهش یافت و جمع کل نزول بازاراز ۱7اردیبهشت تا 
دیروز به2۱۵0هزار میلیارد تومان رسید.این نزول شرایط بازار سهام 
را پیچیده تر کرد. اکنون پرسش این است که روند نزولی بورس تا کجا 
ادامه دارد؟ به گزارش همشهری، بازار سهام این هفته شرایط بحرانی 
را ســپری کرد چرا که میزان نزول بورس به قدری عمیق بود که به 
خروج گسترده نقدینگی از بورس منجر شد. این سقوط درحالی اتفاق 
افتاد که اغلب تحلیلگران انتظار داشتند روند نزولی بورس در هفته 
جاری متوقف شــود اما برخی رویداد ها ازجمله انتشار نامه افزایش 
نرخ خوراک و سوخت صنایع و اعلامیه درآمد حاصل از بهره وکارمزد 
تبدیل ارز صادرات فراورده های نفتی که توسط شرکت ملی پالایش و 
پخش اعلام شد فضای کلی بازار سرمایه را به هم ریخت و به افت های 
سنگینی در طول هفته منجر شــد. دیروز هم این روند نزولی ادامه 
یافت و شــاخص کل بورس تهران با یک افت سنگین 2.7درصدی 

مهم ترین خط حمایتی خود را شکست.
تحت تأثیر این نزول ارزش کل بازار سهام 2۵0هزار میلیارد تومان 
کاهش یافت و جمع کل نزول بازار از ۱7اردیبهشت که نزول بورس 
آغاز شده اســت به2۱۵0هزار میلیارد تومان رســید. آمار ها نشان 
می دهد فقط در هفته گذشــته بیش از ۵72هزار میلیارد تومان از 
ارزش سهام شرکت ها کاسته شده است.  اما مهم ترین رویداد هفته 
گذشــته که دیروز اتفاق افتاد، شکســت خط حمایتی شاخص در 
محدوده 2میلیون و ۱00هزار واحد بود. این محدوده نوعی محدوده 
حمایتی برای جلوگیری از نزول شاخص بورس بود و انتظار نمی رفت 

شاخص به زیر این محدوده سقوط کند.
 از نظر تکنیکی سقوط شاخص به زیر محدوده حمایت می تواند به 
عمیق تر شدن نزول در روز های آینده منجر شود چرا که این محدوده 
خود به یک محدوده مقاومت برای جلوگیری از رشــد شاخص در 

روز های آینده تبدیل خواهد شد اما آیا این اتفاق رخ خواهد داد؟
بررســی های تکنیکی نشــان می دهد منطقه اصلی خط حمایت 
شاخص بورس محدوده ای بین 2تا 2میلیون و ۱00هزار واحد است 
و احتمال بازگشت شاخص از این محدوده کم نیست. ضمن اینکه 
انتظار می رود در هفته پیش رو از فشار فروش سهامداران کاسته شود 
و شاخص بورس با تعادل بیشتری مواجه شود. با این حال درصورت 
شکست محدوده حمایت 2میلیون واحد شاخص بورس می تواند تا 
محدوده یک میلیون و 900هزار واحد نزول کند. اما تحلیلگران بر 
این باورند که احتمال وقوع این سنارویو کمتراز سایر فرضیات است. 
همچنین با توجه به ســخنان وزیر اقتصاد برای تعیین تکلیف نرخ 
خوراک صنایع انتظار می رود در روز های آینده این موضوع شفاف تر 
شود. ضمن اینکه نمودار قیمت سهام اغلب شرکت ها نشان می دهد 
که قیمت آنها به کف رسیده و این موضوع می تواند جذابیت خرید 
سهام را در روز  های آینده افزایش دهد و به افزایش تقاضا در بورس 
منجر شود. موضوعی که احتمالا وقوع آن بسیار زیاد است. با این حال 
از نظر زمانی به نظر می رسد بازار سهام به اندکی زمان برای اغاز رشد 
نیاز دارد اما فاصله گرفتن شاخص از محدوده 2میلیون واحد خیلی 

محتمل نیست.

کارنامه 7 بانک در پرداخت تسهیلات کلان و اشخاص مرتبط با بانک در پایان خرداد 1402- ارقام به ریال

درصد سهماشخاص وابستهدرصد سهمتسهیلات جاریدرصد سهمتسهیلات غیرجارینام بانک

12,748,528,612,4501282,922,712,465,9577249,026,056,613,57930ایران زمین

0؟148,906,274,641,54312479,410,076,274,01212پارسیان

921,537,940,899054,360,573,746,333100توسعه تعاون

942,347,650,807,916751,246,217,868,082,1403227,798,467,708,6353سپه

48,197,469,423,4574993,633,175,833,84926247,276,175,133,51630شهر

24,627,555,325,0512500,982,752,528,8741358,564,102,315,7887گردشگری

72,825,024,748,5086295,710,386,153,0618249,200,728,509,58330موسسه ملل

1,250,574,041,499,8201003,853,237,545,084,230100831,865,530,281,101100جمع

قیمت جدید پنیر صبحانه
قیمت انواع پنیر صبحانه طی یک ماه گذشته افزایش یافت. به گزارش 
همشهری، به دنبال افزایش نرخ مصوب شیر خام شرکت های لبنی 
قیمت محصولاتشان را افزایش دادند و قیمت انواع پنیر صبحانه که 
طی یک سال گذشته نوسان بسیار کمی داشت، از خرداد رو به افزایش 
گذاشت. نگاهی به قیمت های امروز انواع پنیر نشان می دهد بین ۱۱ تا 
۳۵درصد بر قیمت محصولات شرکت های مختلف افزوده شده است. 
این میزان افزایش برای پنیر سفید و سنتی بین ۵ تا ۳0هزار تومان 
بوده است. نرخ گذاری محصولات لبنی به جز 4 قلم کالای یارانه ای، 
بر عهده شرکت های لبنی است و دولت تاکنون قیمت مصوب جدید 

برای4 قلم مشمول نرخ گذاری، اعلام نکرده است. 

خبر ویژه

با 
در متـرومتـرودیدهشوید

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها
1پذیرش آگهی 8 1 9

 نامه رئیس سازمان بورس 
به دادستان کل کشور

 به دنبال انتشــار اطلاعات متناقض از سوی شرکت ملی 
پالایش و پخش که اثرات زیانباری برای بورس داشت روز 
گذشته رئیس ســازمان بورس به دادستان کل کشور نامه 
نوشت و اعلام کرد: انتشار اطلاعات گمراه کننده از شرکت 
ملی پالایش و پخش موجب متاثر شدن سهام پالایشگاه ها 
در بورس شده و ارائه اطلاعات غیرقابل اتکا و غیرمربوط به 
تضییع حقوق سهامداران منجر شده است. مجید عشقی با 
بیان اینکه ظن وقوع جرایم موضوع فصل ششم قانون بازار 
اوراق بهادار وجود دارد از دادستان کل کشور خواسته است 

به صورت فوری و قاطع این موضوع را بررسی کند. 

شانس
خوش

دهای
س

6سدباافزایشبیشاز75درصدی

20تیر11اردیبهشتمشخصاتبرند

180,000232,000لیقوان 800گرمیپگاه 

سفید نیم چرب پگاه 
40040,00045,000گرمی

فتا دوشه هراز
75080,00087,000گرمی

سفید پروبیوتیک رامک
40045,00050,000گرمی

40,00050,000لاکتیکی 300گرمیهراز

میهن
پنیر سفید 
پرستاره- 
400گرمی

45,00048,000

سفید نیم چرب روزانه
50061,00081,000گرمی

52,00068,000لاکتیکی 400گرمیصباح

سفید نیم چرب - می ماس
35040,00046,000گرمی

سفید نیم چرب کاله
40043,00048,000گرمی

خامه ای کیبی
52,00058,000پرچرب200گرمی

سفید نیم چرب آلیما
32045,00057,000گرمی

سفید کم چرب دامداران 
40035,00042,000گرمی

خامه ای پرچرب کاله
40048,00060,000گرمی

 قیمت بعضی انواع پنیر در سوپرمارکت های تهران 
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وامبهخــودی
بانک ها چگونه به خودشان وام می دهند؟ 

بانک مرکزی فهرست اطلاعات تسهیلات و تعهدات 
کلان و اشــخاص مرتبط برخی بانک ها در پایان بهار 
امسال را به روزرسانی و منتشر کرد. البته بانک مرکزی 
در گام نخست فقط فهرست اطلاعات تسهیلات کلان 

جاری و غیرجاری ۹ بانک و تســهیلات و تعهدات 
اشخاص مرتبط با 8بانک را منتشــر کرده است. به 
گزارش همشــهری، معاونت نظارت بانک مرکزی در 
توضیح اطلاعات منتشر شده، اعلام کرده است: فرایند 
انتشار اطلاعات موضوع قانون بودجه به این صورت 
است که بانک مرکزی فرم اطلاعات را به شبکه بانکی 
ابلاغ می کند و براساس آن بانک ها فرم های تکمیل 

شده را به بانک مرکزی ارسال می کنند.

رضا کربلاییگزارش
روزنامه نگار

9بانکاطلاعاتدادند
 معاون نظارت بانک مرکزی  اعلام کرد: فرایند انتشار اطلاعات موضوع قانون بودجه به این صورت است که ابتدا بانک مرکزی نحوه 
و فرم دریافت داده و اطلاعات را به شبکه بانکی ابلاغ می کند و براساس آن بانک ها فرم های تکمیل شده را به بانک مرکزی ارسال 
می کنند. ابوذر سروش، افزود: این فرم ها را کارشناسان بانک مرکزی بررسی می کنند و درصورت تأیید در سایت منتشر و درصورتی 
که نیازمند اصلاحات باشد مجدد به بانک ها عودت داده می شود تا اصلاح کنند و این فرایند تا زمان انتشار کامل اطلاعات ادامه 
دارد. مطابق اعلام بانک مرکزی اطلاعات تسهیلات و تعهدات کلان مرتبط سایر بانک ها و مؤسسات اعتباری پس از دریافت و 

بررسی نهایی منتشر خواهد شد. 9بانک ایران زمین، پارسیان، توسعه تعاون، سپه، شهر، گردشگری، مهر ایران و 
رسالت به همراه مؤسسه اعتباری ملل جزئیاتی از تسهیلات جاری و غیرجاری کلان خود را منتشر کرده اند و 
به استثنای بانک پارسیان، بقیه این بانک ها  اطلاعات مربوط به پرداخت تسهیلات به اشخاص مرتبط را هم 

رسانه ای کرده اند. بررسی های همشهری نشان می دهد 2بانک قرض الحسنه مهر ایران و رسالت، حتی یک 
ریال وام به صورت کلان و به افراد مرتبط با خودشان پرداخت نکرده اند و حجم تسهیلات جاری بانک های 
ایران زمین، پارسیان، توسعه تعاون، سپه، شهر، گردشگری و مؤسسه ملل به ۳8۵هزار میلیارد تومان و 
حجم مطالبات غیرجاری بانک های یادشده در پایان خرداد به بیش از ۱2۵هزار میلیارد ریال رسیده است. 
این گزارش می افزاید: بانک های ایران زمین، سپه، شهر، گردشگری و مؤسسه اعتباری ملل بالغ بر 8۳هزار 

میلیارد تومان تسهیلات به اشخاص مرتبط و وابسته به خود شامل شرکت ها و بنگاه ها پرداخت کرده اند.

یکی از بانک ها تسهیلات کلان با مدت بازپرداخت بیش از 1800 ماه به یکی از  طرح ها و شرکت های زیرمجموعه خود پرداخت کرده است.1
بسیاری از بدهکاران کلان بانکی سال هاست که بدهی خود را  نپرداخته اند و عملا وام پرداختی را باید سوخت شده حساب کرد.2
هنوز مشخص نیست که دیگر بانک ها چه زمان ریزتسهیلات  کلان و مطالبات معوق خود را منتشر می کنند.3

پرداخت تسهیلات توسط بانک به کارکنان و شرکت های  زیرمجموعه شان انتقادهای زیادی را به همراه داشته است.4

ردپای ناترازی ایجاد شده در نتیجه ادغام بانک هاي نظامی به  وضوح قابل مشهود است. 5

ابربدهکاران کلان بانکی بدحساب و دارای مطالبات غیرجاری،  همچنان از بانک های طلبکار، وام های کلان می گیرند.6

سهمبانکهایمنتخبازتسهیلات
غیرجاریکلان

سهمبانکهایمنتخب
ازتسهیلاتجاریکلان

سهمبانکهایمنتخبازتسهیلات
بهاشخاصمرتبط

پارسیانایران زمین

112

سپه

75

گردشگریشهر

4

7

2

ملل

6

ایران زمین

ایران زمین

پارسیان

پارسیان

1

3

12

نامعلوم

توسعه تعاون

سپه

سپه

شهر

شهر

گردشگری

گردشگری

ملل

13

30

26

7

32

30

30

نکته های طلایی

زایندهرود

موجودیآب

614.000.000
مترمکعب
میزانپرشدگی

50
درصد

اختلافباسالقبل

85
درصد

جره

موجودیآب

212.000.000
مترمکعب
میزانپرشدگی

82
درصد

اختلافباسالقبل

93
درصد

پیشین

موجودیآب

139.000.000
مترمکعب
میزانپرشدگی

83
درصد

اختلافباسالقبل

93
درصد

ایلام

موجودیآب

55.000.000
مترمکعب
میزانپرشدگی

90
درصد

اختلافباسالقبل

113
درصد

اکباتانآبشینه

موجودیآب

12.000.000
مترمکعب
میزانپرشدگی

32
درصد

اختلافباسالقبل

87
درصد

کرخه

موجودیآب

2.200.000.000
مترمکعب
میزانپرشدگی

42
درصد

اختلافباسالقبل

139
درصد
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کوندرا در ایران
داســتان میلان کوندرا در ایران، از 
دهه 60شروع شد. جز چند داستان 
پراکنده منتشر شــده در مطبوعات 
اواخر دهــه 50، نخســتین معارفه 
جدی ایرانیان با میلان کوندرا به اوایل 
دهه60بازمی گردد.کلاه کمنتیس 
نخســتین کتاب کوندرا اســت که 
در ایــران ترجمه و در ســال ۱۳6۲ 
منتشر شد؛ نویسنده ناراضی چک، 

سال۱۹۷5 به فرانسه تبعید شد و در سال۱۹۸۱ به تابعیت آن کشور درآمد. او خود را نویسنده ای 
فرانسوی می دانست و پس از نوشتن جاودانگی به زبان چکی در دهه۱۹۹0 )میلادی( آثارش 
را مستقیماً به فرانسه نوشت. یکی از بهترین آثار کوندرا سَبُکی تحمل ناپذیر هستی )بار هستی( 
است. پیش از انقلاب مخملی در چکسلواکی۱۹۸۹، حکومت کمونیستی کتاب های وی را در 
آنجا ممنوع کرد. او کمتر با رسانه ها گفت وگو می کرد. میلان کوندرا چندین بار نامزد دریافت 
جایزه نوبل ادبیات شد. تابعیت چک میلان کوندرا پس از ۴0سال به او بازگردانده شد. میلان 
کوندرا از دهه ۷0شمسی و مشخصا پس از انتشار سبکی تحمل ناپذیر هستی)که در اینجا با 
نام بار هستی منتشر شد( نویسنده محبوب طبقه متوسط ایران شــد. از دهه ۷0 به بعد آثار 
کوندرا به صورت مداوم و با ترجمه های مختلف منتشر شد؛ نویسنده ای که زبان و لحنش در 
داستان هایش، حتی خواننده ای که خیلی اهل ادبیات جدی و روشنفکرانه نبود را هم جذب 
می کرد؛ هنری که کوندرا در نوشتن داشت و احتمالا بیشتر داستان محبوبیتش هم به همین 
موضوع بازمی گشت. برخی از آثار کوندرا، تقریباً غیرقابل انتشار در ایران بودند، ولی مترجمان 
و ناشران به واسطه همان محبوبیت و موفقیت تجاری تضمین شده نسخه های خلاصه شده ای 
از این داستان ها را عرضه می کردند؛ نویسنده ای که فروش آثارش تضمین شده بود و نمی شد 
از کنار هیچ کدام از کتاب هایش گذشت. کوندرا ازجمله نویسندگانی است که بیشتر آثارش به 
فارسی برگردانده شده و تقریباً از هر داستانی از او، چند ترجمه مختلف و متفاوت در بازار موجود 

است؛ نویسنده ای که پس از یک بیماری طولانی در ۹۴سالگی در شهر پاریس از دنیا رفت.

بیشتر از یک  ماه است که کاخ سعدآباد هر شب 
میزبان بیش از 2هزارو700 علاقه مند به موسیقی 
و صدای علیرضا قربانی اســت. علیرضا قربانی 
که پیش از این تور کنســرت هایش از نیمه دوم 
اردیبهشت آغاز شده بود، در شهرهای گرگان، 
رشت، تبریز، شیراز، کرمان، سیرجان و جزیره 
کیش اجرا داشت و برخی از اجراهایش به  خاطر 
استقبال مخاطبان در چندین سانس تمدید شد. 
این خواننده موسیقی سنتی هفته پایانی کنسرتش 
را در سعدآباد دارد؛کنسرت هایی که از 23خرداد 
آغاز شده و بعد از گذشت 4سال باردیگر صدای  او 

در یک فضای عمومی شنیده شده است.

  نزدیک به ۳هــزار علاقه مند به علیرضا قربانی، 
وارد فضای آماده شــده در مقابل کاخ ملت شده 
و با راهنمایی ســتاد برگزار کننده کنسرت، روی 
صندلی ها می نشــینند. بعد از چند دقیقه گروه 
نوازندگان از دوطرف صحنه وارد می شــوند و با 
تشــویق حاضران، نوبت به کوک کردن ســاز ها 
می رســد ... هرچند برخی به  خاطر دیررسیدن 

منتظر اجازه ورود می شوند.
  هیجان دوستداران موســیقی با آمدن علیرضا 
قربانی روی سن بیشتر می شود و این بار طراحان 
صحنه با رنگ ها مخاطبــان را همراهی می کنند. 
قبل از شــروع طنین صدای قربانی که بیشتر از 
۲5شب است در سعدآباد و کوچه پس کوچه هایش 
شنیده می شود، جادوی کمانچه سامان صمیمی، 
مخاطبانش را مســخ می کند و اندکی بعد عظیم 
روحانی با گیتــار الکتریک خود یــک موقعیت 

خاص را به وجود می آورد. یــک ترکیب خاص و 
دوست داشتنی ...

  قطعات رپرتوار کنســرت های قربانی ترکیبی 
از محبوب ترین قطعات و آثار جدید این خواننده 
صاحب تأثیر موســیقی ایران است که همچون 
گذشته در فضایی عاشقانه و اجتماعی تقریر یافت.
  قربانی نخستین قطعه اش، »عروج« را با شعری 
از ابوسعید ابوالخیر و موسیقی حسام ناصری اجرا 
کرد. در ادامه »همگناه« با شــعر حسین غیاثی و 
موسیقی علیرضا افکاری، »پلُ« و »پریشانی« با 
شعر احمد امیرخلیلی و موسیقی حسام ناصری، 
»شروع ناگهان« با شعر حسین غیاثی و موسیقی 
علیرضا افکاری، »لیلا« با شــعر اهــورا ایمان و 
موســیقی ســتار اورکی و »می دانی تو« با شعر 
ابوسعید ابوالخیر و موسیقی حسام ناصری قطعاتی 

بودند که در این کنسرت خوانده شدند.

  یکی از قوت های این کنسرت، در میان شور و 
ذوق دوستدارانش ویدئومپینگ ها بود؛ ویدئوهایی 
که با محتوای ترانه ها همخوانی خوبی داشــت و 
لذت تماشــا را همچون شــنیدن صدای قربانی 

چندین برابر می کرد.
  ۲6تیرماه، پایان کنسرت علیرضا قربانی است، 
کما اینکه اگر این کنسرت ادامه داشت، همچنان 
بلیت هایش فروش می رفت ... می توان گفت قربانی 
یکی از میراث داران موســیقی سنتی ایران است. 
در جایی نوشــته بود که فردین خلعتبری درباره 
قربانی عنوان کرده:» خواننده ها ۳دسته اند: یک 
عده که وقتی می خوانند، اثر را تضعیف می کنند! 
عده دیگر خوانندگانی هســتند کــه فقط اجرا 
می کنند و دسته سوم خوانندگانی که خواندن آنها 
اثر را بالا می کشــد. علیرضا قربانی حتی از دسته 

سوم هم فراتر است.«

طنین صدای قربانی در سعدآباد
هر شب نزدیک به ۳ هزار مخاطب به کنسرت خواننده موسیقی سنتی می آیند

فهیمه پناه آذرموسیقی
روزنامه نگار

 نسل ما با تماشای 
فیلم های خانوادگی رشد کرد

 فرشــاد گل ســفیدی در نشســت فیلــم ســینمایی
 »هفت بهار نارنج« در نخســتین جشنواره بین المللی فیلم 
حوا عنوان کرد: نسل ما با یک ســری فیلم هایی بزرگ شد 
که مختص به زنان و خانواده بود. وی با بیان اینکه محوریت 
این فیلم موضوع خانواده است، خاطرنشان کرد: »هفت بهار 
نارنج« یک عشق اساطیری را به تصویر می کشد و درباره یک 
پیرمرد و عشقش اســت. کاش این فیلم را همه ببینند. این 
فیلم برای همه سن هاست و نشان می دهد یک آدم تا کجا پای 
عشقش می ایستد. »هفت بهار نارنج« از آن دسته فیلم هاست 
که همه باید ببینند، اما فیلم مخاطــب خاص خود را دارد. 
فکر می کنم بعد از پخش جهانی، اکران آن آغاز می شــود. 
گل سفیدی عنوان کرد: ما با یک سری فیلم ها بزرگ شدیم؛ 

فیلم هایی که مختص به زنان و خانواده بود. 

 »قاتل و وحشی« 
فقط اکران خارجی

 مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان 
ســینمایی به ارائه توضیحاتی درباره پروانه نمایش 
ثبت شده به نام »قاتل و وحشی«  در سامانه رسمی این 
سازمان پرداخت. روح الله سهرابی در گفت وگو با مهر 
ضمن تأیید ثبت پروانه نمایش فیلم »قاتل و وحشی« 
به کارگردانی حمید نعمت الله در ســامانه رســمی 
سازمان سینمایی، درباره این پروانه توضیح داد:»این 
پروانه نمایش، در واقع همان پروانه نمایشی است که 
در اسفندماه سال گذشــته درباره آن اطلاع رسانی 
کرده بودیم و مربوط به اکران بین المللی این فیلم و 
حضورش در جشــنواره های خارجی است. حالا این 
پروانه به صورت رسمی صادر شده است.« وی درباره 
تأخیر در صدور رسمی این پروانه برای اکران بین المللی 
گفت:»بالاخره بخشی از این فرایند مربوط به مباحث 
اداری می شود و بخشــی از آن هم منوط به پیگیری 
عوامل فیلم است. در مواردی صاحبان آثار هم سر صبر 
پیگیر کارها می شوند و فوریتی برای رسیدن به نتیجه 
ندارند تا مجوزها در کارتابل آنها ثبت نهایی شود.« این 
مدیر سینمایی در پاسخ به اینکه سرانجام اکران داخلی 
»قاتل و وحشی« چه می شود، ادامه داد:»درباره پروانه 
نمایش داخلی این فیلم می توانم این توضیح را بدهم 
که اگر اصرار بر دریافت این پروانه از سوی عوامل باشد، 
شورای صدور پروانه نمایش باید مجدد فیلم را بازبینی 
و درباره آن اعلام  نظر کند. شورا نسخه فعلی را دیده و 
فعلا نظرش بر این است که اکران خارجی آن بلامانع 
است و با اصلاحاتی پروانه نمایش برای آن صادر شد.«

وسوسه کارگردانی
 جواد عزتی قصد دارد نخستین فیلمش را 

جلوی دوربین ببرد

دیروز خبر آمد که جواد عزتی، بازیگر ســینما و تلویزیون، 
قصد ساخت نخستین فیلمش را دارد و برای کارگردانی فیلم 
سینمایی »تمساح خونی« به تهیه کنندگی کامران حجازی 
درخواست پروانه ساخت داده اســت. حجازی تهیه کننده 
۲فیلم »مرد بازنده« )محمدحســین مهدویان، ۱۴00( و 
»کت چرمی« )حســین میرزامحمدی، ۱۴0۱( است که 
عزتی به عنوان نقش اول در آنها حضور داشــت و در سریال 
»زخم کاری« نیز به عنوان مجری طــرح با عزتی همکاری 
کرده اســت. ورود عزتی به دنیای کارگردانی خیلی عجیب 
نیست. سال گذشــته، حســین میرزامحمدی، کارگردان 
»کت چرمی«، در گفت وگو با  همشهری  درباره تأثیر حضور 
عزتی در نخستین فیلمش، چنین گفت: »از نظر من عزتی 
یکی از باهوش ترین بازیگرهایی است که با او مواجه شده ام. 
کاملا بازیگری را می شناسد و به شدت نکته بین است و خیلی 
به جزئیات اهمیت می دهد. در پروســه ساخت فیلم، فقط 
به عنوان بازیگر در کنار من نبود. او همه جوره کنار من بود 
و مایه گذاشت و کمک کرد. به عنوان کارگردان باید بگویم 
که همفکری های جواد در ساخت فیلم و حتی در تدوین به 
من کمک کرد.« همین مشارکت در ساخت »کت چرمی« 
می تواند توضیح دهنده تمایل عزتی به حضور پشت دوربین 

و کارگردانی فیلم باشد.
جواد عزتی در سال های ۱۳۹6، ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ در هر سال 
در 5فیلم حضور داشت، اما در سال ۱۳۹0 فیلمی نداشت ـ 
که احتمالا به شیوع کرونا بی ارتباط نیست ـ و در سال ۱۴00 
تنها در »مرد بازنده« و سریال »زخم کاری« و در سال ۱۴0۱ 
در »کت چرمی« بازی کرد. کم کاری عزتی در ۲سال اخیر 
را می توان به نشانه ای دیگر از علاقه او به تغییر مسیرش در 
دنیای بازیگری تفسیر کرد. عزتی در شروع کارش به عنوان 
بازیگر کمدی شناخته می شد، اما پس از مدتی در فیلم های 
درام اجتماعی یــا تریلر یا جنگی هــم نقش آفرینی کرد و 
بازی هایش هم مورد توجه قرار گرفت. عزتی تاکنون ۳بار در 
جشنواره فجر  برای فیلم های »ماجرای نیمروز« )۱۳۹5(، 
»ماجرای نیمروز: رد خون« )۱۳۹۷( و »آتابای« )۱۳۹۸( 
نامزد دریافت جایزه بهترین بازیگر نقش مکمل مرد شده و 
هر ۳بار هم در رسیدن به این جایزه ناکام بوده است. مسلما 
دریافت جایزه بــرای هر بازیگری لذت بخش و خوشــایند 
است، اما عزتی در یک دهه گذشته تقریبا همواره بازیگری 
در اوج بوده و گرفتن یا نگرفتن جایزه تأثیر چندانی در حرفه 
و محبوبیتش ندارد. عزتی در حد و اندازه ســینمای ایران 
توانسته طیف متفاوتی از نقش ها را بازی کند و بازی هایش 
نیز عموما با استقبال ســینماروها مواجه شده است. عزتی 
بدون سیمرغ بلورین می تواند همچنان بازی کند و در اوج 
بماند، اما گویا کارگردانی وسوســه ای است که نتوانسته بر 
آن فائق آید و با درخواست پروانه ساخت »تمساح خونی« 
قصد دارد فصل جدیدی از حضورش در ســینمای ایران را 

شروع کند.

 نقش قاضی شارح
 برای مهدی هاشمی نوشته شده بود

محمدعلی نجفی در گفت وگویی به بیان حواشــی تولید 
سریال »سربداران « پرداخت. نجفی به ایرنا گفت: کیهان 
رهگذار، نویسنده سریال ســربداران و دستیار کارگردان، 
نقش قاضی شارح را براســاس بازی مهدی هاشمی نوشته 
بود. یک مقداری کمدی هم داشــت. برای او توضیح دادم 
که این نقش اصلا کمدی نیست و اتفاقا بسیار هم جدی و 
نقش یک مجتهد اســت. گفتم: من برای این نقش یک نفر 
را بیشتر نمی شناسم و آن علی نصیریان است؛ برای اینکه 
چهره اش هم مثبت اســت و هم منفی. تن صدایش را هم 
می پسندم و جایی اگر لازم باشد آواز هم می تواند بخواند. 
او درباره انتخاب امین تارخ برای نقش شیخ حسن جوری 
نیز گفت:کیهان اکتی کوچ ما بود. یعنی کســی که هم در 
انتخاب هنرپیشه ها کمک می کرد و هم در تمرین بازیگرها. 
به کیهان گفتم برای شیخ حسن خیلی ها را تست کرده ام؛ 
از پرویز پورحسینی گرفته تا دیگران. می خواهم نقش را به 
تارخ بدهم. کیهان گفت او ژیگول است و به درد این نقش 
نمی خورد. گفتم: من شیخ ها را بهتر می شناسم. خواهشی 
از تو دارم. انتخاب شیخ ها با من و مابقی با تو. قاضی شارح 
و شیخ حسن جوری را من انتخاب کنم.کیهان قبول کرد. 
تمرین های تارخ شروع شــد. وقتی به خودش گفتیم اصلا 
باور نمی کرد. البته من قبل آن، بازی های او را در دانشکده 
هنرهای زیبا هم دیده بودم. من می خواستم مرحوم عزت الله 
انتظامی نقش خواجه قشیری را بازی کند، اما ایشان آمد و 
مرا بوسید و گفت: فعلا تصمیمی به بازی در این نقش ندارد. 
اما آقای محمدعلی کشاورز بسیار از این نقش خوشش آمد 
و اســتقبال کرد. به نظرم آن هیبتی را هم که می خواستم، 

داشت.

نقل قول خبر چهره

تلویزیون

جشنواره

سینمای ایران

برنامه ای که مخاطب ندارد 
باید تعطیل شود 

حســین فــردرو، کارگــردان تلویزیــون: 
تلویزیون اگر می خواســت یک کار جدی 
بکند باید می رفت ســراغ برنامه هایی که 
مخاطب ندارد و آنها را حذف می کرد. الان 
که درباره ساخت مسابقات و برنامه های 
سرگرمی صحبت می کنیم این نکته لازم 
به یادآوری است که ساخت این برنامه ها 
هــم جذابیــت می خواهــد و هــم هویت؛ 
امــروز در برخــی از مســابقات تلویزیونــی 
سیاهی لشکر می آورند، یعنی در واقع پول 

می دهند کسی بیاید و بنشیند.

تصویر زن در سینمای ایران 
عفیف و باشکوه است 

ســازمان  رئیــس  خزاعــی،  محمــد 
بــه نخســتین  پیامــی  ســینمایی در 
جشــنواره بین المللــی فیلــم »حــوا«: 
قاطبــه فرهنــگ و هنــر و به خصــوص 
سینمای ایران، در خط مقدم پاسداری 
و حراســت از نهــاد خانــواده و تکریــم 
جایــگاه زن قــرار دارنــد و در طــول ایــن 
ســال ها همــه همــت خــود را مصروف 
این کرده اند که چهره تازه ای از فضایل 
زن در ســینمای ایــران ترســیم شــود؛ 
تصویــری باوقــار، عفیــف، وفــادار، 
شــکوهمند، پرتلاش، ایثارگــر و حامی 
خانواده که جای آن تا پیــش از انقلاب 
اســلامی در ســاحت ســینمای ایــران، 

منطقه و جهان به شدت خالی بود.
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ناصر احدی؛ روزنامه نگار
چهره روز

ر. اعتمادی و میلان کوندرا ۲نویسنده با خاستگاه و جایگاهی متفاوت 
در یک روز از دنیا رفتند

مهمانی خداحافظی

رجبعلــی اعتمادی ، معــروف به ر.اعتمادی، نویســنده 
کتاب های پرفروش و عامه پســند در ۹0ســالگی از دنیا 
رفت. مهدی رحیمی، ناشر کتاب های ر. اعتمادی با تأیید 
این خبر به ایســنا گفت: او ساعت یک و نیم شب گذشته 
در منزلــش از دنیا رفت. مدتی بود که در بســتر بیماری 
 بود. به گفته رحیمی، مراسم تشــییع  پیکر و خاکسپاری

 ر. اعتمادی احتمالا پنجشنبه، ۲۲تیرماه )امروز( در بهشت  
زهرای تهران برگزار می شود.

رجبعلی اعتمادی متولد۳0بهمن۱۳۱۲ در شهر لار استان 
فارس مشهور به ر. اعتمادی، نویسنده و روزنامه نگاری بود 
که به خاطر نوشتن رمان های عامه پسند و پرفروش عاشقانه 
شهرت دارد. او در سال۱۳۳5 پس از اتمام دوره سربازی، در 
آزمون آموزشی روزنامه اطلاعات شرکت کرد و به عنوان نفر 
ششم وارد این روزنامه شد. اعتمادی بنیانگذار و سردبیر 
نخستین مجله با مخاطب ویژه نسل جوان ایران بود. مجله 

جوانان از نشــریات مؤسسه اطلاعات 
در ســال های دهه های ۴0و50 با 
ســردبیری او )۱۳5۹–۱۳۴5( 
به یکی از پرفروش ترین مجلات 
ایران تبدیل شــد. این نویسنده 

بیشــتر کتاب هایش را با نام 
مستعار ر. اعتمادی 

به چاپ رسانده 
 است.

 ر. اعتمادی در دهه50 شمسی، اوج شهرت را تجربه کرد 
و کنار سردبیری مجله جوانان که رکورد تیراژ نشریات را 
در آن سال ها شکست، داستان های عاشقانه جوان پسند 
می نوشــت؛ داســتان هایی که پس از پیروزی انقلاب تا 
سال ها، به شکل رسمی منتشر نمی شــد، ولی پای ثابت 
بساط دستفروشــان حوالی میدان انقلاب بود. اواخر دهه 
۷0، برخی از آثار ر. اعتمادی مجدداً مجوز انتشار گرفت؛ 
او  نویسنده و روزنامه نگاری بسیار پرکار بود؛ نویسنده ای 
بازمانده از روزگاری سپری شده که گرچه دوران اوجش در 
دهه 50را تکرار نکرد، ولی در همه این سال ها در ایران 
ماند و همچنان به همان سیاق آشنایش داستان های 

عاشقانه نوشت.

داستان های عامه پسند

از آثــار میــان کوندرا کــه به فارســی ترجمه 
شده می شود به این کتاب ها اشاره کرد:

 شوخی )۱۹۶۷( - ترجمه فروغ پوریاوری - 
انتشارات روشنگران و مطالعات زنان

 مهمانــی خداحافظــی )۱۹۷۲( - ترجمــه 
فــروغ پوریــاوری - انتشــارات روشــنگران و 

مطالعات زنان
 زندگی جای دیگری ست )۱۹۷۳( - ترجمه 

پانته آ مهاجر کنگرلو - نشر تنویر
 کتاب خنده و فراموشــی )۱۹۷۸( - ترجمه 
فــروغ پوریــاوری - انتشــارات روشــنگران و 

مطالعات زنان
 ســبکی تحمل ناپذیــر هســتی )۱۹۸۴( - 

ترجمه پرویز همایون پور - نشر گفتار
 جاودانگــی )۱۹۹۰( - ترجمه حشــمت الله 

کامرانی - نشر تنویر
 هویت )۱۹۹۸( - ترجمه پرویز همایون پور 

- نشر قطره
 جشن بی معنایی )۲۰۱۳( - ترجمه قاسم 
صنعوی - نشر بوتیمار )با همکاری نشر نگاه(

 کلاه کلمنتیس - ترجمه احمد میرعلائی 
- انتشارات دماوند

دیروز 2نویســنده مشهور و 
محبوب میــان ایرانیان، از دنیا 
رفتنــد؛ یکی در ۹0 ســالگی 
و دیگــری در ۹4 ســالگی؛ 

2نویســنده ای که تنها فصل 
مشترک شــان محبوبیت میان 
کتابخوان ها در 2دوره مختلف 
بود. ابتدا خبر رسید ر. اعتمادی، 
نویســنده و پاورقی نویــس 
معروف از دنیا رفته و کمی بعد 
خبر درگذشــت میلان کوندرا 
روی خروجــی خبرگزاری ها 

قرار گرفت. ر. اعتمادی داستان 
عامه پسند می نوشت و میلان 
کوندرا، نویســنده چک، یکی 
از مهم ترین نویســندگان قرن 
بیستم بود. هر دو اما در حافظه 
جمعــی ایرانیــان به عنوان 
نویسندگان آثاری پرخواننده 

ثبت شده اند.

سعید مروتیادبیات
روزنامه نگار
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سحرگاه دیروز 2محکوم به قصاص در زندان 
رجایی شــهر پای چوبه دار رفتند تا حکم 
مرگ شان که از سوی دیوانعالی کشور تایید 

شده بود، اجرا شود؛ یکی از آنها که دکتری 
آی تی داشت، به جرم قتل نوعروسش در 
زندان بود و دیگری جوانی بود که به خاطر 

قتل پدرش به قصاص محکوم شــده بود. 
این دو محکوم پای چوبه دار با 2سرنوشت 

متفاوت روبه رو شدند.  الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

مرگ مرد خطرناک با گلوله پلیس 
مردی که به دنبال درگیری خانوادگی، اقدام به آسیب رساندن 
به رهگذران کرده بود، در جریان درگیری با پلیس کشته شد. 
به گزارش همشهری، حدود ساعت 15:24بعدازظهر سه شنبه 
به مأموران پلیس شهرستان اراک خبر رسید که مردی در یکی 
از محله های شهرک امام علی اراک اقدام به عربده کشی و ایجاد 

وحشت   بین مردم کرده است.
به دنبال این تمــاس، تیمی از مأمــوران راهی محل حادثه 
شدند. در بررسی ها مشخص شــد که مرد جوان که حالت 
عادی ندارد به دنبال درگیری با اعضای خانواده اش، اقدام به 
پرت کردن اشیاء مختلف و وسایل خطرناک از قبیل چاقو، 
سنگ و آجر به سوی رهگذران و اهالی کرده و با عربده کشی 
وحشت به جان مردم انداخته است. درست زمانی که مأموران 
پلیس به محل حادثه رســیدند، مرد خطرناک سنگی را به 
سمت دختربچه ای 10ساله که در حال عبور از آن نزدیکی 
بود، پرتــاب کرد و برخورد ســنگ با ســر دختربچه باعث 
جراحت شدید او شد که با حضور اورژانس در محل، وی به 

بیمارستان منتقل شد.
ماموران که جان مردم و رهگذران را در خطر می دیدند به مرد 
جوان که در ادامه مشخص شد فردی سابقه دار بوده، اخطار 
دادند و از او خواستند تسلیم شود. اما وی دست بردار نبود و 

این بار به سمت پلیس حمله کرد و با آنها درگیر شد.
سرهنگ احسان آنقی، معاون اجتماعی پلیس استان مرکزی 
با بیان این خبر گفت: این فرد در جریان درگیری با پلیس به 
ضرب گلوله مجروح شد که به سرعت به بیمارستان انتقال 
یافت اما بر اثر شــدت جراحات وارده جانش را از دست داد. 
به گفته وی، در بررسی ها مشخص شــد که این فرد دارای 
16فقره ســوابق مختلف کیفری بوده و بارها از سوی پلیس 

دستگیر شده بود.

 کشف 126بسته حشیش
در معده یک زن 

رئیس پلیس فرودگاه شهید بهشتی اصفهان از کشف 126 
بسته حشیش از معده یکی از مسافران خبر داد.

به گزارش ایمنا، ســرهنگ ذبیــح الله دلاور گفت: مأموران 
پلیس فرودگاه شهید بهشتی اصفهان با تیزهوشی به یکی 
از مســافران زن که قصد خروج از کشور را داشت، مشکوک 
شــدند و پس از بررســی دقیق و انجام معاینات پزشــکی 

مشخص شد وی اقدام به بلع مواد مخدر کرده است.
وی افزود: با محرز شدن جاسازی مواد مخدر در معده متهم، 
وی در تحقیقات صــورت گرفته به جرم خــود معترف، به 
بیمارستان منتقل و پس از انجام اقدامات پزشکی، در نهایت 

126 بسته ماده مخدر حشیش از معده متهم خارج شد.
رئیس پلیس فرودگاه شهید بهشــتی اصفهان با بیان اینکه 
متهم پیش از این نیز به جرم بلع و انبار مواد مخدر در معده 
خود توسط پلیس فرودگاه امام خمینی)ره( تهران دستگیر 
شــده بود، گفت: در این خصوص پرونده تشکیل و این زن 
برای انجام اقدامات قانونی به مرجع قضایی تحویل داده شد.

 غذای مسموم، زنی را 
تا یک قدمی مرگ برد

با شــکایت زن 60ساله 
کــه مدعــی اســت 
نظافتچــی خانه اش او 
را بیهــوش و اموالــش 
را ســرقت کرده است، 
متهم دســتگیر شد اما 
ادعا کرد کــه بی گناه 

است.
به گزارش همشــهری، 
هفته گذشته با شکایت 
زنی 60ساله، پرونده ای 
در شعبه نهم دادسرای 

ویژه سرقت تشــکیل شد. شــاکی مدعی بود که نظافتچی 
خانه اش او را بیهوش کــرده و تا یک قدمی مرگ پیش برده 
اســت. وی توضیح داد: حدود یک ماه قبــل تصمیم گرفتم 
فردی را اســتخدام کنم تا کارهای خانه ام را انجام بدهد. در 
آگهی های فضای مجازی زنی جوان به نام سمیرا را پیدا کردم. 
او استخدام شد و من تصور می کردم زن خوبی است، اما سارق 
از آب در آمد چرا که با نقشه قبلی مرا بیهوش کرده و طلاهایم 

را به سرقت برد.
وی ادامه داد: آخرین بار ســمیرا غذایی پخــت که پس از 
خوردن آن دچار ســرگیجه و خواب آلودگی شدم و از حال 
رفتم. وقتی چشمانم را باز کردم متوجه شدم 2 روز است که 
در بیمارستان هستم و به گفته پزشکان از مرگ نجات پیدا 
کرده ام. شــاکی گفت: این اتفاق در حالی رخ داد که سمیرا 
پس از آنکه من بیهوش شدم،  تمام طلا و جواهراتم را به ارزش 

500میلیون تومان به سرقت برده و فرار کرده بود.
با این شکایت، دستور بازداشت سمیرا صادر شد و با اطلاعاتی 
که شــاکی در اختیار پلیس قرار داده بود، وی دستگیر شد. 
او اما منکر سرقت و بیهوش کردن شــاکی شد و گفت: من 
استخدام شــدم تا کارهای خانه زن تنها را انجام بدهم، اما 
او بهانه گیر بود و به من شــک داشت. هرجا می رفتم دنبال 
من می آمد و تصور می کرد قصد ســرقت وسایلش را دارم. 
حتی یک روز که در حال تمیــز کردن کمدش بودم ناگهان 
بالای سرم ظاهر شد و فکر کرد که من می خواهم طلاهایش 
را سرقت کنم. هرچه می گفتم قصد ســرقت ندارم باورش 
نمی شد و اخراجم کرد. حالا هم شنیدم از من شکایت کرده 
که او را بیهوش کــرده ام و طلاهایش را به ســرقت برده ام. 
درصورتی که من بی گناهم و فکر می کنم او بعد از من شخص 
دیگری را اســتخدام کرده و یادش نمی آید. احتمالا فردی 
که بعد از من و جدیدا استخدام شده، وی را بیهوش کرده تا 

طلاهایش را به سرقت ببرد.
این زن اگرچه خودش را بی گناه دانست اما بازپرس پرونده 
دستور بازداشت او را صادر کرد. تحقیقات از او ادامه دارد تا 

اسرار این پرونده رازگشایی شود.

کوتاه از حادثه

مسکن مهر صدرا بعد از 15سال تحویل مالکان نشد
پروژه مســکن بناســازان رمضان معروف به مهر صدرا 
15سال قبل شروع به ساخت شــد و از آن زمان تاکنون 
مالکان چشم انتظار تحویل خانه هایشان هستند. شرکت 
عمران صدرا همیشه می گوید هفته دیگر بودجه می رسد 
و کار تمام اســت ولی پیمانکار می گوید هیچ پولی به ما 
تزریق نشده که کار را تمام کنیم و سال هاست این روال 

ادامه دارد.
فتحی از شیراز

 
پل عابر مکانیزه ایستگاه اتوبوس ولنجک تعمیر شود

از حدود 8 ماه قبل پل مکانیزه ایستگاه بی آرتی ولنجک 
از مدار خارج شده و افراد یا مجبورند از عرض بزرگراه رد 
شوند که بسیار خطرساز اســت و یا مجبور به بالا رفتن 
از پله های فلــزی و نوک تیز هســتند. چندین بار هم به 
شــهرداری و 137اعلام کرده ایم و پاســخ می دهند در 

دست اقدام است.
خادمی از تهران 

آب شهرک احمدیه یک ماه بعد از سیل جاده چالوس 
قطع است

به دنبال ســیلاب 1۹ خرداد قســمتی از جاده چالوس 
تخریب و ســبب گل آلودشــدن آب رودخانه سد کرج 
شد که این اتفاق مشــکل قطعی آب گسترده در برخی 
مناطق شهر تهران و کرج را در پی داشت. مسئولان در 
پیگیری های مردمی عنوان کردند کــه حداکثر بعد از 
گذشت یک هفته مشکل برطرف می شود ولی اکنون پس 
از گذشت یک ماه اهالی شهرک احمدیه واقع در کلارک 
همچنان با قطعی مکرر و طولانی مدت آب دست و پنجه 

نرم می کنند.
نظری از کرج 

دریافت عوارض آزادراهی تهران- شمال مکانیزه باشد
در عوارض آزادراه تهران - شــمال یک تابلو زده و نرخ عوارض 
انواع ماشین ها نوشته شده است. یک نرخ برای روز تعطیل و یک 
نرخ برای غیراز تعطیل. همین موضوع باعث ایجاد اختلاف در 
گیت عوارضی می شود درحالی که می شود مثل باقی بزرگراه ها 
دریافت عوارض کاملا مکانیزه شود تا سیستم به طور خودکار 
عوارض را ثبت کند و حاشیه ای ایجاد نشود. در ثانی یک نرخ 
میانگین درنظر بگیرند و همواره همان رقم کسر شود تا جلوی 
رفتارهای سلیقه ای هم گرفته شود. ما شنبه ساعت 7صبح از 
عوارضی خارج شدیم و 50000 تومان عوارض پرداخت کردیم. 
متصدی گیت در ابتدا خواســت فیش ندهد وقتی با اعتراض 
مواجه شــد فیش را داد و گفت تا 8صبح این رقم را می گیریم. 
وزارت راه هم اعــلام کرد مبلغ 500000 ریــال عوارض این 
بزرگراه آخر هفته از ساعت 12 ظهر چهارشنبه تا ساعت 8 صبح 
شنبه دریافت می شود و در بقیه روز ها مبلغ عوارضی 380000 
ریال است. برای جلوگیری از این همه داستان دریافت عوارض 

را به صورت میانگین و نیز مکانیزه کنند.
تقویان از تهران 

اعتبارات وام بنیاد مسکن افزایش یابد
ساکن شهر زیر 25هزار نفری تنگســتان در بوشهر هستم. 
از بهار 1401 برای دریافت وام در بنیاد مســکن شهرستان 
تشکیل پرونده داده ایم، ولی هنوز هیچ خبری از وام نیست. 
مدام می گویند اعتبارات اینجا کم است. به امید گرفتن این 
وام شروع به کار کردیم و ساختمان را به نیمه راه رساندیم ولی 
الان به فکر فروش زمین و خانه نیمه کاره ای هستم که با هزار 
جور زحمت و دوندگی و دغدغه به این مرحله رسید. ولی حالا 
طلبکاران فشــار می آورند و امیدی هم برای آمدن اعتبار و 
دریافت وام بنیاد مسکن ندارم. چرا به شهرستان ها اعتبارات 
بیشتری نمی دهند که اینقدر در صف نمانیم. چرا اعتبارات را 

قطره چکانی می فرستند؟!
ذهبی از تنگستان 

مخابرات محل های تخریب شــده خیابان باجک قم را 
ترمیم کند

چندی قبل پیاده رو ی خیابان باجک قم توسط یکی از 
اپراتور های اینترنت با هدف نصب کابل فیبر نوری کنده    
شــده  و مدتی بعد به حال خود رها شد. چندین بار به 
شهرداری اعلام و عنوان کرده اند به ما ارتباطی ندارد و 

خود اپراتورها باید آن را مرمت کنند.
تقاضا می شود مسئولان مخابرات کانال فیبرنوری واقع 
در نبش کوچه 5خیابان باجک در 20متری حائری را 

ترمیم کنند.
هدایتی از قم 

کولرهای خراب اتوبوس های بی آر تی تعمیر شوند
من هر روز مســیر خانه تا محل کار و بالعکس را با اتوبوس 
بی آر تی رفت وآمد می کنم. منزلم تقریبا پایین شهر و محل 
کارم شمال شــهر اســت در نتیجه مدت زیادی را داخل 
اتوبوس می گذرانم که آن هم اغلب به علت نبود جا و صندلی 
خالی باید تمام طول مسیر را بایستم. با شروع فصل تابستان 
و گرم شدن هوا مشکل گرمای داخل بعضی از اتوبوس ها و 
نبود تهویه مناسب هم به این مشــکلات اضافه شده چون 

کولرهای برخی اتوبوس ها از کار افتاده است.
سیامک از تهران

وحشت اهالی محله کوهسار شهران از جولان سگ های 
ولگرد

تردد ســگ های ولگرد در محله کوهسار شــهران خیلی 
زیاد است و این وضعیت برای اهالی مشکل ساز شده است 
به خصوص با شــروع فصل گرمــا این حیوانات زیر ســایه 
درخت ها می خوابند و در رفت و آمد بچه ها برای خانواده ها 

استرس ایجاد می کند. 
سلمان زاده از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

جوان تحصیلکرده به جرم قتل نوعروس قصاص شد اما قاتل پدر به زندان برگشت

جنایت هولناک جنایت هولناک 2020روز پیش از عروسیروز پیش از عروسی

مرگ کاشف معدن در کویر لوت
24 ساعت پس از گم شدن مهندس جوان در کویر، جسد وی توسط امدادگران هلال احمر پیدا شد 

تلاش کاشف معدن برای یافتن 

رویداد
معدنی جدید در کویر لوت برای 
او گــران تمــام شــد و بعــد از 
24ساعت سرگردانی در کویر جانش را از دست 

داد.
به گزارش همشهری، شامگاه دوشنبه 1۹تیرماه 
امســال 2 مهندس معدن برای کشــف معدنی 
تازه به 60کیلومتری جنــوب کویر لوت رفتند. 
آنها بعد از انجام تحقیقات و بررســی نقشه هایی 
که در اختیار داشــتند برای یافتن معدن مورد 
نظرشــان در کویر به راه افتادند. هر کدام از آنها 
مسیر جداگانه ای را انتخاب کرد و از یکدیگر جدا 
شدند. ساعتی بعد یکی از مهندسان به جایی که 
جست وجو را از آنجا آغاز کرده بود برگشت؛ اما از 
همکارش خبری نشد. او کمی صبر کرد و کم کم 
نگران دوستش شد و با این گمان که مبادا برای 
او اتفاقی افتاده باشد با شماره 112سازمان امداد 
و نجات هلال احمر تماس گرفت و ضمن توضیح 

دادن ماجرا از امدادگران کمک خواست.
از دقایقی بعــد تیم های عملیاتــی هلال احمر 
خوسف واقع در استان خراســان جنوبی همراه 
با مأموران انتظامی جســت وجوهای خود برای 
یافتن مهندس گمشده را آغاز کردند. آنها زمان 

زیادی در اختیار نداشتند و به دلیل گرمای بیش 
از حد هوا در این منطقه ممکن بود طولانی شدن 
عملیات و نامعلوم بودن وضعیت مرد گمشده به 
قیمت جان او تمام شود. به همین دلیل در ادامه 
گروه های بیشــتری به تیم جســت وجو افزوده 

شدند و جست وجوها با نیروهای بیشتری ادامه 
پیدا کرد تا اینکه 24ساعت بعد از آغاز عملیات، 
امدادگران پیکر بی جان مهندس گمشــده را در 
کویر کشف کردند. شواهد نشان می داد او به دلیل 
شــرایط آب و هوایی و گرمای بیش از حد کویر 

لوت جان باخته است.
محمد ولــی زاده، رئیس جمعیــت هلال احمر 
خوســف با بیان جزئیات این حادثه تلخ گفت:  
در این عملیات که 24ســاعت به طول انجامید 
6 تیم امدادی از شهرستان های بیرجند، خوسف 
و بشرویه حضور داشتند که متأسفانه معلوم شد 
این مهندس معدن جانش را از دست داده است 
که پیکر او بــه نیروهای انتظامــی تحویل داده 
شد. او در ادامه گفت:  از گردشگران و گروه های 
اکتشاف خواهش می کنم درصورت سفر به کویر، 
موقعیت شان را به هلال احمر و نیروی انتظامی 
اعلام کنند تــا درصورت بروز چنیــن حوادثی 

شرایط جست و جو آسان تر شود.

به گزارش همشهری، محکوم به قصاص که دیروز به دار مجازات 
آویخته شد، دکتری آی تی داشت. پرونده اتهامی این مرد نهم 
بهمن سال98 در دادسرای جنایی تهران تشکیل شد. آن روز 
گزارش یک حادثه آتش سوزی در طبقه اول ساختمانی در غرب 
پایتخت به آتش نشانی اعلام شد و وقتی آتش نشانان راهی آنجا 
شدند در یکی از اتاق خواب ها با پیکر زنی مواجه شدند که جان 
باخته بود؛ آن هم 20روز قبل از مراسم عروسی اش. خانواده این 
زن برای دعوت کردن مهمانان عروسی دخترشان به شهرستان 
رفته بودند و بررسی ها نشــان می داد که داماد جوان در زمان 
حادثه در پارکینگ ســاختمان دیده شده است. همین باعث 

شد تا بازپرس جنایی تهران دستور بازداشت وی را صادر 
کند. بازجویی از آقای داماد آغاز شد تا اینکه او تصمیم 

گرفت اسرار قتل هولناک نوعروسش را فاش کند.

در تدارک مراسم عروسی
داماد تحصلیکرده که 20روز قبل از مراسم عروسی، 

جان نوعروسش را گرفته بود در بازجویی ها 
گفت: همه  چیز در یک لحظه رخ داد و اصلا 
نمی خواستم او را بکشم. وی ادامه داد: من 
دکتری  آی تی دارم و نامزدم فوق لیسانس 

بود. ما در دانشــگاه با یکدیگر همکلاسی 
بودیم و پس از آشنایی به خواستگاری اش 

رفتم و عقد کردیم اما اختلافاتمان از 3سال 
پیش شروع شد و این همه ســال طول کشید 
تا زندگی مشــترکمان را آغاز کنیم چون نامزد 
من هیچ وقت از داشــته هایش لذت نمی برد. 
همیشه از من توقع داشت؛  مثلا او را به سفرهای 
خارجی ببرم یا برایش خودروی لوکس بخرم. او 
هرروز توقع جدیدی داشت که من نمی توانستم 
خواسته های او را تامین کنم تا اینکه روز حادثه 
در یک لحظه کنترلم را از دســت دادم و جانش 
را گرفتم. وی ادامه داد: آن روز خانواده همسرم 
به شهرستان رفته بودند تا به بستگانشان کارت 
عروسی بدهند. ما در تدارک مراسم عروسیمان 
بودیم و روز حادثه من در خانه پدرزنم بودم. مثل 
همیشه با همســرم جروبحثم شد. می گفت باید 
عروسی مجلل می گرفتی و از سالنی که برای مراسم 
رزرو کرده بودیم ناراضی بود. من هم عصبانی شدم 

و گفتم چرا همیشه ناراضی هستی؟ چرا همیشه حرف مردم 
برایت مهم است؟ برای خودت زندگی کن. این حرف ها را که زدم 
او بیشتر عصبی شد و بحث میان ما بالا گرفت. من هم سرگرم 
کار با کابل برق بودم که در یک لحظه کنترلم را از دست دادم و با 
آن جان همسرم را گرفتم. بعد به خود آمدم و دیدم او فوت شده 
است. هرگز قصد کشتن او را نداشتم واقعا از بهانه گیری های 
او خسته شده بودم. من ســال ها بود که برای زندگی بهتر کار 
می کردم اما همسرم همیشه ناراضی بود و همین رفتارهای او 
اشتیاق مرا برای ادامه زندگی کمرنگ تر می کرد. همه دارایی ام 
را به نامش زده بودم با این حال ناراضی بود. خانه ام را به اسم او 
زدم اما می گفت باید ماشینم را هم به اسم او بزنم. بعد از قتل هم 
ترسیدم و می خواستم صحنه سازی  کنم تا خودم را بیگناه 
نشان بدهم. به همین دلیل مواد اشتعال زا در اتاق ریختم و 
کبریت را کشیدم. خودم هم به سرعت به پارکینگ رفتم 
تا وانمود کنم خانه در اثر یک حادثه دچار آتش سوزی شده 
و من زمان مرگ نامزدم در پارکینگ بوده ام اما در نهایت 

دستم رو شد.

قصاص
قاتل نوعروس در دادگاه محاکمه و به قصاص 
محکوم شد. پرونده او پس از تأیید و قطعی 
شدن حکم به شعبه اجرای احکام دادسرای 
جنایی تهران فرستاده شــد تا مقدمات اجرای 
حکم فراهم شود. سرانجام 21تیرماه تاریخی بود 
که برای قصاص داماد درنظر گرفته شد. او سحرگاه 
دیروز با پاهای لرزان به سمت سالن اجرای حکم 
زندان رجایی شــهر رفت و با دیدن اولیای دم از 
آنها خواست تا او را ببخشند اما پدر و مادر مقتول 
هنوز داغدار دخترشان بودند و گفتند که هرگز 
قتل هولناک دخترشــان را فراموش نمی کنند. 
اینکه چطور داماد با بی رحمی و تنها 20روز مانده 
به مراسم عروسی،  جان او به طرز هولناکی گرفت 
و نه تنها از قتل پشیمان نشده بلکه نشسته فکر 
کرده تا چطور صحنه سازی  کند و خودش را بیگناه 
نشــان بدهد. به این ترتیب قاتل تحصیلکرده 
سحرگاه دیروز به دار مجازات آویخته و پرونده 
زندگیش برای همیشه بسته شد تا پرونده جنایتی 

که مرتکب شده بود نیز به بایگانی سپرده شود. 

دومین فردی که دیروز پای چوبه دار رفت، به جرم قتل پدرش به قصاص  
محکوم شــده بود. وی یکی از روزهای خرداد سال86 در یک درگیری 
پدرش را به قتل رسانده بود. اگرچه خواهرش او را بخشیده بود اما برادرش 
اصرار بر قصاص وی داشت. ماجرا از این قرار بود که قاتل و برادرش بر سر 
مسائل خانوادگی با یکدیگر دچار اختلاف شده بودند و روز حادثه با هم 
بحثشان شــد. وقتی دعوا میان آنها بالا گرفت قاتل قصد داشت با چاقو 
ضربه ای به برادرش بزند اما در این بین پدر آنها برای میانجیگری و خاتمه 
دادن به دعوا وارد درگیری شد. اما دخالت پدر به قیمت جان او تمام شد 
چرا که پسرش به جای اینکه ضربه را به برادرش بزند به قلب پدرش زد و 
جان او را گرفت. وی پس از دستگیری، اظهار پشیمانی کرد و گفت هرگز نه 
قصد کشتن برادرش را داشته نه پدرش را. او می گفت که در 
یک لحظه عصبانی شده و کنترلی بر رفتارهایش نداشته 
است. با این حال پشــیمانی او فایده ای نداشت و قاتل 
پدر مدتی بعد در دادگاه پای میز محاکمه رفت. خواهر و 
برادر او خواستار قصاص وی شدند و به این ترتیب حکم 
قصاص مرد جوان صادر شــد و به تأیید قضات دیوان 
عالی کشور رسید. شمارش معکوس برای اجرای 
حکم شروع شده بود و در این بین قاتل مدام از 
زندان با برادر و خواهرش تماس می گرفت تا 
او را ببخشند. التماس های او روی خواهرش 
نتیجه خوبی داشت و او چندی قبل با حضور 
در دادسرای جنایی، برادرش را بخشید اما 
هنوز یک ولی دم دیگر وجود داشت که او 
هم باید نظرش را اعلام می کرد. وی همان 
برادری بود که قاتل با او اختلاف داشــت و 
چون از مرگ پدرش متاثر بود همچنان اصرار 
بر قصاص برادرش داشــت چون می گفت 
پدرش در جریان اختلاف آنها،  مقصر نبوده و 
مظلومانه به قتل رسیده است. اصرار این پسر 
برای قصاص قاتل پدر ادامه داشت تا اینکه صبح 
دیروز زمان اجرا رسید. برادر او در یک قدمی مرگ 
قرار داشت و فاصله ای نمانده بود تا مجازات شود. 
او به پای برادرش افتــاد و التماس کرد تا به جوانی 
او رحم کند و زندگی را به او ببخشــد. در واپسین 
لحظات، دل برادر به رحم آمد و حکم قصاص را اجرا 
نکرد. او به برادرش مهلت 6ماهه داد و مرد محکوم 
به قصاص که باورش نمی شد عمر دوباره یافته، با 
خوشحالی به زندان برگشت به این امید که برادرش 

به زودی پای برگه رضایت را امضا کند.

قاتل 
نوعروس

بازگشت از 
پای چوبه دار

بخشش قاتل 
به احترام 

پرچم متبرک
مرد جوان 4سال 
پس از جنایت از 

سوی مادر مقتول 
بخشیده شد

وقوع جنایت شده بود. با گذشت چند روز از حادثه کارآگاهان 
که سایه به ســایه در تعقیب قاتل فراری بودند به اطلاعاتی 
درباره مخفیگاه او دست یافتند و سرانجام موفق شدند او را 
دستگیر کنند. متهم وقتی تحت بازجویی قرار گرفت به قتل 
اعتراف کرد و گفت ناخواسته دســت به جنایت زده است. او 
گفت:  من و مقتول  با یکدیگر دوست بودیم و مدتی قبل 
وســیله ای به او فروخته بودم اما چند هفته گذشته و او 
پولش را نداده بود. چند مرتبــه در این باره با او صحبت 
کردم اما فایده ای نداشت تا اینکه روز حادثه یکدیگر را 
در نزدیکی میدان پرئینک دیدیم. من باز حرف طلبم را 
پیش کشیدم و او هم باز از پرداخت پول طفره رفت تا اینکه 
باهم گلاویز شدیم و من چاقویی را که در جیبم بود بیرون 
کشــیدم و برای دفاع از خودم ضربه ای به او زدم و فرار 
کردم. پس از فرار فهمیدم که دوستم فوت شده است. 

پای میز محاکمه 
متهم به قتل مدتی بعد پای میز محاکمه رفت و در 
جلسه محاکمه تنها ولی دم پرونده که مادر مقتول است 
خواستار قصاص او شد. متهم نیز وقتی در جایگاه قرار 
گرفت در دفاع از خودش گفت: شــاید اگر  روز حادثه 
چاقو همراهم نبود، دعوای من و دوستم در نهایت با رد 
و بدل شدن چند مشــت و لگد تمام می شد اما چاقویی 
که همراهم بود باعث شــد مرتکب بزرگ ترین اشتباه 
زندگی ام شوم. او در ادامه گفت: با اینکه می دانم اشتباه 
بزرگی مرتکب شدم و خانواده ای را داغدار کرده ام اما از 
مادر مقتول می خواهم که به جوانی ام رحم کند و من 

را ببخشد. در پایان این جلسه هیأت قضایی وارد شور شدند و 
مرد جوان را به اتهام قتل عمد به قصاص محکوم کردند. این 
رأی مدتی بعد در دیوان عالی کشور مهر تأیید خورد و با طی 
شدن روند استیذان، پرونده برای اجرای حکم به واحد اجرای 

احکام دادگستری قرچک فرستاده شد.

تصمیم بزرگ مادر مقتول
درحالی که رأی قطعی شده بود، فقط اعلام رضایت ولی دم 
می توانست مانع اجرای حکم شده و مرد جوان را از چوبه دار 
نجات دهد. به همین دلیل به دستور ساسان غلامی، دادستان 
قرچک تلاش ها برای ایجاد صلح و سازش در این پرونده آغاز 
شــد. هرچند مادر مقتول اعلام کرده بود که از خون پسرش 
نمی گذرد؛ اما وقتی مســئولان واحد صلح و سازش با پرچم 
متبرک حرم حضرت زینب)س( نزد او رفتند و درباره فضیلت 
بخشــش صحبت کردند، مادر داغدیده از حقش گذشت و 
گفت به احترام عید غدیر قاتل را می بخشــد. به این ترتیب 
درحالی که قرار بود به زودی حکم قصاص اجرا شود، مرد جوان 

از چوبه دار نجات یافت.
قاضی ساسان غلامی، دادستان عمومی و انقلاب شهرستان 
قرچک در این باره به همشهری گفت:  همکارانم تلاش زیادی 
برای ایجاد صلح و سازش در این پرونده انجام دادند و به لطف 
خدا و به برکــت پرچم متبرک حرم حضــرت زینب)س( و 
نزدیکی عید غدیر مادر مقتول با بزرگواری اعلام رضایت کرد. 
او در ادامه گفت: با وجود گذشت ولی دم اما پرونده متهم برای 
رسیدگی به جنبه عمومی جرم به دادگاه کیفری یک استان 

تهران فرستاده شد و قرار است او به زودی محاکمه شود.

جوانی که 4سال قبل در جریان اختلاف 

جنایی
مالی با یکی از دوستانش با ضربات چاقو 
جانش را گرفته بــود درحالی که با رأی 
دادگاه به قصاص محکوم شده و در یک قدمی چوبه دار بود 
به احترام پرچم متبرک حــرم حضرت زینب)س( و عید 

غدیر از سوی اولیای دم مقتول بخشیده شد.
به گزارش همشهری، ظهر نخستین روز از مهرماه سال۹8 
به پلیس خبر رســید که 2مرد جــوان در حوالی میدان 
پرئینک قرچک با یکدیگر درگیر شده و یکی از آنها با ضربات 
چاقو دیگری را به قتل رسانده است. قاتل پس ا زجنایت  به 
مکان نامعلومی گریخته و هیچ کس از او اطلاعی نداشت. در 
چنین وضعیتی تجسس های کارآگاهان پلیس آگاهی در 

این پرونده کلید خورد.
در جریان تحقیقات مقدماتی معلوم شد که قاتل و مقتول از 
سال ها قبل با یکدیگر رابطه دوستانه و نزدیکی داشته اما به 
تازگی با هم دچار اختلاف مالی شده و همین اختلاف باعث 
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   پایان سناریوی »اسرائیل بزرگ«
در جنگ معروف ۳۳روزه لبنان در سال ۲۰۰۶ بود که دومین پیروزی بزرگ حزب الله بر ارتش رژیم  
صهیونیستی رقم خورد. نتیجه این شکست برای صهیونیست ها به معنی پایان سناریوی »اسرائیل 
بزرگ« بود و توهم اسطوره ارتش شکست ناپذیر اسرائیل را در هم کوبید. صهیونیست ها ۲۱ تیر ۱۳۸۵ 
با تمام امکانات نظامی خود از هوا، زمین و دریا به لبنان حمله کردند اما نتیجه آن نه تنها مورد دلخواه 
صهیونیست ها نبود، بلکه شکست سنگینی از سوی حزب الله متحمل شدند. رژیم  صهیونیستی بار 
اول و در سال ۱۹۸۲ و به دلیل حضور فلسطینیان و گروه های مقاومت در لبنان به این کشور حمله 
کرد و به سرعت تا دروازه های بیروت رسید اما در ورودی بیروت یعنی منطقه »خلده«، تعدادی از 
جوانان لبنانی با سلاح های ابتدایی توانستند صهیونیست ها را زمینگیر کنند. در این جنگ چند مقام 
ارشد اسرائیلی کشته شده و چندین تانک و نفربر صهیونیست ها نابود شد. مقاومت جوانان شیعه 
لبنان در خلده سرآغاز تشــکیل حزب الله لبنان بود. عملیات های حزب الله در سال ۱۹۸۵ و پس از 
اعلام حضور علنی، شدت و قدرت بیشتری پیدا کرد و کم کم از عملیات های چریکی )پارتیزانی( و 
ایذایی به عملیات های حرفه ای تبدیل شد و ضربات سخت و کمرشکنی به صهیونیست ها وارد کرد.

   پشت پرده جنگ ۳۳روزه
رژیم  صهیونیستی از آغاز جنگ ۳۳روزه اهدافی را به طور اساسی دنبال می کرد که عبارت بودند از: بازگرداندن 
قدرت بازدارندگی به ارتش اسرائیل پس از شکست سال ۲۰۰۰ و ارائه فرصت و امکان نقش آفرینی به آمریکا 
برای ایجاد خاورمیانه جدید. با نگاهی به اهداف از پیش تعیین شده آمریکا و رژیم صهیونیستی برای آغاز 
جنگ علیه لبنان در سال ۲۰۰۶، می توان به این نتیجه رسید که حزب الله لبنان به همراه دیگر ارکان محور 
مقاومت توانستند با ۳۳روز مقاومت از اجرای پروژه های خطرناک آمریکایی- صهیونیستی در منطقه و 
لبنان جلوگیری کرده تا پس از آن ناکامی های سریالی رژیم صهیونیستی در جنگ های سه گانه علیه غزه و 

همچنین افول نقش منطقه ای آمریکا و تأثیرگذاری واشنگتن بر خاورمیانه آغاز شود.

   تلفات صهیونیست ها در  نبرد تموز
رژیم صهیونیستی آمار نظامیان کشته شده خود در جنگ ۳۳ روزه را ۱۲۱ نظامی 
و ۴۴غیرنظامی اعلام کرد، اما گزارش ســرویس های اطلاعاتی فرانسه در همان 
زمان فاش کرد که خسارت های واقعی اسرائیل در جنگ ۳۳روزه بسیار بیشتر از 
آن چیزی است که اعلام شده است. بنابر گزارش سرویس های اطلاعاتی فرانسه، 
در این جنگ ۲۳۰۰نظامی صهیونیست کشته و 7۰۰تن زخمی شده اند. همچنین 
۱۶۰تانک اسرائیلی خسارت دیده و ۶۵دستگاه بر اثر اصابت موشک های مقاومت 
به کلی منهدم شدند. مسئله مهم این است که هم اکنون قدرت حزب الله نسبت 
به سال ۲۰۰۶ بسیار افزایش یافته و به کابوس صهیونیست ها تبدیل شده است و 
در کنار این مسئله قدرت گروه های مقاومت فلسطینی نیز افزایش چشمگیری 
یافته اســت، به حدی که ارتش رژیم صهیونیستی دیگر توان جنگ با گروه های 

فلسطینی را ندارد.

ناامیدی زلینسکی برای 
عضویت اوکراین در ناتو

در دومین روز از نشست سران ناتو، رئیس جمهور اوکراین از متحدان 
غربی خود برای تعیین یک جدول زمانی برای عضویت این کشور در 
این ائتلاف ناامید شد. اوکراین یکی از موضوعات اصلی در دستور 
کار نشست ســران ناتو بوده زیرا رئیس جمهور ایالات متحده به 
 دنبال حفظ اتحاد اعضای این ائتلاف در حمایت از اوکراین در مقابل 
روسیه است. درحالی که بیانیه پایانی نشست ناتو یک مانع برای 
ورود اوکراین به ناتو را برطرف می کند، اما »ولودیمیر زلینسکی« 
رئیس جمهور اوکراین احتمالاً به دنبال نشانه های بیشتری از دریافت 
تضمین از سوی کشورهای عضو ناتو است. زلینسکی در بیانیه ای که 
از طریق توییتر منتشر کرد، درخصوص انفعال ناتو در زمینه حمایت 
از عضویت اوکراین از پیوستن به این ائتلاف گفت: »بی سابقه و پوچ 
است که هیچ جدول زمانی نه برای دعوت از اوکراین و نه عضویت این 
کشور تعیین نمی شود. در عین حال، سخنان نامفهومی درباره حتی 
شرایط دعوت از اوکراین مطرح می شود. به نظر می رسد نه آمادگی 
برای دعوت از اوکراین به ناتو وجود دارد نه آمادگی برای آنکه این 

کشور عضو این ائتلاف شود«.

شکست صهیونیست ها در جنگ ۳۳روزه، توهم اسطوره ارتش شکست ناپذیر اسرائیل را در هم کوبید

جنگ ۳۳روزه و پایان عصر توهم صهیونیست ها 

قدردانی حماس از گزارشگر 
سازمان ملل متحد

باســم نعیم، رئیس اداره سیاســی و روابط خارجی 
جنبش حمــاس گفت: با اشــتیاق زیــاد گزارش 
کارشناس ویژه حقوق بشر در سرزمین های اشغالی 
را گوش دادیم و قدردانی خود را از خانم فرانچســکا 
آلبانیز اعلام می کنیم. کارشــناس شــورای حقوق 
بشــر ســازمان ملل متحد چهره واقعی و دردناک 
ســرزمین های اشــغالی را کاملا به صورت عینی و 
حرفه ای بازتاب داده تا بار دیگر آرمان ملت فلسطین 
و درد و رنج مستمر آن را که بیش از 7۵ سال در نتیجه 
اشغالگری اسرائیل و جنایت حاصل شده به جهانیان 
نشان دهد. به گزارش المنار، آلبانیز روز سه شنبه با 
اشاره به بازداشــت بیش از ۸۰۰ هزار فلسطینی از 
زمان اشغال اراضی فلسطینی در سال ۱۹۶7 گفت 
که در میان این بازداشتی ها کودکان زیر ۱۲ سال هم 
به چشم می خورند. وی افزود که رژیم صهیونیستی 
مناطق فلسطینی را به یک زندان باز تبدیل کرده است 
و فلسطینیان تحت آتش این رژیم از آزادی گسترده 
محروم شدند. آلبانیز تصریح کرد که شمار زیادی از 
فلسطینیان بدون هیچ دلیلی متهم شناخته شده و 
بدون دستورات قضایی بازداشت می شوند و در مراکز 
بازداشت در معرض رفتارهای وحشیانه قرار می گیرند. 
این کارشناس حقوق بشر ســازمان ملل در پایان از 
همه کشورها خواست تا شهرک های صهیونیستی 
غیرقانونی را به رسمیت نشناســند و برای تضمین 

مجازات مسئولان آن تلاش کنند.

نقل قول

 خبر

کیوسک

از نظرات احمقانه  ام نسبت به 
مهاجران عذرخواهی می کنم

ریکا بــورا، وزیــر دارایــی فنلانــد: از نظرات 
احمقانــه ای کــه 15 ســال پیش نوشــتم و 
باعث ناراحتی شــد، عذرخواهی می کنم. 
مــن انســان کاملــی نیســتم. هرگــز بــه 
ذهنم خطور نمی کــرد که محکــوم کردن 
یــا عذرخواهــی به خاطــر آنچــه ســال ها و 
دهه ها قبل انجام دادم را آغاز کنم. نسبت 
به برخــی جنبه هــای مهاجــرت بــه فنلاند 
احساس نومیدی می کردم. در این مواقع 
می توانــی بــا عصبانیــت و حماقــت حرف 

بزنی یا بنویسی. )خبرگزاری فرانسه(

تسلیحات هسته ای، مستقر نمی کنیم
پال جانســون، وزیر دفــاع ســوئد: دولت 
اســتکهلم قصــد اســتقرار تســلیحات 
هســته ای تاکتیکــی در ایــن کشــور را 
ندارد. مــا باید از ناتــو حمایت کنیــم. زیر 
این ســازمان یک ائتــلاف نظامــی مبتنی 
بــر بازدارندگــی متعــارف و بازدارندگــی 
هسته ای است، اما فکر نمی کنم استقرار 
تسلیحات هسته ای رخ دهد. )یورونیوز(

آذربایجان و ارمنستان منهای مدارا
در ادامه تنش های مرزی بین جمهوری آذربایجان و ارمنستان 
دوطرف روز چهارشنبه یکدیگر را به آتش پراکنی علیه هم متهم 
کردند. »رادیو ارمنســتان« در این زمینه گــزارش کرد که طی 
یک بازه ۲۴ســاعته، ۲ نظامی این کشــور در جریان تیراندازی 
نیروهای جمهوری آذربایجان در منطقه »شوشا« واقع در قره باغ 
کوهســتانی مجروح شدند. این در حالی اســت که وزارت دفاع 
جمهوری آذربایجان با رد ادعای ایروان مدعی نقض آتش بس از 
طرف مقابل شد. وزارت دفاع جمهوری آذربایجان اعلام کرد که 
نیروهای ارمنستان مستقر در مرز و مکان استقرار صلح بانان روس 
در چند نوبت با سلاح های مختلف به سمت نیروهای جمهوری 
آذربایجان تیرانــدازی کردند. اقدام ارمنســتان با آتش بموقع 

نیروهای جمهوری آذربایجان متوقف شد.
این در حالی است که روز دوشنبه این هفته، وزارت دفاع ارمنستان 
با انتشار بیانیه ای از حمله مجدد نیروهای جمهوری آذربایجان به 
یک مجتمع صنعتی در حال ساخت، نزدیک نقطه مرزی خبر داد. 
این کارخانه سرمایه گذاری مشترک ارمنستان و آمریکا با هزینه 
7۰میلیون دلار اســت. چندی قبل نیز وزارت دفاع ارمنستان از 
تیراندازی نیروهای جمهوری آذربایجان به این کارخانه و جراحت 
۲شهروند هندی شاغل در آن خبر داد. از سوی دیگر، جمهوری 
آذربایجان روز یکشنبه مدعی شد که ارمنستان بر فراز جمهوری 
خودمختار »نخجوان« و منطقه لاچین پروازهای شناسایی انجام 
داده است. جمهوری آذربایجان در ماه آوریل یک نقطه مرزی را در 
ورودی مسیر لاچین ایجاد کرد و این مسئله اتهامات ارمنستان 

مبنی بر محاصره قره باغ را تشدید کرد.
این دو کشور شــوروی ســابق برای کنترل قره باغ، در دهه ۹۰ 
میلادی و بار دیگر در ســال ۲۰۲۰ باهم جنگیدند. ۶هفته نبرد 
درنوامبر ۲۰۲۰ با آتش بسی با حمایت روسیه به پایان رسید و طی 
آن ارمنستان بخش هایی از اراضی را که برای چندین دهه تحت 
کنترل خود داشت، واگذار کرد. مقام های ارشد ۲ کشور به تازگی 
در آمریکا برای رفع تنش دیدار کردند که نتیجه آن هنوز علنی 
نشده و تنها رئیس جمهور جمهوری آذربایجان در نامه به همتای 
آمریکایی خود، از او بابت تلاش های این کشور برای عادی سازی  
روابط با ارمنستان قدردانی کرد و به تمجید از روابط خوب باکو و 

واشنگتن پرداخت.

تصویب قطعنامه در شورای حقوق  بشر 
درپی هتک حرمت قرآن

شورای حقوق بشر سازمان ملل چهارشنبه )۱۲ ژوئیه( قطعنامه ای 
درباره )مخالفت با( »نفرت دینی« تصویب کرد. این اقدام درپی 
توهین اخیر به ســاحت قرآن کریم در ســوئد و به رغم مخالفت 
کشــورهای غربی انجام شــد. در این قطعنامه که پاکستان به 
نمایندگی از ۵7کشور عضو سازمان همکاری اسلامی ارائه کرد، 
از رئیس این شــورا خواسته شده گزارشــی درباره نفرت دینی 
منتشر کند و از کشورها می خواهد قوانین خود را بازبینی کنند 
و شکاف هایی را که ممکن است مانع پیشگیری، تعقیب و ترویج 
نفرت دینی شود، برطرف کنند. به نوشــته خبرگزاری رویترز، 
آمریکا و اتحادیه اروپا به شدت با این قطعنامه با این استدلال که با 
دیدگاه های ادعایی آنها درباره حقوق بشر و آزادی بیان در تضاد 
است، مخالفت کردند. طبق این گزارش، ۲۸ کشور به این قطعنامه 

رأی موافق، ۱۲ کشور رأی مخالف و 7 کشور رأی ممتنع دادند.

دریچه

روزنامه واشنگتن پست]آمریکا[

۱۷ ســال از جنگ 

گزارش۲
رژیــم   ۳۳روزه 
صهیونیستی علیه 
لبنان می گذرد؛ جنگی که تمام تار 
و پود ســاخته شــده متوهمانه 
مقامات این رژیم از سال ۱۹۴۸ را به 
هم ریخت. موفقیت اسرائیلی ها در 
جنگ ۶ روزه سال ۱۹۷۶ و پیروزی 
بر ۳ کشــور عربی مصر، اردن و 
سوریه توهم شکست ناپذیر بودن 
این رژیم را در ذهن مقامات تل آویو 
و هم پیمانان آن پروراند؛ موضوعی 
که تا سال۲۰۰۰ میلادی ادامه داشت 
و به یکباره این توهم در آن سال با 
شکست صهیونیست ها از حزب الله 
و فرار از لبنان فرو ریخت و در ادامه 
در جنگ ۳۳روزه سال ۲۰۰۶ ورق 
به یکبــاره برگشــت و پیروزی 
مقتدرانه حزب الله در برابر ارتش 
مسلح صهیونیستی نه تنها تاریخ 
لبنــان و تاریخ ۷۵ ســاله رژیم  
صهیونیستی که تاریخ اعراب را 

متحول کرد.

طرح خطرناک آمریکا برای شرق سوریه
پایگاه خبری - تحلیلی العهد به آخرین تحولات مناطق شمال 
شرق و جنوب شرق سوریه و تحرکات ارتش آمریکا در این مناطق 
پرداخت و نوشــت که آمریکا با کمک شــبه نظامیان موسوم به 
»نیروهای دمکراتیک سوریه« )قسد( و گروه تروریستی موسوم 
به »ارتش آزاد سوریه« و برخی شیوخ عشایر به دنبال سیطره کامل 
بر مرز سوریه با عراق و قطع گذرگاه های دوسوی مرز است. نقشه 
آمریکا به این حد بسنده نمی کند بلکه دنبال جدا کردن مناطق 
السویدا و درعا در جنوب سوریه و بردن آنها زیر سیطره رهبران 
محلی وابسته به واشنگتن و در نتیجه فاصله انداختن بین مناطق 
تحت کنترل دولت ســوریه با بخش اعظم مرزهای این کشور با 
کشورهای عربی است. آمریکا برای تحقق این هدف، تلاش می کند 
تا روحیه گروه های مخالف سوری وابسته به خود را با آوردن سلاح و 
نیروی بیشتر و برگزاری رزمایش های نظامی با این گروه ها و سخن 
گفتن مداوم از بالا رفتن تعداد نیروهای گروه موسوم به ارتش آزاد 

سوریه، بالا ببرد.

جزایر سه گانه تا ابد ایرانی
 رویکرد اخیر شورای همکاری خلیج فارس، لزوم تغییر ریل کشورمان را برای بازدارندگی مضاعف دیپلماتیک برجسته کرد

بهاره محبیگزارش۱
روزنامه نگار

»جزایر ســه گانه ایرانی تا ابد متعلق به ایران 
هستند« این پاســخ قاطع جمهوری اسلامی 
ایران به بخشــی از بیانیه سؤال برانگیز اخیر 
شورای همکاری خلیج فارس و روسیه است. 

مالکیت بر جزایر سه گانه خلیج فارس همواره 
یکی از موضوعات مورد اختلاف میان امارات 
متحده عربی و ایران بوده اســت. جمهوری 
اســلامی بارها در بیانیه های رسمی وزارت 
خارجه و از زبان سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
بر این موضوع تأکید کرده است که جزایر تنب 
بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی، بخش لاینفک 

جمهوری اســلامی بوده و خواهند بود. با این 
حال، در کمتر از یک ســال، ۲ متحد ایران در 
هم آوایی با امارات متحده عربی و شــورای 
همکاری خلیج فارس بر سر مالکیت این جزایر، 

رفتار غیرقابل قبولی داشته اند.
روسیه تاکنون ۶نشست راهبردی با شورای 
همکاری خلیج فارس برگزار کرده اما در نشست 

ششم در مســکو اتفاقی رخ داد که کدورت 
ایران را در پی داشت. در این اجلاس در مورد 
موضوعات مورد علاقه و مشترک اعراب منطقه 
و روسیه بحث و گفت وگو شد ولی آنچه انتظار 
نمی رفت، همراهی مسکو با ادعاهای تکراری 
و نخ نما شده شــورای همکاری خلیج فارس 

درخصوص مالکیت جزایر ایرانی بود.

بایدن، ما را به جنگ جهانی سوم 
می کشاند

دونالد ترامپ، رئیس جمهور ســابق آمریکا: 
رئیس جمهــور بایــدن باید ســعی کند جنگ 
اوکرایــن را پایــان دهــد و مــرگ و ویرانــی 
وحشــتناک ناشــی از یــک دولــت نالایــق را 
متوقف کند. جو بایدن بی جهت و خطرناک ما 
را به جنگ جهانی سوم می کشاند که کابوسی 

فراتر از نابودی خواهد بود.)فاکس نیوز(

در بخشی از بیانیه پایانی آمده اســت که »وزرای امور 
خارجه شورای همکاری خلیج فارس و روسیه بر پشتیبانی 
خود از همه تلاش های صلح آمیز ازجمله ابتکار امارات و 
تلاش های آن جهت دســتیابی به راه حل مسالمت آمیز 
برای مسئله جزایر ســه گانه تنب بزرگ، تنب کوچک و 
ابوموسی از طریق مذاکرات دوجانبه یا دیوان بین المللی 
دادگستری براساس مقررات حقوق بین الملل و منشور 
سازمان ملل متحد برای حل و فصل این مسئله مطابق 
با مشروعیت بین المللی تأکید کردند.« در پاسخ به این 
رویکرد غیرســازنده، ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت 
امور خارجه، سه شنبه ۲۰ تیرماه مطالب مندرج در بیانیه 
مشترک کشورهای شورای همکاری خلیج فارس و روسیه 
درخصوص جزایر سه گانه ایرانی را مردود خواند و تصریح 
کرد که »این جزایر تعلق ابدی به ایران داشــته و صدور 
اینگونه بیانیه ها با روابط دوســتانه ایران و همسایگان 
مغایرت دارد. جمهوری اسلامی ایران با تأکید بر استمرار 
سیاست حسن همسایگی و احترام متقابل، توسعه و ثبات 

منطقه را مسئولیت جمعی کشورهای منطقه می داند.«

کار اما به صدور بیانیه ختم نشد. در همین ارتباط، »الکسی 
ددوف« ســفیر روســیه در تهران، صبح دیروز از سوی 
علیرضا عنایتی، دســتیار وزیر و مدیرکل خلیج فارس به 
وزارت امور خارجه احضار و مراتــب اعتراض جمهوری 
اسلامی ایران به مطالب مندرج در بیانیه مذکور به سفیر 
روسیه در تهران ابلاغ شــد. عنایتی پس از احضار سفیر 
روسیه به وزارت امور خارجه با تأکید بر تعلق ابدی جزایر 
سه گانه ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک، به خاک 
جمهوری اسلامی ایران، خواستار تصحیح موضع فدراسیون 

روسیه نسبت به این موضوع شد. 
سفیر روســیه در تهران هم 
ضمن تأکید بــر احترام به 
تمامیــت ارضی جمهوری 
اسلامی ایران وعده کرد که 
مراتب اعتراض را در اسرع 

وقت به مسکو 
منتقــل 

خواهد کرد.

   احضار سفیر روسیه برای تصحیح مواضع   بیانیه تنش زا و پاسخ متقابل ایران

در آذرماه سال گذشته نیز چین و شورای همکاری خلیج فارس طی بیانیه ای 
ادعاهای بی اساسی درباره جزایر ســه گانه ایرانی مطرح کرده بودند. حسین 
امیرعبداللهیان،  وزیر امور خارجه ۲۸ آذر ماه در ســومین نشســت مجمع 
گفت وگوی تهران تحت عنوان »سیاست همسایگی جمهوری اسلامی ایران؛ 
رهیافتی به دوستی و اعتمادسازی« در محل مرکز مطالعات سیاسی و بین المللی 
وزارت امور خارجه طی اظهاراتی عنوان کــرد که »ما در این فضای همکاری 
انتظار نداشتیم که بیانیه سال ۲۰۱۴ نشست وزرای خارجه منطقه و چین در 
مورد جزایر تعلق داشته ابدی و تاریخی به جمهوری اسلامی ایران کپی و تکرار 
شود. مراتب ناخرسندی و اعتراض خود را از مجاری دیپلماتیک به شکل رسمی 
و با ارسال یادداشت رسمی به طرف چینی اعلام و ابلاغ کردیم. ضمن تأکید بر 
تداوم روابط راهبردی با چین به صراحت اعلام کردیم در مسیر حفظ تمامیت 

ارضی جمهوری اسلامی ایران با هیچ طرفی تعارف نداریم.« 

   از چین انتظار نداشتیم

به نظر می رســد که امارات بدون درنظــر گرفتن ملاحظات 
تاریخی، به دنبال یارگیری از میان متحدان اصلی و راهبردی 
ایران است تا شــاید از این طریق به خواسته نامشروع خود 
برسد. با برداشته شــدن تمرکز آمریکا از غرب آسیا، دور از 
انتظار نبود که شورای همکاری و اعراب منطقه به سمت چین 
و روسیه به عنوان ۲ قدرت جهانی متمایل شوند. در این میان، 
دستگاه دیپلماســی با اعتراض به حمایت چین و روسیه از 
بیانیه های ضدایرانی، رویکرد مثبتی اتخاذ کرده اما در مورد 
مواضع امارات نباید تنها به صدور بیانیه بســنده کرد. ایران 
می تواند با به جریان انداختن اهرم های خود در تعامل با امارات، 
محدودیت ایجاد کرده و هزینه اظهارات این چنینی را افزایش 

دهد. جمهوری اسلامی در راستای سیاست همجواری و تقلیل 
دادن حداکثری تنش ها با عربستان و امارات روابط حسنه ای 
برقرار کرده اما به نظر می رسد که روی خوش نشان دادن به 
امارات باعث شده تا این کشــور پا را فراتر گذاشته و چین و 
روسیه را به تیم متحدان خود اضافه کند. افزون بر این، ضریب 
گرفتن ادعاهای غیرقانونی امارات از طریق دخالت دادن مسکو 
و پکن حاکی از این واقعیت است که سیاست خارجی کشورمان 
در این خصوص از بازدارندگی کافی و وافی برخوردار نبوده و 
موجب شده تا حریف، یک گام به پیش آید. ایران از ابزارهای 
کافی برای بازدارندگی در هر دوطرف برخوردار است و قادر 
است از یک سو قدرت های شــرقی و از سوی دیگر، شورای 
همکاری خلیج فارس را متقاعد کند که از ورود به این حوزه 
اجتناب کنند، در غیراین صورت باید منتظر تبعات آن باشند.

   افزایش هزینه برای ادعاهای ضدایرانی
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آن پیک نامور که رسید از ديار دوست

آورد حِرز جان ز خط مشکبار دوست

تصور کنید نوازنده پیانو هستید 
و از همین فــردا، دیگر نتوانید از 
دست های خود استفاده کنید. این اتفاق ممکن است به دلیل 
فلج موقت ناشی از سکته مغزی بروز کند؛ اما موقتی است. 
ولی برای آنهایی که این آسیب دائمی است و برای زندگی، 
فراتر از شرایط معمولی به دست های خود نیاز دارند، چطور؟

دستکش رباتیک برای آنهایی که پیانیست بوده و به هر دلیل 
توان دست های خود را برای نواختن پیانو از دست داده اند، 
امید تازه ای است. این دســتگاه که براساس فناوری هوش 
مصنوعی کار می کند، به پیانیست ها کمک می کند تا نواختن 
را حس کنند. این دســتکش رباتیک با ترکیب حسگرهای 
لمســی انعطاف پذیر، محرک های نــرم و هوش مصنوعی، 
نخستین دستکشی است که تفاوت بین نسخه های صحیح و 
نادرست یک آهنگ را احساس می کند. این ویژگی ها در یک 
اسکلت بیرونی به شکل دست طراحی شده است. برخلاف 
دیگر پروتزها، این دســتکش شــبیه به یک لباس رباتیک 
است تا اندام رباتیک. این دستکش از الیاف پلی سنتتیک و 
هیدروژل برای پوشــاندن 5 محرک که روی دست فرد قرار 
می گیرد، استفاده می کند. با اســتفاده از هوش مصنوعی، 
برای کمک به هماهنگی انگشتان، دستکش طوری طراحی 
شــده که مانع از ایجاد 12 نوع خطــای مختلف احتمالی 
 حین نواختن پیانو شــود. برای مثال، جلوگیری از نواختن

طولانی مدت یا محکم کلید پیانو.
به گفته دکتر اریک انگبرگ، یکی از طراحان این دستکش، 
از آنجایی که نواختن پیانو به حرکات پیچیده و مهارت دست 
نیاز دارد؛ بنابراین برای طراحی دســتکش نیز دقت لازم به 
عمل آمده است. اگرچه این دســتکش برای نواختن پیانو 
طراحی شده است اما حساســیت این وسیله راهکار خوبی 
برای استفاده آن در موارد دیگر مانند توانبخشی های خاص 
و پیچیده است. حساسیت این دستکش در حدی است که 
آهنــگ Mary Had a Little Lamb را با دقت 97درصد 
بدون دست کاری انسان و با دقت 94درصد بنوازد. طراحان 
این دستکش امیدوارند که بتوانند از حساسیت و دقت این 
وسیله برای کاربردهای دیگر نیز استفاده کرده و مشکلات 

بسیاری از توان یابان را برطرف کنند.

دستکشی برای ملودی
دریچه

گرینویچ
توالت پزشکی

یک مرکز تجاری در چین، با نصب توالت های فوق مدرن، 
به مراجعه کنندگان این امکان را داده است که بلافاصله 
بعد از قضای حاجت، یک گزارش پزشکی از بدن خود 
دریافــت کنند. ایــن توالت های پیشــرفته در واقع از 
کیت های آزمایشگاهی پیشــرفته برخوردارند که در 
لحظه می تواند ادرار را تحلیل کند و جواب دهی سریعی 
هم دارد. البتــه این امکان رایگان نیســت و مردم باید 
مقداری پول برای این کار بپردازند. میزان کلسیم، گلوکز، 
پروتئین، اســیدها و موارد دیگــری در این آزمایش ها 
مشخص می شود. نتیجه آزمایش هم در صفحه نمایش 
روی توالت نشــان داده می شــود و امکان ارسال آن به 

ایمیل شهروندان هم وجود دارد. 

آوار هوش مصنوعی

 

یک شــرکت در هند، به خاطر جایگزینی 90درصد 
کارمندانش با هوش مصنوعی، حســابی مورد انتقاد 
قرار گرفته است. این خبر را مدیرعامل این شرکت در 
توییتر اعلام کرده و مردم همانجا از خجالت او درآمده 
و به شدت از او انتقاد کرده اند. این مدیرعامل گفته که 
به جای این پرسنل، از یک روبات چت کننده استفاده 
می کند. او گفته این تصمیم سخت، اما در عین حال 
ضروری بوده است. این ادعا البته با انتقادهای زیادی 
مواجه شده و مردم به خاطر اینکه او کارمندان زیادی 
را بیکار کرده به شــدت انتقاد کرده  انــد. مردم این 
مدیرعامل را متهم کرده اند که قلب ندارد و دلش برای 
همنوعانش نمی سوزد و فقط به فکر سود بیشتر است.

لیموطالبی ترش و شیرين

میوه های پیوندی زیادی در دنیا وجود دارد اما معمولا 
میوه هایی به هم پیوند زده می شوند که به هم نزدیک 
باشــند. مثلا شــاید تصور پیوند لیمو و طالبی کمی 
سخت باشد. سخت اســت، اما غیرممکن نیست. در 
واقع یک شرکت ژاپنی، این دو محصول را با هم پیوند 
زده   و یــک محصول پرطرفدار خلق کــرده که طعم 
متفاوت و عجیبی دارد. شرکت ژاپنی تولیدکننده این 
محصول، 5ســال روی این میوه جدید تحقیق کرده 
است. محصول نهایی آن، مثل طالبی آب دار و شیرین 
است اما ترشی و لطافت لیمو را هم دارد. این محصول 
چندان هم ارزان نیست و هر دانه آن، 22دلار قیمت 

دارد اما با این حال، مشتریان زیادی دارد.

خوش خبر

آقای فوق  کم مصرف 

رتبه اول ایران در رادیوداروها

تسهیلات ویژه برای مادران 

مهتاب خسروشاهی 

آدم ها، کوه و جنگل را می خراشند تا خانه هایی 
که در آن می سازند، دیده شوند اما یک هنرمند 
در برزیل، خانــه ای در جنگل ســاخته، که در 
نهایت قرار است بخشی از جنگل شود و از دیده ها 

پنهان شود.
این خانه که با نام پروژه ماناچایا شناخته می شود، 
کار هنرمند برزیلی ژائو ماشادو است. این پروژه 
در ابتدا گلخانه ای برای نگهــداری صدها گونه 
گیاه بود. این گلخانه در منطقه ای کوهســتانی 
در اطــراف ریودوژانیرو قرار داشــت و علاوه بر 

گلخانه، استودیوی مجسمه سازی هم بود. ژائو 
و همسرش که هنرمندی پاراگوئه ای است، بعد 
از ازدواج تصمیم گرفتند که خانه شان را تغییر 
دهند و هنگامی که ساخت وساز در جریان بود، 
در یک کلبه کوچک در کنار آن زندگی می کردند. 
حضور در این کلبه، آنها را متحول کرد و به گفته 
خودشان، جادوی حضور در جایی که احساس 
می کردند بخشــی از طبیعت اطرافشان است و 
نه چیزی تحمیل شده بر آن، این زوج را گرفت. 
آنها تصمیم شــان را گرفتند و قرار شد در طول 
زمان، سازه اصلی خانه شان، در جنگل محو شود  
و بخشی از چشم انداز و منظره طبیعت باشد. آنها 
نه فقط در سازه از »مصالح تمیز« مثل سنگ و 
ستون های چوبی استفاده کردند، که نمای آن را 
طوری با گیاه پوشاندند که با مرور زمان و رشد 
گیاهان، ساختمان از نظرها پنهان می شود. البته 
در ساخت گلخانه و قاب های درها و پنجره ها از 
فلز استفاده شده اما بیشتر سازه، از همان مصالح 
تمیز ساخته شده اســت. این زوج هنرمند آثار 
خود را در سراسر ساختمان گذاشته اند و آن را به 

یک موزه کوچک هم تبدیل کرده اند.

گرما اروپا را نه فقط کلافه که دیوانه کرده 
و اوضاع چنان خراب اســت که مقامات 
نگران جــان شــهروندان در نقاطی از 
این قاره هســتند. به همین خاطر است 
که کشــورهای مختلف تا می توانند از 
مردم می خواهند به هر شکلی که شده 
خودشان را خنک نگه دارند و تا می توانند 
آب بخورند. این مســئله در کشورهایی 
که گرما در آنجا به اوج رســیده، چنان 
جدی گرفته می شود که افراد تأثیرگذار، 
به هر روشــی که می توانند، درباره آن 
اطلاع رسانی می کنند. بامزه ترین و البته 
هدفمندترین کار را، آرمین وولف مجری 
تلویزیونی اتریشــی کرده که در برنامه 
زنده تلویزیونی، یک بطری آب را روی سر 
خودش خالی کرده تا به مردم یادآوری 
کند تا می توانند در گرمای طاقت فرسا در 
این کشور، از خود مراقبت کنند. دوشنبه، 
گرم ترین روز ســال در این کشور بود و 
مقامات نگران تکرار سناریوی مرگبار موج 
گرما در این کشور هستند. سال گذشته 

419نفر به خاطر گرمازدگی و مســائل 
مربوط به آن جان خود را از دست دادند. 
این رقم از تعداد مرگ ومیر شهروندان در 
تصادفات ترافیکی هم بیشتر بود. مقامات 
در این کشور، »مراکز خنک کننده ای« در 
شهرها راه انداخته اند و از مردم درخواست 
می کنند تا می توانند، سری به این مراکز 
بزنند. موج گرما در اســپانیا شدیدتر از 
دیگر نقاط اروپاست و شهرهای زیادی، 
دمای بالای 40 درجــه را ثبت کرده اند. 
در کشــورهای شــمالی تر اروپا، دما به 
40 نمی رسد اما همین میزان هم برای 
شهروندانی که بدنشــان با دمای پایین 
عادت کرده مشکل ســاز می شــود. در 
اسپانیا، شــهرهایی مثل زاراگوزا قیمت 
بلیت استخرها را تا نصف کاهش داده اند و 
مردم را ترغیب می کنند برای فرار از گرما 
تا می توانند شنا کنند. اوضاع در فرانسه 
هم بحرانی است و شهرهای زیادی، در 
همین هفته، دمای بــالای 40درجه را 

تجربه کرده اند. 

فراخوان

شــهباز: حوصلــه بی پولــی و 
بی کسی رو ندارم. علی: پولداری 
که واست بی کسی رو صاف و صوف نمی کنه مؤمن. اون 
کسی که واست کسی باشه این ور بی پولیته. اصلا خود 
پولداریه که برات کسی نمی ذاره. اون کسی که رفیق 

پولداریت باشه، ناکسه.
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اسم کوه بهتر اســت يا رودخانه؟ اسم تاريخی باشد چطور؟ مثلا فرمانده 
قوم فلان که در بیسار تاريخ، کشور دشمن را شکست داد و محبوب همه 
شد؟ اسم پرنده بهتر است يا گل؟ اســم های خارجی شیک تر هستند يا 
اسم های اصیل ايرانی؟... انتخاب اســم برای نوزادی که در راه است، اگر 
سخت ترين کار دنیا نباشد، قطعا يکی از سخت ترين هاست، چراکه نام ها 
و نشان ها هويت ما را تشکیل می دهند. هر نامی که برای هر کسی انتخاب 
می شود به طور معمول از زمان به دنیا آمدن تا زمان از دنیا رفتن به همراه 
اوست و با همان نام و نشان شناخته می شود، شايد به همین دلیل است 
که نخستین وظیفه پدر و مادر در برابر فرزندان انتخاب نام مناسب برای 
آنهاســت. کمتر پیش می آيد که با ديدن يک فرد، پرسشی درباره نام او 
نشود. شــنیدن بعضی نام ها ديگران را می خنداند، متعجب می کند يا به 
تامل وامی دارد. نام ها می توانند صاحبانشان را سربلند کنند يا برعکس 
موجب خجالت و سرافکندگی شان شــوند، اما نبايد فراموش کرد وجه 
مشترك همه نام های نیک و بد، والدين و بزرگ ترهايی هستند که آنها را 
روی فرزندان تازه متولدشده شان می گذارند. برخلاف اين روزها که بسیاری 

از والدين با وسواس نام فرزندشان را انتخاب می کنند و حواسشان به معنی 
اسم ها هست، در گذشته به دلیل کم سوادی و نداشتن اطلاعات، اسامی 
عجیب وغريبی روی بچه ها گذاشته می شد؛ ويلا، سماور، شناور، چرت، 
نخواسته، حقیر، نوشابه و اسکناس بخشی  از نام  های عجیبی هستند که در 
سال های اخیر با درخواست صاحبان آنها، تعويض شده است. در روزهای 

گذشته هم سازمان ثبت احوال کشور اعلام کرد که صاحبان برخی 
نام ها و نام های خانوادگی که اسامی مرکب ناموزون يا اسمی که 

در واقع لقب يا عنوان است مانند عبدالعزی، سعیدبهزاد، 
سرتیپ و ســلطانعلی و همچنین اسامی  ای که مغاير 

ارزش های اسلامی و يا القاب و نام های نامناسب، 
زننده و مستهجن هستند و در گذشته 

کاربرد داشته، يا افرادی که همنام 
پدر يا مادر خود هستند و نام هايی 

که موجب تحقیر اشخاص بوده 
و يا معنای لغوی آن در جامعه قابل 

پذيرش نباشد، می توانند برای تغییر 
اسامی خود اقدام کنند. البته اين کار 

اختیاری است و اجباری در آن نیست.

زندگی پدیا

عکس نوشت

چی صدا کنم تو رو؟

 خانه ای
پیشکش به جنگل

 گرما
 اروپا را دیوانه کرده

خداداد عبــدی زاده، 6ســال از عمرش را پــای مصرف 
بهینه برق گذاشــته و حالا لامپی تولید کــرده که هیچ 
مشــابه خارجی ندارد و در عین حال یک سوم لامپ های 
کم مصرف موجود در بازار از برق استفاده می کند. البته نور 
لامپ های این مخترع جوان 2برابر لامپ های داخل بازار 
است، قیمت شان هم حدود 10 تا 15هزار تومان کمتر از 
لامپ های چینی است. چند پارک علم و فناوری و شرکت 
دانش بنیان هم محصول را دیده و تأیید کرده اند. 2هفته 
پیش نیز این جوان لرستانی یک کارگاه کوچک برای تولید 
 محصولش راه اندازی و 8نفر را هم مشــغول کرده است.

 به امید روزی که کارگاه آقای عبدی زاده گســترش پیدا 
کند و لامپ های فوق کم مصرفش بشود روشنایی خانه مان.

خبر خوب این اســت که به گفته معاون ســازمان انرژی 
اتمی، ایــران در تولید رادیوداروهــای درمانی، مقام اول 
منطقه را دارد. به تازگی هم محققان کشــورمان موفق به 
تولید رادیوداروی درمانی یــد 131 برای درمان بیماری 
ســرطان تیروئید شــده اند. رادیوداروهای تشخیصی در 
شناســایی بســیاری از بیماری ها مثــل خونریزی های 
مغزی، انواع سرطان ها، پوکی استخوان و نیز بیماری  های 
قلبی کاربرد دارند و هم اکنــون بیش از یک میلیون نفر از 
مردم ایران از آنها استفاده می کنند. از طرفی در کشور ما 
30درصد محصولات کشاورزی و مواد غذایی تلف می شود 
که می توان با استفاده از فناوری هســته ای از این حجم 
محصولات نگهداری و مــواد غذایی مورد نیاز 30میلیون 

نفر را تأمین کرد.

از این به بعد اگر در خیابان های پایتخت گذر کنید، حتما 
چشم تان به تبلیغات شهری خواهد افتاد که با زبان تصویر 
به ترویج خانواده 4فرزندی می پردازد. خب شــهرداری 
تهران برای ترویج فرزندآوری تنها به تبلیغات اکتفا نکرده ، 
بلکه قرار است تخفیف های حمل ونقل برای مادران دارای 
3 فرزند هم لحاظ کند. همچنین قرار است در همه مراکز 
تجاری و پررفت وآمد مانند بوســتان ها پیام  های ترویجی 
در حوزه فرزندآوری و جمعیت برای اصلاح نگرش صرفاً 
اقتصادی و تقویت ابعاد فرهنگــی و تأثیرات مثبت آن در 

زندگی در معرض دید شهروندان قرار بگیرد.

بی تـعـــارف و تکـلف   
مــثـــل هـمــیــن 
مـتــن کـوتــاهی که 
می بینید. ما منتظريم تا نوشــته هايتان 
 درباره مســائل روزمره، مشــکلات و
دغدغه هايتان را برای ما ارســال کنید. 
اگر اهل طنــز و کاريکاتــور و طراحی 
هم هســتید جايتــان اينجــا محفوظ 
اســت. متن يا طــرح تان کــه آماده 
شد يک تماس  با شــماره 23023636 
 بگیريــد تــا بــرای رســاندنش به ما 

راهنمايی تان کنیم.  
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 بر کسب وکارهای مجازی و اقتصاد ديجيتال بود

1012

نقل قول خبر

مسئولیت دستگاه های 
اجرایی مشخص است

محمــود حاجیلویی، دبیر 
ستاد فرهنگی و اجتماعی 
شورای  عالی انقلاب فرهنگی: 
شورای  عالی انقلاب فرهنگی 
مصوباتــی دربــاره عفاف 
و حجاب ازجملــه مصوبه 
۸20 دارد که مســئولیت 
دستگاه های اجرایی در آن 
مشخص شده است. بیش از 
۹0درصد این مصوبه فرهنگی 
است که باید توسط وزارت 
کشور راه اندازی شود و ستاد 
اجرایی عفاف و حجاب هم 
در این زمینه شکل گیرد. در 
کنار اقدامات سلبی جهت 
مواجهه جدی با رفتارهای 
هنجارشــکنانه، باید عزم 
جمعی در دســتگاه ها برای 
اقدامات فرهنگی شکل گیرد.

خدمت صادقانه برای 
 تقویت جایگاه 
عفت عمومی 

علیرضا فخاری، استاندار 
تهران: حجاب نماد است، 
زمانی جریــان بی عفتی 
شکل می گیرد که خود را در 
قالب بی حجابی نمایان کند.
فلسفه حجاب یعنی حجب 
درونی و فقط بــه ظواهر 
نپردازیم. اگر ما به  عنوان 
مسئول از طریق خدمت 
صادقانه و بــدون منت و 
قصد و غرض بــه وظایف 
خود عمل کنیم، به تقویت 
جایگاه عفت عمومی کمک 
کرده ایم، اما اگر این کار را 
نکنیم، نمــاد آن در قالب 
حجاب به  عنوان یک تعارض 

اجتماعی بروز می کند.

3۲ دستگاه، متولی 
حجاب و عفاف 

ابوالفضل عمویی، نماینده 
مجلس: در حوزه حجاب و 
عفاف ۳2 دستگاه، متولی 
امر هستند، اما یک قانون 
کلی درباره حجاب و عفاف 
داریم که بســیار کلی نگر 
است. بر این اساس نیاز بود 
که لایحه ای ارائه شــود  و 
با یک فوريــت آن هم در 
مجلس موافقت شــود تا 
بتوانیم قانون بهتری درباره 
حجاب و عفاف داشــته 

باشیم.

 جریان سازی 
برای هویت دخترانه 

رابعه امامی رضوی، مشاور 
امور زنــان وزیر آموزش و 
مؤسســه   یک  پرورش: 
درباره برگزاری کارگاه ها، 
همایش ها و جشــنواره ها 
با موضوع عفاف و حجاب 
فعالیت دارد و از ما خواسته 
تا ارتباطــی بین جمعیت 
هدف خود یعنی دختران 
دانش آموز بــا آنها برقرار 
کنیم . قرار بر این شــد با 
نامه نگاری، همکاری بین 
این مؤسســه و معاونت 
پرورشی شکل گیرد. البته 
معاونت پرورشــی، اداره 
عفاف و حجــاب دارد و در 
این زمینه فعال اســت. با 
این حال خودمان را فارغ 
از این موضــوع نمی دانیم 
و در امر فرهنگســازی و 
جریان ســازی  از طریق 
آموزش هایی که به دختران 
در بحث هویــت دخترانه 

می دهیم، فعال هستیم.
 

  در حوزه حجاب 
سیاست گذاری می خواهیم

در بســياری از مباحث فرهنگــی و اجتماعی، 
سياســتگذاری نقش و اثر ويژه ای دارد. موضوع 
حجاب نيز از اين امر مستثنی نيست. جمهوری 
اسلامی در دوره ای نسبت به حجاب يک موضع 
واحد و مشخص داشت، نهاد کميته های انقلاب 
هم برای اجرای اين سياست تعيين شده بودند 
و دغدغه مسئولان کميته، اجرای سياست های 
جمهوری اســلامی در موضوع حجاب بود. در 
اين نهاد به سيستم مفاسد اخلاقی به طور کلی و 
مسئله حجاب به عنوان جزئی از امنيت اخلاقی 

جامعه، پرداخته می شد.
 ممکن اســت به عملکرد کميته های انقلاب و 
سياست های حوزه حجاب در آن دوران نقدهايی 
وارد باشد، ولی در زمينه حجاب سياستی وجود 
داشــت که صاحب متولی بود و ساير نهادهای 
انقلاب هم از آن متولی حمايت می کردند. طبيعتا 
اين سياست هم به خوبی پيش می رفت. بعد از 
پايان جنگ تحميلی مسئله حجاب عملا از اين 
شرايط خارج شد. کميته های انقلاب با شهربانی و 
ژاندارمری ادغام شدند و نيروی انتظامی تأسيس 
شد. در اين نهاد تازه تأسيس که مأموريت های 
متنوع و مختلفی بر عهده داشت، مسئله امنيت 
اخلاقی به موضوع حاشــيه ای تبديل شــد. در 
سياســت حاکميتی هم اصــل موضوع حجاب 
از سياست واحد خارج شــد و شاهد هستيم که 
مناقشات و سياســت های متناقضی در داخل 
دستگاه های حاکميتی نسبت به حجاب اتخاذ 
 شد. در همان دوره از يک سو شاهد مواضع تند و 
تظاهرات های مختلف عليه بی حجابی ها هستيم، 
از طرف ديگر مواضع غيرانقلابی نسبت به حجاب 
را مشاهده می کنيم. مثلا موضع گيری می شود 
نسبت به حجاب که چه اشــکالی دارد خانم ها 
در محيط بيرون از خانه کت و دامن بپوشــند يا 
دوچرخه سواری کنند. بخشی از نظام حاکميت 
هم اين موضــع را می گيرد که نبايد نســبت به 
مسائل اخلاقی و احکام دينی سختگيری کرد، 
اين مواضع رسانه ای هم می شــود. در رسانه ها 
بازتاب های مختلفی پيدا می کننــد و به مردم 
منتقل می شــوند.عملا می بينيم بعــد از پايان 
دفاع مقدس مســئله حجاب به يــک موضوع 
مناقشــه برانگيز در سياســت داخلی سيستم 
حاکميتی تبديل می شــود و به جامعه و به ويژه 
آن بخش جامعه که متقاضی و مستعد ناهنجاری 
اخلاقی هســتند، پيام هــای متناقضی منتقل 

می شود.
شــما آثار سياســت های متناقض حاکميت را 
در ســينمای بعد از جنــگ و در مواجهه با نوع 
سريال های صدا و سيما و نحوه مواجهه با ماهواره 
و مواضــع متناقضی که نســبت به آن هســت 
می توانيد ببينيد. اين شــرايط باعث می شــود 
پيام های متناقضی به جامعه ارسال شود و ديگر 
شاهد يک سياست واحد، پيش رونده و پرقدرت 

نباشيم.
در شرايط فعلی نيز فارغ از اينکه درباره حجاب 
چه سياســتی داشــته باشــيم، مهم است که 
سياستی داشته باشيم و محتوای سياست مسئله 
دوم است. اين موضوع اهميت دارد که کل، فارغ 
از اضلاعش بفهمد می خواهد چــه مواجهه اي 
با حجاب به صــورت خاص و مفاســد اخلاقی 
اجتماعی به طور عام داشــته باشد و متناسب با 
آن سياست، اضلاعش را همســان و هم جهت 
کند تا آن سياست پيش برود، اما الان در بحث 
حجاب اين سياســت واحد را نداريم و از سوی 
دولت پيام های متناقضــی در جامعه منعکس 
می شود.اگر شما می بينيد در داخل دولت بخشی 
مثل وزارت کشور بخشــنامه ای صادر می کند 
و شــخصيتی درجه 2 در داخل دولت که هيچ 
سابقه ای هم ندارد به خودش اجازه می دهد عليه 
آن سياســت موضع بگيرد، نشان دهنده تناقض 

سياست هاست.
 مهم تر اينکه حجاب نبايد به مســئله مناقشات 
سياست های داخلی بين جناح ها و گروه ها تبديل 
شود که مثلا يک جناح بخواهد با نفی ضرورت 
حجاب، محبوبيت اجتماعی کسب کند و عده ای 
هم درباره لزوم رعايت حجاب مواضع تند بگيرند. 
اين سياست ها مثل بردارهای ناهماهنگ همديگر 
را خنثی می کنند. بنابراين نخستين مسئله اين 
است که ما سياست داشته باشيم، در درجه دوم 
آن سياست درست و دقيق باشد و در درجه سوم 
بدنه نهادهای حاکميتی و گروه ها و مجموعه هايی 
که در دل حاکميت تعريف می شوند به پيشبرد 

آن سياست کمک کنند.
جامعه ما جامعــه عفيف و باحيايی اســت. اگر 
دولت و حاکميت سياست واحد و هماهنگی در 
پيش بگيرند، بخش غالب و اکثريت جامعه با اين 
سياست همراه است و نسبت به ناامنی اخلاقی 

هم دغدغه دارد.
 طبيعتا جامعه با قشــرهايی که ناهنجاری های 
غيراخلاقی داشته باشــند و فضای جامعه را از 
نظر اخلاقی ناامن کنند، همراهی نخواهد کرد. 
پژوهشی که اخيراپژوهشــکده باقرالعلوم انجام 
داده بود نيــز اين موضوع را تأييد کرده اســت. 
در اين پژوهش که خانم های بی حجاب جامعه 
آماری بودند، بيش از نيمــی از آنها اظهار کرده 
بودندکه  اگر تذکر محترمانه و صحيح به آنها داده 
شــود همراهی می کنند. يعنی هنوز ناهنجاری 
اخلاقی و بی حجابی در جامعه ما هنجار نشــده 
و اين فرصتی اســت که مواجهه درستی با اين 

موضوع داشته باشيم. 
هم در وجوه ايجابی و فرهنگی موضوع حجاب و 
هم در وجوه سلبی و التزامی آن، داشتن برنامه 
و حساب شــده کارکردن حتما مؤثر است تا ما 
بتوانيم مقابل اين سيل تحميلی بی حجابی که 
از طرف غرب برنامه ريزی و به جامعه ما تحميل 

شده است بايستيم.

يادداشت
میثم ظهوریان

جامعه شناس و پژوهشگر 
سياستگذاری عمومی

پاسداشت حجاب
از گوشه و کنار گردهمايی بزرگ حجاب و عفاف در ميدان امام حسينع

قرارشان برای میدان امام حسین علیه السلام بود؛ جایی 
که حالا به عنوان قرارگاه مذهبی و فرهنگی شهر شناخته 
می شود تا مراســم هایی که رنگ و بوی دینی و انقلابی و 
آیینی دارند، در آن برگزار شوند. برای مراسم روز حجاب و 
عفاف دور هم جمع آمده بودند تا دغدغه هایشان را به طور 
مشــترک تکرار کنند و فریاد بزنند. به میان آنها رفتیم تا 

نکته های این همایش و گردهمایی بزرگ را مرور کنیم.

مهدیه احمدی، شاغل فرهنگی درباره دلیل حضورش 
در این همایش ملی به همشهری می گوید: مهم ترین 
دلیل صیانت از عفاف و حجاب و حفظ حریم خانواده 
اســت. همه ما می دانیم که حفظ حجاب یعنی حفظ 
حریم خانواده، کودکان هم بایــد از کودکی با این 
مسئله آشنا شوند. البته فرزند من از 4سالگی چادر 
سر می کرد و هیچ اصرار و اجباری هم برای او نداشتیم. 

حفظ حجاب اول به خود خانواده برمی گردد.

رضا موحد هم همراه با همســر و تک فرزندنش در 
این همایش شــرکت کرده و درباره دلایل حضور در 
این همایش به همشــهری می گوید: »برای امنیت 
خودم و خانواده ام ارزش قائل هستم. نمی خواهیم با 
صحنه هایی مواجه شــویم که دل کسی از آن آزرده 
شود. ما می خواهیم همه با امنیت خاطر زندگی کنند 
و به همین دلیل امروز همراه خانواده ام در این همایش 
شرکت کرده ایم. می خواهیم به همه بگوییم که حجاب 
فقط برای امنیت خود افراد است و این همه فساد در 

جامعه فقط به دلیل رواج بی حجابی است.« 

یکی از زنان شرکت کننده در این همایش که تصاویری 
از شهدای دفاع مقدس را در دست داشت هم درباره 
استفاده ازاین  تصاویر به همشهری می گوید: »اینها 
کســانی بودند که همین چیزها را می خواستند و 
به خاطر عفت و ناموس ایران به جبهه رفتند و شهید 
شدند. حیف است که خون آنها پایمال شود، این همه 

شهید دادیم و از آنها خجالت می کشیم.« 

دختر نوجوانی که همراه با مادرش در این همایش شرکت 
کرده، خودش را هســتی عرب زاده و ۳1ساله معرفی 
می کند و در پاسخ به سؤال همشــهری درباره دلایل 
حضورش در این همایش عنوان می کند: »اینجا آمدم تا 
به آنهایی که آزادی را طور دیگری نشان می دهند  بگویم 
ما هم برای حفظ حجاب خودمان و برای آزادی از نگاه 
خودمان تلاش می کنیم. حجاب به ما قدرت و شخصیت 
داده و توصیه می کنم آنها حتی برای یک بار هم که شده 

آن را امتحان و آرامشی که می دهد را تجربه کنند. «

زنانی که پلاکاردهای حمایت از حجاب را به دست داشتند و در میدان حاضر 
بودند، گروهی از مردان هم پابه پای  آنها در جمعی بسیار بزرگ، نمایش 

بنرهای کاغذی و پلاکاردهای بزرگ را برعهده گرفته بودند.

مرکز یادگار شهدای گمنام واقع در 
میدان امام حسین)ع( هم پذیرای زنان و 

دختران محجبه تهرانی بود. آنها با حضور 
در این مراسم بار دیگر با آرمان های شهدا 
تجدید بیعت و اعلام کردند برای حراست 
و پاسداری از خون شهدا، در برابر مسئله 
بی حجابی در جامعه ایستادگی می کنند 
و اجازه نمی دهند که خون شهدا با رواج 

بی حجابی در جامعه پایمال شود.

در میان شور و هیجانی 
که در محل برگزاری 
این اجتماع ملی دیده 
می شد، بازار سلفی 
گرفتن  جوان ها هم 
داغ بود. 

برنامه جشن اجتماع در 
میدان امام حسین )ع( در 
ابتدا با قرائت سلام مخصوص 
به امام رضا)ع(، آغاز شد.

در بخشی از دست نوشته هایی که 
در این همایش روی دست مردان 

و زنان به نمایش درآمده بود، 
شعارهایی با این مضمون به چشم 
می خورد: »بانوی ایرانی، غرب تو 

را نشانه رفته چون می داند تو قلب 
خانواده ای«، »گره زدم چادرم را 

با پرچم حسین)ع(«، »قلب من با 
چادر می تپد«، »در جبهه جنگ نرم 

باش«، »حجاب جاذبه خوبی ها و 
دافعه خطاهاست«... علاوه بر بنرها و 
پلاکاردهای حاوی شعارهای حمایتی 

از بحث حجاب و عفت، عده ای 
هم تلاش کرده بودند که با زبان 

کاریکاتور و هنر موضوع بی حجابی را 
مورد مذمت قرار دهند.

عده ای از زنان و دختران حاضر در میدان امام 
حسین)ع( چفیه هایی را به عنوان نماد دفاع مقدس 
در دست داشتند و به عنوان پوشش استفاده 
کرده بودند. آنها به همشهری گفتند که هدف از 
حضورشان با این شمایل این است که »در همان 
مسیری حرکت می کنند که روزی مسیر رزمندگان و 
شهدا برای حفظ خون و ناموس این وطن بوده و حالا 
اینجا آمده اند که با آرمان های آنها بیعت  کنند. اجازه 
هم نمی دهند که دشمن با ترویج بی حجابی باعث 
فراموشی آنها شود.« 

 حضور خانوادگی افراد با وجود کودکان خردسال هم 
یکی از نکات جالب این اجتماع بود. خانواده ها با وجود 
گرمای شدید همراه با فرزندانشان در این همایش 
شرکت کرده بودند. آنها در گفت وگو با همشهری، از 
برگزاری این همایش و حضور در آن ابراز رضایت و 
اعلام کردند که چنین همایش هایی دفاع از ارزش های 
انقلاب است و  بر همه هم واجب است که برای حفظ 
بنیان های خانواده ها، نسبت به حضور در چنین 
اجتماعاتی احساس مسئولیت داشته باشند.

 حضور نسل جوان یا همان گروه موسوم به Z که این روزها 
درباره آنها صحبت های زیادی به گوش می رسد، هم در 
میان حامیان حجاب و عفاف و اجتماع کنندگان قابل توجه 
بود؛ پسران و دختران جوان و نوجوانی که هر کدام با در 
دست داشتن نوشته یا پرچم، حمایت خود را از مسئله 
حجاب و ضرورت رعایت آن در جامعه اعلام مي کردند.

با مردم...

در حاشیه این همایش، 
موکب های خدمتگزار 

هم برپا بودند و با توزیع 
شربت، آب خنک و 

اقلام فرهنگی و نذورات 
مردمی، پذیرایی از 
اجتماع کنندگان را 

برعهده داشتند.
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نقلقولخبر

تن پلاستیک از سال ۱۹۵۰ تاکنون در دنیا تولید 
شــده اســت. تولیــد پلاســتیک در ســال های 
اولیه به میــزان یک و نیم میلیــون تن بــود . در 
حال حاضر نزدیک به ۴۰۰ میلیون تن در سال 
رسیده اســت. به گفته خادم ثامنی، مدیر کل 
دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت محیط 
 زیســت متأســفانه کشــور مــا ایــران به عنــوان 
هفدهمیــن تولید کننده بــزرگ پلاســتیک در 
دنیــا محســوب می شــود. حــدود ۶۰ درصــد از 
پلاستیک ها بازیافت نمی شوند و یا در طبیعت 
رها ســازی  و یا بخش عمــده آن وارد محل های 

دفن پسماند می شوند.

 ۸
میلیارد

خرس سیاه بلوچی کشف شده از قاچاقچیان 
با نام هــای نیکا و نیما بــرای درمــان به تهران 
منتقــل شــدند. داود میرشــکار، مدیــرکل 
حفاظت محیط زیست سیستان و بلوچستان 
گفــت: در زمــان انجــام معاینــات پزشــکی 
توله خرس ها در زمان تحویل، دامپزشــکان 
علاوه بــر مشــکل عفونــت دنــدان و التهاب 
فک بالا و پاییــن در توله خرس ماده»نیکا«، 
آثاری از زخم و آزار روی فک بالایی توله خرس 
نر »نیمــا« مشــاهده کردند کــه نشــان از آزار 
و اذیــت ایــن گونــه در زمــان اســارت توســط 

قاچاقچیان حیات وحش دارد.

۲
توله

خبرکوتاه
گزارش

عددخبر

روند کاهش دید افزایشی است
ســازمان  رئیــس  تاجبخــش،  ســحر 
هواشناسی کشــور: هیچ بخشــی از کشور 
مــا بی تأثیــر از مخاطــرات تغییــر اقلیــم 
نمانــده اســت. روزهــای گــرم و خاکــی در 
۲۰۲۲ افزایــش یافتــه اســت. در ســازمان 
هواشناسی مشخصا تعداد ایستگاه هایی 
که غلظت گــرد و خاک را انــدازه می گیرند، 
اطلاعــات بــه  توجــه  بــا  اســت.   کــم 
 اندازه گیری شده به صورت ساعتی از میزان 
کاهش دیــد افقی ناشــی از گــرد و خاک به 
کمتر از ۱۰۰۰ متر و کمتر از ۵۰۰۰ متر می توان 
ادعا کرد که روند کاهش دید و کیفیت هوا 

در حال افزایش است.

سرانه فضای سبز 15مترمربعی
مهدی جمالی نژاد، معاون عمران و توسعه 
امــور شــهری و روســتایی وزارت کشــور: 
حمایــت از طــرح کاشــت یــک میلیــارد 
درخــت و پیگیــری اجــرای آن، می توانــد 
به عنوان یکی از طرح هــای مهم در زمینه 
جلوگیــری از ســیلاب نیــز در نظــر گرفتــه 
شود و از طرفی با توجه به ماده ۲۲ قانون 
هوای پــاک که بایــد تا ســال ۱۴۰۶ ســرانه 
فضــای ســبز شــهرها بــه ۱۵ متــر افزایش 
یابــد، پیگیــری ایــن موضــوع از طریــق 
شــهرداری ها نیــز می توانــد بــه ایــن مهــم 

کمک شایانی کند.

هدف پیاده روی کنار زاينده رود نیست
ســیدرضا مرتضــوی، اســتاندار اصفهان: 
مدیریــت اســتان به هیــچ عنــوان بحران 
جدی فرونشست را کتمان نمی کند و پای 
ثابت غالــب پیگیری های اســتان در این 
امر بوده تا زخم های ناشی از فرونشست 
بر پیکره اســتان به ســطح ملی منعکس 
شــود. اصفهانی هــا مطالبــه جــاری بودن 
زاینده رود برای قدم زدن کنار آن را ندارند 
بلکه آب در زاینــده رود یعنی جلوگیری از 
فرونشســت. در احیای زاینــده رود صرفاً 
به دنبال احیای فیزیکی رودخانه نیستیم، 
بلکــه به دنبــال احیــای اجتماعــی حوضه 

زاینده رود خواهیم بود.

30 میلیون تومان وام سفر برای هر خانوار ایرانی

محمد باریكانیگردشگری
دبیرگروهزیستبوم

 ایران و مصر
پرواز از تهران پس از 40سال

مصریهادرتلاشبرایجذبگردشــگرانایرانیهستندو
همزمانباآبشدنیخروابطسیاسیمیانتهرانوقاهرهپس
ازبیشاز40سالحالاقراراستپروازنمادینایرانبهمقصد
مصروپایتختسیاسیآنکشور،یعنیشهرساحلیشرمالشیخ

تا2ماهآیندهانجامشود.اماماجرایاینپروازچیست؟
2هفتهقبلبودکهنمایندهبرخیآژانسهایگردشــگریو
همزمانباایناظهارنظروزیرمیراثفرهنگیکهارتباطبامصر
بهتراستازطریقدیپلماســیگردشگریآغازشود،همراهبا
برخیدیگرازهمکارانخودبهشرمالشیخسفروپسازاینسفر
اعلامکردکهپروازنمادینایرانومصرازمبدأتهرانبهمقصد

شرمالشیخبهزودیبرگزارمیشود.
ایناظهاراتبانظرمخالفوزارتخارجهکشــورمانووزارت
میراثفرهنگیمواجهشــدوهردووزارتخانهاعلامکردندکه

چنینموضوعیدردستورکارنبودهاست.
حالااماوزیرگردشــگریمصردراظهاراتــیبهبیانجزئیات
نخستینپروازایرانبهمصرکهقراراستپسازوقفهایطولانی
گردشگرانایرانیرابهمصرمنتقلکندپرداختهاست.احمد
عیسیگفتهاستکهمصرتا2ماهآیندهمیزبانپروازمستقیم
ازتهرانخواهدبودودراینپرواز25گردشگرازایراندرمصر
حضورخواهندداشتکهبرنامهبازدیدشانازجنوبسینا،نوبیع

وطابابرنامهریزیشدهاست.
اوگفتهاستکهمصراززمانمطرحشدنعادیسازیروابطو
برقراریارتباطاتدیپلماتیکباایراندرحالبررسیبرنامههای
گردشگری،رزروهتلونوعگردشگریبراساسقوانینخود
بودهاست.مصرپیشتراعلامکردهبودکهویزایفرودگاهیبه
دارندگانپاسپورتایرانیبرایورودبهآنکشورصادرمیکند
وتعاملاتگردشــگریباایرانراآغازکردهاست،اماتصمیم
مصریکجانبهبودووزارتخارجهکشورمانبهرغممکاتبات
صورتگرفتــهوزارتمیراثفرهنگیدرخصوصگشــودن
مسیرگردشــگریایرانومصر،هنوزبرنامهسفربهمصربرای

گردشگرانایرانیراتأییدنکردهاست.
ایرانومصر2تمدنکهندرآسیاوآفریقاهستندودرسالهای
گذشــتهنیزپسازگذشــتبیشاز40ســالازقطعروابط
2کشورموزهلوورپاریسبراینخســتینبارآثارتمدنمصر
رابراینمایشبهموزهملیایرانآوردکهبااستقبالگسترده
بازدیدکنندگانمواجهشــد.حالامصریهامسیرگردشگری
خودرابرایورودایرانیهاگشودهاندوقراراستپروازهایمصر
ازشهرهایتهران،مشهدوشیرازدرصورتاعلامنهاییوزارت

خارجهکشورمانبرقرارشود.

هیچ مجوزی برای پتروشیمی 
میانكاله صادر نشده است

رئیسسازمانحفاظتازمحیطزیســتتأکیدکردکهاز
دیدسازمان،پروژهایبهعنوانپتروشیمیمیانکالهوجود
نداشتهوهیچمجوزیازسویسازمانمحیطزیستبرای

اینپروژهصادرنشدهاست.
علیسلاجقهدرحاشیهنشســتدیروزهیأتدولتودر
جمعخبرنگارانبیانکرد:ازدیدســازمانمحیطزیست
پروژهایبهعنوانپتروشیمیمیانکالهوجودندارد.درخصوص
فنسگذاریانجامشدهنیزدستگاهقضاییبایدپاسخدهد.ما
کارلازمراانجامدادیموهیچمجوزیبرایاینپروژهازسوی
سازمانمحیطزیستدادهنشدهاست.بندهازهمینجادر
رســانههااعلاممیکنم،چنانچهمجوزمحیطزیستیبرای
پروژهپتروشیمیمیانکالهوجوددارد،همینالاندررسانهها

منتشرشودتامردمنیزبدانند.

 بیش از ۵۸ هزار میلیارد تومان
خسارت سالانه گرد و خاک در کشور

دبیرستادملیسیاســتگذاریومدیریتپدیدهگردوغبار
سازمانحفاظتمحیطزیستباتأکیدبرافزایشخسارات
گردوغبارگفت:ســالانه5۸هــزارو۳۳0میلیاردتومان
ازگردوخاکخســارتمیبینیمکهاینمیزانمربوطبه

6استاناست.
بهگزارشایسنا،علیمحمدطهماسبیبیرگانیدرنشست
روزجهانیمقابلهباتوفانهایماســهوگردوخاکباشعار
»هشدارگردوخاکبرایهمه«کهدرپژوهشگاهسازمان
هواشناسیبرگزارشد،گفت:نامگذاریاینروزبهایندلیل
استکهسالگذشتهدربهارتأثیراتگردوغباریمنطقهدر
ایرانبسیارشدیدشد؛بنابرایننشستهاوکمیسیونهای
بسیاریبرگزاروتشکیلشــدوتفاهمنامههایدوجانبهبا
کشورهایهمسایهمنعقدواجلاسهمکاریهایدوجانبه
برایآیندهایبهترنیزبرگزارشدکهدرنتیجهبیانیهتهران
وصندوقمشــترکمنطقهایمقابلهباگردوغبار،کارگروه
منطقهای،راهاندازیکنوانسیونمقابلهباگردوخاکایجاد
شــد.مجمععمومیسازمانمللجلســهایتشکیلدادو
برگزاریکنفرانسبینالمللیمقابلهباگردوخاکپیشنهاد
شــدواینکنفرانسرادرنیمهدومشهریورماهبادعوتاز
54کشورو۱۹نهادبینالمللیبرگزارخواهیمکرد.مشاور
رئیسسازمانحفاظتمحیطزیستتأکیدکرد:کشورما
ازجهاتگوناگوندرگیرتأثیراتگردوخاکاستوحدود
2۷0کانونفعالباشدتبالابهتفکیک2۱کشورمشخص

شدهاست.
اقداماتزیرمنطقهایبرایکانونهایداخلیگردوغباردر
حالانجاماست.اقداماتبسیارمناسبیدرخصوصآثارو
خساراتگردوخاکانجامشدهونشریههایبسیاریدرباره
اینموضوعمنتشرشدهاست.مابیشتربهدنبالاینهستیم
کهدربارهتبعاتگردوخاکهشداردهیمچراکهآثارزیادی
برزراعتداردوکانونهایداخلیگردوغبارسالانه۱2۷0
میلیاردتومانبهکشاورزیآســیبواردمیکند،بهویژهبر
زنبورداریزیانزیادیزدهاســت.دربخشدیگریازاین
نشستمهدیرهنما-رئیسپژوهشگاههواشناسی-گفت:
ازگذشــتههایدور،درگیرگردوخــاکبودهایموپدیده
نوظهورینیستودرآیندهنیزباتوجهبهتغییراتاقلیمی
بیشــتردرگیرآنخواهیمشد،امادرگذشــتهدربرابرآن

تابآوریبیشتریداشتیم.

ویافــزود:ازجملهاقدامــاتمهمهمکاریباســتادملی
گردوغبارســازمانحفاظتمحیطزیســتوشناســایی
کانونهــایگردوغبارداخلــیوکانونهایگــردوغبار
کشورهایهمسایههمچنینشناساییتأثیراتآنهابرایران
بودهاست.درمرحلهآخرپروژهایباهمکاریستادملیگرد
وغباردانشگاهخوارزمیانجامدادیموبرنامهعملدرحوزه

گردوخاکمشخصشد.

۳00میلیاردتومانوامسفربهخانوارهایایرانیتعلقگرفت

2 دهه پس از طرح موضوع ارائه تسهیلات به خانواده هاي ایراني براي 
سفر زیر عناویني چون تخصیص »سفر کارت«، »آسان سازي سفر«، 
»ارزان سازي ســفر« و... با هدف در دسترس قرار دادن سفر براي 

مردم ایران، فاز نخست طرح تسهیل سفرهاي اعتباري، در 3 شهر 
شیراز، کرمان و مشهد، آغاز شده است. این طرح که با ۵00 میلیارد 
ریال اعتبار از محل منابع تبصره 1۸ و ۵ برابر این میزان براســاس 
توافق با بانك عامل اجرایي شده است، 30 میلیون تومان اعتبار سفر 
در پلتفرم اصلي به خانواده هاي ایراني براي سفر به مقاصد مختلف 
داخلي کشور تخصیص مي دهد و گردشگران داخلي مي توانند این 

مبلغ را به صورت اقساط و با بهره 4 درصد از طریق همان اپلیكیشن 
معرفي شده به بانك عامل بازگردانند.فاز نخست این طرح اکنون 
اجرا شده است و براساس آنچه معاونت گردشگري وزارت میراث 
فرهنگي، گردشگري و صنایع دستي اعلام کرده است، 23 سازمان 
دولتي و خصوصي تاکنون از این وام براي ســفر پرسنل و اعضاي 

خانواده خود استفاده کرده اند.

سقف تسهيلات 

 30
ميليون تومان

ميزان تسهيلات 
پرداخت شده 

300
ميليارد تومان

نوع پرداخت 
تسهيلات
كارت 
اعتباری

سود
 تسهيلات

4
درصد

تعداد تسهيلات 
پرداخت شده

10
هزار وام

خريد خدمات گردشگری

خريد هتل و اقامتگاه 
در سفرهای انفرادی

 خريد تورهای گردشگری
  در سفرهای گروهی
 )شامل حمل و نقل
 اقامت و گشت( 

خريد بليت هواپيما

خريد بليت قطار

خلیجگرگانبهسرنوشتدریاچهارومیهدچارمیشود؟
تغییراتاقلیميوپسرفتخزر،خلیجگرگانراخشکاندهاست

آشوراده، تنها جزیره ایرانی دریای خزر و بخشی از پناهگاه 
حیات وحش میانكاله در شهرســتان بندرترکمن استان 
گلستان است که سال 134۸ به عنوان منطقه حفاظت  شده 
در شورای عالی شكاربانی و نظارت بر صید مصوب شد و سال 
13۵3 به پناهگاه حیات وحش ارتقا یافت. همچنین سال 
13۵4 به عنوان یكی از سایت های کنوانسیون رامسر ثبت 
شد و متعاقب آن سال 13۵۵ در فهرست یونسكو قرار گرفت. 

این جزیره با هزار نفر جمعیت، به علت بالا آمدن سطح 
آب دریای خزر و ســیل در سال 13۷2 خالی از سكنه 
شد؛ عاملی که محیط طبیعی آن را در وضعیتی نسبتاً 
دست نخورده نگه داشت و علاوه بر پرندگان مهاجر، به 

مأمنی برای تخم گذاری ماهیان دریای خزر و زیستگاه 
اصلی بسیاری از گونه های دریایی بدل کرد.

مظلومیت 
میانکاله

 پناهگاه حیات وحش 
میانکاله که آشوراده 
هم جزئی از آن است 
بین ۲ استان مازندران 
و گلستان مشترک 
است اما براساس قوانین 
مدیریت مناطق چهارگانه، 
مدیریت یکپارچه آن به اداره 
محیط زیست مازندران واگذار 
شده است؛ امری که فقط 
روی کاغذ نوشته شده است 
و به هیچ عنوان اجرا نمی شود. 
تصمیمات درخصوص آشوراده 
با این بهانه که از نظر تقسیمات 
جغرافیایی در استان گلستان قرار 
گرفته است با ورود استانداری گلستان 
و در فضایی غیرکارشناسی بدون 
درنظرگرفتن نظر اداره محیط زیست 
مازندران گرفته می شود.

فرزاد علیزادهگزارش
فعالمحیطزیست

با 
در متـرومتـرودیدهشوید

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها
1پذیرش آگهی 8 1 دی9
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حضور فلامینگوها در ارومیه
بیش از ۳۰ هزار فلامینگو در تالاب های اقماری پارک ملی 

دریاچه ارومیه مانند تالاب درگه سنگی )سیران گولی( سولدوز 
وکانی برازان فرود آمده اند./  عکس:  تسنیم

@hamshahrinews

hamshahrinewspaper

t e l e g r a m

i n s t a g r a m

با توجه با اینکه سمنان رکورد کمترین 
نرخ بیکاری و بالاترین میزان اشــتغال زایی را 
در اختیار دارد و یک اســتان موفق در زمینه 
اشتغال زایی محسوب می شود، آیا فکری برای 

کمبود نیروی کار در سمنان شده است؟
ســمنان به عنــوان اســتانی پهناور در گســتره  
ایران زمیــن و در همســایگی چند اســتان بزرگ 
کشور ازجمله تهران، اصفهان، قم، خراسان رضوی، 
خراسان شمالی، گلستان و مازندران است. با توجه 
به گستردگی فراوان در عرصه جغرافیایی و همچنین 
توانمندی های معدنی، صنعتی، علمی، آموزشی و...  
به عنوان یکی از استان های صاحب نام و شناخته شده 
در کشور  مطرح است. سمنان با وجود وسعت فراوان 
جغرافیایی از جمعیت نســبتا محدودی )بیش از 
۷۰۰هزار نفر( برخوردار اســت و از ســوی دیگر با 
توجه بــه توانمندی های مناســب اقلیمی و تنوع 
محیط زیســتی در بخش های مختلف، این استان 

شــاهد پراکندگی جمعیت و همچنین تنوع 
اقدامات اقتصادی در حوزه های کشاورزی، 
صنعتی و تولیدی است. درواقع سمنان 
در همه مناطــق و بخش های مختلف 
جغرافیایی خــود از ظرفیت های غنی 
و فراوانــی در بخش های کشــاورزی، 

معدنی، صنعتی و...  برخوردار 
اســت و همیــن موجب 
شــده تا نیروی کار در 
این اســتان با معضلات 
و کمبودهایــی همراه 
باشــد. طی ســال های 
گذشــته با ایجاد مراکز 

مختلف صنعتی و تولیدی 

در شهرســتان های مختلف 8 گانه استان سمنان 
بسیاری از هموطنان ما از استان های مختلف کشور 
به ویژه استان های شمالی به سمنان عزیمت کردند 
و در این استان ساکن شدند که بخشی از نیاز نیروی 
کار سمنان از این طریق تامین شده است. گستردگی 
فعالیت های مختلف تولیدی و صنعتی در سمنان از 
یک سو و همچنین نیاز شــدید واحدهای تولیدی 
و صنعتی بزرگ استان به نیروی کار از سوی دیگر 
سبب شده تا این اســتان در حال حاضر در برخی 
مراکز تولیدی و صنعتی خود با معضل تامین نیروی 

انسانی و کارگر ساده و ماهر مواجه  شود.
آیا آمار کمبود 20هــزار نیروی کار 
در سمنان درست است یا در حال حاضر تغییر 

کرده است؟

بله. به همین دلیل، استانداری سمنان و مسئولان 
عالی حوزه اشتغال در این اســتان، نیاز به بیش از 
۲۰هزار نیروی کار ســاده و ماهر را اعلام کرده اند. 
درواقع استانداری ســمنان و اداره های کل مرتبط 
با حوزه اشــتغال از طریق اعلام رســمی به مراجع 
و مبادی اطلاع رســانی و همچنین کنفرانس ها و 
همایش های مختلف نیاز نیروی انسانی سمنان را 
به ۲۰هزار نیروی کار ســاده و ماهر اعلام کرده اند؛ 
بنابراین سمنان قابلیت میزبانی از نیروهای کارگری 
از سراسر کشور را داراست که به زودی فهرست دقیق 
واحدهای تولیدی و صنعتی استان و نیاز نیروی کار 
این واحدها از طریق مراجع خبری و.. اطلاع رسانی 

خواهد شد. 
برگزاری همایــش و کنفرانس های 
تخصصی چه کمک هایی به کمبود نیروی کار در 

سمنان می کند؟
تلاش شده تا ضمن حضور در همایش ها، جلسه ها 
و کنفرانس های تخصصی ملی و منطقه ای، این نیاز 
به صورت شفاف و کاملا رسمی از طریق مدیران ارشد 
استان اطلاع رسانی شود؛ درحالی که چندی پیش 
در نشست اســتانداران در تهران این نکته بار دیگر 
یادآوری و بر ضرورت تامین نیروی کار در سمنان 
تأکید شــد. همچنین از طریق مراجع ذی صلاح و 
دستگاه های مربوطه در مکاتبه های مختلف با نهاد 
ریاســت جمهوری و وزارتخانه های صنعت، معدن 
و تجارت و همچنین تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
و ســایر مجموعه های وابسته نیاز 
ســمنان به نیروی کار اعلام شده 
است. نمایندگان بخش خصوصی 
و به ویژه اتاق بازرگانی اســتان نیز 
درخواست کتبی و شفاهی خود را 

بیکارنداریم؛20هزارنیرویکارمیخواهیم
گفت وگوی همشهری با استاندار سمنان درباره نیاز این استان به ۲۰هزار نیروی کار

خراسانجنوبیرکورددارتوسعهشبکهگاز

شــرکت گاز اســتان خراسان 

انرژی
جنوبی با اجــرای ۴۹۷کیلومتر 
شــبکه تا پایان اردیبهشت ماه 
سال جاری، بالاترین میزان اجرای شبکه را  بین 
شــرکت های گاز اســتانی بــه نام خــود ثبت 

است. کرده 
به گزارش همشــهری، مدیرعامل شــرکت گاز 
استان خراسان جنوبی، در تشریح این خبر گفت: 
»براســاس گزارش دریافتی از شرکت ملی گاز 
ایران، شرکت گاز استان خراسان جنوبی در دو ماه 
متوالی فروردین و اردیبهشت ماه، بالاترین میزان 
اجرای شبکه تغذیه و توزیع گاز را بین شرکت های 
گاز استانی به خود اختصاص داده است.« رحمان 
محمودی با اشاره به اینکه تا پایان اردیبهشت ماه 

سال جاری ۴۹۷کیلومتر شبکه تغذیه و توزیع گاز 
در استان اجرا شده است، عنوان کرد: »براساس 
این گزارش، برای اجرای پروژه های گازرســانی 
در فروردین ماه، ۲۱۲کیلومتر و در اردیبهشــت 
ماه، ۲8۵کیلومتر شبکه گازرسانی در اقصی نقاط 

است.«  استان اجرا شده 
مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی یادآور شد: 
»در حال حاضر حدود ۱۴هــزار و ۷۳۷کیلومتر 
شــبکه تغذیه و توزیع در استان وجود دارد که از 
این مقدار ۱۱هزار و ۵۱۶کیلومتر شبکه روستایی 
و ۳هزار و ۲۲۱کیلومتر شــبکه شهری است.« 
محمودی اضافه کرد: »در حــال حاضر تمامی 
۳۲شهر و هزار و ۹۲۵روســتای استان خراسان 

جنوبی از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند.« 

تشدید گرمای هوا در برخی استان ها
داده های مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی 
نشان می دهد که در دهه سوم خرداد، ۱۵شهر در 7استان 
درگیر موج گرمایی شدند که بین ۵ تا 8 روز ادامه داشت. 
به گزارش همشــهری، در این بازه زمانی موج گرمایی با 
ماندگاری حداقل۵ روز، مناطقی از اســتان های خراسان 
رضوی، خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان، اصفهان، 
یزد، کرمان و بوشــهر را فرا گرفته بود؛ گرمایی که البته 
همچنان ادامه دارد و به نظر می رسد این گرما در برخی از 

استان ها به چالش تبدیل شود.

گرمای بی سابقه در 60سال گذشته
اواخر خردادماه شدیدترین موج گرمایی با بیشترین اختلاف 
دمای بیشینه نسبت با بلندمدت در زابل رخ داد که دمای هوا 
تا بیش از ۱۰درجه گرم تر شد. این موج گرما ۷روز در این شهر 
ادامه یافت تا مردم زابل در شمال استان سیستان و بلوچستان 
روزهای گرم تری را تجربه کنند. در ابتدای تیرماه نیز براساس 
داده های ســرویس خدمات آب و هوایــی OGIMET زابل با 
دمای ۵۰.8درجه سلســیوس بالاترین دمای زمین بین بیش 
از 88۰۰ ایستگاه هواشناسی ســینوپتیک اصلی را ثبت کرد؛ 
طوری که برای نخستین بار در ۶۰سال اخیر است که بیشینه 
دمای هوا در شــمال سیستان و بلوچســتان در فصل بهار به 
۵۰درجه رســید. بالاترین دمایی که از زمان تاسیس ایستگاه 
هواشناسی در این شهر ثبت شده، ۵۱درجه بوده که تابستان 
سال ۱۳۴۹یعنی بیش از ۵۰سال قبل به ثبت رسیده است. موج 
گرمایی اخیر زابل در حالی است که این شهر، درست چند ماه 
پیش زمستان سردی را سپری کرد و سومین یخبندان شدید 

خود را حدود ۶۰سال اخیر پشت سر گذاشته بود.

بافق در گرمای سوزان
طولانی ترین مــوج با تداوم 8 روز متوالی در بافق اســتان یزد 
رخ داد. موج گرما در این شــهر از ۲۴ خرداد شــروع شد و تا 
۳۱ خرداد ادامه یافت. ۲روز پیش نیز، دمای هوا در گرم ترین 
ساعات در شهر یزد به ۴۵ و در شــهر بافق به ۴8 درجه رسید. 
سیدعباس میرحسینی، کارشناس هواشناسی با تأیید این خبر 
گفت: »از روز پنجشنبه اندکی از شــدت گرما کاسته خواهد 
شد. از چهارشنبه شب، وزش باد نسبتا شــدید، پدیده غالب 
استان بود که در مناطق شمالی، مرکزی و شرقی با گرد و خاک 
همراه شد.«  بارش سالانه باران در استان خشک و کویری یزد 
۶۰میلی متر است و شهر بافق در اغلب روزهای تیر و مردادماه 

جزو ۳شهر گرم کشور اعلام می شود.

سرخس؛ 44درجه
خراسان رضوی که جزو ۷استان گرم در اواخر خرداد قرار داشت، 
در روزهای گذشته نیز با دمای بالای هوا مواجه شد. کارشناس 
مرکز پیش بینی هواشناسی خراســان رضوی ۱۵تیرماه اعلام 
کرده بود که هوای این اســتان گرم تر خواهد شد و ۲روز پیش 
نیز دمای ۴۰درجه یا بیشــتر هوا در ۱۴ایستگاه از ۱۹ایستگاه 
هواشناسی فعال اســتان خبر داد. آذر رضایی پور به ایرنا گفت: 
»بین ایستگاه های هواشناسی اســتان در این روز، شهرستان 
سرخس با ۴۴درجه بیشترین دما را به ثبت رساند.« او با بیان 
اینکه گرمای هوا تا پایان هفته در استان ماندگار است، از افزایش 

دمای کلانشهر مشهد به ۴۰درجه سلسیوس نیز خبر داد.

خراسان جنوبی؛ همچنان گرم
مردم استان خراسان جنوبی علاوه بر تحمل گرمای شدید در 
اواخر خردادماه، در تیرماه نیز با دمای بالای هوا در امان نیستند. 
بنابر اعلام اداره کل هواشناسی خراسان جنوبی روند تغییرات دما 
در این استان افزایشی است و هوا گرم تر می شود. دمای هوا پس از 
چند روز کاهش نسبی در خراسان جنوبی بار دیگر افزایش یافت 

و این افزایش دما در روزهای دوشنبه و سه شنبه محسوس بود.

اصفهان؛ روند کاهشی
کارشــناس پیش بینی اداره کل هواشناسی اصفهان اعلام کرد 
بررسی نقشه های هواشناســی نشان می دهد از فردا پنجشنبه 
روند کاهش دما در سطح اســتان آغاز و به تدریج از شدت گرما 
کاسته می شود. محمدرضا رفیعی دیروز به ایرنا گفت: »امروز 
گرمای هوا به اوج خود رسیده و روند کاهشی دما از امروز آغاز 
خواهد شــد که این روند کاهشی با شــیب ملایم و به تدریج تا 
اواسط هفته آینده ادامه خواهد داشــت.« او ادامه داد: »دمای 
هوا در مناطق غربی استان تا ۲۴ســاعت آینده یک تا ۲درجه 
افزایش خواهد داشت، اما دمای هوا در سایر مناطق استان تغییر 
محسوسی نخواهند داشت.« کارشــناس پیش بینی اداره کل 
هواشناسی اصفهان گفت: »جوی به نسبت پایدار تا ۳روز آینده 
روی استان استقرار خواهد داشت و آسمان صاف تا قسمتی ابری 
گاهی وزش باد برای بیشتر مناطق استان پیش بینی می شود.« 
او همچنین اضافه کرد: »خوروبیابانک بــا دمای ۴۶ و بویین و 
میاندشت با دمای ۹درجه ســانتی گراد بالای صفر گرم ترین و 

خنک ترین نقاط استان در شبانه روز گذشته بودند.« 

بوشهر؛ ۵0درجه 
افزایش چند برابری دمای هوا در بوشهر مسئولان این استان را به 
تکاپو انداخته است؛ طوری که راهکارهای پیشگیری از گرمازدگی 
در تابستان ۵۰درجه ای بوشــهر اندیشیده شده است. براساس 
اعلام رئیس اورژانس پیش بیمارســتانی استان بوشهر تاکنون 
۱۷مورد گرمازدگی از اول ســال تاکنون در این استان گزارش 
شده که از این میان ۵مورد در فروردین، ۲مورد در اردیبهشت، 
۳مورد در خرداد و ۷مورد در تیرماه به ثبت رسیده است. همین امر 
باعث شده تا براساس مصوبه کارگروه استانی مدیریت مصرف آب 
و برق استان دیروز تمام ادارات استان تعطیل شوند. آمارها بیانگر 
این است که به تناسب گرمای هوا و قرار گرفتن در  ماه دوم و سوم 
فصل تابستان آمار گرمازدگی در استان بوشهر رو به افزایش است.

کرمان تعطیل شد
اداره کل مدیریت بحران اســتانداری کرمان اعلام کرد: فعالیت 
تمامی ادارات در این استان )غیر از مراکز حساس و خدمات رسان( 
به منظور صرفه جویی در مصرف انرژی و پیش آمدن شــرایط 
اضطرار، امروز پنجشنبه ۲۲تیرماه ۱۴۰۲ تعطیل شد. این اداره 
کل طی اطلاعیه ای اعلام کرد که این موضوع باتوجه به مصوبه 
ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
استان اخذ شده است. در حالی تصمیم به تعطیلی ادارات کرمان 
گرفته شــده که این شــهر طی روزهای گذشــته دمای بالای 
۴۰درجه و شــهداد دمای بالای ۵۰درجه را تجربه کرده است و 

برخی از مردم با مشکل  افت فشار یا قطعی آب مواجه شده اند.

فرمانــده ســپاه ثــارالله اســتان کرمان 
گفــت: روز جمعــه ۲۳ تیــر، آبرســانی 
بــه ۱۱۰ روســتا در کرمــان بــا حضــور 
جانشین فرمانده کل ســپاه پاسداران 
انجــام می شــود. بــه گــزارش ایســنا، 
ســردار محمدعلی نظــری اظهــار کرد: 
ایــن پروژه هــا، 5شهرســتان بــا ۱۱ هزار 
 خانــواده و 5۳ هــزار نفــر جمعیــت را

دربر می گیرد.

 ۱۱۰
روستا

مدیــرکل صنعــت، معدن و تجــارت در 
کهگیلویه و بویراحمــد گفت: ۹۶ واحد 
تولیــدی راکــد در اســتان وجــود دارد 
کــه ۳۶ مــورد از آنهــا شــرایط برگشــت 
به تولیــد را دارنــد. به گزارش تســنیم، 
کریــم روزبهان افــزود: با بازگشــت این 
۳۶واحــد تولیــدی راکــد 8۰۰فرصــت 
 شغلــــی در کهگیلـــــویه و بویـراحمــــد

ایجاد می شود.

 ۹۶
واحد تولیدی

عددخبر

عکس خبر

پذیرش 24ساعته مرز خسروی
نماینده قصرشیرین، ســرپل ذهاب و گیلانغرب در 
مجلس شورای اســلامی از آمادگی مرز خسروی 
برای پذیــرش زوار اربعین به صورت ۲۴ ســاعته 
خبر داد. به گزارش مهر، شــهریار حیدری، اظهار 
کرد: با توجه به بازگشــایی رســمی مرز خسروی 
در سال گذشته و پیشــبرد امور به بهترین شکل و 
نیز به دلیل فاصله کوتاه با کربــلای معلی، این مرز 
به عنوان یک مرز آرام و امن شناخته و زیرساخت ها 
از هر نظر آماده شــده اســت. به گفته او، به  منظور 
تأمین زیرســاخت ها، حالا جاده ۴لاینه استاندارد 
به سمت مرز خسروی احداث شــده، ایمن سازی 
جاده ها، روکش آسفالت و ساماندهی امکانات لازم 
در پارکینگ برای زوار انجام گرفته اســت . نماینده 
قصرشیرین، سرپل ذهاب و گیلانغرب در مجلس 
اظهار کرد: به منظور ســاماندهی و رفع مشکلات 
موکب داران، انتقال خط گاز از قصرشــیرین تا مرز 
خسروی ســال گذشــته طی ۲۰ روز انجام شد و 
درصورت بروز مشــکل تا پیش از ایام اربعین رفع 

خواهد شد.

خبر کوتاه

گزارش

کرمان

ارومیه

کرمانشاه

  کهگیلویه وکهگیلویه و
بویراحمدبویراحمد

سمنان به عنوان یک استان کویری در سال های اخیر رکورد کاهش 
نرخ بیکاری و افزایش میزان اشتغال زایی در میان تمامی استان ها را 
در اختیار داشته است. بعد از آمایش سرزمینی در سمنان و برداشتن 
برخی موانع حالا به قدری فرصت شغلی در این استان وجود دارد که 

با کمبود نیروی کار مواجه شده است. سمنان در بخش های مختلف با 
کمبود 20هزار نیروی انسانی روبه روست و به نظر می رسد با این روند، 
کمبود نیروی کار بیشتر از اینها شود. البته استاندار سمنان معتقد است 
تهمیدات لازم برای برون رفت از این وضعیت اندیشیده شده است. 
به گفته سیدمحمدرضا هاشمی، برنامه های مختلفی برای جذب نیروی 

انسانی در استان وجود دارد. 
او در گفت وگو با روزنامه همشهری درباره کمبود نیروی کار و چگونگی 

جذب نیروی انسانی صحبت کرده است.

محمود مولاییگفت وگو
روزنامه نگار

درباره نیاز به نیروی کار ارسال کرده اند. از سوی دیگر 
با توجه به عبور سالانه بیش از ۲۰میلیون زائر حضرت 
علی بن موسی الرضا)ع( از مسیر جاده های سمنان، 
مراکز صنعتی و تولیدی استان که نیاز به نیروی کار 
ساده و ماهر دارند از طریق نصب بیلبورد و پرتابل های 
اطلاع رسانی نسبت به اعلام نیاز به نیروی کار ساده 
و  ماهر و تخصص هــای لازم اقدام کــرده و بیش از 

۳۰ بیلبورد استان به این مهم اختصاص یافته است.
اگر اقداماتی که برای جذب نیروی کار 
در اســتان انجام می دهید، به نتیجه برسد، چه 
امکاناتی برای کارگران غیربومی مانند مسکن و 

خوابگاه درنظر گرفته خواهد شد؟ 
سمنان آمادگی دارد تا به منظور تامین نیروی انسانی 
موردنیاز خود در واحدهای تولیدی و صنعتی، میزبان 
تمامی علاقه مندان و جویندگان شغل از استان های 
سراسر کشور باشد و در این راستا با تعاملات مناسب 
انجام شده میان واحدهای صنعتی و تولیدی استان 
زمینه تشویق نیروی کار در سطح استان فراهم شده 
است؛ مثلا می توان به ایجاد امکانات سکونتگاهی و 
اختصاص زمین به مراکز صنعتی و تولیدی استان در 
مجاورت واحدهای تولیدی به منظور ایجاد واحدهای 
آپارتمانی ویژه کارگران و احدهای صنعتی و تولیدی 
استان اشاره کرد که در این راستا برخی از واحدهای 
صنعتی و تولیدی اســتان با دریافــت زمین اقدام 
به ساخت واحدهای مســکونی برای کارگران خود 
کرده اند. ذکــر این نکته ضروری اســت که بخش 
عمده ای از صنعت و اشتغال در غرب این استان و در 
مجاورت پایتخت کشور قرار دارد که دسترسی خوب 
و آسان به مرکز کشــور را برای کارگران واحدهای 
صنعتی فراهم می کند. همچنین واحدهای تولیدی 
و صنعتی سمنان به فراخور حال امتیازهایی چون 
بسته های معیشــتی، امکانات و خدمات ورزشی، 
اردوهای ســیاحتی و زیارتی و همچنین تسهیلات 
و کمک های ویژه بــرای کارگــران و خانواده های 
آنان اعــلام کرده اند که به محض اشــتغال به کار، 
کارگران واحدهای مذکور می توانند از این تسهیلات 
و خدمات برخوردار شــوند. در عین حال، سازمان 
فنی و حرفه ای، دانشــگاه ها خصوصــا واحدهای 
علمی و کاربــردی و واحدهای تحقیق و توســعه 
مستقر در ۱۵۰کارخانه اســتان نیز آماده آموزش و 

مهارت آموزی به کارگران ساده هستند.

سمنانآمادگیداردتابرایتامیننیروی
انسانیموردنیازخوددرواحدهای
تولیدیوصنعتــی،میزبــانتمامی
علاقهمنــدانوجوینــدگانشــغل
ازاســتانهایسراســرکشور

باشد

خراسان جنوبی
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عمادالدینقاسمیپناهفناوری
روزنامهنگار

چینباموشکسوختمتان
آمریکاراپشتسرگذاشت

یکشــرکتخصوصیچینینخســتینموشکفضایی
جهانباسوختمتانرابهمدارزمینپرتابکرد.بهگزارش
رویترز،اینموشکبهنامZhuque-2ازمرکزپرتابماهواره
ژیوکواندرمنطقهخودمختارمغولســتاندرشمالغربی

چینپرتابشدوماموریتخودراآغازکرد.
اینپرتاب،دومینتلاششرکتلنداسپیسمستقردرپکن
بهعنوانیکیازنخستینشرکتهادربخشفضایتجاری
چینبرایپرتابZhuque-2بود.نخستینتلاشآنهاسال
گذشــتهبودکهناکامماند.موفقیتدرپرتاباینموشک
رقبایآمریکاییرادرتوســعهآنچهممکناســتبهنسل
بعدیموشکهایفضاییتبدیلشودشکستمیدهد.این
موشکهاباسوختمتانآلایندگیکمتر،ایمنتر،ارزانتر
وپیشرانمناسبتریبرایموشکهایقابلاستفادهمجدد
هســتند.نخســتینتلاشپرتابZhuqu-2دردسامبر

شکستخورد.
خبرپرتابموفقیتآمیزلنداسپیسکهچینرادررقابت
برایتوسعهوسایلنقلیهفضاییباسوختمتانازرقبایی
ماننداسپیسایکسمتعلقبهایلانماسکوبلواوریجین
متعلقبهجفبزوسبرتریمیدهد،درروزیمنتشرشدکه
چینازبرنامهاشبرایپرتاب2موشکتاسال2030بهماه
خبرداد.بهگفتهرسانههایدولتیچین،یکیاز2موشک
برنامهریزیشده،فضاپیماییرارویسطحماهفرودمیآورد
ودیگریفضانوردانراحملمیکند.دراینخبربهنقلاز
یکمهندسآژانسفضاییسرنشیندارچینآمدهاستکه
هردوموشکواردمدارماهمیشوندوفضانوردانچینیپس
ازلنگرانداختنموفقیتآمیزواردفرودگرماهمیشوندتابر
سطحماهفرودآیند.لنداســپیسشرکتچینیهمچنین
بهدومینشرکتخصوصیچینیتبدیلشدکهتابهحال
موشکهایســوختمایعراپرتابمیکند.درماهآوریل،
شرکتهایفضاییتجاریچینیازسال2014،زمانیکه
دولتاجازهسرمایهگذاریخصوصیدراینصنعتراداد،
بهاینبخشهجومآوردهاندولنداسپیسیکیازنخستین

شرکتهاییبودکهبیشترینبودجهراداشت.

پیروزیمایکروسافتدرخرید
اکتیویژن

شــرکتمایکروســافت،مانعبزرگبرایخریدشرکتسازنده
بازیهــایویدئویــیActivision Blizzardمالکبازیهای
معروفیازجملهCall of Dutyرابرطرفکرد.بهگزارشرویترز،
یکقاضیفدرالدرسنفرانسیســکوبادرخواســتکمیسیون
بازرگانیفدرالبرایجلوگیریازقراردادخریدشرکتبازیسازی
اکتیویژنبلیزاردتوســطمایکروســافتمخالفتکردهاســت.
مقامهایانگلیسهمگفتهاندکهمیتواننــدرویاینمخالفت
تجدیدنظرکنند.ســهاماکتیویژنپسازاختلافــاتآمریکاو
انگلیسبابزرگترینمعاملهمایکروسافتوبزرگترینمعاملهدر

تاریخصنعتبازیهایویدئویی10درصدافزایشیافت.
ژاکلیناســکاتکورلی،قاضیسانفرانسیســکو،ادعایدولت
آمریکامبنیبراینکهاینمعاملهبادادندسترســیانحصاریبه
مایکروسافتبهعنوانسازندهکنسولبازیایکسباکسبهبازیها
ازجملهپرفروشترینآنهایعنیCall of Dutyبهمشتریانآسیب
میزندراردکرد.مایکروســافتمیتواندازبازیهایاکتیویژن
استفادهکندتاسازندگانکنسولهایرقیبمانندنینتندووگروه

سونیرادربازارازرقابتحذفکند.

شــرکت فنــاوری هــوآوی چیــن در 
حــال برنامه ریــزی بــرای بازگشــت بــه 
صنعت گوشــی های هوشــمند 5G تا 
پایان سال جاری اســت. این اتفاق در 
حالی رخ می دهد که آمریکا با تحریم 
فناوری چین، قصــد دارد صنعت این 
کشور را فلج کند. 3شرکت تحقیقاتی 
فنــاوری شــخص ثالــث کــه پخــش 
گوشی  های هوشــمند چین را پوشش 
می دهنــد، گفتنــد هــوآوی می توانــد 
تراشــه های 5G را در داخــل کشــور 

تهیه کند.

3
شرکت

 دانشــمندان در آزمایشــی دریافته اند 
از وقفه هــای کوتــاه  اســتفاده  کــه 
5دقیقه ای برای استراحت حین انجام 
کارهای مختلف می تواند توانایی های 
ذهــن را بهبــود ببخشــد. درواقــع در 
یک آزمایــش، بــازده افراد پــس از یک 
استراحت 5دقیقه ای به طور میانگین 

57درصد افزایش یافته است.

5
دقیقه

اینترنت

عددخبر

فضا اقتصاد دیجیتال؛ پیشران آینده ایران
رویدادروزملیفناوریاطلاعاتدرحالیبرگزارشدکهتمرکزآنبرکسبوکارهایمجازیواقتصاددیجیتالبود

روزگذشته،مراسمروزملیفناوریاطلاعاتبا
پیامرئیسجمهوریوحضورمســئولانازجمله
رئیسمجلسووزیرارتباطاتبرگزارشد.امسال
درحالیکهدومینســالازنامگــذاریاینروز
میگذرد،چندرویداد،اهمیتآنراافزونکرده
است.حضوروزرایارتباطاتکشورهایعضواکو
درایرانوهویتمستقلفناوریاطلاعاتدربرنامه
هفتمتوسعه،توجهبازیگرانومسئولاینحوزه
رابراقتصاددیجیتالمتمرکزکردهاست.علاوهبر
موضوعاتیچونحکمرانیهوشمند،رونماییاز
 IDEOگزارشچشماندازاقتصاددیجیتالایران

2023مهمتریناتفاقاینمراسمبود.

برجستگی در برنامه هفتم
اگرچهبسیاریازکارشناسانفناوریاطلاعات
سالهاستکهازاهمیتاقتصاددیجیتالدردنیا
میگویند،امامعدودیازمسئولانهمچناناین
حوزهراجدینمیگیرندوبهنوعیآنراحوزهای
تشــریفاتیمیدانند.بااینحال،نهاییشدن
لایحهبرنامههفتمتوسعهتاحدودیامیدبه
جدیگرفتنحوزهفناوریاطلاعاتواقتصاد
دیجیتالرازندهکرد.انتشارعمومیبرنامه
هفتمواختصاصیکبخشمستقلبهشبکه

ملیاطلاعاتواقتصاددیجیتال،نشان
میدهدکهسیاســتگذاران،اقتصاد
دیجیتالرادیگربهعنوانیکموضوع
تشریفاتییاتســهیلکنندهزندگی
مردمنمیبینند.ازسویدیگر،تاهمین

چندماهپیش،صحبتازدستیابیبهسهم
10درصدیاقتصاددیجیتالازکلاقتصادکشور
بود؛درحالیکهبرنامههفتمتکلیفکردهکهاین

میزانبایدبه15درصدتاپایانبرنامهبرسد.
بنابراینمیتوانبهاصلاحنگرشسیاستگذاران
امیدواربودوانتظارداشتکهبهاقتصاددیجیتال
بهعنوانزیرســاختتوســعهنگریســتهشود؛

همانطورکهدنیاچنینمینگرد.

اهمیت بخش خصوصی و جوانان
رئیسجمهوریدرپیامیبهمناسبتروز
فناوریاطلاعاتکهتوسطوزیرارتباطات
قرائتشد،بر»فعالسازیظرفیت
بخشخصوصــیوفعالانخلاق
وجوانکهبازوهــایقدرتمندو
آیندهسازاناینمرزوبومهستند«

تأکیدکرد.
پیامابراهیمرئیســیکهباعنوان
»تقویــتفنــاوریاطلاعــاتو
ارتباطاتجهتتقویتدولتوجامعه
کارآفرین«قرائتشدهمچنینبرحذف
دســتورالعملهاوضوابطدستوپاگیر
ودیوانســالارانهباهمراهــیوهمدلی

مجدانهتمامذینفعان،تأکیدمیکرد.
دربخشدیگریازاینپیامآمدهاســت:
»اهمیتموضوعدرنگاهدولتتابهآنجا
اســتکهافزایشدوبرابریسهماقتصاد
دیجیتالازحدود۷.۸درصدبه15درصد
تاپایانبرنامههفتمتوسعههدفگذاری
شدهاستونیزیکیازسرفصلهایاصلی
برنامههفتمتوســعهبهاقتصاددیجیتال

اختصاصیافتهاست.«

ضرورت، نه انتخاب
همانطورکــهرئیسمجلــس،فناوری
اطلاعــاترابــرایجامعــهوهمچنین
حکمرانــی،نهیکانتخــابکهضرورت
عنوانکــرد،پیامســازماننظامصنفی
رایانهایتهرانهمبهگونهایدیگربیانگر

همینموضوعبود.
درپیامســازماننصرتهرانکهعلیرضا
کشاورز،دبیراینسازمانقرائتمیکردبا
اشارهبهاینکهسازماننظامصنفیرایانهای
تهرانهمچنانتلاشمیکندکهپاسدار
حقوقکسبوکارهاوفعالانحوزهفناوری
اطلاعاتایرانباشد،آمدهاست:»فناوری
اطلاعاتدردنیاوایرانامروزبهزیرساخت
توسعهتبدیلشدهوبایداینزیرساختو

اعتباربخشیبهآنگسترشپیداکند.«

مهم ترین پیشران برنامه هفتم
رئیسمجلسشورایاسلامیدراینمراسمتأکید
کردکههیچصنفیدرایجادتحولاتانجامشدهبه
اندازهفناوریاطلاعاتتأثیرگذارنیست.محمدباقر
قالیبافدرحالیکــهحوزهفنــاوریاطلاعاترا
مهمترینپیشرانکشوردربرنامههفتماعلامکرد،
تحولکشورواقتصادرابهاینحوزهوابستهخواند.

بخش جدایی ناپذیر زیست بوم مردم
سیدمحمدامینآقامیری،دبیرشــورایعالیورئیسمرکزملیفضایمجازیکشورهمدررویداد
ملیروزفناوریاطلاعاتبابیاناینکهفضایمجازیامروزفضاییمتصلبهزندگیسنتیمردماست،
گفت:پیشتراینفضا،محیطیتسهیلگردرزندگیمردمبوداماامروزبهعنوانبخشجداییناپذیر
اززیســتبوممردمبرایفعالیت،تعاملودریافتخدماتاستفادهمیشود.اوبااشارهبهاینکهفضای
مجازیهمچونفضایسنتیبایدمحیطیآرام،امنودارایخدماتوسرویسهایباکیفیتوپایدار
باشد،گفت:فعالانحوزهفضایمجازیبایدباایفاینقشمؤثردراینمسیر،مکملحلقههایاینزنجیر

باشند.درواقعآنهاجامعهسازاناینعرصهبرایاتصالقسمتهایمختلفهستند.
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پسر نسل های 

طلایی
امیرمحمدیعقوبپوریادداشت

روزنامهنگار

خیلیازهواداراناستقلال،هنوزیکقابعکس
ازتیمرویاییلیگدوازدهمشاندارند.حالااما
دیگرهرقدربهآنتصاویرنگاهکنند،ستارهای
بهچشمشاننمیخوردکههنوزمشغولبازی
باشد.خبرخداحافظیپژمانمنتظریبافوتبال،
بهیکنسلطلاییبرایباشگاهاستقلالپایان
میدهد.شنیدنچنینخبریانگار،تلنگری
براییادآوریگذربیرحمزماناست.چهکسی
باورمیکندازآخرینحضورپژمانمنتظری
رویسکویقهرمانیلیگبرتر،11سالگذشته
باشد؟انصافاچرااینقدرعجلهداریدعقربههای

گرامی؟
صحبتازنســلطلاییشــد.ایــنراهم
فراموشنکنیمکهپژمــانمنتظری،فقطبه
نسلطلاییباشگاهاستقلالتعلقنداشت.او
ازدلیکنسلطلاییدرباشگاهفولادبیرون
آمد؛پسرانجوان،پرشــوروجاهطلبیکهبا
قهرمانیدرلیگبرتر،چشمهاراخیرهکردند؛
مهرههاییکــهازآکادمیفولادخارجشــده
بودندومیخواستندهمهچیزراببرند.پسران
ملادنفرانچیچ،یکقهرمانیشــگفتانگیز
درفوتبالایرانراجشــنگرفتند.3سالبعد
ازآنقهرمانیباورنکردنی،پژمانمنتظریبه
استقلالرفتوآنقدرسریعدراینتیمجاافتاد
کهانگاراورابرایاینباشگاهساختهاند.بازیکنی
کهباتصمیمحجازیآبیپوششدهبود،7فصل
متوالیبرایآبیهابازیکردوموفقیتهایریز
ودرشتزیادیبهدستآورد.محبوبیتاشهم

دراینباشگاه،زبانزدخاصوعامبود.
پژمانمنتظریبه2دلیل،یکفوتبالیست
منحصربهفردبهشمارمیرفت.اولازهمهبه
اینخاطرکهفوتبالرابهشــیوهایامروزیو
کاملامدرنیادگرفتهبود.درســتدرهمان
ســالهاییکهدردی.ان.ایمدافعانایرانی،
وحشتیعمیقازنزدیکشدنمهاجمانحریف
گنجاندهشــدهبود،پژمانبدونترسفوتبال
بازیمیکرد.درســتوقتیخیلیازمدافعان
لیگبرتریبــهمحضدریافتپــاس،بدون
معطلیزیرتوپمیکشــیدند،پژمانتوپرا
میگرفت،باسرِبالابهاطرافشخیرهمیشد،
بهترینگزینهبرایپــاسراانتخابمیکردو
بازیرابهجریانمیانداخت.همینفوتبالیست،
الگویخیلیازمدافعانایرانیدرنســلهای
بعدیشدچراکههیچوقتشــتابزدهبازی
نمیکرد.دلیلدومراهمبایــددررفتارهای
پژمانجســتوجوکرد.میگوینــدفوتبال
ایران،همهبازیکنهارابهتدریجشبیهخودش
میکند؛بدخلق،لجوجوکماعصاب.منتظری
اماهیچوقتبهچنینشــباهتیدچارنشد.او
سالهادرسطحاولفوتبالایرانحضورداشت.
بدونآنکهبهانهبگیرد.بدونآنکهشکستهارا
بهگردندیگرانبینــدازد.بدونآنکهازبردها
بهعنوانبهانهایبرایخردکردنحریفاستفاده
کند.بدونآنکهدرگردابرنگهاغرقشــود.
بدونآنکهتلاشــیبرایآزاردادنرقباانجام
بدهد.منتظریانگار،اززاویهدیگریبهفوتبال
نگاهمیکرد.اوبرایخدایکریخوانیهمفقط

یکجوابداشت:»امروزنه!«.
پژمانشایدیکسوپراستارنبود.بازیکنی
محسوبنمیشدکهدرشــتترینتیترهارا
بهخودشاختصاصبدهد.بازیکنیمحسوب
نمیشدکههمیشهرویجلدباشد.بااینحال
هروقتلازمشداشتی،آنجابودوبهکمکتیم
میآمد.درآنروزهایسختونفسگیرتلاش
برایصعودبهجامجهانــی2014،منتظری
برایتیمکیروشهمــهکارکرد.حتیوقتی
کارلوسازاوخواســتکهدرنخستینتجربه
حضوردرجامجهانیپســتتخصصیراترک
کندوبهسمتراســتخطدفاعیبرود،این
کاررابهبینقصترینشکلممکنانجامداد.
اودربرزیل،همهدقایقممکنرابرایتیمملی
بازیکردوباوجودبدشانسیوازدستدادن
جامملتهایاسترالیا،درمقدماتیجامجهانی
روسیهدوبارهبازیکنمهمیبرایتیمملیشد.
هرچندکههیچکــسنفهمیدآخرشچرادر
نخستینبازیایراندرروسیه،اوبهجایروزبه
چشمیواردزمینمسابقهنشدواینتعویض،

ناتمامماند.
بازگشــتپژمانبهاســتقلالوپوشیدن
شمارهمحبوبش33برایدومینبار،هواداران
اینتیمرابهوجدآورد.اودرایندورانتازه،یک
قهرمانیحذفیراهمبهفهرستافتخاراتشدر
اینباشگاهاضافهکرد.هرچندکهایندوران،
چندانطولانینشدواودوبارهبهقطربرگشت
تااینباربرایخریطیاتبــازیکند.آخرین
ســالهایفوتبالمنتظریهم،درسکوتو
آرامشسپریشد.اوعادتنداشتهیاهوراه
بیندازدوراههایمهمدیگریبــراینفوذبه

قلبهابلدبود.
چهپایانیباشــکوهترازاینکههــواداران
تیمرقیبهمدوســتتداشــتهباشند؟چه
تجربهایجذابترازاینکهتورابانســلهای
طلاییوتاریخسازبهیادبیاورند؟چهمسیری
دوستداشتنیترازاینکههمیشهعصایدست
تیمبودهباشی؟خاطراتمنتظری،درحافظه
فوتبالایرانگمنخواهدشــد.اوحالادوران
مربیگریاشراشــروعمیکندوشایدخیلی
زود،دوبارهبخشیازاینفوتبالباشد.ازهمین

حالامنتظریمآقایمنتظری!
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نخواستنی ها
بازیکنان زیادی در فصل نقل و انتقالات تابستانی هیچ پیشنهادی ندارند و 
شاید بدون تیم بمانند؛ از راموس که زمانی کاپیتان رئال بود تا زیاش که 

حتی در تست های پزشکی النصر عربستان هم قبول نشده است

16

 روز مانده تا 
بازی های 

آسیایی

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
بوندس ليگا

 روز مانده تا 
ليگ يک

 روز مانده تا 
لاليگا

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
سری آ

 خداحافظي  خداحافظي پژمان منتظريپژمان منتظري از دنياي  از دنياي 
بازيگري خيلي ها را ياد نجابت و وقار بازيگري خيلي ها را ياد نجابت و وقار 

او انداخت و اين حقيقت تلخ که چقدر او انداخت و اين حقيقت تلخ که چقدر 
شمار اين چهره ها در فوتبال ايران شمار اين چهره ها در فوتبال ايران 

کم شده استکم شده است

بدرودبدرودجنتلمنجنتلمن

لیگ ولخرج های ایران
پرونده ای برای بررسی تفاوت تأمین هزینه ها در فوتبال 
ایران و اروپا. فصل نقل و انتقالات تابستانی، بی ربط ترین 

بخش به کلیت فوتبال ایران است
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روز سیامک؟
انتظار بازیکن مازاد پرسپولیس برای انتقام، می تواند آنقدرها 

طولانی نباشد
از جمله بازیکنانی که این فصل از پرسپولیس جدا شدند، یکی هم سیامک نعمتی بود؛ هافبکی که 
عملا از میانه های فصل به سمت درهای خروجی هدایت شده بود و تنها با مقاومت خودش توانست 
فصل را در پرسپولیس به پایان برساند. نعمتی البته برخلاف اغلب بازیکنانی که این سال ها از جمع 
سرخپوشان کوچ کرده اند، ترجیح داد ناخشنودی اش از یحیی گل محمدی را علنی کند. پس از آنکه 

خانواده این بازیکن چند استوری انتقادی علیه سرمربی پرسپولیس منتشر 
کردند، خود او هم در مصاحبه ای کوتاه گفت: »یک نفر نمی  خواست من 
در پرسپولیس بمانم و همه می دانند او کیست.« سیامک ارائه توضیح 
بیشــتر در این زمینه را به بعدها موکول کرد، اما بدون آن توضیحات 
هم روشن است او چه می گوید و چقدر از دست سرمربی پرسپولیس 

شاکی است.
در چنین شرایطی اما قرعه کشی لیگ بیست وســوم فوتبال، خیلی 

زود ســیامک نعمتی را رودرروی تیم ســابقش قرار داده 
اســت. تراکتور در دشوارترین شــروع ممکن، پس از 

آنکه در هفته نخســت با ســپاهان دیدار می کند، 
هفته دوم پذیرای پرسپولیس خواهد بود. در این 

مسابقه جمع مفصلی از بازیکنان مازاد یحیی 
گل محمدی فرصت عرض انــدام  مقابل او 

را پیــدا خواهند کرد؛ از مهدی شــیری 
و ســعید آقایی تا حامد پاکدل و البته 
شــجاع خلیل زاده که در بازگشــت به 
ایران امیدوار بود از سوی گل محمدی 

دعوت به همکاری شود، اما این اتفاق رخ 
نداد. با این همه، بین همه آنها انگیزه های 

ســیامک نعمتی از جنس دیگــری خواهد 
بود؛ بازیکنی که تصور می کند از ســوی یحیی 

گل محمدی در حق او بی مهری شده، هرچند گروه 
زیادی از هواداران پرســپولیس در این مــورد با نعمتی 

هم عقیده نیستند. سیامک از حالا تا میانه های مرداد که 
در تبریز با پرســپولیس ملاقات می کند، حتما با رویای 
انتقام زندگــی خواهد کرد، اما پیش از همــه آنها او باید 
امیدوار باشــد در این فاصله کوتاه به ترکیب اصلی پاکو 

خمز راه پیدا کند.

این موج، ابدی نیست
انتخاب علی خطیر با استقبال استقلالی ها مواجه شده، اما 

مگر آجورلو و فتح الله زاده محبوب نبودند؟

به نظر می رسد وزارت ورزش علی خطیر را از روی کامنت هواداران 
استقلال در شبکه های اجتماعی به عنوان سرپرست باشگاه انتخاب 
کرد! شــاید این گزاره کمی غلوآمیز به نظر برسد، اما حقیقت آن 
است که وزارتخانه به شدت تحت فشــار بود و آنها ترجیح دادند 
کســی را بر این منصب بنشــانند که در کوتاه ترین زمان ممکن 
شعله های خشــم و اعتراض هواداران را خاموش کند. به نظر هم 
می رسد این هدف تا حد زیادی محقق شده است. راستی آزمایی 
این داســتان کار سختی نیست؛ کافی اســت صفحات هواداری 
آبی ها را مرور کنید تا ببینید اکثریت از این انتخاب راضی هستند، 
به تعریف و تمجید از خطیر مشغولند و حتی اجازه طرح انتقاد از او 
را نمی دهند. طبیعتا چنین جوی برای مدیر تازه وارد استقلالی ها 
یک سرمایه بزرگ است و او می تواند در این فضا، بهتر و راحت تر 
اهدافش را پیش ببرد. با این حال، اگــر خطیر تصور می کند این 
موج »ابدی« است، اشتباه می کند. دیگران هم کم و بیش همین 

امتیاز را داشتند، اما در نهایت دنیا برای شان زهر شد.
کافی است به سرنوشت 2مدیرعامل قبلی استقلال توجه کنید. 
مصطفی آجورلو بعد از حضور روی صندلی مدیریت باشــگاه، به 
سرعت با محبوبیت عمومی مواجه شــد. وعده های بزرگی که او 
داد و چیزهایی که در مورد مظلوم واقع شــدن استقلال به زبان 
آورد، فوری از او یک چهره خاص برای هواداران استقلال ساخت 
که حتی پای حرف هایش شــعارهای آنچنانی هــم می دادند. 
بعد هم که اســتقلال قهرمان ایران شــد، آجورلــو محبوبیت 
مضاعف پیدا کــرد، اما محقق نشــدن وعده هــای اقتصادی و 
افشــای قراردادهای حیرت انگیز در 
باشــگاه، امروز فضا را کاملا به 
ضرر آجورلو کرده است. در 
مورد علی فتح الله زاده هم 
نیازی به توضیح نیست که 
او سال ها محبوب ترین مدیر 
نزد هواداران استقلال بوده، 
اما عملکردش طی دوره آخر 
حضور در این باشگاه و مخصوصا 
حذف اســتقلال از آســیا، 
همه  چیــز را زیــر و رو 
کرد. خلاصه اینکه علی 
خطیر اگــر می خواهد 
خوشی و خنده امروز 
پابرجا باقــی بماند، 
راهش فقط عملکرد 
مثبــت و ســازنده 
است، وگرنه همین 
»هورا«ها، خیلی 
زود بر ســرش 
»هــوار« خواهد 

شد.

نكته بازی

وز چهره ر

بدرود جنتلمن
در هفته ای که گذشــت یکی از بی حاشیه ترین و باشخصیت ترین 
بازیکنان فوتبال ایران کفش هایش را آویخت. پژمان منتظری که 
سال های پایانی فوتبالش را در قطر پشت سر گذاشت و حتی حضور 
در لیگ دسته دوم این کشور را به بازی در ایران ترجیح داد، نهایتا با 
پیراهن الخریطیات با دنیای فوتبال خداحافظی کرد. گفته می شود 
او قرار است به عضویت کادرفنی این تیم دربیاید. هرچه هست، عمر 
حرفه ای منتظری کاملا پاکیزه و تمیز بود. او جز آنکه کیفیت فنی 
بالایی داشت و سال ها در اســتقلال و تیم ملی درخشید، به خاطر 
آرامش و وقارش هم زبانــزد بود؛ طوری کــه هیچ وقت در ذهن 
هیچ کس خاطره بدی از پژمان به جا نماند. این ویژگی در روزگاری 
که برخی بازیکنان به هر دری می زنند تا توی دید باشند، نایاب و 

تحسین برانگیز است.

خب اصلا چرا شرکت می کنید؟
طبق معمول برخی اهالی اســتقلال در حال غرولند هستند و از 
همین حالا، پیــش از آنکه فصل جدید آغاز شــود، با قدرت تمام 
بهانه تراشــی می کنند. در آخرین نمونه، شــاهد اظهارات روزبه 
چشــمی هســتیم؛ مدافع- هافبک آبی ها که جمله بسیار آشنا و 
تکراری »نمی خواهند استقلال قهرمان شود« را تکرار کرده است. 
حقیقتش آن است که تحلیل و تفسیرها در این مورد بیش از حد 
تکراری شــده و دیگر حرفی برای گفتن باقی نمانده است. فقط 
اینکه اگر واقعا تصور می کنید اراده ای مایل به موفقیت اســتقلال 
نیست، زحمت بکشید و از حضور در مسابقات انصراف بدهید. چرا 
این همه هزینه می کنید و انرژی می گذارید؟ برای اینکه شکست 
بخورید؟ خب اینکه منطقی نیست. حالا بگذریم از اینکه وقتی لیگ 

بیست ویکم قهرمان شدید، همه  چیز گل و بلبل بود.

هر چه پیرتر، بهتر
گرد و خاک ســپاهان در بازار نقل وانتقالات ادامــه دارد و آنها در 
آخرین گام - دست کم تا زمان تنظیم این مطلب- احسان پهلوان 
و عیسی آل کثیر را زردپوش کرده اند. خیلی ها روی مسائلی مثل 
تعدد بازیکنان سابق پرسپولیس در سپاهان یا ترافیک خط حمله 
این تیم مانور داده اند، اما خریدهای سپاهان از یک جهت دیگر هم 
جالب است؛ میانگین سنی بالای آنها. عیســی که خبرسازترین 
خرید طلایی پوشان بود و انتقادهای زیادی هم از او به عمل آمد، 
33 ساله اســت، هادی محمدی در 32 سالگی سپاهانی می شود و 
کاوه رضایی در 31 ســالگی پیراهن این تیم را به تن می کند. رضا 
اسدی و رضا شکاری هم 27 و 25 ساله هســتند. به نظر می رسد 
استراتژی ســپاهان در نقل وانتقالات این است که هر چه بازیکن 

مسن تر باشد، در اولویت بالاتری است!

فصل اثبات
10بازیکن مهم نقل وانتقالات، برای درخشش در فصل آینده 

انگیزه های شخصی جدی دارند

بهروز رسایلی|
بدیهی اســت که همه بازیکنان 

حاضر در نقل وانتقالات علاقه دارند در 
تیم جدیدشان بهترین عملکرد را داشته 

باشند و حسابی بدرخشــند. با این حال، اما 
انگیزه مورد نظر در مورد برخی نفرات بیشتر و 
جدی تر است. این مطلب، فهرست بازیکنانی 

را مرور می کند که قصد دارند با هنرنمایی 
در فصل پیش رو، خیلی چیزها را به 

خیلی آدم ها ثابت کنند.

محمدرضا اخباری
دروازه بان پیشــین تراکتور که حســابی هم بین هــواداران این 
تیم محبوب شــد، قربانی درخشــش یک گلر جوان لقب گرفت. 
تراکتوری ها پا روی دل شــان گذاشتند و حسین پورحمیدی را به 
تیم برگرداندند. اخباری هم با دلخوری جدا شد و به گل گهر رفت. 
او از بیشترین انگیزه برای درخشــش در سیرجان برخوردار است؛ 
جایی که قصد دارد ثابت کند تراکتوری ها در موردش اشتباه کردند.

کمال کامیابی نیا
روشن است در چه شرایطی از پرســپولیس جدا شد و در پیام 
خداحافظی اش هم نتوانســت دلخوری ضمنــی اش را پنهان 
کند. کم نیستند آن دســته از هواداران پرسپولیس که عقیده 
دارند ترجیح مسعود ریگی 32ســاله به کمال 34ساله به بهانه 
جوانگرایی درســت نبود. کامیابی نیا به عضویت ذوب آهن در 
آمده و آنجا باید نشان بدهد هنوز دورانش به پایان نرسیده است.

علی شجاعی
قرار بود در پرســپولیس پدیده شود، اما نشــد. بعدتر انتقال به 
نساجی هم به او کمکی نکرد و در مقطعی به شدت تحت فشار 
انتقاد هواداران قرار گرفت. او با چنیــن رزومه ای به تیم بزرگ 
تراکتور پیوسته که کمی عجیب است. آیا شجاعی بالاخره نشان 

می دهد ارزش این همه توجه را دارد؟

آرمین سهرابیان
برای دومین بار پیراهن استقلال را به تن کرد. مرتبه اول 
هرگز در قامت یک مدافع مطمئن ظاهر نشد، اما حامیانش 
عقیده دارند در این مدت باتجربه تر شــده و حالا نســخه 
دیگری از او موجود است. ســهرابیان که از بازیکنان مورد 
علاقه امیر قلعه نویی هم به شــمار می آید، باید ثابت کند 

لیاقت دعوت به تیم ملی را دارد.

کاوه رضایی
حضور او در ســپاهان با انتقادهای زیادی همراه شــد که 
بخشی از آنها طبیعی هم هســت. مهاجمی که در 2سال 
گذشــته تنها 2گل زده و طی چند ماه اخیر اصلا فرصت 
حضور در میدان را پیدا نکرده، کار سختی برای اثرگذاری 
در تیم جدیدش دارد. کاوه رضایی اما ناچار است در زمین 

نشان بدهد هنوز عصرش خاتمه نیافته است.

مهرداد محمدی
موضوع ســاده است؛ لیدر ســابق پرسپولیس بمب 
نقل وانتقالاتی استقلال شــد و اگر حضورش در این 
تیم مؤثر نباشد، همه  چیز را با هم از دست خواهد داد. 
مطمئن باشید اگر محمدی خوب نباشد، نخستین 
کســانی که او را زیر ســؤال می برند، هواداران خود 
اســتقلال خواهند بود؛ چراکه این پیش فرض وجود 

دارد که قلب مهرداد متمایل به تیم رقیب است.

شهاب زاهدی
او هم دوره دوم حضورش در پرســپولیس را تجربه 
می کند و این در حالی است که در دوره اول به اندازه 
کافی فرصت بازی پیدا نکرد. صادقانه اش این است 
که در زمان حمید درخشان هیچ کس فکرش را هم 
نمی کرد از شهاب زاهدی یک فوتبالیست مؤثر و مفید 
بیرون بیاید، اما او خارج از کشــور نشان داد ارزش 
سرمایه گذاری را داشته است. کســی چه می داند؛ 

شاید شهاب آسمان پرسپولیس را روشن کند.

عیسی آل کثیر
رک و راستش این است که درخواســت مالی زیادی از پرسپولیس داشت و سرخ ها 
تشخیص دادند در حد عددی که می خواهد، ارزندگی ندارد. بنابراین روشن است که 

در سپاهان باید بدرخشد تا مسئولان تیم سابقش را پشیمان کند.

یاسین سلمانی
در زمان تنظیم این مطلب هنوز تیم بعدی او مشــخص نشده، 
اما سلمانی در سپاهان ژوزه مورایس قدر ندید. بسیاری بر این 
باورند که او پتانســیل زیادی دارد و اگر در تیم جدیدش بستر 
مناسب برای این بازیکن فراهم شــود، او خواهد درخشید. آیا 
این فقط یک سوءتفاهم است؟ یاســین فصل بعد به این سؤال 

جواب می دهد.

سیامک نعمتی
شرایطش عین کمال است و تازه انگیزه های بیشتری هم دارد؛ 
چرا که با نامهربانی مضاعف از ســوی پرسپولیس کنار گذاشته 
شد. نعمتی به تراکتور پیوســته و آنجا فرصت دارد مهارتش را 

به رخ بکشد.

فرشاد دوم در راه است؟
سپاهان با خریدهای پرتعدادش به یکی از باشگاه های موفق در فصل نقل  و انتقالات 
تابستانی تبدیل شــده و هر روز نام یک بازیکن جدید در حوالی این تیم به گوش 
می رسد. زردپوشان اصفهان در دو، سه روز اخیر، احسان پهلوان و عیسی آل کثیر را 
به جمع بازیکنان خود اضافه کرده اند و قرارداد هادی محمدی هم در حال نهایی شدن 
است. در این بین و در جمع ستاره هایی که سپاهان برای قهرمانی در فصل جدید به 
آنها رو آورده، تماشای نام احسان پهلوان کمی عجیب به  نظر می رسد و شاید خیلی ها 
تصور نمی کردند کسی که سال گذشته به  عنوان بازیکن مازاد، پرسپولیس را ترک کرد 
در این فصل پیراهن سپاهان را بپوشد. پهلوان از جمله بازیکنانی بود که یحیی بعد از 
ناکامی در لیگ بیست ویکم آنها را کنار گذاشت و بدون آنها توانست به قهرمانی در 
لیگ بیست  و دوم برسد. حالا سپاهان که تعداد سال های ناکامی اش به 9سال رسیده، 
در پروژه ساختن تیمی بزرگ و بی رقیب یکی از خریدهای لیگ  برتری خودش را به 
این بازیکن اختصاص داده است. پهلوان فصل گذشته 25بار در لیگ برتر برای فولاد 
به میدان رفت که 21بار در ترکیب اولیه بود و 4بار هم به عنوان بازیکن جانشــین به 
زمین رفت. حاصل کار او در 1811دقیقه بازی 3پاس گل و کسب یک پنالتی برای تیمش 
بوده است. پهلوان که در پست های هافبک هجومی و هافبک سمت چپ بازی می کند، 
به طور میانگین در هر بازی 0.9شوت، 1.2پاس کلیدی و 2.8عملکرد دفاعی داشته 
و دقت پاس هایش هم 79.5درصد بوده که رقم خوبی برای یک هافبک محسوب 
می شود. اما آمار گل و پاس گل این بازیکن، آمار قابل ملاحظه ای نبوده است. 
یک فصل قبل تر، عملکرد پهلوان در ترکیب پرسپولیس حتی از این هم 
ضعیف تر بوده و او بعد از 17بار حضور در ترکیب اصلی نهایتا فقط 2بار برای 
تیمش پاس گل داده و حتی یک گل هم نزده بود. در آن فصل که دومین 
و آخرین فصل حضور پهلوان در پرسپولیس بود، نمره نهایی این بازیکن 
در سایت متریکا 6.72 بود که رتبه نازل 172 را در میان تمامی بازیکنان 
 لیگ نصیب او کرد. اما فصل گذشته در فولاد، او تا رتبه76 بالا آمد و تقریبا

100 رتبه نسبت به فصل قبل رشد داشت. نمره احسان پهلوان در فصل گذشته 
6.99 بود که عنوان ششمین بازیکن برتر فولاد را به او بخشید. باید دید نمایش های 
این فصل احسان پهلوان در سپاهان در ادامه سیر صعودی او طی سال اخیر خواهد بود 
و او در اصفهان از پهلوان فولاد هم موفق تر عمل می کند یا اینکه به تنظیمات قبلی اش 
برمی گردد و سپاهان را هم مثل پرسپولیس پشیمان می کند. شرایط پهلوان در حال 
حاضر خیلی شبیه شرایط فرشاد احمدزاده است که پرسپولیس او را نخواست و در 

فولاد و سپاهان احیا شد. آیا فرشاد دیگری در راه است؟
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داوید دخیا
پس از 12سال احساس کرد دیگر جایی در 

اولدترافورد ندارد. او فصل پیش سوتی های زیادی داد 
اما دستکش طلایی بهترین دروازه بان لیگ برتر را به خاطر 
تعداد کلین شیت هایش به دســت آورد. با پایان قراردادش 
با منچستریونایتد، باشگاه به او پیشنهاد ادامه همکاری داد 
اما با حقوق کمتر، ولی دروازه بان اســپانیایی نپذیرفت. او 
می دانســت در فصل آینده باید ذخیره اونانا باشد و به 

همین دلیل از یونایتد جدا شــد. در حال حاضر 
دخیا به خاطر حقوق بالایی که می گیرد، 

مشــتری خاصی ندارد.

ژائو فلیکس
ژائو فلیکس با 127میلیون یورو، گران ترین 
خرید تاریخ باشگاه اتلتیکو مادرید است. 
او هرگز در بازی های بــزرگ برای این 
تیم گل نزده و ســیمئونه مدتی اســت 
این پرتغالی را نمی خواهد. او در ژانویه 
گذشته به چلســی قرض داده شد و حالا 
در بازگشت به مادرید باز هم سرمربی آرژانتینی او را نمی خواهد. 
ســیمئونه به تازگی تمرینات اتلتیکو برای فصل آینده را استارت 
زده اما در لیستی که در اختیار مدیران باشگاه گذاشته، نامی از ژائو 
فلیکس دیده نمی شود. فلیکس فعلا با تیم دوم تمرین می کند تا 

راهی برای جدایی  یا انتقال قرضی پیدا شود.

ایسکو
ستاره اسپانیایی در رئال مادرید از این شاکی 
بود که چرا زیاد به بازی گرفته نمی شــود. 
او مثل گرت بیل، آسنسیو و کریم بنزما با 
پایان قراردادش ترجیح داد مادرید را ترک 
کند و به مربی محبوبش یعنی لوپتگی در 
سویا بپیوندد. ایسکو اوایل بازی هم می کرد 
تا اینکه لوپتگی به خاطر نتایج ضعیف برکنار شد و به ولوز در انگلیس 
رفت و ایسکو را هم با خودش نبرد. بازیکن گالیسیایی در میانه فصل 
قراردادش را با سویا فسخ کرد و یک نیم فصل کامل بیرون ماند و حتی 
میلان هم که دنبال بازیکن مفتی است، او را نخواست. اخیرا شایعه 
پیوستنش به تراکتور مطرح شده بود که تکذیب شد. ایسکو حالا در 

31سالگی پیر شده و پیشنهادی ندارد.

هوگو لوریس
دروازه بان فرانسوی پس از 11سال از تاتنهام 
با 361بازی جدا شد و از تیم ملی فرانسه 
هم با 145 بازی ملی )رکورد( خداحافظی 
کرد. از عربســتان به عنوان مقصد بعدی 
او یاد می شــد اما انــگار اینترمیلان هم 
نیم نگاهی به او دارد. اگر اونانا به منچستر 
فروخته شود و امکان خرید یان زومر هم از بایرن مونیخ فراهم نشود، 
لوریس در کنار هندانوویچ زوج خط دروازه اینتر را تشکیل خواهند 

داد که روی هم نزدیک 80سال  دارند!

راس بارکلی
هافبک بااستعداد چلسی قربانی خریدهای 
زیاد آبراموویچ و ســپس تاد بولی شد. او 
مدت ها به تیم های دیگر قرض داده شد 
و دوباره برگشــت تا اینکه قراردادش به 
پایان رســید. این بازیکن هم فعلا هیچ 

پیشنهادی ندارد.

ژائو کانسلو
ژائــو کانســلو کــه یکــی از ســتاره های 
منچسترسیتی در ســال های اخیر بود، 
ناگهان از چشم گواردیولا افتاد. در ژانویه 
گذشــته درحالی که بارســلونا هم این 
مدافع کناری پرتغالی را می خواســت، 
گواردیولا او را به باشگاه محبوبش نداد و 
این بازیکن را به بایرن مونیخ فرستاد. با پایان قرارداد قرضی، بایرن 
برای تبدیل آن به قرارداد قطعی اقدامی نکرد. بارســا باز هم او را 
می خواهد اما قرضی چون پولی در بساط باشگاه نیست. به همین 
دلیل کانسلو از بارسا دور شده اما جایی در ترکیب من سیتی ندارد، 

حتی اگر کایل واکر هم به مقصد بایرن مونیخ از تیم جدا شود!

خامس رودریگس
پدیده جام جهانی2014 که با ســروصدای 
فراوانی از موناکو بــه رئال مادرید رفت و 
75میلیون یورو خرج روی دســت این 
باشــگاه گذاشــت، خیلی زود به خاطر 
حاشیه های زیادش به قهقرا رفت. او پس 
از مشکلات شخصی، دیگر به فوتبال فکر 
نمی کرد. رئال او را طوری به اورتون واگذار کرد انگار می خواست 
از شرش خلاص شود. او زیر نظر آنچلوتی در اورتون یک نیم فصل 
عالی داشت اما باز هم به حاشیه رفت. خامس از آوریل سال جاری 
بدون تیم است. او پس از انتقال آزاد به اورتون در سپتامبر 2020، 
بــدون افتخار از قطر، یونــان و انگلیس گذشــت. خامس هم در 
32سالگی شبیه بازیکنان پیشکسوت اســت و بیشتر باید به فکر 

بازی در دیدارهای دوستانه باشد.

نخواستنی هانخواستنی ها
بازیکنان زیادی در فصل
 

نقل و انتقالات تابستانی هیچ پیشنهادی 

ندارند و شاید بدون تیم بمانند

با اینکه زمان زیادی تا پایان مهلت نقل وانتقالات تابستانی باقی مانده، اما از 

آنجا که بیشتر تیم ها خریدهای اساســی خود را انجام داده اند و برخی از آنها 

تمرینات را هم استارت زده اند، بیرون ماندن برخی  ستاره ها و بدون تیم ماندن 

آنها نگران کننده به نظر می رسد. در یک ســال اخیر بازیکنان مطرحی نظیر 

جک ویلشر به این دلیل که نتوانستند تیمی برای خودشان دست وپا کنند، به 

بازنشستگی پیش از موعد رسیدند یا ایسکو که پس از فسخ قرارداد با سویا 

نتوانست تیمی پیدا کند و یک نیم فصل بیرون ماند و حالا حتی تراکتور هم او 

را نمی خواهد. نگاهی به ستاره های بدون تیم در بازار نقل وانتقالات می تواند 

سرگرم کننده باشــد. شــما اگر بودید، با توجه به کیفیت و رایگان بودن این 

بازیکنان کدام یک را برای باشگاه خودتان جذب می کردید؟

سرخیو راموس
ســرخیو راموس با پیوســتن به رئال مادرید، 

هواداران ســویا را با خودش دشــمن کرد. آنها بارها در 
بازی های خانگی او را در پیراهن رئال مادرید هو کردند و شاید 

به همین دلیل باشگاه اسپانیایی شایعه بازگشت او را رد کرده است. 
راموس با رئال مادرید هم در شــرایط بدی به هم زد و به خاطر یکی 
دو میلیون یورو اختلاف در دســتمزد یا یک ســال اختلاف در مدت 
قرارداد، از تیمی که کاپیتانش بود، جدا شد و به باشگاه دشمن یعنی 
پاری سن ژرمن پیوســت. او 2 فصل کاملا معمولی را در این تیم 

فرانسوی سپری کرد و حالا که قراردادش به پایان رسیده، 
هنوز کسی او را نخواسته است. صحبت از عربستان یا 

اینتر مایامی بود اما فعلا مشتری جدی 
وجــود نــدارد.

جوردی آلبا
جدایی مدافع چپ بارســلونا با یک توافق 

دوجانبه به بارســلونا کمک کرد تا این باشــگاه در 
پرداخت دستمزدها صرفه جویی کند و از خطر محرومیت 
توســط لالیگا برهد. او، پیکه و بوســکتس بخش زیادی 
از بودجه ســالانه بارســا را می بلعیدند و حالا این مشکل 
برطرف شده است. ابتدا گفته می شد او به یک تیم اروپایی 

می رود اما سپس بحث حضور در عربستان پیش آمد 
و بعد پیوستن به مسی و بوسکتس در آمریکا. 

در حال حاضر گزینه آخر محتمل تر 
به نظر می رسد.

حکیم زیاش
وینگر مراکشــی قرار بود به کریســتیانو رونالدو 

در النصر بپیوندد اما در تست پزشــکی این باشگاه رد شد. 
پس از این اتفاق زیاش شــروع به اقدام علیه عربستانی ها کرد و به 

طنز هم به آنها می تاخت. به طور مثال یک بار اســتوری گذاشــت و به 
شوخی نوشت زانویم پیچید! پوچتینو هم به عنوان سرمربی جدید چلسی 

روی این بازیکن حساب باز نکرده چون گزینه های بهتری برای پست های 
هجومی در اختیار دارد. قبلا میلان هم شرایط او را دنبال می کرد اما با انتقال 
لوفتوس چیک و پولیسیک از همین چلسی به باشگاه ایتالیایی دیگر دلیلی 
برای جذب حکیم وجود نــدارد. زیاش وقتی دیــروز خبر محرومیت 

باشگاه النصر از 3 پنجره نقل وانتقالاتی را شنید، دلش خنک شد. 
باشگاه رونالدو به دلیل نپرداختن پاداش های قرارداد احمد 

موسی، بازیکن نیجریه ای به لسترسیتی از خرید 
بازیکن جدید محروم شده است!

بارســا بازیکنان مــازاد دیگری هــم دارد، ازجملــه لنگله که قرضــی در تاتنهــام بازی کــرد اما بــرای جدایی کامل 
مقاومت می کند و می خواهد حقوق 15 میلیون یورویی فصل آینده اش را هم بگیرد. غیر از او مدیران بارســلونا 
آرزو  دارند برای بازیکنانی مثل رافینیا، فران تورس، آنسو فاتی، فرانک کسیه و... مشتری دست به نقد پیدا شود 

اما بیشتر آنها یا مشتری ندارند یا رقم مورد نظر بارسا را نمی توانند بپردازند.

ماریانو دیاس
ســرانجام پس از چند ســال بیــکاری در 
رئال مادرید موافقت کرد از خیر یک سال 
باقیمانده از قراردادش بگذرد و خودش 
را آزاد کند تا به تیمی بــرود که بتواند 
بازی کند. او در 29سالگی کم کم داشت 
فراموش می شد. ابتدا گفته می شد ممکن 
اســت به لیون برگردد؛ جایی که در آن برای خودش اسم و 

رسمی پیدا کرد اما فعلا از مشتری خبری نیست.

جسی لینگارد
ایــن بازیکن 3 پیشــنهاد از تیم هــای لیگ 
عربستان سعودی دارد. لینگارد پس از پایان 
قراردادش با ناتینگهام فارســت، اکنون 
بازیکن آزاد اســت. در منچستریونایتد 
آنقدر بد بود که مثل مگوایر به نقطه ضعف 
تیم خودی تبدیل شد. او یک بار به وستهم 
قرض داده شد و در این تیم درخشید اما به یونایتد برگشت تا در کنار 
کریستیانو رونالدو به اوج برگردد اما بازی به او نرسید. او هم هواداران 

وستهم را ناراحت کرد و هم خودش دوباره افت کرد.

دیگو کاستا
مهاجم خشــن برزیلی- اســپانیایی ســابق 
اتلتیکو مادرید هم نیم فصل بدون تیم بود تا 
اینکه به اتلتیکو مینیرو در برزیل پیوست. 
سپس ولوز در نیم فصل پارسال او را جذب 
کرد اما این یک انتقال کاملا ناموفق بود. 
کاستا دیگر جایی در میان گرگ ها ندارد و 

باید تیمی جدید برای خودش دست وپا کند. 

آرون رمزی
کاپیتان آرســنال که با قراردادی آزاد به یوونتوس رفته بود، به دلیل 
دستمزد 8میلیون یورویی و کیفیت  متوسطش 
مورد انتقــاد هواداران تیــم ایتالیایی قرار 
گرفت تا اینکه باشگاه راهی برای رهایی از 
شر او پیدا کرد و او را به رنجرز در اسکاتلند 
قــرض داد. در نهایت طرفیــن تصمیم 
گرفتند به قرارداد پایان دهند. بازیکن ولزی 
به نیس در فرانسه رفت اما در تابستان قراردادش تمام شد. شاید او هم 

باید مثل جک ویلشر به خداحافظی از فوتبال فکر کند.

اومتیتی 
قهرمان جام جهانــی2018 پس از این جام دچار نزولی شــدید 
شــد. او مدت ها حتی برای چند دقیقه هم 
به میدان نمی رفت و اســیر مصدومیت 
هم شد. اومتیتی فصل پیش برای لچه 
به صورت قرضی بازی کــرد و نیمی از 
حقوق 18میلیون یورویی اش در ســال 
توسط باشــگاه بارســلونا پرداخت شد. 
مدافع فرانســوی نپذیرفت قراردادش را با بارسا لغو کند و حقوق 
فصل آخرش را هم که 20میلیون یورو بود، دریافت کرد و در نهایت 
از این تیم جدا شد. اینتر زمانی این بازیکن را می خواست اما الان 

بعید است تیمی بزرگ خواهان چنین بازیکنی باشد.

ادن آزار
ستاره بلژیکی، گران ترین خرید تاریخ باشگاه 
رئال مادرید بود و بدترین خرید هم شد. او 
4 سال در این باشگاه خورد و خوابید و در 
نهایت چند وقت پیــش نیمی از حقوق 
ســال آینده اش را هم گرفت تا موافقت 
کند از این باشــگاه جدا شود. هنوز حتی 
عربســتان هم به او پیشنهادی نداده. یک باشــگاه کانادایی به او 
پیشــنهاد همکاری داده اما فعلا پاســخی نگرفته است. او شاید 

مجبور شود به کشورش برگردد و در باشگاهی گمنام بازی کند.

آندرس اینیستا
درحالی که مودریچ همچنان در رئال مادرید 
و ســطح اول فوتبال اروپا به بازی ادامه 
می دهد، همتای او در بارســلونا یعنی 
اینیستا 5سال است که بارسا را رها کرده 
و به ویســل کوبه در جی لیگ پیوسته. 
مودریچ یک سال از اینیســتا کوچک تر 
اســت. او اخیرا در نیمه نهایی جام جهانی، فینال لیگ ملت های 
اروپا و نیمه نهایی لیگ قهرمانان بازی کرده. اینیستا در پایان این 
فصل در یک دیدار دوستانه مقابل بارسلونا شرکت کرد. او در فصل 
گذشته در ترکیب ویسل کوبه به بازی گرفته نمی شد. این ستاره 

هنوز اعلام بازنشستگی نکرده اما تیمی هم ندارد.

موسی دمبله 
پــس از 4 فصــل و حضــور قرضــی در 
اتلتیکو مادرید، قرارداد خود را با المپیک 
لیون به پایان رساند. ارزش این بازیکن 
26 ساله فرانســوی افت کرده است اما 
می تواند بازیکن مفیــدی برای مقصد 

بعدی باشد.

باکایوکو
هافبک دفاعی فرانسوی سرانجام قراردادش را 
با چلسی به پایان برد. او همه سال های اخیر 
را قرضی در تیم هایی مثل میلان، ناپولی، 
موناکو و... حضور داشت. نکته جالب درباره 
او این است که مدعی بود در تیم ملی فرانسه 

بازیکنانی مثل کانته حقش را خورده اند.

اوبامیانگ
مهاجم گابنی زمانی بازوبند کاپیتانی آرسنال 
را بر بازو داشــت و آرتتا کلی تلاش کرده 
بود تا او قــراردادش را تمدیــد کند اما 
ناگهان ســرمربی با او لج کرد. سرمربی 
توپچی ها حتی حاضر نشــد برای رفتن 
این بازیکــن بی انضباط با بارســلونا چانه 
بزند و مبلغی برای فروشــش بگیــرد. او یک نیم فصل در 
بارسا بازی کرد و عملکرد خوبی داشت تا در نهایت به 
چلسی فروخته شود. اوبامیانگ به خاطر بی انضباطی 
و حاشیه هایش حتی از لیست تیم ملی گابن هم 
برای جام ملت های آفریقا خط خورد. با اتفاقات 
ماه های اخیر او قطعا جایی در ترکیب چلســی 
نخواهد داشت اما غیر از یک پیشنهاد روی هوا 
از عربستان، گزینه دیگری پیش روی خودش 
نمی بیند. چلسی اصرار دارد پیر امریک اوبامیانگ 
را به باشگاه های عربستانی بفروشد. چلسی رابطه 
خوبی با سعودی ها دارد و برخی به این رابطه برای 
پولشــویی یا فرار از جریمه رعایت نکردن فیرپلی 

مالی مشکوک شده اند.

لوکاس مورا 
این برزیلی بااستعداد یکی از عوامل رسیدن 
تاتنهام به نیمه نهایی لیگ قهرمانان بود 
اما مصدومیت شــدید او را از سطح اول 
فوتبــال دور کرد. حالا پــس از 5فصل 
از تاتنهــام خداحافظــی کــرده اما در 
30ســالگی هم فوتبالش و هم چهره اش 

شبیه بازیکنان پیشکسوت است.
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افقی:
 1- بافنده- آب صاف و گوارا- 

بی نظم و ترتیب
2- صفتی برای خورشــید- 

حرکتی در ژیمناستیک
3- روشنی سرخ رنگ آسمان 
پــس از غــروب- پرنــده ای 

وحشی- بی سر و صدا
4- توبه کننده- جانشین اسم 
در دســتور زبان- کوهی در 

مکه
5- پایتخت باســتانی مصر- 
نگهبان ســاختمان- روحانی 

یهودی
6- افسانه گو- بخشندگان- از 

وسایل پرواز در آسمان
7- نمــک- داروی خمیری- 

نوازنده
8- آرزومند- خبر، آگاهی

9- ورزشی هفت نفره- مرحله 
رشــد کامل موجــود زنده- 

خشنود
10- نمابــر- شــعله آتش- 

شرح دهنده
11- حرکت بــالای حرف- 

موردپسند- میوه پاییزی
12- ویژه- فلاکت و بدبختی- 

مقدار کمی از نوشیدنی
13- بسیار مرغوب- شبیه و 

نظیر- پیروزی
14- مــاده معدنــی مــورد 

نیاز برای ســلول های بدن- 
اختلالی در بینایی

15- درست دانستن سخن یا 
عملی- صورتگر- لباس ملی 

پاکستان
  

عمودی:
1- جنــازه- نامگــذاری- 

بزرگواری
2- از ورزش هــای گروهی- 
پیمان تجــارت آزاد آمریکای 

شمالی- بوی رطوبت
3- به ذهن افکندن- هنرمند 
معاصــر و از بنیانگذاران هنر 

نقاشی خط در ایران
4- جام جهان نمــا- درخت 
تسبیح- کانال تلویزیونی- بت 

عصر جاهلی
5- چاره اندیشی- جوهر قلیا- 

ناپاک
6- پریشــان- کامل کردن- 

مشگین شهر سابق
7- تــا نگریــد طفــل هرگز 
ننوشــد- زین و برگ اسب- 

ننر- ضمیر اول شخص مفرد
8- چیزهــای مخالف و مغایر 

یکدیگر- چهارپایان
9- نفی عرب- مادر- مســافر 
سرزمین عجایب- همراه اطوار
10- آسان- نمناکی- گوارا باد

11- تیــراژ- بــه ســن بلوغ 

رسیده- با میخ و تخته سروکار دارد
12- شتر بارکش- ویرگول- سلطان 

جنگل- مشعل جوشکاری
13- لقب جامی، شاعر نامدار قرن 

نهم- سترگ
14- خیس- فیلمی ســاخته دارن 
آرونوفســکی با بازی برندن فریزر- 
بردن حریــف قبل از پایــان وقت 

مسابقه در کشتی
15- پهلــوان تورانی- بوی خوش- 

کوچک

ناگدنرچناهجشقن
اوسریتابنابرم
نیمناخیاشمقد

اولیضارماعنا
وسدایلیارهاوخ
روپمبانفرژشلا
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تسودراشفاناپق
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یکیکسینمقایرت
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دونتشاددهعتب
رابجکدیفسدابا
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لیگ     ایرانلیگ     ایران
ولخرج هایولخرج های

پرونده ای برای بررسی تفاوت تأمین هزینه ها در فوتبال ایران و اروپا

بیرانوند و آل کثیر 
از چهره های ویژه 

نقل و انتقالات 
این فصل 

بوده اند؛ اولی از 
استقلال پیشنهاد 

100 میلیاردی 
داشت و دومی هم 
با انتقالی جنجالی 

از پرسپولیس 
راهی سپاهان شد

فصل نقل و انتقالات تابستانی، بی ربط ترین بخش به کلیت فوتبال 
ایران است. برای 9 ماه در سال، باشگاه ها مدام از بی پولی می نالند و 
بر بساطی تکیه می کنند که حتی آه هم جزو دارایی هایش نیست، 
اما پنجره نقل وانتقالاتی که باز می شود، چنان تب و تابی برای 
امضای قراردادهای میلیاردی از راه می رسد و چنان از آسمان 
اسکناس می بارد که انگار باشگاه ها به منابعی لایزال متصل 
شده اند. در مورد فوتبال ایران باید کدام تصویر را باور کنیم؟ آن 
حساب های خالی میانه های فصل، محرومیت های بین المللی و 
پرونده  های شکست خورده را؟ یا این ریخت و پاش های تابستانی 
را؟ برخلاف آنچه مدیران فوتبال ایران فکر می کنند، تابستان 
خیلی زود تمام می شود و پشت سرش، موجی از تعهد و بدهی باقی 
می ماند. در فوتبال ایران اما یک اصل هیچ وقت ترک نمی شود: 
»طوری خرید کن که انگار فردایی وجود ندارد و طوری ژست 
مظلومیت بگیر که انگار دیروزی وجود نداشته است!«

   این پول از کجا می آید؟
اگر از خبر پیشــنهاد 100 میلیاردی باشگاه استقلال 
به علیرضا بیرانوند شوکه شــدید، احتمالا جریان روز 
فوتبال ایران را به شکل جدی دنبال نمی کنید؛ چراکه 
در همین پنجره چند باشگاه برای خرید چند بازیکن، 
بین 50 تا 70میلیارد تومان هزینــه کرده اند. یعنی 
هزینه خرید یک بازیکن به تنهایی از مجموع درآمدهای 
باشــگاه بیشــتر بوده اســت. حالا به این سؤال مهم 
می رسیم که اساسا چنین پولی از کجا می آید؟ بخش 
عمده باشگاه های فوتبال ایران تقریبا دولتی هستند و 
بسیاری از این باشگاه های دولتی نیز به صنایع مختلف 
تعلق دارند؛ باشگاه هایی که به نظر می رسد فقط روی 
کاغذ خصوصی شده اند! این صنایع هر سال بودجه ای 
را به فوتبال اختصاص می دهند. تیم هایی مثل سپاهان، 
فولاد، گل گهر و مس رفسنجان تیم هایی هستند که 
معمولا مشکلی برای انجام هزینه های قابل توجه ندارند. 
جالب اینجاست که به صورت همزمان، تیم های نفتی از 
هزینه کردن در ورزش قهرمانی منع شده اند و هرسال 
با مشکلات مالی پرشماری دست و پنجه نرم می کنند. 
پرسپولیس و استقلال هم با وجود دولتی بودن، بودجه 
خاصی از دولت نمی گیرند و بیشــتر، دست شان توی 
جیب هوادار اســت. برای مثال، فصل گذشته بخش 
مهمی از هزینه های باشگاه از محل فروش سهام بورس 
به هوادارها به دست آمد. این دو تیم برای بستن بعضی 
قراردادها نیز روی هواداران متمول شــان حساب باز 
می کنند. باشــگاه هایی مثل هوادار یا تراکتور نیز به 
بخش خصوصی تعلق دارند. این در حالی اســت که 
حتی بخش خصوصی هــم در فوتبال حرفه ای جهان 
ناچار است بین مداخل و مخارج خود توازن ایجاد کند، 
در غیراین صورت محرومیت های سنگین از راه خواهد 
رسید. چرا فوتبال ایران همچنان در این وضعیت دولتی 
گرفتار شده است؟ چرا فرمول خصوصی سازی در این 
فوتبال پیاده نمی شود؟ اساسا تفاوت لیگ برتر ایران با 
لیگ هایی که کاملا سروشکل خصوصی دارند، در چه 

چیزهایی است؟

   نام تجاری یعنی کشک!
به طور کلی نخســتین تفاوت بزرگ فوتبال ایران به 
لحاظ اقتصادی با فوتبال های پیشــرو، در استفاده از 
نام تجاری شکل می گیرد. یک باشگاه معتبر خارجی، 
به شیوه های متفاوتی از برندی که برای خودش 
ســاخته، درآمدزایی می کند. گاهی هم 
اجازه می دهد ایــن برند، کمی عوض 
شود. برای مثال، خیلی از باشگاه ها 
اسم اســتادیوم اختصاصی شان را 
هم می فروشــند امــا در ایران نه 
باشگاه ها ورزشــگاه اختصاصی 
دارنــد و نــه شــرکت ها آنقدر 
بزرگ هســتند که اسم شان را 
روی استادیوم بگذارند. به طور 
کلی هر تصویری که از باشگاه 
پخش شــود، باید آن باشگاه 
را صاحب درآمــد کند؛ حتی 
تصویــر بازیکن تیــم در یک 
قرارداد تبلیغاتی شــخصی. در 
ایران اما همه زور باشگاه ها برای 
اســتفاده از علامت تجاری، در 
تولید پفک و آب معدنی خلاصه 
شــده و این طرح ها نیز معمولا به 
سرعت شکســت خورده اند. اینجا 
نام تجاری همان معنی را می دهد که 
علی پروین در مورد پست مدیر فنی 

گفته بود: کشک!

   بازیکنانِ همیشه آزاد
مشــکل بزرگ بعدی، در امضای قرارداد با بازیکنان 
نمایان می شود. در فوتبال ایران به ندرت تلاش شده تا 
بستن یک قرارداد حرفه ای آزمایش شود. در اروپا وقتی 
صحبت از رقم های سنگین برای جابه جایی بازیکن ها 
می شود، منظور رقمی است که یک باشگاه برای خرید 
یک بازیکن به باشــگاه دیگر می دهد. در حقیقت هر 
بازیکنی که شــما جذب می کنید، بخشی از ثروت و 
دارایی باشگاه تان به حســاب می آید و اتفاقا خیلی از 
باشــگاه ها با رقم حاصل از فروش همین بازیکن ها به 
حیات شــان ادامه می دهند. در ایران اما غالبا قرارداد 
بازیکنان یکســاله بسته می شــود؛ یعنی همین که 
فصل به پایان برسد، بازیکن آزاد خواهد بود تا مقصد 
بعدی اش را هم انتخاب کند. شاید باورنکردنی باشد 
اما فوتبال ایران از راه فروش ستاره هایی مثل طارمی 
یا سردار آزمون تقریبا هیچ درآمدی به دست نیاورده 
اســت! حتی در انتقال داخلی بازیکنان نیز به ندرت 
پولی رد و بدل می شــود و همه  چیــز به خود بازیکن 
می رسد. شیوه درست ماجرا این است که با هر بازیکن، 
قراردادهای طولانی مدت بسته شود و قبل از رسیدن به 
فصل آخر، باشگاه در مورد سرنوشت آن بازیکن تصمیم 
بگیرد تا هیچ فوتبالیستی به صورت رایگان از تیمش 
جدا نشود. بازیکنان در فوتبال ایران اما همیشه بازیکن 

آزاد هستند و بدون مزاحمت، تیم عوض می کنند.

   ماجرای عجیب بلیت فروشی
همین چند وقت قبل بود که عبدالله ویسی فاش کرد 
تیم نفت از میزبانی پرتماشاگرترین بازی اش در این 
فصل فقط 200 هزار تومان درآمد داشته است. چنین 
اتفاقی خجالت آور است؛ چراکه هیچ وقت شیوه دقیق 
و فرمول درست محاسبه درآمد حاصل از بلیت فروشی 
در این فوتبال پیاده نشده است. در اروپا باشگاه بیشتر 
بلیت های فصل را به صورت یک پکیج در شروع فصل 
می فروشد و پولش را خیلی زود به دست می آورد اما در 
ایران حتی پرشدن ورزشگاه هم باشگاه را صاحب رقم 
قابل توجهی نمی کند؛ چراکه شرکای زیادی در این 

مسیر برای هر تیم تراشیده می شوند.

   حقوق ماهانه، حقوق هرازگاهانه!
یک تفاوت مهم دیگر بین باشگاه های ایرانی و خارجی، 
نحوه حقوق دادن به بازیکنان است. در انگلیس هر هفته 
به بازیکن حقوق داده می شود، در اسپانیا، آلمان و سایر 
کشورها نیز حقوق به صورت ماهانه پرداخت می شود اما 
در ایران باشگاه هر وقت اراده کند، می تواند پول بازیکن 
را بدهد. این مســئله نوعی تعارض را در فوتبال ایران 
نسبت به قوانین روز دنیای فوتبال به وجود آورده است؛ 
ماجرایی که به بازیکنان و مربیــان خارجی، فرصت 

خوبی برای فسخ یک طرفه قرارداد می دهد.

   حقی که گرفته نمی شود
اگر فقط یک راه برای نجات فوتبال ایران وجود داشته 
باشد، آن حق پخش تلویزیونی است. در این صورت 
باشــگاه ها نیز صاحب درآمد می شــوند و صاحبان 
کســب وکارهای خصوصی برای خرید تیم ها اقدام 
می کنند. این هم یکی دیگر از تفاوت های فوتبال ایران 
با فوتبال روز دنیا به شــمار می رود. اگر حق پخش در 
کار نباشد، خیلی از غول های دنیای فوتبال هم زمین 
می خورند و ورشکسته می شوند. آمار و ارقام می گوید 
در کشورهای صاحب فوتبال 50 تا 70درصد درآمد 
باشگاه ها از محل حق پخش تلویزیونی تامین می شود، 
در ایران اما این عدد »صفر« است و طبیعتا در چنین 
شرایطی نمی توان انتظار حرفه ای شدن واقعی فوتبال 

کشور را داشت.
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زنگ ها برای که به صدا درمی آیند؟ساترا، نظارت و حمایت توأمان دارد
تأکید بر نقش تسهیل گری و تنظیم گری ساترا بعد از مصوبات 

و قانونی شدن در مجلس
 از »قوانین هیز« 

تا »سیستم درجه بندی« در آمریکا

مصوبه دیر با آرزویی دور
30خــرداد ســال 1402را می تــوان یــک 
نقطه عطف و شــروع تازه برای شبکه نمایش 
خانگی دانست. در این تاریخ، با مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی به ریاست رئیس جمهور 
- ابراهیم رئیسی- نظارت صداوسیما بر شبکه 
نمایش خانگی رسمیت یافت و قانونمند شد. 
مصوبه ای که بازخوردهای منفی و انتقاداتی را 
هم در پی داشــت اما می تواند پایانی بر اوضاع 
آشفته و بی سامان مدیریت و نظارت بر شبکه 
نمایش خانگی باشد. نکته این است که از سال 
1399به ســفارش نهادهای کلان حاکمیتی، 
صداوسیما مســئول نظارت بر شبکه نمایش 
خانگی شد اما در کمال تعجب، بیش از 3 سال 
طول کشــید تا این موضوع، جنبــه قانونی و 
رســمی پیدا کند و در این مدت، هم در حق 
مخاطب آثار شــبکه نمایش خانگی جفا شد 
و هم صاحبان این آثار و هنرمندان شــریک 
در آنها از برخی حقوق و امنیت کاری محروم 
ماندند؛ مثــل ماجرای جمع شــدن تبلیغات 
شهری ســریال »رهایم کن« به دلیل نداشتن 
مجوز ســاخت و نمایش یا حاشــیه هایی که 
موجب معطل و ناقص ماندن برخی سریال ها 
شــد و... که اگر نظارت دقیق و پیوســته و با 
پشتوانه قانونی بود، شــاید این مسائل پیش 

نمی آمد.
البته انتقال مسئولیت نظارت بر شبکه نمایش 
خانگی از وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی به 
صداوسیما زمینه هایی داشت. مهم ترین زمینه، 
تغییــر وضعیت این عرصه مهــم از فرهنگ و 
هنر کشورمان است. از ســال 1389که برای 
نخستین بار ســریال هایی با مجوز و حمایت 
وزارت فرهنگ راهی شــبکه نمایش خانگی 
شدند و تا سال ها، مســئول این حوزه، همان 
وزارتخانه بود. اما در آن دوران، تعداد معدودی 
از آثار تولید می شــد که اتفاقا بیشترشان هم 
دچار مشکلاتی می شدند. مثل سریال »قلب 
یخی« که بعد از فصل دوم، ناگهان نویسنده و 
کارگردان تغییر کردند و فضا و داستان سریال 
به طور کامل متفاوت شــد. یا ســریال »قهوه 
تلخ« که نیمه کاره رها شــد. چند ســال بعد 
هم حرف و حدیث هایی که پیرامون ســریال 
»شــهرزاد« پیش آمد موجب بی اعتباری آن 
شد. همین سریال شهرزاد، در فصل سوم، دچار 
یک آب بندی آشکار بود و دچار تنزل گردید. 
تمام این اتفاقات گویای عدم مدیریت نظام مند 

بر این عرصه بود.
اما از نیمه دوم دهه 90شمسی وضعیت شبکه 
نمایش خانگی کاملا دگرگون شــد. اگر قبلا 
فقط سالی 3،2 سریال آن هم در قالب سی دی 
و دی وی دی در فروشگاه ها و سوپرمارکت ها 
عرضه می شد، با راه اندازی وی او دی و افتتاح 
پلتفرم های نمایــش برخط آثــار تصویری، 
شــبکه نمایش خانگی وارد اینترنت و فضای 
مجازی شــد. قبلا مردم برای تماشــای این 
آثــار باید به فروشــگاه ها و ســوپرمارکت ها 
مراجعه می کردنــد، اما زین پــس هر کس 
گوشی تلفن همراه هوشــمند داشت با خرید 
اشتراک یا پرداخت هزینه دانلود و یا با دریافت 
غیرقانونی از اینترنت می توانست به همه این 
محصولات دسترسی پیدا کند. علاوه بر این، 
در دوره جدید، شبکه نمایش خانگی فقط به 
سریال های ایرانی محدود نبود، بلکه فیلم های 
سینمایی داخلی، فیلم و سریال های خارجی، 
رئالیتی شــو )نمایش واقع نما(، مســابقات، 
مســتند و ... که حجم عظیمی هم هســتند، 
شبکه نمایش خانگی را در برگرفتند. به طوری 
که ما با فضایــی روبه رو شــدیم که برخلاف 
قبل، در دسترس کل مردم قرار گرفت و یک 
پهنه بــزرگ از محصولات مختلــف را ایجاد 
کرد. یعنی دقیقا چیزی شــبیه به یک شبکه 
تلویزیونی مجازی به وجود آمــد. اما با وجود 
این وسعت و اهمیت، وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی وقت، نظارت ضعیفی بر آن داشت و 
به عبارتی دچار ترک فعل شــد به طوری که 
ناگهان تعداد زیادی ســریال با کیفیت بسیار 
پایین و محتوای نازل و ماجراهای غیراخلاقی 
وارد این عرصه شــد. حتی خیلــی از فیلم و 
سریال های خارجی، با محتوای انحرافی مثلا 
تبلیغ تفکرات صهیونیستی یا شیطان پرستی 
و بدون استانداردســازی بــا فرهنگ و آداب 
خانواده های ایرانی، در فضای وی اودی نشــر 
یافت. این مشــکلات شــائبه ای را ایجاد کرد 
که اساســا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
عمل نظارتی بر عملکرد ســکوهای نمایشی 
ندارد. به همین دلیل هم از ســال 1399این 
مسئولیت به طور غیررســمی به صداوسیما 
واگذار شد. چون به نظر می رسید این سازمان 
دارای سازوکار نظارتی تعیین شده تری است. 
از این زمان بود که نام »ساترا« به عنوان بازوی 
رســانه ملــی در زمینه تنظیم گــری فضای 
صوت و تصویر، دائم شــنیده شد. هر چند که 
به دلیل عدم رسمیت یافتن این موضوع، باز هم 
وضعیت شــبکه نمایش خانگی مطلوب نشد. 
حالا با مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
و تثبیت جایگاه ســاترا، انتظــار می رود که 
این نهاد با رویکرد کارشناســانه تری نسبت 
به گذشــته به تنظیم گری و استانداردسازی 
محصولات شــبکه نمایش خانگی بپردازد. 
تجربه نشان داده است که فعالیت هنری در 
ایران به ویژه در حوزه های ســینما، تلویزیون 
و موســیقی، تحت نظارت قانونمنــد توأم با 
تعامل و فرهیختگــی، هدفمندتر و باکیفیت 
والاتری پیــش خواهد رفت. بــه امید اینکه 

چنین انتظاری محقق شود.

آرش فهیمیادداشت
کارشناس رسانه

صدا و سیما رقیب پلتفرم ها نیست
مصاحبه با قائم مقام و دبیر ستاد فرهنگی- اجتماعی شورای عالی انقلاب فرهنگی

بالاخره پس از مدت ها ســردرگمی و بلاتکلیفی و 
کشمکش میان صداوسیما و وزارت ارشاد، مصوبه 
اخیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی بر ماموریت 
سازمان صداوسیما در حوزه صوت و تصویر فراگیر 
در فضای مجازی صحه گذاشت. محمود حاجیلویی، 
قائم مقام و دبیر ستاد فرهنگی اجتماعی شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، معتقد است صداوسیما ساختاری 
حاکمیتی است و از این جهت دستگاهی مناسب 
برای نظارت بر پلتفرم های نمایش خانگی است و 
از سوی دیگر قوانین حوزه صوت و تصویر فراگیر با 
مشارکت ذینفعان این حوزه اعم از بخش خصوصی 
تدوین و تصویب خواهد شد و علاوه بر ملاحظات 
فرهنگی، مناسبات اقتصادی این حوزه نیز در تدوین 
قوانین لحاظ می شود. به گفته حاجیلویی، با سپردن 
مسئولیت نظارت بر نمایش خانگی به صداوسیما 
علی القاعده درصورتی که محتوای محصولات این 
پلتفرم ها نیاز به اصلاح داشته باشد، این اصلاحات 

باید انجام شود.
پس از مدت ها منازعه و بلاتکلیفی، 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در نهایت چطور 
به این تصمیم رسید که نظارت بر پلتفرم های 

نمایش خانگی را به ساترا بسپارد؟
شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی، ســتاد عالی 
علم و فرهنگ کشــور و در واقــع عالی ترین نهاد 
سیاســتگذاری فرهنگی در ایران است. براساس 
وظایفی که برای شورای عالی انقلاب فرهنگی مقرر 
شده، مخصوصا مبتنی بر سند تحول شورای عالی 
انقلاب فرهنگی که آذر سال گذشته توسط آقای 
رئیسی ابلاغ شد، شورا می تواند در حوزه های صوت 
و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی ورود کند. 
دوم اینکه یکی از وظایف شــورا، به عنوان نهادی 
فراقوه ای، رفــع ابهامات و تداخــلات ماموریتی و 

کاری بین دستگاه های فرهنگی کشور است. در واقع 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی باید تدبیری داشته 
باشــد که از طرفی جلوی موازی کاری ها گرفته و 
تعارضات رفع شــود و از طرفی فضای هماهنگی و 
هم افزایی بین دســتگاه ها به وجود  آید. سوم اینکه 
شورا باید به مســئله های اصلی حوزه فرهنگ که 
حالت بین دستگاهی یا حساسیت های ویژه دارد، 
ورود و یک الگوی همراهی و هماهنگی و حرکت مؤثر 
ایجاد کند. مسئله نمایش خانگی دارای حساسیت 
ویژه ای است؛ هم اینکه یکسری تداخلات و ابهامات 
ماموریتی بین دســتگاهی وجود دارد و لازم است 
تقسیم کار روشنی مشخصا بین صداوسیما و وزارت 
ارشــاد صورت بگیرد و هم از این حیث حساسیت 
دارد که نمایش خانگی در ســبد مصرف فرهنگی 
خانواده های ایرانی سهم قابل توجهی دارد. شورا از 
طرفی باید تدبیری داشته باشد تا فضای سرگرمی و 
اوقات فراغت خانواده های ایرانی پربار و غنی باشد و 
از طرفی هم باید درباره برخی نگرانی های خانواده ها 
در فضای نمایش خانگی از حیث برخی محتواها که 
با فرهنگ ایرانی اسلامی ما فاصله دارد یا به نوعی 
رده بندی سنی دارد، کاری صورت دهد. مجموع این 
صحبت ها مبنای ورود شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به مســئله صوت و تصویر فراگیر و نمایش خانگی 
است. مصوبه اخیر شورا دارای 6بند است که 5بند 
آن مربوط به تقســیم کار بین صداوسیما و وزارت 
ارشاد است. بحث طولانی ای بین این 2 مجموعه 
بزرگ فرهنگی کشور وجود داشته و اختلافاتی بین 
این دو دستگاه از حیث روشن بودن وظایف و تقسیم 
کار مطرح بوده اســت. در این 5بند، تقسیم کاری 
صورت گرفته و تعیین تکلیف شده است. ما در این 
تقسیم کار 3 مورد را مبنا قرار داده ایم: اول، قوانین 
موجود در کشور. ما در چارچوب سیاست های کلی 
و قوانین موجود باید تنظیم گری و تقسیم کار کنیم. 
این مسئله مدنظر قرار گرفته است. دوم، ماموریت 
ذاتی دستگاه ها مدنظر بود. نکته سوم، توانمندی و 
تجربه این سازمان ها در حوزه هایی است که تقسیم 

کار صورت گرفته است.
   انتقاد می شود که صداوسیما رقیب 
شبکه نمایش خانگی است و اینکه وقتی یک 
رقیب مسئول نظارت بر رقیب خودش باشد، 
خیلی منطقی نیســت. چه نظری در این باره 

دارید؟
حوزه نمایش خانگی تأثیر قابل توجهی در فضای 
فرهنگ عمومی کشور دارد و لازم است که حاکمیت 
به آن ورود کند. مردم می خواهنــد که این حوزه 
هم پربار باشــد و هم مســائل و مشکلات نداشته 
باشد و در اوقات فراغت شــان آسوده باشند. وقتی 
حاکمیت بخواهد ورود کند، مســیرش از طریق 
ســاختارهای موجود در حاکمیت اســت. خب، 
صداوســیمای جمهوری اســلامی ایران در کنار 
هیچ کدام از سکوهای نمایش خانگی قرار نمی گیرد. 
یعنی مجموعه ای حاکمیتی اســت که در قانون 
اساسی وظایف روشن و ماموریت های مشخصی 
برایش درنظر گرفته شــده است. پس صداوسیما 
یک نهاد حاکمیتی اســت و لذا نمی تواند رقیب 
سکوها باشــد. بعد اینکه صداوسیما در چارچوب 
سیاست ها، ضوابط و مقررات ماموریتی را که به آن 

واگذار شده انجام می دهد. این سیاست ها 
و ضوابط و مقررات مسیر جانبداری را 
می بندد و اگــر در مواردی هم بخواهد 
از آن سیاست ها و ضوابط تخطی کند، 
دستگاه های نظارتی وجود دارند که 
مستقل از صداوسیما هستند و آن را 

حسابرسی فرهنگی می کنند.
 انتقــاد دیگــری 
که مطرح می شــود این است 

کــه شــبکه نمایش 
خانگی در بحث 

بیشتر  ممیزی 
تحت تأثیــر 
ست  سینما
زیرنظر  که 

ارشاد است و احتمالا ارشاد می توانست گزینه 
مناسب تری برای نظارت بر این فضا باشد. حالا 
با تعیین صداوسیما به عنوان ناظر آیا قرار است 
که حال و هوای محصولات نمایش خانگی تغییر 

کند؟
با استقرار صداوسیما در این تقسیم کار، علی القاعده 
باید سهولتی برای کنشــگران این حوزه، بخش 
خصوصی و عوامــل تولید، ایجاد شــود چرا که 
می دانند باید امور خودشان را از طریق صداوسیما 
و سیاســت ها و ضوابطش دنبــال کنند. فضای 
قبلی بین 2 دســتگاه مبهم بود و به نظر من حالا 
شفافیت و سهولتی ایجاد می شــود، درحالی که 
ابهام ممکن است باعث سوءاستفاده تعداد اندکی 
از مجموعه ها شود. نکته بعدی اینکه صدور مجوز 
و نظارت براساس شاخص هایی مبتنی بر فرهنگ 
پذیرفته شده مردم ایران است. لذا اگر مواردی وجود 
دارد که مشکل دارد، باید تغییر کند. مثلا مصرف 
سیگار  بین نوجوانان و مشخصا دختران نوجوان 
روندی رو به رشد پیدا کرده که نگران  کننده است. 
این مسئله مهم است. همه مردم ایران این مسئله 
را اینطور نگاه می کنند که بــا هنجارهای جامعه 
و خانواده ایرانی مصــرف دخانیات در 
دختران نوجوان و جوان نکوهش 
شده است. این مسئله در برخی 
تولیدات نمایش خانگی وجود 
دارد و به گونه ای است که آدم 
برداشــت ترغیب بــه مصرف 
دخانیات می کنــد، پس باید 

اصلاح شود.
 با ایــن تصمیمی 
که گرفته شده شاید 
پلتفرم ها  برخی 
تولیدات شان 
حتــی  را 
ت  ر به صــو

مقطعــی 

کاهش دهند و در نتیجه مخاطب فعلی شبکه 
نمایش خانگی از دست برود و در این وضعیت 
صداوسیما مجبور شــود رأساً برای پلتفرم ها 
محصول تولید کند. به چنین وضعیتی اندیشیده 

شده است؟
این مصوبه بند ششــمی دارد. در بند 6گفته شده 
دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی با همکاری 
صدواسیما و وزارت ارشاد باید سیاست ها و ضوابط 
حوزه صوت و تصویر فراگیر را تهیه کند و به تأیید 
کمیتــه ای مرکب از دســتگاه های مرتبط در این 
حوزه برساند و بعد در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
مصوب شود. آن سیاست ها اساسی و رکنی است و 
ما در شورای عالی انقلاب فرهنگی به شدت نسبت به 
برخی از اصول تنظیم گری راسخ هستیم، ازجمله به 
ایجاد فضای مشارکت ذی نفعان، کاملا معتقدیم 
که ذی نفعان این حوزه باید در تدوین سیاســت ها 
مشارکت کنند. ذی نفعان بخش خصوصی و عوامل 
تولید و هنری هستند، چون سیاست ها برای این 
حوزه نوشته می شود و بخشی از آن باید توسط این 
مجموعه ها اجابت شود و به سمت اجرا برود. تلاش 
می شود سیاست ها مبتنی بر واقعیت میدان باشد. ما 
به صرفه اقتصادی سکوهای نمایش خانگی توجه 
داریم. حتی به میزان پرداخت مردم برای استفاده 
از محصولات نمایش شبکه نمایش خانگی توجه 
داریم. این مسائل همزمان مورد توجه سیاستگذار 
اســت. نگاه ما در این تنظیم گری کاملا آینده نگر 
است و حتی ظهور فناورهای نو در فضای مجازی و 
ظهور رقبای بزرگ جهانی و فراملی مدنظر مجموعه 
ماست. با روشن شدن تقسیم کار و وظایف 2 سازمان 
اصلی حوزه صوت و تصویــر فراگیر امیدواریم این 
حوزه رشــدی تصاعدی را تجربــه کند. درضمن، 
بخشی از حساســیت های فرهنگی گاه به واسطه 
برخی کم دقتی های رســانه ای ایجاد می شــود و 
کنشگران اصلی این حوزه باید به این موارد توجه 
کنند. معتقدم به مرور هرچه جلوتر برویم روند کار 

روشن تر می شود.

نظارت بر صوت 
و تصویر فراگیر

حاکمیتی است 

حجت الاسلام والمسلمین 
عبدالحسین خسروپناه، 
دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی با بیــان اینکه 
صــوت و تصویــر چند 
ساحت دارد که باید بیشتر 
مورد بررسی قرار گیرد، 
اظهار داشــت: درباره 
موضوع صــوت و تصویر 
فراگیر بایــد بحث های 
معرفتی صــورت گیرد و 
مباحثات لازم انجام شود. 
وی گفت: یکی از سؤالات 
مهم این است که آیا صوت 
و تصویر را باید حاکمیتی 
بدانیم یــا نــه؟ اکثر 
مسئولان و قانونگذاران 
معتقدند، چــون جنبه 
پــس  دارد  عمومــی 
حاکمیتی اســت، اما آیا 
همه بخش های حکمرانی 
آن باید حاکمیتی باشد یا 
اینکه نیاز است مردم هم 
مشارکت داشته باشند؟  

فقط تلاش ساترا 
در تنظیم گری 

کافی نیست
 

سعید مقیســه، رئیس 
ساترا با اشاره به مصوبه 
شــورای عالی انقــلاب 
فرهنگی بــر ادامه روند 
شــبکه نمایش خانگی، 
صداوسیما، قوه قضاییه، 
مرکز ملی فضای مجازی 
و  فرهنــگ  وزارت  و  
ارشاد اسلامی گفت: آن 
بخشــی از یک زنجیره 
اســت. وی همچنیــن 
اظهار امیدواری کرد که 
با تکمیل شدن بخش های 
زنجیره،  ایــن  مختلف 
ماموریت صداوسیما در 
این زمینه بیشتر محقق 
شود. مقیسه به این نکته 
هم اشــاره کرد که برای 
اجرای ماموریت ساترا و 
تنظیم گری صوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی 
فقط تلاش خود ســاترا 

کافی نیست. 

نظارت بر 
سریال های خانگی 
با صداوسیماست

سیدمحمد هاشمی، معاون 
حقوقی وزارت ارشاد در 
مدیران  بــا  نشســت 
ســکوهای دیجیتــال 
شبکه نمایش خانگی که 
با حضور دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و رئیس 
ساترا برگزار شد،  گفت: 
رئیس جمهور بــه وزیر 
ارشاد ماموریت داده اند تا 
نظر همه ذی نفعان عرصه 
صوت و تصویــر فراگیر 
اعــم از تولیدکنندگان، 
هنرمندان، ناشــران و 
مهم تــر از همــه مردم 
از طریــق پایش هــا و 
پیمایش هــا اخذ شــود 
تا به ســندی متقن در 
این زمینه برســیم. وی 
گفت: در قرائتــی که ما 
از این قانــون داریم همه 
حوزه هایی که پیش از این 
با وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی بود، همچنان با 
این وزارتخانــه خواهد 
ماند و حوزه سریال های 
خانگی ایرانی، برنامه های 
تلویزیونی و پخش زنده 
را همچنــان در حــوزه 

صداوسیما می دانیم.

سمیه احمدوندگفت وگو
روزنامه نگار

زمان نگار: کشــمکش میان ســاترا و 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی و 
پلتفرم های نمایش خانگی و ســایر 
نهادهای دخیــل در تعریف و تعیین 
»صــوت و تصویر فراگیــر« و مرجع 
نظارتی آن در یک دهه اخیر می تواند 
موضوع گزارشی مبسوط قرار بگیرد. 
ایــن روایتی مکتــوب و فشــرده از 
برخوردها و اتفاقات رخ داده در حوزه 
تعیین مرجــع نظارتی بــر فعالیت 

پلتفرم های نمایش خانگی است.

وقایع نگاری برخوردهای فراگیر

آغاز بــه کار ســرویس 
اشتراک ویدئو آپارات

وزیــر 1390 درخواســت 
ارتباطــات وقــت بــرای 
تعییــن مصادیــق دقیق 
صــوت و تصویــر فراگیر 
با مصوبــه شــورای عالی 
فضــای مجــازی و بعــد 

قانونگذاری

1397

  ادامــه کشــمکش 
بر ســر مرجــع نظارتی بر 

فعالیت پلتفرم ها

ســاترا  تعییــن    
به عنــوان ناظر بــر تولید 
آثــار حرفــه ای در فضای 
مجازی از سوی کمیسیون 

تلفیق بودجه مجلس 

پخــش 1400 در  وقفــه    
همچــون  ســریال هایی 
»جیــران« و »آهــوی من 
مارال« به دلیل مشکلات 

حقوقی و واکنش ساترا 

   انتشــار بدون مجوز 
برخی سریال های نمایش 
خانگی و برخورد ساترا با 

پلتفرم ها 

1401

شــورای عالی  مصوبــه 
انقلاب فرهنگــی درباره 
انتخاب ســاترا به عنوان 
مرجع نظارتــی بر فعالیت 

پلتفرم ها

 1402
بخشنامه ابراهیم رئیسی، 
رئیس وقت قوه قضاییه، 
دربــاره لــزوم  اخذمجوز 
از صداوســیما در زمینه 

صوت و تصویر فراگیر

 1398

تاسیس سامانه نمایش 
درخواستی فیلیمو

 1393

  تاسیس ساترا  طبق 
اصل 44 قانون اساسی 
تفســیری  نظریــه  و 
شــورای نگهبــان و نیز 
ابلاغیــه  براســاس 
مــورخ 94/0۶/22به 

ریاست جمهور 

  دســتور مقام معظم 
رهبــری دربــاره تنظیم 
مقررات، صــدور مجوز 
صوت وتصویــر فراگیر 
و نظــارت بر آن توســط 

سازمان صداوسیما 

  اعلام وصول طرح اصلاح 1394
بنــد »29« مــاده  2  قانون 
اهــداف و وظایــف وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی  
مبنــی بــر اینکــه صــدور 
هرگونــه مجــوز نظــارت بر 
فرایند تولید و پخش همه 
و  رادیویــی  برنامه هــای 
تلویزیونی  برعهده سازمان 
جمهــوری  صداوســیمای 

اسلامی ایران است.

  اعــلام مخالفــت صریح 
وزارت ارشــاد بــا طــرح 
مجلس برای مدیریت شبکه 

نمایش خانگی 

فعالیــت  افزایــش    
پلتفرم هــای نمایش خانگی 

با شیوع کرونا 

1399

تاسیس سامانه نمایش 
درخواستی نماوا

1392
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مجتبی برزگر؛ روزنامه نگار یادداشت

 نگاهی به نسخه جدید تلوبیون
 و یک پیشنهاد

تلوبیون این روزها 2۳میلیون کاربر فعال دارد و طی یک سال 
گذشــته بیش از ۵2میلیون کاربر، این پلتفرم صداوسیما را 
دیده اند. اما در عین حال انتقاداتی به اختلال ها و از دسترس 
خارج شدن ها شده و این امید وجود دارد که حقوق کاربران در 

هر شرایطی زیر سؤال نرود.
طی سال های اخیر، مخاطبان تلویزیون و بسیاری از کاربران 
فضای مجازی، برای دسترســی به محتوای ویدئویی فیلم، 
سریال و برنامه های پخش شده یا زنده تلویزیونی از نسخه های 
متفــاوت »تلوبیون« اســتفاده کرده اند. تلوبیــون به عنوان 
نخستین سرویس پخش زنده و آرشیو برنامه های تلویزیون، 
امکان دسترســی به پخش زنده بیش از 90شبکه تلویزیونی 
و همچنین تماشای آرشــیو محتوایی سازمان صداوسیما را 
برای کاربران فراهم کرده است. تعداد نصب فعال اپلیکیشن 
تلوبیون از مرز 2۳میلیون عبور کرده و بیش از ۵2میلیون کاربر 
طی یک سال گذشته از تلوبیون استفاده کرده اند. تلویزیون 
تعاملی »تلوبیــون« که هم اکنون یکــی از بخش های فعال 
معاونت فضای مجازی ســازمان صداوسیما به شمار می رود 
به بزرگ ترین زیرســاخت شــبکه توزیع محتوای ویدئویی 
در کشور دست یافته اســت. با تلاش های صورت گرفته در 
مجموعه رسانه ملی، زیرساخت فنی لازم برای پخش محتوا 
و دسترســی آنلاین مخاطبان از 7۵0گیگابایــت بر ثانیه به 
۵ترابایت بر ثانیه ارتقا یافته است که این رقم در مقام قیاس 
دوبرابر ظرفیت شبکه ملی اطلاعات است.علاوه بر آن طی چند 
روز گذشته و همزمان با همایش افق تحول رسانه ملی، نسخه 
جدید پلتفرم تلویزیون تعاملی تلوبیون به صورت آزمایشی در 
دسترس قرار گرفت و امکان استفاده از آن و ثبت بازخوردها 
نسبت به بخش های مختلف وجود دارد. رونمایی از طراحی 
جدید تلوبیون با عنوان نسخه بتا، به واسطه تلاش های معاونت 
مجازی سازمان صداوســیما تحقق یافته و امکانات تعاملی 

نوینی را برای مخاطبان فراهم ساخته است.

تحولات نوین طراحی و ارائه محتوا
از تغییرات این نســخه، می تــوان به بازطراحــی معماری 
زیرســاخت و فرایندهای فنی ســایت و اپلیکیشن تلوبیون، 
بازطراحی صفحه اول و صفحات اصلــی پلتفرم و همچنین 
یکپارچه سازی ســرویس های پخش زنده، آرشیو، تعامل و 
فیلم و سریال اشاره کرد. همچنین دسترسی به سرویس های 
کودک و ورزشی نیز تسهیل شــده است. علاوه بر اعمال این 
تغییرات در ســایت، تمام بهبودهای گرافیکی و زیرساختی 
در نسخه موبایل و اپلیکیشــن  اندروید به همراه نسخه ویژه 
تلویزیون های هوشمند )اندروید تی وی( نیز اعمال می شوند و 
فرایند یکپارچه سازی پلتفرم به شکل کامل اجرا خواهد شد.

همزمان با به روزرســانی زیرساخت تلوبیون به نسخه جدید، 
امکانات جدید تعاملی پلتفرم تلوبیون اعلام شد. سرویس های 
تعاملی پلتفرم تلوبیون از سال 1۳99به این پلتفرم اضافه شد 
و به مرور توسعه پیدا کرد. در ابتدا فقط امکان نظرسنجی از 
مخاطبان در برنامه ها در اختیار برنامه سازان قرار می گرفت، 
اما به مرور، طی ۳سال گذشته ابزارهای متنوعی برای تعامل 
ســازندگان برنامه ها با مخاطبان توســعه داده شد و اکنون 
در آســتانه رونمایی از نســخه جدید تلوبیون، این امکانات 
گســترده تر شــده اند. از مهم ترین تغییرات، یکپارچه سازی 
ســرویس های تعاملی تلوبیون با ســرویس های پخش زنده 
و آرشیو اســت. به این صورت که مخاطبان از صفحه اصلی، 
آرشیو یا صفحه اختصاصی هر برنامه، امکان دسترسی سریع 

به رویدادها و پویش های هر برنامه را دارند.
یکی از مشــکلاتی که برخی از کاربران بارها بــه آن انتقاد 
داشتند، اختلال ها و از دسترس خارج شــدن ها بوده است. 
 گاهی فیلم، ســریال یا برنامه زنــده تلویزیونــی ای دنبال 
می کردند که با اضافه شــدن همزمان کاربــران این اختلال 
اتفاق افتاده است. گویا در تغییرات سرویس های تعاملی قرار 
است به این موضوع توجه شود؛ تغییراتی همچون دسترسی 
آسان و سریع کاربران به سرویس های تعاملی از طریق صفحه 
برنامه، امکان نمایش ویدئوهای ارســالی مــردم در صفحه 
اختصاصی برنامه، بازطراحی فرایندهــا و تجربه کاربری در 
بخش پویش ها و ارسال ویدئوهای مردمی به برنامه ها، اضافه 
شدن سرویس نظرسنجی داخل ســرویس تلوبیون، امکان 
اســتفاده از زیرســاخت تلوبیون برای ثبت نام مخاطبان در 
برنامه ها، بهبود تجربه کاربری در بخش برگزاری مســابقات 
با کمک زیرســاخت تلوبیون و امکان برگزاری بازی همزمان 
در اســتودیو و رتبه بندی شــرکت کنندگان. بر اثر بیش از 
یک سال مطالعه، تحقیق، پژوهش و بازخوردگیری از مدیران 
سازمان صداوسیما، برنامه ســازان، اهالی رسانه و همچنین 
نظرسنجی ها و نیازسنجی های کاربران، نسخه جدید پلتفرم 
تلوبیون، شامل زیرساخت ها و ســایت و اپلیکیشن ها آماده 
بهره برداری عمومی است. دسترسی به این نسخه جدید، از 
طریق بنر صفحه اول سایت یا از طریق آدرس قابل مشاهده 
است. مخاطبان همراه با این شــبکه پخش محتوا، در فصل 
بهار سال 1402بازدید 11میلیونی را برای سریال »نون.خ 4« 
به ثبت رساندند. همچنین برنامه »زندگی پس از زندگی« با 
6.8میلیون بازدید پرمخاطب ترین برنامه تلویزیون در ایام ماه 

مبارک رمضان بود.
مخاطبان از طریق این زیرساخت مجازی به شکل رایگان به 
پخش زنده حدود 100شبکه، بیشتر از یک میلیون و 600هزار 
قطعه محتوای پخش شــده از تلویزیون و همچنین هزاران 
فیلم و سریال و انیمیشن روز ایران و جهان در تلوبیون پلاس 
دسترسی دارند. لازم است تلوبیون همانطور که در قسمت 
بالاتر گفته شــد حتماً به اختلال ها و درواقع حقوق کاربران 
توجه کند و در عین حال به اکــران آنلاین رایگان فیلم های 
جدید روی بیاورد؛ اتفاقی که هم در نوع خودش جالب توجه 
است و هم مشتریان پروپاقرص بیشتری دارد. اگر قرار است 
تلوبیون همچون پلتفرم های دیگــر، دنبال منفعت عمومی 

باشد، باید این دست کارها را در دستور کار خود قرار دهد.
همچنیــن در بخش زنــده فوتبال های ایــران و جهان هم 
مشــکلاتی گهگاه پیش آمد که اوج آن در جریان بازی های 
تیم ملی ایــران در جام جهانــی بود که پیام هــای زیادی از 
سوی مردم مخابره شد که به سرعت کند و پخش با تأخیر و 
اختلالات متعدد آن انتقاد داشــتند. به این تذکر و پیشنهاد 
مسئولان مربوطه در تلوبیون توجه کنند که همه برآمده از 
نظرات و انتقادات و نکات مردمی بوده که در قسمت های بالاتر 
به عنوان کاربران همیشه همراه این پلتفرم از آنها نام برده شد.

بامصوبه جدید شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی برای نظارت بر شبکه نمایش 
خانگی توسط رسانه ملی جا داشت که 
افراد صاحب نظر از بخش های مختلف 
در میزگردی حضور داشــته باشند. با 
توجه به زمان کم برای برگزاری نشست، 
2مدیر پلتفرم ها و معاون ســاترا در 
نشست حضور یافتند و در این نشست 
از دغدغه های پلتفرم هــا تا واکنش 
وزارت ارشاد نسبت به مصوبه صحبت 
شد و اینکه بعد از قانونی شدن مصوبه 
آیا ســاترا همچنان نقش تسهیل گری 
و تنظیم گــری کنونــی را در پیش 
خواهد گرفت؟ آیا بنا به گفته های دبیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، دست و 
پای پلتفرم ها به ســبب سختگیری ها 
بســته نمی شــود؟ چه مرزی میان 
سیاست های تولید سازمان و پلتفرم ها 
وجود خواهد داشــت؟ محمد صادق 
افراسیابی معاون ســاترا، امیرحسین 
حیدری مدیر تماشاخونه و فرزاد آذری 
مدیر هاشــور در این میزگرد حضور 
یافتند. تــلاش بر این بــود که بتوان 
درپایان این نشست به یک جمع بندی 
رسید و تقابل ها موجب ایجاد حاشیه 

نشود.

میزگردی با حضور مسئولان برخی پلتفرم ها و معاون ساترا درباره شرایط نظارت پس از مصوبه جدید شورای عالی انقلاب فرهنگی

ساترا، نظارت و حمایت توأمان دارد

فهیمه پناه آذرنشست
روزنامه نگار

از سال گذشته اختلافات میان ساترا و وزارت ارشــاد به اوجش رسید. با توجه 
 به اینکه ســاترا فعالیتش را در زمینه نظارت و صدور مجوز ها چند سالی است که داشته، 
برخی ها  نگرانی هایی را مطرح کرده اند؛ یکی از موارد حذف پلتفرم ها در رقابت با رســانه 

ملی است و دیگری تشدید سختگیری ها. ساترا تا چه اندازه می تواند نگرانی ها را رفع کند؟
محمد صادق افراسیابی: ابتدا مقدمه ای عرض کنم. بخش اول این مقدمه ارتباط وزارت ارشاد و 
رسانه ملی است. زمانی که آقای اسماعیلی به ارشاد آمد، بنده عضو بنیاد بازی های رایانه ای بودم. 
همان زمان وزیر عنوان کردند در جلسه ای می خواهیم تفاهمنامه ای میان ارشاد و سازمان صدا و سیما 
ایجاد شــود. بنابراین این موضوع به زمان حال باز نمی گردد و از همان زمان نگاه مثبتی در هر دو 
طرف وجود داشت. زمانی که آقای سعید مقیسه به ساترا آمد، من نیروی ارشاد بودم و خود ارشاد 
مساعدت کرد به ساترا بیایم و این نشان می دهد نگاه ارشاد به ساترا مثبت است و اینکه باید همگرایی 
و همکاری به شکل اجرایی وجود داشته باشد. رویکردشان نیز از ابتدای دولت سیزدهم مثبت بوده 
و تقســیم کار در ارتباط با موضوع صوت و تصویر فراگیر، تعاملی بوده. بخش دیگر، ســازندگان و 
هنرمندان هستند؛ تنظیم گری ساترا به شکلی است که سازندگان در جلسات حضور دارند و گفت وگو 
شکل می گیرد. ساترا اگر محصولی منطبق با سیاست های سازمان باشد، کپی رایتش را خریداری 

می کند و این نشان می دهد رقابتی میان سازمان و پلتفرم ها وجود ندارد.
 از سال1400 سالانه در قانون بودجه، وظایفی برای سازمان صدا و سیما درباره صوت و تصویر فراگیر 
درنظر گرفته می شد و ساترا وظایف خود را در این خصوص انجام داده است. الان اگر 400 سکو در 
فضای مجازی فعال هستند، مجوزها را ساترا صادر کرده است. اگر به آمار نگاه کنیم هر سال رویکرد 
به صدور مجوز بیشتر شده است. پس باید بگویم که نگاه ساترا نگاه تسهیل گری به فضای مجازی 
و کسب وکارها ست. همین سریال ها که در پلتفرم ها پخش می شوند مجوزش را ساترا صادر کرده و 
تبلیغات آن در فضای شهری کاملا مشهود است. هیچ سریالی بدون مجوز، تبلیغات شهری ندارد. 
آخرین سریالی که مجوز نداشت و در فضای مجازی تبلیغ شــده، »رهایم کن« بود که بعد از آن با 
تفاهم میان وزارت ارشاد، بیلبوردها حذف شــد. همه این تعاملات با ارشاد زمانی بوده که مصوبه 
شورای عالی در کار نبود. مجوزهای نمایش خانگی هم از سال 1400 در بودجه سنواتی دیده می شد؛ 
در حوزه نمایش خانگی نگاهی که وجود دارد، همین اســت. اگر نمایش خانگی امروز موفق است، 
تنظیم گرش مشخص است؛ اینطور نبوده که تنظیم گر دیگری داشته باشد. این مصوبه تقسیم کار 
میان وزارت ارشاد و رسانه ملی است. ۵مصوبه ناظر بر این است و مصوبه ششم ناظر به تبیین لایحه ای 
است که با همکاری بخش خصوصی، وزارت ارشاد و صدا و سیما و اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی 
تدوین شده و اگر خلأهای قانونی وجود دارد، پر می شود. به نظرم این مصوبه خبر خوبی است، تحلیلم 
این است که اتفاق خوب با اطلاع رسانی درســت و بموقع، کام سکوها را شیرین کند. برخی تلاش 

کردند کام ها تلخ شود. روایت هایی که در مخالفت دیدیم، برای کسانی بود  که سکویی ندارند.
امیرحسین حیدری: ببینید، آنچه در شورای عالی انقلاب فرهنگی است، حالا نمی گویم مصوبه، 
چرا که باید به مرحله قانونی برســد، صورت جلسه ای که در شــورای عالی انقلاب فرهنگی تنظیم 
شده، باید تبدیل به لایحه شود و لایحه در مجلس به قانون تبدیل شود. آن موقع است که من این 
قانون شدن را به فال نیک می گیرم. کلید واژه ای به اسم صوت و تصویر فراگیر در میان ما رواج یافته؛ 
شاید قانونی شدن باعث شود که تفسیرهای مختلف از آن صورت نگیرد)به درست یا غلط بودن آن 
کاری ندارم(. این قانونی شدنش باعث می شود  تفسیرها برداشته شــود و من به عنوان یک فعال یا 

مدیر یک پلتفرم تکلیفم مشخص شــود؛ بدانم با جایی طرف هستم که اگر کاغذی به من می دهد، 
وجاهت قانونی دارد و می توانم به آن استناد کنم. برای کسی که در این حوزه کار می کند، چه ارشاد 
باشد و چه ساترا، فرقی ندارد. الان ساترا ست و بعدها  اما ممکن است تغییر کند. فقط قانون بگوید 
جایی هست که مجوز بگیری و آن مجوز کمک می کند راحت تر کار کنی، من آن را قبول دارم. این 
اکوسیستمی که خیلی هم کوچک اســت، باید تعامل در آن باشد و برای پیش رفتن کارها محکوم 
به تعامل با هم هستیم. نکته ای که باید به آن اشــاره کنم، ما همه تنظیم گری را بلد یم و با آن آشنا 
هستیم و به نظرم ساترا باید بیشتر نقش تسهیل گری داشته باشد. در طول سال ها فعالیت، خطوط 
قرمز را می دانیم. ساترا یا هر نهادی که قرار است این وظیفه را انجام دهد، باید تسهیل گر باشد. البته 
زمان را هم باید درنظر گرفت. نباید از الان که هنوز مصوبه است، قضاوت کرد. زمان نشان می دهد 
که ساترا چه عملکردی در آینده خواهد داشــت. در حال حاضر به آن مثبت نگاه می کنیم و تعامل 

می کنیم تا اتفاق به بهترین شکل صورت بگیرد.

ساترا بعد از قانونی شــدن روال کاری را طی می کند. اگر به مرحله قانونی رسید 
چه تضمینی وجود دارد که سختگیری ها بیشتر نشود و این نگرانی ای است که میان برخی 

وجود دارد؟
محمد صادق افراسیابی: همین سریال ها را ساترا مجوز داده و وقتی مصوبه در شورای عالی تأیید 
شد هم اتفاق جدیدی نیفتاده است. ما با ارشاد تقسیم کار کردیم. به طور مثال، در حوزه موسیقی 
سنتی به ارشاد کمک کردیم، ارشاد گفت من از گذشــته متولی موسیقی بودم، بنابراین سکوهای 
موسیقی به ارشاد ســپرده و موضوع  بازی های رایانه ای و کتاب های صوتی هم با سپردن به ارشاد 
موضوعش حل شده است. اما آیین نامه را ارشاد به سازمان برای تصویب می دهد. بر اساس مصوبه 
شورا تکلیفش مشخص شده است. بنابراین روایت درست از مصوبه این است که تقسیم کار شکل 
گرفته و درباره نمایش خانگی ارشــاد هم این موضوع را پذیرفته اســت. تجربه صداوسیما درباره 
مجوز سریال ها قوی تر اســت و بنابراین ســاترا انجام می دهد. این همان چیزی بوده که تصویب 
شده و کار قرار نیست تغییری کند و ساترا بر همین روال و اساس به کارش ادامه می دهد. به شکل 
شفاف وضعیت فعلی ساترا مشخص است و اتفاق جدیدی نمی افتد و روال عادی کار ادامه دارد و اگر 

خلأهای قانونی داشته باشد، رفع خواهد شد.
امیرحسین حیدری: نکته دیگر درباره محتوای تلویزیون و ساترا به شکل جداگانه است. تلویزیون 
اگر محتوای ما را بخرد که خیلی خوب است و اگر هم نخرد ما احتیاجی به خرید تلویزیون نداریم. 
صدا و سیما کمک کند که کار به بهترین شکل پیش برود. ما این طرف به کار آشنا هستیم و می توانیم 
مخاطب پیدا و جذب کنیم و درآمدزایی داشته باشیم. به تلویزیون هم به شکل مشتری نگاه می کنیم؛ 
اگر محتوای ما را دوست داشت، خریداری کند. هر جای دنیا نگاه کنیم محتوایی که در شبکه های 
دولتی تولید می شــود با رویکرد خاص خود است  و کســی که در پلتفرم ها کار می کند، رویکرد و 
استاندارد دیگری دارد. ایران هم مانند دیگر کشــورهای دنیا فعالیت خود را دارد؛ محتوایی که در 
پلتفرم ها ساخته می شود، اســتانداردش متفاوت تر از آن چیزی است که در شبکه های تلویزیونی 
ساخته می شود. مثل هر جای دیگر این تفاوت را حس می کنیم. اعتقاد دارم اگر تلویزیون محتوای 
خوبی را پخش کند، حتما بیشترین مخاطب خود را خواهد داشــت. ضریب نفوذش بالاتر است و 
مردم باز هم به تلویزیون برمی گردند. باید فضایی ایجاد شود که بهترین محتواها با استاندارد تولید 
شود. اگر بتوانیم سلیقه سازی  کنیم، می تواند اصلی ترین هدف باشد و در این میان ساترا یا تلویزیون 

به عنوان تسهیل گر در کنار پلتفرم ها حضور داشته باشند.
فرزاد آذری: آنچه می تواند به نگرانی ها خاتمه دهد، این است که حضور افراد صنف و سازندگان 
برنامه ها و سریال های نمایش خانگی در نگارش لایحه کمک می کند و بخشی از نگرانی ها برطرف 
می شود. برای رفع نگرانی ها حضور صنف در جاهایی که تصمیم گیری می شود، مؤثر است و باعث 
کم شدن نگرانی ها خواهد شد. نگرانی دوستان، قابل درک است. امیدوارم مابقی دچار محافظه کاری 
نشوند و از نگرانی های خود بگویند تا تصمیم گیری  پشت درهای بسته اتفاق نیفتد و ابلاغ نشود. ما 
یک مشکلی که داشــتیم، این بود که خیلی موارد که اعمال می شد، دلیلش گفته نمی شد، هر قدر 
مشارکت بخش خصوصی در مراکز تصمیم گیری بیشتر باشد به کم شدن نگرانی ها کمک می کند و 

البته بگویم این موضوع زمانبر است و یک شبه نگرانی ها برطرف نمی شود.

اما وزیر ارشــاد در حاشــیه نشســت ها و 
همایش ها به گونه ای صحبت می کند انگار هنوز از این 

مصوبه رضایت  ندارد و شاید نگرانی هایی هم دارد؟
محمد صادق افراسیابی: صحبت هایی که آقای وزیر اخیرا 
گفته اند در حاشیه همایش هوش مصنوعی بوده که 2 نکته را 
عنوان کردند؛ بحث فیلم ها که متولی آن ارشاد است و موضوع 
دیگر. ایشــان نگرانی خود را توضیح دادند. یا آقای هاشمی، 
معاون وزیر ارشــاد در یک برنامه تلویزیونی حضور داشتند و 
زمانی که می خواســتند از مدل نظارتی بگویند، وقت برنامه 
تمام می شود اما در این میان رسانه ها عجولانه تیتر می زنند 
و بعدها آقای هاشمی در شورای عالی انقلاب فرهنگی توضیح 
می دهند که از صحبت هایش بد برداشت شده است. ببینید 
برخی رسانه ها اصرار دارند که یک سری روایت بسازند. برخی 
روایت جدید بــرای مخاطب می ســازند. خصوصیت فضای 
مجازی این اســت که یک رسانه واگراســت نه همگرا. بعضا 
رسانه ای هزینه می کند تا از یک موضوع روایت خاص منتشر 
شود و مردم به راحتی و فارغ از آنکه اصل ماجرا را بدانند، روایت 
را می شنوند. درباره ســاترا دیدگاه های هنرمندان، مدیران 
پلتفرم ها و استادان را شــنیده ام. به نظرم نگاه ها مثبت است. 
درباره مصوبه روایت های نادرســتی صورت گرفته است. اگر 
رسانه ها آنچه هست و آنگونه که هست را روایت کنند، خیلی 

از نگرانی ها مرتفع می شود.

افراســیابی: خصوصیت فضای مجازی این است 
که یک رسانه واگراست نه همگرا. بعضا رسانه ای 
هزینــه می کنــد تــا از یــک موضــوع روایــت خــاص 
منتشــر شــود و مردم به راحتی و فارغ از آنکه اصل 

ماجرا را بدانند، روایت را می شنوند

افراســیابی:  از ســال1400 ســالانه در قانــون بودجــه، وظایفــی بــرای ســازمان 
صدا و ســیما درباره صوت و تصویر فراگیر درنظر گرفته می شــد و ســاترا وظایف 
خود را در این خصوص انجام داده است؛ الان اگر 400 سکو در فضای مجازی 

فعال هستند، مجوزها را ساترا صادر کرده است

دغدغه هایتنظیم گری را می دانیم؛ ساترا تسهیل گر باشد
 وزیر برای فیلم هاست 
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مسئله امنیت شغلی
بعد از اینکــه زمزمه هایی دربــاره این مصوبه 
بیرون آمد، بیانیه خانه ســینما منتشر شد که 
در آن گفته شــده بود پایان سرگرمی مردم که 
 درســت نبود و تا زمانی که مــا از متن مصوبه 
با خبر نباشــیم نمی توانیــم تصمیمی بگیریم 
یا بیانیه ای صادر کنیم. به هــر حال مهم ترین 
چیزی که به عنوان اصل اول اساسنامه انجمن 
بازیگران خانه سینما است، حفظ امنیت شغلی 
است. با توجه به زوایایی که در چند وقت اخیر 
از طرف تلویزیــون پیش آمــده و اتفاقاتی که 
 افتاده اســت، بســیاری از همکاران به سمت 
»وی او دی« ها و پلتفرم هــا رفتند و نگران این 
هستند، وقتی بحث نظارت در تلویزیون مطرح 
مي شــود آیا امنیت شــغلی آنها پایدار خواهد 
ماند یا خیر؟ فارغ از مســائل سیاسی، جناحی، 

مسئله ای که وجود دارد 
این اســت کــه بنده 
به عنوان رئیس انجمن 
معتقد هســتم باید از 
امنیت شغلی اعضای 
خودم دفــاع کنم. این 

مهم ترین نکته ای است 
که به ذهنم رسیده که به 
شکلی باید پاسخی برای 
اعضای خودم داشــته 

باشم.

بازخورد1

بازخورد3

بازخورد2

نیازمند بازتعریف نظام حکمرانی 
فرهنگی هستیم 

نظارت بر کل فراینــد صوت و تصویــر فراگیر بخش های 
مختلفی دارد. صوت و تصویر فراگیر را با نمایش سریال های 
خانگی اشــتباه گرفتیم ولــی این جزئیــات در آیین نامه 
مشــخص می شــود. در حال حاضر یک تفکیک کار بین 
نهادها مشخص شده که قانون آن ظرف 3 ماه آماده می شود. 
نمایش خانگی، ســینما و تلویزیون حداقل های قانونی اش 
برای نظارت یکی است.  مگر در صدا و سیما می توانیم خانم 
بدون حجاب و برخی جرائم و صحنه های خشــن را نشان 
دهیم که در شبکه خانگی نشــان دهیم! شوراهای نمایش 
این تشــخیص را می دهند و همان ها هم این کار را انجام 
می دهند. فناوری های نوین دغدغه هایــی ایجاد کرده که 
در یک دهه اخیر باعث تضعیف نظــام حکمرانی معمولی 
و سنتی ما شده اســت.  بنابراین نظام حکمرانی فرهنگی و 
هنری قدیمی ما نیاز به بازتعریف دارد. ممکن است برخی از 
این حرف ها سوءاستفاده سیاسی کنند و بگویند مرجعیت 
صدا و سیما کاهش یافته اســت، درحالی که صدا و سیما و 
وزارت فرهنگ و ارشاد و دســتگاه های فرهنگی و هنری با 
فناوری هایی مواجه هستند که با سرعت بالا خود را تحمیل 
می کنند. زمانی سریال های صدا و سیما 80درصد بیننده 
داشــت، اما امروز با حضور رقبا این 
رقم کاهش یافته و بر روند رسانه و 
روزنامه هم اثر گذاشته است. باید 
این تفاوت ها را ببینیــم، در نظام 
حکمرانی فرهنگی کشور نیاز داریم 
به فناوری های نو توجه کنیم، اگر 
بخواهیم با روش سنتی کار 

کنیم عقب می مانیم.

نمایش خانگی به کمک اهالی سینما آمد
 من جزو کسانی بودم که تا ۵ سال پیش به عنوان عضو انجمن 
تهیه کنندگان به طور مستمر پیگیر این بودم که پلتفرم ها 
به صدا و سیما ملحق شوند، به این دلیل که اینها جایگزین 
شبکه نمایش خانگی شــده بودند و هیچ گونه همکاری ای 
با ســینمای ایران انجام نمی دادند. بی تعارف کمی بد قلقی 
می کردند. با خودمان گفتیم برای نظارت سخت تر بهترین 
کار این بود که به صداو ســیما سپرده شــوند و هر ماه یک 

اطلاعیه در این زمینه صادر  و موضوع را به روز می کردیم. 
می دانســتیم با هر اقدام ما عــده ای از بی خیالی درمی آیند 
و مجبور می شــوند کاری انجام دهند. امــا واقعیت این بود 
که کرونا که شــروع شــد من و همکارانم با 2 موضوع مواجه 
شدیم. اول اینکه ســینما دیگر نمی توانست کار کند. ۵ هزار 
عضو خانواده ســینما همه بیکار شــدند و از طرفی فعالیت 
تلویزیون هم کم شــده بود، از جهت دیگر به مردم می گفتند 
از خانه بیــرون نیایید. در این شــرایط بود کــه پلتفرم های 
فیلمیو و نماوا که خیلی با آنها بحث و جدل حرفه ای داشتند، 
عملا شــروع به تولید انبوه ســریال کردند و توانستند ۵0 تا 
۶0 درصد ســینماگران را ســر کار ببرند. آن هم در زمانی 
که دولت و هیچ کس پول نداشــت بدهد 
و خانــه ســینما کلا می توانســت 
۵میلیون تومان حقوق بدهد. من 
تهیه کننده هم وظیفه داشتم از 
هنرمندان حمایت کنم؛ اما 
نمی توانستم. در آن 
دوران بار اقتصادی 
و کاری هنرمندان 
را فیلیمو و نماوا به 

دوش کشیدند.

محمد مهدی اسماعیلی؛ وزیر ارشاد 

غلامرضا موسوی؛ تهیه کننده سینما 

پژمان بازغی؛ رئیس انجمن بازیگران

گاهی یک  سریال با مجوز شــما پخش می شود، اما 
ناگهان از پخش آن جلوگیری می شود؛ چه قدرت فراتری وجود 

دارد و چرا این اتفاق می افتد؟
محمد صادق افراسیابی: در شورای مجوز تولید و انتشار وقتی یک 
اثر مجوز می گیرد، کل سریال از قسمت اول تا پایان بهتر است دیده 
شود اما گاهی یک  سریال فقط چند قســمت را ارائه می دهد. به طور 
مثال »شبکه مخفی زنان« هنوز متوقف است. اینطور نبوده که ساترا 
اعلام کرده باشد این اثر اصلا منتشر نشود. اگر یک  سریال را از قسمت 
اول تا آخر به شورا بدهند، همان اول اصلاحات اعمال می شود. وقتی 
یک  سریال 2 قســمت داده شود، ممکن اســت در قسمت های بعد 
مواردی باشد که ساترا هم ندیده باشد. برای مثال در »شبکه مخفی 
زنان« شورای ساترا اصلاحات خود را داده ؛ نماوا  هم هر وقت اصلاحات 
را اعمال کند، این ســریال قابل پخش است. همین یک نمونه نشان 
می دهد که ساترا تابع نظر صدور مجوز  شــورای خود است. شورای 
صدور مجوز یک شورای داخلی نیســت و افراد مختلف در آن حضور 
دارند از جمله نمایندگان ارشاد و افراد حقیقی حضور دارند. به خاطر 
توصیه ای قرار نیست مجوز بدهند یا جلوی مجوزی را بگیرند. مثال 
بعدی فیلیمو هم بعد از سریال »رهایم کن« مجوز گرفته است. یک اثر 

دیگر هم مواردی پیدا کرده که الان درباره اش نمی گویم. برخی تصور 
می کنند ساترا نتوانسته تنظیم گری کند اما تمام سکوها سریال هایی 
را که بخواهند نمایش دهند، مجوز می گیرند. در این میان گاهی یک 
جریانی شکل می گیرد. به طور مثال، یک  سریال هنوز تولیدش تمام 
نشده؛ تیزری از آن پخش می شــود که اصلا تیزر متفاوت از موضوع 
سریال است و همین موضوع می شود یک حاشــیه برای سریال که 

نمونه اش در »قهوه ترک« دیده شد.
فرزاد آذری: راستش در میان صحبت ها، نکته ای را می شنوم؛ اینکه 
برخی خانواده ها نگرانند اما خانواده ها می دانند نگاهی که به سریال 
تلویزیون دارند، در پلتفرم ها نباید داشته باشند. نمایش خانگی شبیه 
برنامه های تلویزیون نیســت به همین دلیل در پلتفرم ها رده بندی 
سنی وجود دارد. توقعی که از تلویزیون وجود دارد این است که یک 
برنامه مشخص، طیف وسیعی از مخاطب را در بر می گیرد اما در پلتفرم 
اینگونه نیست. محتوایی که صحنه خشــونت آمیز دارد اول سریال 
نوشته می شــود و برخی از خانواده ها که نگران هســتند می توانند 
تماشای ســریال را انتخاب کنند یا نکنند. این نگاه نگران که منتقل 
می شود همان نگاه سنتی است درحالی که در پلتفرم ها حق انتخاب 

به تماشاگر داده می شود.

موضوع دیگر این است که اگر پلتفرم ها دچار 
سختگیری بیش از اندازه شوند باز هم رویه مردم در سریال 

تماشا کردن تغییر می کند!
محمد صادق افراسیابی: در جامعه قشری داریم که فضای 
باز می پسندد و قشری نگران هســتند و نمایندگان گروه های 
مختلف هم مشخص است. به نظرم باید گفت وگوها برای حل 
دغدغه ها ادامه داشته باشــد. دغدغه ها مطرح و به آنها جواب 
داده شود. در حوزه تنظیم گری اجتماعی که مسئولیت خودم 
در ساتراســت، به شــدت معتقدم که باید گفت وگو ها را ادامه 
دهیم. به یک سازوکار که هر دو دغدغه در آن مطرح می شود، 
برسیم. باید به اجماع برســیم. همه دیدگاه ها بررسی شود. تا 
جایی که می توانیم از تنظیم گری اجتماعی و خود تنظیم گری 
استفاده کنیم. شاید در بخشی تنظیم گری قضایی لازم باشد اما 
وقتی به فضایی که به ســمت تنظیم گری است، برسیم، دیگر 
لازم نیست راهکارهای سلبی داشــته باشیم. باید بتوانیم یک 
اتمسفر اجتماعی طراحی کنیم که به خودی خود در این اتمسفر 

اجتماعی همه اجزای زیست بوم به درستی عمل کنند.
فرزاد آذری: نگرانی طیفی صحبت می شود، اما نگرانی من این 
است که کسی که کلیپ درست می کند، مخاطب عام نیست. 
بشخصه طرفدار گفت وگو هســتم اما به نظرم یک عده منافع 
دیگری دارند. کسانی که به دنبال حذف رقبا هستند و دست به 
هر کاری می زنند، از جنس دیگری هستند. در این میان برخی 
انصاف ندارند و یک طرفه به قضاوت می نشینند و این برای شبکه 

نمایش خانگی خوب نیست.
امیرحسین حیدری: پیرو صحبت شــما، چند شب پیش 
برنامه ای متفاوت در شــبکه یک پخش می شــد و مجری در 
انتهای برنامه با ادبیاتی درباره نمایش خانگی صحبت می کرد 
که این بساط را جمع کنید و نمی دانم معنی این نوع صحبت ها 

چیست؟
برایم جای سؤال بود که چرا باید اینطور صحبت کند؟ این موارد 
برای ما وحشتناک اســت. باز هم زمان می خواهد اما بالاخره 
برخی تا ابد نگران هستند. حتی در جامعه آماری کوچک هم 
که درنظر بگیریم می بینیم چقدر حجم ماهواره تماشاکردن کم 
شده و مردم به کنداکتور پخش سریال های خانگی توجه دارند 
و حتی روزهای آخر هفته را با همین ســریال ها پر می کنند و 

کلا مخاطب پلتفرم ها شده اند. نباید فراموش کنیم که در دوره 
کرونا، تلویزیون چه مقدار تولید داشت؟ ولی پلتفرم ها چقدر در 
این زمینه به زنده بودن اکوسیستم و امنیت شغلی کمک کردند. 
نمایش خانگی با تولیداتش به تنهایي بار صدا و سیما را به دوش 
کشید. نباید به قطاری که حرکت کرده سنگ زد و از سویی دیگر 
دیکته نانوشته غلط ندارد. باید کار کنیم و ما هم ممکن است 
دچار اشتباه شویم .کاری که صدا و سیما، ساترا و ارشاد بتوانند 
کمک کنند، تسهیل گری است. این صنعت تازه پا گرفته زنده 
اســت و اگر جلویش را بگیریم به راحتی مخاطب امروز برایش 

جایگزین پیدا می کند.
فرزاد آذری: راهی جز گفت وگو و تعامل وجــود ندارد. اگر 
تقابل باشــد، هر دو سمت بازنده هســتند. گفت وگو و حضور 
فعالان حوزه چنان که گفتــم در زمان تصمیم گیری ها خیلی 
از سوءتفاهم ها را حل می کند. محتوایی که داخل ایران تولید 
می شود، حتی با کمترین ممیزی ارجح است به دیگر محتواهای 

خارجی.

در حال حاضر یک نوع محافظه کاری در 
میان فعالان این حوزه دیده می شود؟

امیرحسین حیدری: به نظرم آنهایی که مخالف ساترا 
صحبت  کرده یا در کمپینی شرکت می کنند، ساترا کار 
آنها را بیشتر راه می اندازد. عقیده دارم ناآگاهی، افراد را 
وارد چالش می کند و بهترین راه حل این است که صبر و 

تحلیل داشته باشیم.
محمد صادق افراسیابی: همانطور که گفتم بعضی 
از روایت ها نادرست اســت که کسی صحبت نمی کند. 
اگر نقدی روایت می شود، باید درســت باشد. به نظرم 
اگر نقدی درست باشــد، دیگر نباید نگران رابطه میان 
خودش و ساترا باشــد. صدا و ســیما در قانون بودجه، 
ســهمی دارد و یک نهاد عمومی است. نهاد خصوصی 

نیســت که نگران رقابت با پلتفرم ها باشــد. اگر قانون 
گفت تنظیم گری، نقش خود را ایفا می کند. سازمان تا 
دیروز تنظیم گر چند شبکه بود و حالا باید چند شبکه 
دیگر را اداره کند. چون قانون اســت، ایــن کار انجام 
می شود. یک سری افراد از رسانه ملی انتظاراتی دارند که 
چه بسا اثرگذار است. سازمان مجبور به تهیه یک سری 
برنامه هاســت که ســکوها اجباری ندارند. صدا وسیما 
درباره ســکوها صرفا تنظیم گر است اما درباره خودش 
باید پاســخگوی انتظارات دولت، مجلــس و مردم و 
گروه های مختلف باشد. مناسبات ملی و مذهبی را درنظر 
بگیرید . صدا و ســیما در جایگاه نهاد حاکمیتی بالاخره 
محدودیت هایی دارد که سکوها ندارند. صدا و سیما سعی 

می کند تنظیم گر خوبی باشد.

فــرزاد آذری: راهــی جــز 
گفت وگــو و تعامل وجود 
نــدارد. اگر تقابل باشــد، 
هــر دو ســـمـــــت بازنــده 

هستند

مـــــــحــــــمــــــــد صــــــــادق 
افراسیابی:  صدا و سیما 
نهــاد خصوصــی نیســت 
کــه نـــــگران رقـــابــــت بــا 

پلتفرم ها باشد

امیرحســین حیــدری: مجــری 
یک برنامه تلویزیونی با ادبیاتی 
متفاوت درباره نمایش خانگی 
صحبت می کرد که این بســاط 

را جمع کنید

در حال حاضر چه دغدغه ای پلتفرم هــا را درگیر کرده 
است ؟

امیرحسین حیدری: این دغدغه نه فقط الان بلکه از زمانی که کارم را 
شروع کردم حتی در حوزه ســینما تا بتوانم مجوز پروانه ساخت بگیرم و 
کارهایم را پیش ببرم، وجود داشــته و دارد. الان هم در مقام مدیر پلتفرم 
هستم. برایم فرقی نمی کند با ارشاد کار کنم یا صدا و سیما. هر کدام حمایت 
کند، برایم بهترین سازمان و نهاد است. اما یک خطری وجود دارد؛ دوستان 
و همکاران می گویند صدا و ســیما به عنوان یک پلتفرم فراتر می تواند یک 
رقیب باشد، یا صدا و سیما براساس قانون مصوب در آینده به من جهت بدهد 
و من را محدود کند. اینها دغدغه است، اما من الان قضاوت نمی کنم و کمی 
صبر می کنم. 4سال است با ساترا کار می کنیم. همان رفت و برگشت هایی 
که با ارشاد داشتم، با ساترا هم دارم. در شــوراها شرکت می کنم تا نکات 
اصلاح شــود. در حال حاضر در چرخه کار چیز جدیدی اضافه و حتی کم 
هم نشده است. باید صبر کرد و زمان لازم است تا دید حالا که دارد قانونی 

می شود چه اتفاقی برای من مدیر پلتفرم می افتد.
فرزاد آذری: دغدغه ها کاملا مشترک است و این امیدواری وجود دارد که 
این تجمیع قانونی اتفاق خوبی برایش بیفتد؛ ساترا پشت مجوزها و حامی 
باشد و نقش تســهیل گری  داشته باشــد. اما یک موضوع هم وجود دارد؛ 
ببینید یک ارگان و نهاد خارج از ساترا برای یک برنامه یا سریال و هر چیزی 
زنگ می زند و به ماجرا ورود می کند. نمی دانم دلیل این ورودها با توجه به 
اینکه ساترا مسئولیت دارد، چگونه است؟ اما امیدواریم ساترا حامی ما باشد. 
برای مثال از حراست سازمان برای یک فیلم زنگ می زند و اگر حمایت ها 
نباشد، از این اتفاقات کم نخواهد بود. البته این مختص ساترا یا این برهه 
زمانی نیست؛ در زمان ارشاد هم همینطور بوده؛ مثلا فیلم با مجوز از پرده 
پایین آمده است. نکته دیگر که می توانم به آن اشاره کنم، یک رقابتی وجود 
دارد با این روند که اگر فلان پلتفرم وجود نداشــته باشد، من کارم را بهتر 
انجام می دهم. حاشیه سازی  می شود؛ از یک سریال کلیپی تهیه می شود و 
به ارگانی می دهند و برای پلتفرم دردسر ایجاد می شود درصورتی که اصل 
قصه همین کلیپ چیز دیگری است. همیشه در هر شکلی یک عده ناراضی 

هستند امیدوارم از مجوزی که صادر کردند، حمایت کنند.
محمد صادق افراسیابی: ویژگی ای که صدا و سیما دارد اما دستگاه های 
دیگر ندارند، این است که صدا و سیما قدرت و قوت دارد. ببینید کافی است 
در هر وزارتخانه ای یک نماینده مجلس دیدگاهی متفاوت داشــته باشد، 
بنابراین از وزیر برای پاسخگویی سؤال می کند. اما رسانه ملی این مسئله 
را ندارد؛ یعنی این رسانه از استقلال بیشــتری در رفتار برخوردار است. 
خاطرم هست در وزارت ارشاد در دولت دهم شاهد بودم یک نماینده مجوز 
می خواست، چون مجوز دیر شده بود از وزیر بازخواست کرد. می خواهم 
بگویم در تسهیل گری با ایجاد انجمن ها و بخش های مختلف کار را ادامه 
می دهیم. تلاشمان بر این است که در ســاترا شفاف عمل کنیم و اینگونه 

هم هست.

سختگیری،جهتگیری
وحذفرقیب؛دلنگرانی

پلتفرمها

روایتهاینادرست،حاشیهسازند

بعد از قانونی شدن باز هم همین رویه را ساترا در پیش 
می گیرد؛موضوعی که شورای عالی انقلاب فرهنگی مدنظر داشت؛ 
اینکه قرار نیست بعد از قانونی شدن دست و پای پلتفرم ها بسته 
شود و مردم باز کانال های خود را تغییر دهند. این فاصله سیاستی 

رعایت می شود؟
محمد صادق افراسیابی: شبکه های صداوسیما رویکردهای متفاوتی 
را در شــبکه های مختلف خود دارند. شبکه نسیم با شــبکه دیگر در 
تولید برنامه ها متفاوت اســت، بنابراین صداوسیما این درک را دارد که 
رویکردش در نگاه تنظیم گری نمایش خانگی غیر از برخی از شبکه های 
سیما ست و ممکن است شبیه برخی برنامه های شبکه های سیما باشد. 
بیشترین تجربه را در حوزه سریال ها، صداوسیما دارد. صداوسیما این هنر 
را داشته که برخی سریال ها که قبل تر   از ارشاد مجوز گرفتند، با ممیزی 
جزئی نه در داستان و سناریو، کمترین هزینه را بر پلتفرم تحمیل کرده 
است. باید این روی سکه را هم ببینید؛ برخی مردم منتقدند که چرا یک  
سریال از صداوسیما مجوز گرفت. پاسخ صدا و سیما این است که چون 
تولید کننده اثر ضرر نکند روی صحنه ممیزی صورت گرفته تا در سناریو ، 
تا که سازندگان متضرر نشوند. باید هر دو طرف را دید. در ادبیات ساترا، 
نظارت و حمایت توأمان وجود دارد. مثلا در سریال »پوست شیر« که با 
مجوز ساترا پخش شده در قسمت هایی از این سریال که در زمان پخش 
خود بسیار پربیننده بود، صحنه هایی پخش نشد و دلیلش خشونت زیاد از 
حد بود. خود سازنده هم در جلسه پذیرفته که این صحنه ها حذف شود. 
مبنای ما در ساترا جذابیت اثر، سلامت اثر و رعایت رده بندی سنی است. 
بر این اساس اگر پلتفرمی قانون را رعایت کرد باید به شکل همه جانبه 
حمایت شود. حمایت ما از سکوها جدی تر از سازمان ها و نهادهای دیگر 
است. سیاست ما از سکوهای دارای مجوز، حمایت مادی و معنوی است. 
ما مر قانون را پیاده می کنیم؛ در جایی که تخلف شده باشد با مر قانون 
روبه رو خواهد بود و در جایی که تخلف نشده اما یک دستگاهی احساس 

می کند که تخلفی صورت گرفته ما تمام قد دفاع و حمایت می کنیم.

سیاستسریالسازی
درسیماونمایشخانگی

متفاوتاست
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زنگهابرایکهبهصدادرمیآیند؟
از »قوانین هیز« تا »سیستم درجه بندی« در آمریکا

لزوم نظارت بر عملکرد شبکه 
نمایش خانگی 

در سنوات اخیر به ویژه پس از همه گیری 
کرونا شــبکه نمایش خانگی با استقبال 
خوب و مناسبی از ســوی مردم همراه 
شــد. برخی موارد بی بندوباری اخلاقی 
یا ابتذال مضامیــن در برخی فیلم های 
ارائه شده در پلتفرم های نمایش خانگی چیزی کم از فیلم های 
ماهواره نداشته و نسبت به مسائلی که بعضاً در برخی لایه های 
جامعه وجود دارد بزرگ نمایی صورت گرفته که در مقایسه 
با عرف اجتماعی و هنجارهای مــورد احترام جامعه ایرانی، 
نمایش این قبیل فیلم ها به نوعی قبح شکنی از برخی رفتارها 
و ناهنجاری ها محسوب می شود. موضوع رسانه بسیار مهم 
است و تأثیراتش را بر فرهنگ و جامعه گذاشته است. از این 
به بعد نیز شاهد تأثیرگذاری بیشــتر خواهیم بود اما در این 
میان مسئله این است که متأسفانه در حال حاضر نظارت لازم 
براینگونه موضوعات وجود ندارد و هر از گاهی یکســری از 
فیلم ها و ســریال هایی به عنوان مثال در فیلیمو و یا ســایر 
شبکه های نمایش خانگی پخش می شود که مناسب نیستند. 
فرهنگ مردم تحت تأثیر رسانه ها قرار دارد و بسیاری از آنچه 
در این فیلم ها به نمایش درمی آید با فرهنگ ما متعارض است 
و سعی شان بر این است که روابط خارج از عرف را عادی سازی  
کنند و با توجه  به چنین موضوعاتی رفته رفته شاهدیم سبک 
زندگی مردم در حال تغییر  اســت و به سبک زندگی غربی 

پیش می رود.
به این ترتیب به طــور جدی به دنبال ورود بــه این موضوع 
هســتیم، چرا که باید نظارت جدی در این خصوص داشته 
باشیم تا دیگر شاهد نمایش فیلم ها و سریال های نامناسب 
نباشــیم. به دلیل تأثیر پذیری بســیار زیادی که نسبت به 
محتواهای تولید و پخش شــده در نمایش خانگی و فضای 
کنونی جامعــه و مخاطبین این برنامه که از قشــر نوجوان 
و جوان جامعه هم هستند باید نســبت به این مسئله ورود 
کرده و درخواســت اصلاح و تغییر نگرش در رویه ســاخت 
چنین محتواهایی که تغییر دهنده و مغایر با فرهنگ ایرانی و 

اسلامی هستند را داشته باشیم.
* عضو کمیسیون فرهنگی مجلس

علیه ناهنجاری های اجتماعی
 اینکه منافع عده ای در گرو عدم شکل گیری نظارت در 
فضای مجازی است، همیشه وجود داشته است.  این 
افراد مدعی هستند که جلوی مسیر سودزایی آنها گرفته 
نشود و هر محتوای غیراخلاقی و مبتذل ساخته شود، 
تا مردم ماهواره نگاه نکنند؛ این صحبت اصلاً قانع کننده 
نیست. اگر هنرمند هنرمند باشد، فیلم خود را می سازد 
و عرضه می کند. در این کشور خیلی فیلم آبرومندانه  
ساخته شده که مردم بابتش پول پرداخت کرده اند. هیچ 
ارتباطی بین پرداختن به ناهنجاری های اجتماعی و 
توجه به جذابیت های هالیوودی و بالیوودی برای جذب 
مخاطب نیست. پرداختن به این المان ها با هدف اینکه 
مردم ماهواره نگاه نکنند، صحیح نیست.   عده ای از طریق 
لابی کردن، جریان های رسانه ای راه می اندازند. همین 
الان عده ای بدون خواندن متن مصوبه شــورای عالی 

انقلاب فرهنگی موضع گیری خود را نشان دادند.
* پژوهشگر ارشد حوزه سینما درمرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی 

نظر کارشناس1

نظر کارشناس2

زهره سادات لاجوردی *دیدگاه

دغدغه گیشه، نفی تنظیم گری
به  یقین مجوز های ســاترا، وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی و 
مجموعه های رسانه های صوتی - تصویری به نفع جامعه است. در 
گذشته وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز فیلمی را برای اکران 
صادر می کرد، اما گروه های فشار مانع پخش فیلم می شدند. باید این 
افراد بگذارند که مراکز تنظیم گری تقویت شود، تا وقتی تهیه کننده 
یا تولیدکننده مجوز فیلمش را دریافت کرد، عده ای نتوانند جلوی 
نمایش فیلم را بگیرنــد. من از افرادی تعجــب می کنم که نه تنها 
یک مورد از کارشان توقیف نشــده، بلکه مجوز ساترا هم دریافت 
کرده اند. آنها به نفع کسانی عمل می کنند که به خاطر گیشه فیلم 
به دنبال نبود نهاد تنظیم گر هستند. این عکس العمل ها هرج و مرج 
راه می اندازد  کــه دود آن به چشــم تولیدکننــدگان این عرصه 
می رود. عده ای معتقدند که تنظیم گــری در فضای مجازی وجود 
نداشته باشــد؛ درحالی که در همه جای دنیا ازجمله آمریکا، رژیم 
صهیونیستی، اتحادیه اروپا و... تنظیم گری دیده می شود.  عده ای 
دیگر از مخالفان در واکنش به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
مبنی بر تثبیت مرجعیت ساترا بر شبکه نمایش خانگی می گویند 
که چرا این فضا به دست وزارت ارشاد نیست. مگر فرقی می کند که 

تنظیم گری به دست صداوسیما یا وزارت ارشاد باشد؟
  *رئیس هیأت مدیره انجمن سواد رسانه ای

امیدعلی مسعودی *

ابراهیم غلامپور آهنگر  *

 مثال ها از شیوه های نظارت بر صنعت سینما تقریبا به 
اندازه کشورهای صاحب سینما متفاوت است اما یکی از 
معروف ترین هایش در تاریخ سینما به هالیوود و اجرای 
»قوانین هیز« برمی گردد. در مطالعات فیلم، نام ویلیام 
هیز مترادف با سانسور و اعمال محدودیت بر صنعت 
فیلم آمریکاست. اما همانطور که دیوید بوردول، مورخ 
و نظریه پرداز سینما، در کتابش »تاریخ سینما«  اشاره 
می کند، واقعیت پیچیده تر از این اســت. ویلیام هیز، 
سیاستمدار و عضو حزب جمهوری خواه، نخستین رئیس 
»اتحادیه تهیه کننــدگان و توزیع کنندگان آمریکا« 
 Motion Picture Producers and Distributors of(
America یا به طور مخفف MPPDA( بود که مجموعه 
مقرراتی را در قالب »مقررات تولید« که بیشتر به عنوان 
»قوانین هیز« شناخته می شــد، تدوین کرد. در این 
مطلب، تاریخچه نظارت بر صنعت سینما در هالیوود را 
مرور کرده ایم تا ببینیم زنگ های هشدار در سینما چه 

زمانی به صدا درمی آیند.

نظارت حتی بر جملات

به گفته بوردول، اتحادیه تهیه کنندگان و توزیع کنندگان آمریکا سال 
1922تاسیس شد تا 3 کار مهم را به ســرانجام برساند: ترمیم چهره 
هالیوود در انظار که با رسوایی های اخلاقی مخدوش شده بود، برقراری 
رابطه با سیاستمداران جمهوری خواه که قدرت را در دست داشتند و 
پخش فیلم های آمریکایی در کشورهای خارجی. براساس این 3 هدف 
می توان گفت انگیزه تاســیس MPPDA تثبیت جایگاه هالیوود و 
حفاظت از درآمد مالی سرشاری بود که در صنعت سینما وجود داشت 
و صرفا انگیزه های ایدئولوژیــک مطرح نبود. در اوایــل دهه 1930، 
گروه های فشاری در بیرون از هالیوود شکل گرفته بودند که از نمایش 
اعمال جنسی و خشونت در پرده سینما ناراضی بودند و ارتقای باورهای 
دینی و آموزش تهذب گرایانه کودکان و نوجوانــان را در منع نمایش 
چنین موضوعاتی می جستند. این فشارها در نهایت کار خود را کرد و 
MPPDA تن به پذیرش »مقررات تولید« داد. ابتدا به نظر می رسید 
این مقررات قرار است سلامت اخلاقی فیلم ها و بینندگانشان را تضمین 
 MPPDA کند، اما به گفته بوردول در عمل گاه متصدیان سانســور
وارد چنان جزئیات غیرضروری  و بی اهمیتی می شدند که از هدف اصلی 

»مقررات تولید« بسیار دور بود. 

سیستم درجه بندی

جک والنتی که در سال 1966رئیس »انجمن تصاویر متحرک آمریکا« شده 
بود، قوانین هیز را از مد افتاده و ناسازگار با سینما و فرهنگ آن دوران تشخیص 
داد. او  سیستم درجه بندی سنی را که با همکاری3 نهاد به اجرا درمی آمد، 
معرفی کرد. امروزه این سیستم درجه بندی به شرح زیر شناخته شده است: 
  جی ـ تماشــاگران عمومی )G – General Audiences(: تمامی 

سنین پذیرفته می شوند.
PG – Parental Guid�( ـسرپرستی والدین پیشنهاد می شود    پی جی 

ance Suggested(: برخی از مواد ممکن است برای کودکان مناسب 
نباشد و به راهنمایی والدین نیاز است.

 PG�13– Parents Strongly( پی جی ـ13 ـ تذکر قاطع به والدین  
Cautioned(: برخی از مطالب ممکن است برای کودکان زیر 13 سال 

نامناسب باشند. از والدین درخواست می شود احتیاط کنند.
  آر ـ محدود )R – Restricted(: زیر 17 ســال به همراهی والدین یا 
سرپرست نیاز دارد. حاوی تعدادی محتوای بزرگسالانه است. والدین در 

مورد فیلم اطلاعات بیشتری کسب کنند.
 ـفقط بزرگسالان )NC�17– Adults Only(: هیچ فرد 17 ساله  7ـ1    ان سی 

و کمتر  از آن پذیرفته نمی شود؛ فقط بزرگسالان. کودکان اجازه ورود ندارند.

خودتنظیمی به جای سانسور

با اجرای »مقررات تولید« MPPDA و در نتیجه 
با کاهش نمایش تصاویر غیراخلاقی و خشونت، 
تعداد تماشاگران تنزل یافت و برخی شرکت ها 
ورشکست شدند یا در آستانه ورشکستگی قرار 
گرفتند. گروه های مذهبی همچنان ناراضی و 
 MPPDA .خواستار محدودیت بیشتری بودند
شرکتی متعلق به خود شرکت های فیلمسازی 
بود و نمی خواست اجازه سانســور در بیرون از 
صنعت سینما را بدهد. با افزایش فشارها و خطر 
سانسور رسمی، MPPDA مجبور به پذیرش 
»قوانین هیز« شد. مقرر شد استودیوهای عضو 
MPPDA چنانچه فیلمی را بدون مهر اتحادیه 
راهی اکران کنند، 25هزار دلار جریمه بپردازند 
که در دهه 1930رقمی هنگفت بود. بیشــتر 
سالن های ســینما متعلق به شرکت های عضو 
اتحادیه بود و مقررات اتحادیه با جدیت در این 

سینماها اجرا می شد. 



برای رسیدن به اهداف برای رسیدن به اهداف 
و آرزوهایمان چگونه برنامه ریزی کنیم؟و آرزوهایمان چگونه برنامه ریزی کنیم؟

به مناسبت به مناسبت ۱۸۱۸ تیر تیر
روز ملی ادبیات کودک و نوجوانروز ملی ادبیات کودک و نوجوان

جادوی کلمهجادوی کلمه

زنـدگی را  زنـدگی را  
4در    دستت   بگیردر    دستت   بگیر
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سرمقاله
سال هاســت نگــران بــودم که نکنــد آب 
دریاچه ی ارومیه خشک شود و دیگر نتوانم به 
این دریاچه ی با نمک، ســام کنم. تا این که 
همین چند روز پیش، شــرایط سفر فراهم 
شد و ارومیه، آغوشــش را برایم گشود و این، 
ســفرنامه ی مختصری است از شــهر نُقل و 

نبات و شور و شیرینی!

نقل ونبات شهر شور

ارومیه، شهری در کنار آب!
گشت و گذار در ایران پهناور و باشکوه

  سیدسروش طباطبایی پور
               عکس و متن

کرج، قزوین، زنجان و تبریز مرا دست به دست، از تهران به آذربایجان 
رساندند؛ جاده ای که حدود 10ساعت، ما را در پیچ و خم خود چرخاند 
و به طرف شــهر ارومیه هل داد. قبل از شــهر، آزادراه میان گذر ارومیه 
به اســتقبالمان آمد؛ آزادراهی که دریاچه ی ارومیه را نصف کرده بود؛ 

دریاچه ای خسته، بی رمق.
سمت  راست جاده، پرآب تر بود. اتومبیل را در جایی مناسب پارک 
کردم و از کنار جاده، پاچه های مبارک را بالا زدم و روی ساحل نمکین 
دریاچه قدم گذاشتم. شوری بی نظیری، وجودم را فرا گرفت؛ به خصوص 

که گوشه ی شست پایت زخم بود!

دریاچه ای با نمک!
1

بعد از ظهر، قرار شد از تفرجگاه »بند«، دیدن کنیم؛ منطقه ای کوهستانی و خوش آب 
و هوا، مثل دربند و لواسانات خودمان که ابتدای راهش پر بود از رستوران های ریز و درشتی 
که منتظر بازدیدکنندگان گرســنه بودند. ما هم در یکی از باغ رستوران ها اتراق کردیم و 
غذایی سفارش دادیم. یک سینی از غذاهای ترکی اصیل: آدانا کباب، ازگارا کوفته، ات چوب 
شیش، تاووک بیفتک، تاووک چوب شیش، کانات و... پیش خودمان بماند که تا دو روز بعد، 

هیچ چیز نخوردیم!
بعد از صرف غذا، به سمت کوهستان بالادست منطقه ی بند رفتیم و بعد از کلی پیچ و خم، 
یکهو مچ یکی از متهمان خشک سالی دریاچه ی ارومیه را گرفتیم: سد خاکی-سنگریزه ی 

شهر چای!
سدهای اطراف شهر، البته برای تأمین آب شرب منطقه و آبیاری زمین های 
کشاورزی، قرص و محکم ایســتاده بودند، اما آب ســر ریز خود را 
قطره چکانی وارد دریاچه ی ارومیه می کنند و همین موضوع از نگاه 
کارشناسان، یکی از علل کم آبی دریاچه ی ارومیه است؛ اما انتخاب 
سختی است؛ حفظ اکوسیستم منطقه، سیراب کردن مردم شهر یا 

آبیاری درختان آبخور سیب!

متهم ردیف اول

پیش از ظهر، از راسته ی نقره فروشــان، بیرون آمدیم و گنبد آجری مسجد 
که قدمت آن به قرن هفتم جامع شهر، پیش رویمان بود؛ مسجدی تمام آجری 
بازمی گردد. اگر چهار نوجوان هم دست هایشان را 
در هم حلقه می کردند، باز هم نمی توانستند یکی 
از ستون های چهل گانه ی مســجد را در آغوش 
بگیرند. اما زیباترین بخش مسجد، محراب آن 
بود؛ محرابی به ارتفاع 7/82و عرض 5/48متر، 
همراه با پرکارترین گچ بــری دوران ایلخانی 
که برخــی طــرح آن را به پارچــه ای ظریف 
و توری شکل تشــبیه کرده اند. روی تابلوی 
معرفی مسجد نوشته شده بود برخی معتقدند 
 این بنا قباً آتشــکده بوده و بعد از اســام 

به مسجد تبدیل شده است.

3توری ظریف پارچه ای!

از گذشته های دور، این منطقه محل زندگی اقوام و ادیان 
مختلف بوده است. البته زبان ترکی، در اولویت است اما برخی 
از اهالی ارومیه، کردی هم بلدند و گروهی هم ارمنی و دسته ای 

هم آشوری.
سری به کلیسای ننه مریم زدیم. حدود بیست دقیقه از 
مسجد تا کلیسا، با پای پیاده راه است. درِ ورودی کلیسا، کوتاه 
بود؛ جوری که مجبور می شدی به احترام، سر خم کنی و وارد 
راهروی باریک کلیسا شوی. برخی منابع تاریخی، این کلیسا 
را که به زبان آشوری، »مارت ماریام« یا عذرای مقدس است، 
یکی از قدیمی ترین کلیساهای جهان می دانند. ساختمان 
مربعی شکل که از محراب، سالن اصلی، چند اتاق و هشتی 
کوچک تشکیل شده، در عین ســادگی، استحکام زیادی 
داشت. وقتی فهمیدم که »مارکو پولو«، جهانگرد ایتالیایی هم 
مثل من از این کلیسا بازدید کرده، با دقت بیش تری به پایه ها 

و سقف های سنگی و ساروجی توجه کردم.
شمعی هم برای اتحاد همه  ی ایرانیان با هر دین و مذهب 

و زبانی، روشن کردم.

4

ایران گردی

دم غروب وارد شهر شدیم؛ شلوغ و پرترافیک؛ و تا دلت بخواهد کافه ها 
و رستوران ها، به من چشمک می زد. فردا صبح، زنده ترین بخش شهر، به 
اتفاق آرا، بازار قدیمی شهر بود؛ بازاری آجری و ساده با سقف هایی گنبدی 
که در دوران صفویه، یعنی بیش از 300سال پیش بنا شده و حالا در مرکز 
شهر ایستاده است. راسته ی زرگرها، فرش فروش ها، عطارها و... اما تیزترین 

بخش بازار، راسته ی چاقوفروشان بود.

بازار تیز!
2

دست در دست هم نهیم به مهر!

5

زندگی بــزرگان و 
نام آوران ایران و به ویژه 
سختی هایی که در راه 
تحصیل و فعالیت های 
اجتماعــی متحمــل 
شــده اند نکته هــای 
آموزنــده فراوانی دارد 

که می تواند ما را در انتخاب و ادامه مسیری که 
به آن عشق می ورزیم مصمم و امیدوارتر کند. 
یکی از چهره های نام آور و کمتر شناخته شده 
ایران پزشــکی به نام»سکینه پری همدانی« 
است که سال1313توانست در آزمون مجوز 
طبابت در ایران شــرکت کند. سکینه پری 
همدانی سال1277شمسی به دنیا آمد. برخی 
او را متولد ایران می دانند اما در روایتی دیگر که 
صحیح تر به نظر می رسد و مبتنی بر مصاحبه 
این پزشــک با روزنامه اطاعات است محل 
تولد او باغچه ســرای شــوروی عنوان شده  
اســت. مادرش ریحانه از ارامنه ایران بوده و 
پدرش»نصرالله همدانی« نام داشته است و او 
تا دوران جوانی و دهه30زندگی اش همراه با 
خانواده اش در خارج از ایران زندگی می کرده 
 است. بانوسکینه در همان شوروی تحصیاتش 
را ادامه داد و به دلیــل عاقه ای که به مداوای 
بیماران داشت، تحصیل در رشته پزشکی را 
شروع کرد. او سال1307موفق به کسب مدرک 
عمومی شد و ســال1312در رشته جراحی 
و سرطان شناســی تخصص گرفت. یکی از 
افتخارات دکتر پری در دانشگاه شوروی سابق، 
کسب مقام شاگرد اولی در زمینه جراحی بود. 
دکتر سکینه پری، 5سال در بیمارستان های 
شوروی به کار طبابت پرداخت، اما با فقدان پدر 
و مادرش، تحمل زندگی در شوروی را نداشت 
و تصمیم گرفت برای ادامه زندگی به سرزمین 
آبا و اجدادی خود کوچ کند و طبابت را درمیان 

مردم میهنش ادامه دهد.
سال1313دکترســکینه پــری، همراه 
تنها خواهرش راهی ایران شــد. برای ادامه 
کار طبابت در ایران باید در آزمونی شــرکت 
می کرد و پــس از موفقیــت در آن آزمون، 
توانست اجازه طبابت در ایران را کسب کند. 
او به دلیل آشــنایی به زبان ترکی پیشنهاد 
شرکت شیات قره ســو از توابع شهرستان 
بندرترکمن را پذیرفت و مدت 14ســال در 
این شهر زندگی و هما نجا ازدواج کرد. دکتر 
پری، در خاطراتش گفته: »کارکنان و کارگران 
شرکت قره ســو همگی مرد بودند و من تنها 
زنی بودم که در آنجا کار می کردم.« زندگی 
مشترک ســکینه پری و همســرش 4سال 
بیش تر دوام نداشت و دکتر پری پس از جدایی 
از همســرش برای زندگی و طبابت به شهر 
بندرگز از توابع گرگان نقل مکان کرد و با دایر 
کردن مطب در این شهر به طبابت پرداخت. 
یکی از ویژگی های بارز این پزشــک حاذق، 
کمک ویاری به مستمندان و افراد بی بضاعت 
بود و تا آخرین روزهای حیاتش همواره این 
موضوع را مدنظر داشت. ســکینه پری، در 

سال1357 و درسن 80سالگی فوت کرد.

کوچ به 
سرزمین مادری

بانو»سکینه پری« نخستین جراح زن 
و نخستین سرطان شناس ایران بود

شهره کیانوش راد
روزنامه نگار
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امســال در کاس نهم، ســرقفلی نیمکــت آخر را بــه همراه تعــدادی از 
بر وبچه های سرحال کاس خریده ام. هوای خوب، ویو ابدی، سور و سات 

برقرار! حالا گاهی هم هدف موشک های نقطه زن معلم قرار می گیریم که 
حق مان است، البته که خربزه خوردن را عشق است، اما باید پای لرزش 

هم بنشینیم! این ها، خط خطی های شــبانه ی یک نیمکت آخری 
است از خاطرات روزانه اش!

مرا نکاوید
مرا بکارید

من اکنون بذری درستکار گشته ام
مرا بر الوارهای نور ببندید

از انگشــتانم برای کودکان مداد 
رنگی بسازید...

خبر درگذشت احمدرضا احمدی، مرا 
یاد شعر بالا و آرزوهای شاعرانه اش انداخت؛ 
کاشته شــدن در خاک، روییدن دوباره و 
رنگ کردن دنیای بچه ها حتی پس از مرگ! 
عاقه ی او به بچه ها به حدی است که حتی 
شــنیدم به نزدیکانش گفته او را از کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان تشییع 
کنند؛ کانونی که در آخرین ســال دهه ی 
چهل شمسی، در آن  مشــغول به کار شد 
و عاوه بر کار در حوزه ی ادبیات، مدیریت 
بخش موسیقی این نهاد را هم پذیرفت و در 
دوره ی فعالیت او، آثار ارزشمند موسیقایی 

برای کودکان این سرزمین تولید شد.
احمدی، شاعری باشــکوه است که از 
بیست سالگی، با انتشار آثارش در نشریات 
بزرگسالان، توانســت موجی نو در ادبیات 
معاصر بــه راه بیندازد؛ آن قــدر که فروغ 
فرخ زاد هم او را با عبــارت »حرف های تو 
این ارزش را دارد که به یاد بماند« تحسین 
کرد، اما او بیش از 50 کتاب داستان برای 
بچه ها هم خلق کرد که همه، داستان هایی 
شــاعرانه و خیال انگیزند؛ داستان هایی به 
سبکی متفاوت و منحصر به فرد در ادبیات 
این گروه سنی. از عاقه اش به بچه ها همین 
بس که نام یکی از کتاب هایش این است: 
»من حرفــی دارم که فقط شــما بچه ها 
باور می کنید.« او حتــی در کتاب »باغ و 
قطره های رنگ«، قصه ی نبودش را در این 
جهان، برای بچه ها تعریف کرده بود. او در 
این کتاب، داستان خواهر و برادر نوجوانی 
را تعریف می کند که در همســایگی باغی 
زندگی می کنند؛ باغی که درِ آن همیشــه 
بســته بود و همه دوست داشــتند بدانند 
صاحب این باغ کیست و چرا درِ آن همیشه 

بسته است؟
تا این که روزی با ایده ای 
بامزه، دخترک و پسرک درِ 
باغ را بــاز می کنند و وارد 
آن می شــوند. آن هــا در 
باغ، با احمدرضا احمدی 
روبه رو می شــوند و او هم 
باغ را به بچه ها می سپارد، 
بــا بچه هــا خداحافظی 
می کنــد و از فــردای 

آن روز، دیگر کســی احمدرضــا را در باغ 
نمی بیند. و انگار امروز، همان روز اســت؛ 
روزی که شاعر داستان های بچه ها، از میان 
ما رفته و باغی پر از گل های امید و اندیشه 

را به کودکان و نوجوانان سپرده.

نیمکت آخر

  صادق انسانی

باغبان 
داستان های 

شاعرانه ی کودکان 
و نوجوانان!

انقاب  در کاس های
تابستانی!

قیف چپکی!قیف چپکی!
خواهرجان گرامی، کنکوری بود و حالا آزاد شده! خودش عاشق 

پرستاری است، اما در سالی که گذشت، اندازه ی پنج تا دکتر درس خوانده! 
دلم برای خودم می سوزد که چند سال دیگر، من هم به درد کنکور دچار 

خواهم شد؛ دردی که مثل شتر، دم در خانه ی هر نوجوانی می خوابد و کسی 
هم نمی تواند از شرّش خلاص شود. سعید، پسر همسایه هم دو سال  پیش، 
همین روزها را گذراند و البته در یکی از بهترین دانشگاه های تهران هم قبول 
شد؛ اما دفتر عزیزم!  شاید باورت نشود، این روزها که او سال دوم دانشگاه 

است، تنها کاری که نمی کند، درس خواندن است! صبح ها پارک و ورزش صبحگاهی، 
ظهرها گشت و گذار با رفقا، عصرها باشگاه و میان این همه برنامه های اصلی، گاهی هم دانشگاه می رود و گاهکی، 

درسکی هم می خواند! خودش بارها اعتراف کرده در سال قبل از کنکور، روزی ۱5ساعت درس می خوانده و حالا هفته ای 
پنج ساعت هم به زور می خواند، تازه اگر حال بدهد! معلم ریاضی ما خوب می گوید که کنکور و دانشگاه، مثل قیفی برعکس 

است که بچه ها با سختی واردش می شوند و به راحتی از دانشگاه، خارج!

امروز یک شــنبه، نخســتین روز کلاس های 
تابستانی مدرســه بود. دلم برای برخی از بچه ها 

واقعاً تنگ شده بود و البته تحمل ریخت بعضی ها را 
هم نداشتم. مهم ترین تفاوت کلاس های تابستانی 
امسال با سال های گذشته، حضور چند معلم جوان و 

البته برپایی چند کلاس مهارتی است؛ کلاس هایی که 
بچه ها برای شرکت در آن ها حق انتخاب هم داشتند و 
همین موضوع حضور در مدرسه را هیجان انگیزتر کرده 

بود: معرق، کار روی چرم، حشره شناسی، باغبانی، آشپزی 
و... و البته ریاضی و علوم و ادبیات!

تازه معلمان  کلاس های درســی هم به موضوع های 
فرادرسی می پرداختند؛ مثلاً معلم ادبیات، به جای بررسی 
فعل و فاعل و مفعول، داستان نویسی کار می کرد و در کلاس 

ریاضی، به نقش عددها در زندگی روزمره می پرداختیم.
دفتر عزیز، خلاصه انگار انقلابی در کلاس های تابستانی 
برپا شد و برق شادی در چشم های بچه ها به چشم می خورد. در 
گوشه ای از حیاط، بچه های کلاس حشره شناسی با تورهایشان 
مشغول شــکار پروانه بودند. البته دود سیاهی هوای حیاط 
مدرســه را فرا گرفت. بچه های خُل هم هی از توی کلاس ها 
فریاد می زدند: »آتیش... آتیش...« انگار سوتی بچه های کلاس 
آشپزی بود. امیدوارم سر این موضوع، بساط کلاس های مهارتی 

تابستانی به هم نریزد!

یادداشت

سیدسروش طباطبایی پور
روزنامه نگار

به یاد احمدرضا احمدی

بازنویسی؛ هنرآذریزدی!بازنویسی؛ هنرآذریزدی!
یک شنبه، روز ادبیات کودک و نوجوان بود. معلم کلاس 

داستان نویســی کمی از مهدی آذریزدی گفت؛ از کسی که آن چه را می دانست 
از راه درس و مشق به دســت نیاورد؛ از این که او تا توانست کتاب خواند و خواند و 

البته در چاپخانه، کتاب  فروشی، انتشاراتی و روزنامه های ریز و درشت کار کرد و تا 
می توانست آموخت و آموخت.

آقای مرادی، معلم کلاس داستان نویســی می گفت آذریزدی، وقتی در چاپخانه 
مشغول به کار بود، به کتاب های قدیمی دسترسی داشت و از خواندن گلستان و مثنوی 

و کلیله و دمنه لذت می برد. و یکهو به این فکر افتاد که چرا بچه ها از خواندن این کتاب ها 
و هم نشینی با ســعدی و مولوی، لذت نبرند؟ پس تصمیم گرفت بخشی از گنجینه ی 
ادبیات فارسی را برای بچه ها و به زبان آن ها بازنویسی کند و این ماجرا، آغاز نوشتن او 

برای بچه ها بود.
آقای مرادی، کتاب »قصه ی خوب برای بچه های خوب« را هم برایمان آورد و بخشی 

از داستان بازنویسی شده ی مثنوی معنوی را برایمان خواند.
به اسم تعدادی از کتاب هایش هم اشاره کرد: کتاب های خوب برای بچه های خوب 
شامل دفترهایی مثل مرزبان نامه، شیخ عطار، قرآن، چهارده معصوم و...، خیر و شر، 

حق و ناحق، ده حکایت و...
خدا آذریزدی را خیر دهد. قبل از نوشــتن خاطره های امروز، سراغ اصل مثنوی 
مولوی رفتم. کتابش در کتاب خانه  ی پدرم بود؛ اگر به مولوی بر نخورد، هیچ چیز از 

متن اصلی نفهمیدم.
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هدفت را مشخص کن!
ناپلئون هیل، از نویسندگان آمریکایی و از پیشگامان سبک مدرن ادبیات موفقیت شخصی است. او می گوید: »اولین اصل 
برای قدم گذاشتن در یک راه، داشتن هدف است. شما باید به قدری به آن هدف اطمینان داشته باشید که در ذهن خود آن را 

تبدیل به باور کنید.« وقتی هدف خود را تعیین کردید، باید برای رسیدن به آن هدف و برنده شدن، 
برنامه ریزی کنید. اشتیاق سوزان برای رسیدن به 

هدف، شما را به آن چه در سردارید نزدیک تر 
می کند. در واقع برنامه ریزی فرایندی است 

که کمک می کند شما به هدفتان برسید. فرض 
کنیم هدف شما این است که در آینده پزشک شوید 

یا دلتان می خواهد یک مکانیک یا آشپز حرفه ای شوید. 
به طور حتم اگر درس نخوانید یا به دنبال تجربه و مهارت لازم 

نروید، نمی توانید در آینده به هدف خود برسید. پس لازم است بعد از 
تعیین هدف، با برنامه ریزی منظم پیش بروید.

آیا دوست دارید زندگی رؤیایی 
داشته باشید؟ آیا هدفی برای خود 
تعیین کرده اید؟چه برنامه ای برای 
رسیدن به این هدف دارید؟ قبل از 
هر پاسخی، اطمینان داشته باشید 
که رسیدن به هدفی که برای خود 

تعیین کرده اید دور و دست نیافتنی 
نیست! و بدانید که بدون 

برنامه ریزی راه سخت تری پیش رو 
خواهد داشتید. دکتر »فهیمه 

مردان« روان شناس حوزه نوجوان 
معتقد است هر قدر برنامه ریزی 

دقیق تری داشته باشیم راه 
رسیدن به رؤیاهایمان 

هموارتر خواهد شد. 
در گفت وگو با دکتر 

مردان، به این موضوع 
پرداختیم که نوجوانان 

برای رسیدن به 
اهداف و آرزوها چگونه 

برنامه ریزی کنند؟ فواید 
برنامه ریزی چیست و برای 

داشتن یک برنامه ریزی منظم چه 
کارهایی باید انجام داد؟ 

جهان خانم ورزشی
راست می گفت

وقتی بیرانوند قراردادش را با پرسپولیس 
یکطرفه فسخ کرد تا به اســتقال برود، چند 
هوادار پرسپولیس حالشان بد شد و زیر سرُم 
رفتند. حتی شایعه شده بود که 2 هوادار سکته 
کرده و مرده اند. سر ازدواج رضا گلزار هم اخبار 
مشابه منتشر شده بود. واقعا چه مرگ تان است؟ 
دنبال بهانه می گردید بــرای مردن؟ بهترین 
واکنش نسبت به این اتفاقات همان چیزهایی 
بود که پدر و مادرهای مــان می گفتند وقتی 
داشــتیم فوتبال تماشــا می کردیم و حرص 
می خوردیم. پدر و مادرها می گفتند »پولش را 
کسی دیگر می گیرد، حرصش را تو می خوری؟« 
مادربزرگ می گفت: »به جــای این کارها برو 
درس بخوان برای خودت ... بشــوی.« توصیه 
شوهرعمه از همه مهم تر بود؛ می گفت: »چرا 
بیست ودو نفر دنبال یک توپ می دوند؟ چرا به 
هر کسی یک توپ نمی دهند؟« بابا غر می زد که 
به جای این که بروی کار کنی صنار سی شاهی 
پول دربیاوری، همه اش یا دنبال توپی یا دنبال 
این که چه بازیکنی به کــدام تیم رفته یا فان 
مربی کی را کجا گذاشــته! تازه؛ دختر مورد 
عاقه و همســر آینده هم می گفت »یا من یا 
فوتبال!« جهان خانم، همســایه ته کوچه هم 
درست وسط فوتبال می آمد می پرسید »پیاز 
دارید؟« بعد در ادامه بــه مادر چغلی می کرد 
که پسر شما آشغال ها را نمی گذارد سر کوچه و 
نایلون را سر بن بست ول می کند. البته این ربطی 
به بحث نداشت و فقط چون داشتیم آن دوران 
را یادآوری می کردیم، به ذهن مان خطور کرد 
و امیدوارم جهان خانم هر جا هست سالم باشد 
چون به خاطر آن چغلی ها و خودشــیرینی ها 

خیلی نفرینش می کردیم.
داشتیم می گفتیم؛ اگر آن توصیه ها را جدی 
گرفته بودیــم، الان درحالی که پای تلویزیون 
در حال خوردن نان و ماســت بودیم، حرص 
نمی خوردیم که بیرانوند به اســتقال می رود 
یا می ماند یا پول اســتراماچونی مفت خور که 
کارنکرده کلی پول از ما تیغید، چرا جور نشده. 
اگر نصیحت بزرگ ترها را آویزه گوش مان کرده 
بودیم، هفته پیش به خاطر بیرانوند زیر ســرُم 
نبودیم و یک ماه پیش تــر به خاطر ازدواج رضا 
گلزار یا هفته آینده احتمــالا برای قهر مهران 

رجبی از شبکه 3 و رفتنش به شبکه نسیم!
اصا به ما چه گلزار ازدواج کرده یا هنوز دارد 
لایو می گیرد! به ما چه مربوط بیرانوند چه قدر 
قرارداد بســته یا پیراهنش را می خواسته چه 
رنگی کند! به ما چه دکتر خانلری که پس فردا 
قرار است برویم مطبش برای پر کردن دندان، 
روزی چه قدر درمی آورد! ما به شخصه همیشه 

می خواستیم دیگر کاری به این 
کارها نداشته باشیم و سرمان 
توی لاک خودمان باشــد 
ولی چــون لاک خودمان 
کوچک اســت، مجبوریم 
سرمان را بکنیم داخل لاک 

دیگران.

محمدرضا نصیری
روزنامه نگار

شهره کیانوش راد
 روزنامه نگار

ان 
ایم

وه
رز

و آ
ف 

برای رسیدن به اهدا
کنیم؟

ی 
ریز

امه 
چگونه برن

نشانه گذاری کنید!
»رایدر کرول« برای نخستین بار ابزاری را برای مدیریت زمان طراحی کرد که »بولت 
ژورنال« نام گرفت. کرول، اعتقاد داشــت که این ابزار می تواند بــه افراد کمک کند تا 
گذشته خود را بررسی و سپس زمان حال را مدیریت و در نهایت برای آینده برنامه ریزی 
کنند. امروزه این روش برنامه  ریزی به یکی از دفترهای برنامه  ریزی محبوب تبدیل شده  
و این امکان را فراهم می کند تا همه افراد بتوانند با توجه به شرایط خود یک مدیریت 
دقیق برای اهداف  کوچک و بزرگ زندگی داشــته باشند. »بولت« به دایره سیاه توپر 
گفته می شود که در هر قسمتی از صفحه و مقابل هر برنامه گذاشته شود، نشانه انجام 

دادن آن برنامه است.

برنامه ریزی کاغذی!
نوشتن به شــما کمک می کند بتوانید اهداف خود را دســته بندی کنید و بر مبنای 
اولویت پیش بروید. ســاده ترین روش برنامه ریزی این است که هدف های خود را روی 
کاغذ بنویسید. بهتر است زمان رسیدن به آن هدف را در دفتر خود نوشته و کارهایی که 
لازم است برای رسیدن به هدف مورد نظر انجام دهید را ثبت کنید. نوشتن اهداف و 
برنامه ها روی کاغذ ذهن شــما را خالی می کند و می توانید با خیالی آسوده برنامه های 
تعیین شده را اجرا کنید. برای مثال اگر هدف شــما قهرمانی در ورزش شنای نوجوانان 

است، ابتدا تحقیق کنید که چه دوره های آموزشی را باید بگذرانید.

مدیریت زمان همراه با تمرکز
از مهم ترین مزایای دفترهای برنامه ریزی آماده یا دست ساز، نوشتن و ثبت برنامه هاست. این کار به شما کمک می کند توجه بیش تری را به زمان حال داشته باشید، می توانید 

سرعت زندگی را در دستتان بگیرید و با مدیریت زمان پیش بروید. با برنامه ریزی و پیدا کردن نقاط قوت و ضعف می توانید در کنار اهداف اصلی خود، به برنامه های ورزشی، تفریحی، 
تحصیلی هم برسید. گاهی برخی عادت های اشتباه شما را از رسیدن به هدفتان دور می کند. برای مثال اگر عادت دارید هنگام درس خواندن تنقات بخورید، ممکن است تمرکز کافی 
خود را از دست بدهید و مجبور شوید یک موضوع را چندبار مرور کنید. آموزش روش های مدیریت زمان به شما کمک می کند تا با برنامه ریزی منظم از ساعات خود بهترین استفاده را 

ببرید و بدون اضطراب فعالیت های روزانه خود را انجام دهید.

که
یم 

خت
ردا

ع پ
ضو

 مو
ت وگو با دکتر »فهیمه مردان« به این

در گف
زنـــــــــدگی را زنـــــــــدگی را 

در    دســـــــتت   بگیردر    دســـــــتت   بگیر
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یادداشت

مدیریت زمان، در اصــل مدیریت زندگی 
است که به معنی تسلط بر فعالیت هایی است 
که پیش رو دارید. مدیریت زمان به شما کمک 
می کند تا در زندگی و کار خــود به موفقیت 
بیش تری برسید. اما چگونه می توان برنامه ریزی 
کرد تا وقت خود را تلف نکنیم و بر فعالیت های 
روزانه خود تسلط داشته باشیم؟ چگونه میان 
انتخاب های خود ارزش گذاری کنیم؟ قانون 
پارتو یا همان قانون 80/20برای بهبود بهره وری 
و مدیریت زمان به شما کمک خواهد کرد تا با 

مدیریت زمان نتایج بهتری کسب کنید.
  قانون »پارتو«یکی از مفیدترین مفاهیم 
در مدیریت زمان است که به احترام پایه گذار 
آن »ویلفردو پارتو« نام گذاری شده است. این 
قانون به ما می گوید که 20درصد از فعالیت های 
شما، 80درصد نتیجه برای شما در برخواهد 
داشت. به عبارتی اگر فهرست وظایف ما دارای 
10مورد است، اهمیت 2مورد آن از 8مورد دیگر 

بیش تر است.
  فهرســتی از برنامه های خود تهیه کنید. 
سپس با خواندن این فهرســت، اولویت ها را 

شماره گذاری کنید.
  احتمالادر فهرست ده تایی شما، 2مورد 
از اهمیت بالاتری برخوردارند و شما باید برای 

آن ها وقت بیش تری بگذارید.
  قبل از شــروع به انجام هر کاری، از خود 
بپرســید که این کار جزو 20درصد فعالیت 
مهم زندگی تان است یا جزو 80درصد فعالیت 

کم اهمیت؟
  ســعی کنید روز خود را با انجام کارهای 

پراهمیت تر شروع کنید.
  هیــچ گاه کارهای کوچــک را اول انجام 
ندهید. وقتی عادت کنید که روزتان را با کارهای 
کم اهمیت شروع کنید، خیلی زود به این شیوه 
عادت می کنید و این عادتی نیســت که شما 

بخواهید در خود پرورش دهید.
  یادتان باشد که انجام کارهای پر اهمیت تر، 
سخت تر اســت اما با انجام آن ها نتایج بهتری 

به دست می آورید.
  بیش تر افراد به دلیل آسانی و راحتی، ابتدا 
ســراغ موارد کم اهمیت تر می روند و نتیجه 

کمتری هم می گیرند.
  اگر با حجم برنامه های زیادی در طول روز 
مواجه شده اید، تمرکزتان را روی کارهای مهم تر 
قرار دهید و انجام کارهای کم ارزش تر را به زمان 

دیگر موکول کنید.
  با شروع کاری که برایتان اهمیت بیش تری 
دارد، انگیزه لازم بــرای ادامه دادن برنامه های 

دیگر را پیدا خواهید کرد.
  تنها فکر کردن به شروع و پایان یک کار 
مهم به شما انگیزه لازم را می دهد تا بر تنبلی 

خود غلبه کنید.
  معمولاً انجام کامل یــک کار با ارزش به 
همان اندازه زمان می برد که یک کار کم ارزش 
زمان خواهد برد بــا این تفاوت که تکمیل کار 
با ارزش، احساس رضایت و غروری فوق العاده 
به شما می دهد درحالی که وقتی با همان میزان 
زمان و انرژی، کاری کم ارزش را تا آخر انجام 
می دهید، احساس رضایت شما بسیار اندک و 

ناچیز خواهد بود.
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برای رسیدن به اهدا
کنیم؟

ی 
ریز

امه 
چگونه برن

بدون اضطراب برنامه ریزی کنید 
زندگی  امروزی حتی برای برخی نوجوانان هم با استرس همراه است. بسیاری از شما دوست 
دارید در کنار درس خواندن و آمادگی برای آزمون ورودی مدارس یا کنکور به تفریح در کنار دوســتان یا 

همراه خانواده بپردازید، تلویزیون تماشا کنید، کتاب های غیردرسی و داستانی 
بخوانید و  ورزش مورد عاقه خود را هم تمرین کنید. گاهی این حجم 

از برنامه ها در یک روز یا یک هفته قابل اجرا نیست و زندگی را برای شما به 
یک دنبال بازی بی پایان تبدیل می کند. بهتر است بدون استرس و نگرانی 
از نداشــتن وقت کافی برای انجام برنامه مورد عاقه خود، از روش های 

برنامه ریزی استفاده کنید و روی خودتان تمرکز بیش تری داشته باشید.

خسته و ناامید نشوید!
ســعی کنید اهداف خود را با توجه به زمانی که در اختیار دارید مشــخص کنید. اگر خود را برای 
امتحانات پایانی سال آماده می کنید بهتر است تمرکز اصلی تان بر خواندن درس های مربوطه باشد 
و زمان برنامه های جانبی مانند تفریح یا ورزش را کاهش دهید. اگر با زمان بندی مشخص پیش نروید 
و در حالی که باید برای کنکور یا امتحانات پایان سال آماده  شوید، بخواهید هم زمان به چند هدف دیگر 
برسید، ممکن است در میانه راه، خسته شده و نتوانید برنامه های خود را اجرا کنید. اما برنامه ریزی 
منظم و اجرای هربرنامه با توجه به زمانی که دارید، انگیزه شــما را برای رسیدن به هدف موردنظر 
بیش تر خواهد کرد. نقاط قوت و ضعف هر برنامه را بنویسید و با تقویت نقاط مثبت برای رسیدن به 

هدفتان تاش کنید.

خودت طراحی کن!
اگر از آن دسته نوجوانانی هستید که سرتان را 
با برنامه های مختلف گرم کرده اید و دچار وسواس 
فکری شده اید یا به دنبال برنامه ریزی برای اهداف 
بلندمدت هستید، می توانید خودتان دست به کار 
شــوید و دفتری برای برنامه های خود طراحی 
کنید. دفتر »بولت ژورنال« روشی برای مدیریت 
زمان اســت و برای کســانی که هدف بزرگی را 
دنبال می کنند فوق العاده است. بولت ژورنال در 
واقع دفترچه ای دست ساز است و شما می توانید 
آن را براساس سلیقه و نیازهایی که دارید طراحی 
کنید. بولت ژورنال، به شما کمک می کند تا تمام 
اتفاقات گذشته و حال خود را به روش شخصی 
در دفترثبت کنید. شما می توانید برنامه، اهداف و 
آرزوهای خود، خاطرات و تجربه هایی که به دست 
آورده اید، هزینه های زندگی، کارهای شخصی 
و غیرشخصی و... را در این دفتر بنویسید. یکی 
از تفاوت  های این دفتر با پلنــر، تعداد صفحات 
آن اســت. صفحات پلنر محدودترند و فهرست 
برنامه  ریزی مشخصی دارند، هم چنین با طراحی 
یکسانی عرضه می شــوند، اما هر فرد می تواند 
بولت ژورنال را با توجه به سلیقه خود و با تعداد 
صفحه های بیش تر طراحی کند. بولت ژورنال، 
امکان خاقیت شــما را بالاتر می بــرد و باعث 
می شود که به برنامه های خود برای رسیدن به 
اهدافتان بیش تر اهمیت دهید. میزان خودآگاهی 
شــما بالاتر می رود و موجب می شود که به طور 
مرتب و روزانه خودتان را چک کنید. مزیت دیگر 
این دفترها نسبت به دفترهای آماده این است که 
هم به سیستم توجه می شــود و هم به عملکرد. 
سیستم یعنی اینکه چگونه دفتر خودمان را به 
یک ابزار ســامان دهی قدرتمند تبدیل کنیم و 
عملکرد یعنی چگونه آن را هدف مند کنیم. این 
نوع برنامه ریزی، با افزایش میزان بهره وری و ذهن 

آگاهی همراه است.

اکنون که به اهمیت داشــتن هــدف و برنامه ریزی پی بردید، حتما می پرســید چگونه 
برنامه ریزی کنیم تا به هدفمان برسیم؟ نخســتین گام برای داشتن یک برنامه ریزی خوب 
این است که شما به شناختی از خودتان برسید. برای این کار فهرستی از اهدافتان را بر اساس 
اولویت ها و ارزش های مورد نظرتان تهیه کنید. آن ها را تقسیم بندی و شماره گذاری کنید. 
فرض کنید براساس عاقه و توانایی خود قصد دارید در آزمونی شرکت کنید. هدفتان کسب 
نمره مورد نظر برای شرکت در آن دوره آموزشی است. فهرستی از کتاب هایی که لازم است 
مطالعه کنید را تهیه کرده و با شناختی که از خود دارید برنامه ریزی کنید که برای هر کدام 
چند ساعت مطالعه لازم است. ممکن است طی این برنامه ریزی و قدم برداشتن برای رسیدن 
به اهداف مورد نظر دچار مشکاتی شویم یا طبق این برنامه ریزی، با محدودیت هایی برای 
رسیدگی به سایر برنامه ها روبه رو شویم. همه این موارد را بنویسید و براساس اولویت بندی و 

قوانینی که برای خودتان تعیین کرده اید پیش روید.

چگونه برنامه ریزی کنیم؟

پلنر    یا   دفتر   برنامه ریزی
برای به خاطر سپردن برنامه های روزانه، هفتگی، ماهانه یا سالانه می توانیم از روش های مختلفی استفاده کنیم. یکی از این روش ها خریدن دفتر برنامه ریزی است که 
در بازار با نام دفتر پلنر شناخته می شود. این دفترها در طرح ها و با موضوعات مختلف طراحی شده  و به شما کمک می کند تا برمبنای اهداف مورد نظرتان برنامه ریزی کنید. 
دفترهای پلنر چارچوب مشخصی دارد و همه و در هر سنی می توانند از آن ها استفاده کنند و برای رسیدن به هدف و کسب نتیجه بهتر، انتخاب خوبی به شمار می آید. دفتر پلنر 
به شما کمک می کند برنامه های خود را دقیق تر و طبق برنامه ای منظم پیش ببرید و از مهم ترین مزایای آن، مدیریت زمان، فراموش نکردن هدف و نظم دهی به برنامه هاست.

وقت خود را 
تلف نکنید!

زندگی ایده آل و اهدافتان در زندگی برسید، لازم است برنامه ریزی داشته باشید. دقت کنید برنامه ریزی شما، رضایت درونی می توانید در تحصیل و حرفه مورد نظرتان دانش و مهارت لازم را کسب کنید. برای این که به اهدفتان برسید، فشارهای ذهنی و استرس روزانه شما کاهش می یابد و با افزایش اعتماد به نفس و احساس بدون داشتن برنامه ای منظم شما ســردرگم خواهید بود اما با داشتن برنامه ریزی، موفق می شوید به 
قابل دستیابی، واقع بینانه و قابل اجرا باشد.

فواید برنامه ریزی چیست؟
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بخشی از کتاب 
»شما که غریبه نیستید« 
اثر هوشنگ مرادی کرمانی، نشر معین

کــه  بچه هــا 
عمــو  می رونــد، 
می آید و چیزهایی را 
که بچه ها آورده اند، 
می بیند و تقســیم 
می کنــد. جوجه ی 
لاغــر و مردنــی را 
می دهد بــه من که 
بزرگش کنم. جوجه 
بی حــال اســت و 
سرش خم شده. مرغ 

و خروس ها به کله اش نوک زده اند. جوجه را 
به گردنم می چسبانم. تنش داغ است. شل و 
بی حال اســت. ننه بابا می گوید: »این جوجه 

مریضه. دست نزن. مریض می شی.«
بــه روی خــودم نمــی آورم. می برمش 
گوشه ی کاهدان. براش جا درست می کنم. 
زیر پــاش کاه می ریزم، برایــش آب و دانه 
می گذارم. نمی گذارم قاتی مرغ و خروس های 
دیگر بشــود. ننه بابا غر می زنــد: »خجالت 
نمی کشــند این جوجه ی بیمار را می دهند 
دست بچه شان که برای معلمت ببر.« می داند 
چه کسی جوجه را آورده. اسماعیل که بالای 
ده می نشــینند. وضعشــان بد نیست ولی 
می گویند ناخن خشک است. جان به عزراییل 
نمی دهد. عمو می گوید: »اسب پیش کشی رو 

که دندانش رو نمی شمارن.«...

معرفی 
چند جلد از کتاب هایکتاب

 فریدون عموزاده خلیلی
چند جلد از کتاب های

هوشنگ مرادی کرمانی

به مناسبت ۱۸ تیر، روز ملی ادبیات کودک و نوجوان

جادوی کلمه
سیدسروش طباطبایی پور / روزنامه نگار

صدای شکارچی ها 
بلند شد که می گفتند: 
»آن جا چه خبر است، 
لافکادیــو! به جــای 
حرف، گلولــه بزن.« 
شیر خیلی خیلی پیر 
گفت: »به حرف آن ها 
گوش نده. تو شیری، 
عین ما. بیا و به ما کمک 
کن. ما بعــد از این که 
کار شــکارچی ها را 

ساختیم، بر می گردیم به جنگل و زیر آفتاب 
لم می دهیم. در رودخانه شــکار می کنیم. باز 
لای علف های بلند بــازی می کنیم. خرگوش 
می خوریم و خوش می گذرانیــم.« لافکادیو 

گفت: »خرگوش خام! اهَ اهَ!«
شکارچی ها گفتند: »به حرف او گوش نده. تو 
آدمی، مثل ما. به ما کمک کن. بعد از این که کار 
شیرها را تمام کردیم، سوار کشتی می شویم و به 
آمریکا می رویم. آن جا ضیافت های خوب خوب 
می رویم. بدمینتون بازی می کنیم. دوغ ســر 

می کشیم و خوش می گذرانیم.« 
لافکادیو گفت: »دوغ! اهَ اهَ!«...

بخشی از کتاب 
»سرگذشت لافکادیو، شیری که جواب گلوله را با 

گلوله داد«،  اثر شل سیلوراستاین، ترجمه ی 
رضی هیرمندی و نشر شولا

انســان های اولیه، برای انتقــال افکار 
و اندیشه هایشــان، دســت بــه دامــان 
خط خطی کردن و نقاشی کشیدن شدند اما 
به مرور، واژه ها در زندگی ما انسان ها جا خوش 
کردند و در قالب کلمات و جمله ها، پلی شدند 

میان انسان ها. 
از این جا بود که سر و کله ی دو واژه پیدا شد؛ 
زبان و ادبیات که هر دو باشکوه اند و جذاب. 
اولی یعنی زبان،  تنها وظیفه اش، انتقال مفاهیم 
اســت که از آن در مراودات معمول زندگی و 
حتی مقاله های علمی و دانشگاهی استفاده 
می کنند و دومی یعنی ادبیات، تلاش می کند 
همان مفاهیم زبان را، زیبا تر و رنگ و آب دارتر، 

به دیگران منتقل کند.
و ایرانیان از دیرباز، عاشق ادبیات شدند و 
همین عشق باعث شد بزرگانشان نیز به جای 
تمرکز در خلق تابلوهای هنــری و قطعات 
موسیقی و تولید فیلم و انیمیشن، دیگ ادبیات 

را بیش تر گرم کنند.
یعنی وقتی باخ و موتــزارت در آلمان و 
اتریش، قطعات موسیقی تولید می کردند و 
ون گوگ و داوینچی، در هلند و ایتالیا، نقاشی 
می کشیدند و مجسمه می ساختند، فردوسی، 
ســعدی، مولوی و حافظ ما تمرکزشان روی 

ادبیات بود.
خلاصه این که بازار ادبیــات در ایران ما، 
داغ داغ شد. در این میان، کودکان و نوجوانان 
ایران هم دلشان می خواست مهمان شاعران و 
نویسندگان، به صرف شعر و داستان و شربت 
و شیرینی باشــند؛ اما درک مفاهیم عمیق و 
لایه های زیریــن غزل های حافظ و قصه های 
مولوی، برایشان دشوار بود و این گونه شد که 
نیاز به ادبیاتی مخصوص کودکان و نوجوانان 
خودنمایی کــرد و بزرگانی چــون مهدی 

آذریزدی، برای بچه ها نوشتند.
حالا به همین مناســبت روز آرمیدن این 
نویسنده ی بزرگ بچه ها، هجدهم تیر را به نام 
»روز ملی ادبیات کودک و نوجوان« نامیدند 

و دوچرخه در این دوصفحه، با پاسداشت 
ادبیات این گروه ســنی با شکوه، به 

معرفی مختصر پنج چهره ی ادبیات 
کودک و نوجــوان می پردازد؛ 

چهره هایی که بیش از 50سال 
از عمرشان می گذرد و تمام 

زندگی شــان را وقف 
کودکان و نوجوانان 

این ســرزمین 
کرده اند.

خرگوش می خوریم و 
خوش می گذرانیم

هوشنگ 
مرادی کرمانی

بیش تر نوجوان ها او را بــه خالق »قصه های مجید« 
می شناسند. در شناسنامه اش نوشته که او در ۱6شهریور 
سال ۱323در روستای کوچکی به نام »سیرچ«، پشت 
کوه های کرمان به دنیا آمد و از همان کودکی، عاشــق 
خواندن بود. بچه های  محل ، هوشــنگ خان قصه ی ما 
را »هوشــو« صدا می کردند تا این که تهران آمد و در 
دانشکده ی هنرهای دراماتیک مشغول به تحصیل شد. 
هم زمان در رشته ی ترجمه ی زبان انگلیسی هم لیسانس 
گرفت. نویسندگی را در ۱6ســالگی با همکاری رادیو 
کرمان آغاز کرد و نخستین مجموعه داستانش با عنوان 

»معصومه« در دوره ی دانشجویی منتشر شد.
از بزرگی این نویسنده ی محبوب همین بس که در 
دهه ی هفتاد زندگی اش می گوید: »من در نقاط مختلف 
فقیرنشین شهر تهران زندگی کرده ام. جعبه های نوشابه 
پخش کرده ام. کارشناس وزارت بهداشت شدم. تنهایی 
رفتم خواســتگاری. زن گرفتم و بچه دار شدم. بالاخره 
کتاب هایم چاپ و ترجمه شدند. به کشورهای خارجی 
دعوت شدم و در آن جا ســخنرانی کردم اما هنوز در 
حسرت این موضوع باقی مانده ام که یک داستان خوب 
بنویسم و حس می کنم کامل نشده ام. فقط نوشتن است 

که مرا راضی می کند.«
استفاده از ضرب المثل  و بیان آداب و رسوم مردم، 
کاربرد واژگان محاوره ای، آن هم با زبانی شــیرین، از 
ویژگی های آثار هوشــنگ مرادی کرمانی است. او دو 
بار نامزد دریافت جایزه ی جهانی »هانس کریســتین 
اندرســن« و به ســبب پرداختن به زندگی کودکان 
محروم از سوی داوران تشویق شد. او عضو پیوسته ی 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی است و هم چنان دلش 

برای کودکان و نوجوانان ایران می تپد.

فقط نوشتن مرا راضی می کند!

فریدون 

عموزاده خلیلی

فریدون عموزاده خلیلــی، بیش از آن که آثار 
مکتوبــش در حوزه ی کودک و نوجــوان، مطرح 
باشد، رد پایش در زمینه ی تأسیس نهادهای مدنی 
و مطبوعاتی حوزه ی کودک و نوجوان به چشــم 
می خورد. مثلًا او به همراه قیصر امین پور و بیوک 
ملکی، مجله ی سروش نوجوان را راه انداختند. یا 
فکر می کنید مؤسس و نخســتین سردبیر همین 
هفته نامه ی دوچرخه ی خودمان در 22 سال پیش 
چه کســی بود؟ بله، فریدون خان! هم چنین او از 
بنیان گذاران انجمن نویسندگان کودک و نوجوان 

است.
از دیگر قدم های ارزشــمند او برای بچه های 
این سرزمین، برگزاری کارگاه های داستان نویسی 
اســت؛ کارگاه هایی که عنوان »اتــاق تجربه« را 
یدک می کشد و علاوه بر آموزش، به نشر نخستین 
کتاب های نویسندگان جوان در حوزه ی کودک و 

نوجوان هم کمک می کند.
شــاید یکی از بهترین آثار او، »کتاب کوچک 
برای داستان نویسی« است که کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان آن را منتشر کرده. خلیلی در 
این کتاب تلاش می کند نوشتن را به زبان ساده به 

نوجوانان آموزش دهد.

اتاق تجربه
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چند جلد از کتاب های
مصطفی  رحماندوست

چند جلد از کتاب های
فرهاد  حسن زاده

اهل همدان است و پدری کاسب و مغازه دار داشت. مادرش را در 
نوجوانی از دست داده وخودش می گوید هر وقت کنار مادرش، در 
کنار تشت رختشویی می نشسته، مادر شعرهای مولوی را زمزمه 
می کرده و او هم سراپا گوش می شده. از نوجوانی دلش می خواسته 
خودش باشد و روی پای خودش بایستد؛ به همین خاطر، علاوه بر 
درس، روزنامه  هم می فروخته و گاهی بســاط تنقلات و میوه هم 

پهن می کرده.
او را بیش تر بچه ها با شعر »صد دانه یاقوت« می شناسند؛ اما بد 
نیست بدانیم او بیش تر سال های عمرش را در راه ادبیات کودک و 
نوجوان این سرزمین صرف کرده. خودش می گوید: »... برای بچه ها 
قصه می نویسم، برایشان شعر می گویم و به خاطر بچه ها آثار بیگانه 
را می خوانم و اگر به اثر خوبی دست یافتم، برای بچه ها ترجمه اش 
می کنم... .« مدیر برنامه ی  کودک  سیما، سردبیر نشریه ی  پویه ، مدیر 
مسئول نشریات رشد، مدیر کل دفتر مجامع و فعالیت های فرهنگی، 
سردبیر رشــد دانش آموز، سردبیر ســروش  کودکان و... از دیگر 
فعالیت های اوست. از دیگر کارهای ارزشمند او، تلاش در راه اندازی 
سایت کتاب خانه ی ملی کودکان و نوجوان )برخط(، فرهنگ آسان: 
دانشــنامه ی ویژه کودکان و نوجوانان و فرهنگ ضرب المثل ها: 

مجموعه ای ارزشمند از ضرب المثل های ایرانی است.

افتخار می کنم شاعر کودکان و نوجوانانم!

مصطفی 
رحماندوست

معرفی 
کتاب

با این کتــاب، دنبال پزدادن نباشــید. 
مثاً اگــر می خواهید یک خــروار اصطاح 
قلمبه سلمبه ی داستان نویسی را تو مشت تان 
داشته باشید که پس فردا هر جا، پیش سر و 
همسر، غریبه و آشنا، همکاسی و همسایه، 
پسرخاله و دخترخاله قیف بیایید، بهتر است 
از اول، قید این کتاب کوچک را بزنید. چون ته 
این کتاب، تازه اگر جنمش را داشته باشید، 
از شما داســتان در می آید، نه اصطاحات 

قلمبه سلمبه ی داستانی...

بخشی از کتاب هستی، اثر فرهاد 
حسن زاده، نشر کانون پرورش

در باز بــود و از دور خالــه را می دیدیم که 
پیش بندش را بــاز کرده بود و داشــت کتاب 
می خواند. بابا گفت: »ئی خاله ی تو هم دست 
از مطالعه ور نمی داره. بگو حالا چه وقت کتاب 
خوندنه؟« آمدیم داخل و در را بســتیم. موتور 
دایی تو سایه بود. خودش تو درگاه سنگر نشسته 
بود و کاری می کرد. بابــا رفت طرفش: »به به! 
شــاه دوماد! حالت چطوره؟« دایی جمشــید 
بلند شد و با هم روبوسی کردند. خاله و دایی، 
هاج و واج ما را نگاه می کردند. توپ را انداختم 
کنار باغچه و آبی به دست و صورتم زدم. خاله با 

اشاره گفت: »چی شد؟ آشتی کردین؟«
گفتم: »چَس پی؟ با هم رفیق شدیم بدجور« 
گفت: »خدا رو شکر.« بعد یواش در گوشم گفت 
آمده دنبالم و دیده نشسته ایم ور دل هم و با هم 
درد دل می کنیم. گفت دایی هم آمد دنبالتان، 
دیده دارید با هم فوتبال بازی می کنید. با ناز و 

چشمک گفتم: »ما اینیم دیگه!«...

بخشی از کتاب 
»کتاب کوچک برای داستان نویسی«

 اثر فریدون عموزاده خلیلی، نشر کانون پرورش

ظاهری ساده 
مفاهیمی عمیق

شــاخص ترین ویژگی فرهاد، زبان شــیرین و 
طنزآمیزش است. او ســال ها روزنامه نگار حوزه ی 
نوجوان هم بوده و با افتخار، مسئولیت بخش ادبیات 
و طنز هفته نامه ی دوچرخه را هم به عهده داشــته. 
از افتخاراتش، دریافت لــوح تقدیر جایزه ی »هانس 
کریستین آندرسن« در سال های 20۱۸ و 2020 است؛ 
جایزه ای که به نوبل ادبیات کودک و نوجوان معروف 

اســت. در میان بیش از صد اثرش برای کودکان و 
نوجوانان، مجموعه شعر، داســتان کوتاه برای 

نوجوانان و داستان های طنز هم به چشم می خورد.
بچه ی آبادان اســت و درباره ی خودش 

نوشته: »تصمیم داشتم صبح روز عید به دنیا 
بیایم و از موهبت های نوروزی، مثل عیدی 
و شــیرینی و آجیل و ماچ  و بوسه بهره مند 
شوم که نشد و با اندکی تأخیر، روز بیستم 
فروردین ماه ۱3۴۱ قــدم به دنیای کودکان 
گذاشــتم. مادر خدابیامرزم می گفت: »تو 

خیلی سرخ و سفید و تپل مپل بودی و همه اش 
به خاطر آن بود که موقع بارداری روزی چند بار، 
یک سبد ســبزی خام می خوردم.« حرف های 
مادرم را پدرم تأیید می کرد و می گفت: »شاید 
علت نویسنده شــدنت   همان سبزی های خام 

دوران بارداری باشد.«
علاقه به نمایش و کتاب، پای او را به کانون 
پرورش فکری کــودکان و نوجوانان باز کرد 
و به اعتراف خودش علاوه بر نویســندگی، به 
هنرهای دیگر هم مبتلاست: عکاسی، نقاشی، 

خوشنویسی و...
از بهترین آثار او به رمان »هستی« و »زیبا صدایم 

کن« می توان اشاره کرد.

سبزی های خام دوران بارداری

شعری از مصطفی رحماندوست
 از کتاب پاییزی ها، نشر شباویز

آینده
باغ،  ای باغ قشنگ

باغ،  ای مادر گل
باغ،  ای رنگارنگ
کاش می دانستی

تک سواری هم از این باغ گذر خواهد کرد
تک سواری که قدم هاش، هراس انگیز است

اسم او پاییز است

فرهاد 
حسن زاده

 رضی 
هیرمندی

مهم ترین کار یک مترجم خوب این است که چپ و راست، میان کتاب های منتشر شده در کشورهای دیگر، چرخ بزند و 
تا به کار ارزشمندی برخورد، آن را از زبان مبدأ به زبان مقصد باز گرداند. و به جرأت می توان گفت یکی از بهترین مترجم های 
حوزه ی کودک و نوجوان، رضی هیرمندی مهربان است. نشانه اش معرفی غول ادبیات جهان، شل سیلوراستاین یا همان عمو 

شلبی! هنرمندی که ظاهر آثارش، بسیار ساده است؛ اما در دل خود، مفاهیم عمیق و فلسفی دارد.
او اهل سیستان است و بعد از 25 سال کار رسمی معلمی، تمام وقتش را به نوشتن و ترجمه اختصاص داد. آشنایی و علاقه ی 

او به طنز سبب شد تا بتواند به خوبی آثاری را ترجمه کند که در زبان مبدأ به طنز نوشته شده اند.

عمو شلبی!
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کامیابی در صف کنکور!کامیابی در صف کنکور!
 کنکور، انگار دیگر  آش کشک خاله هر نوجوان ایرانی است، یعنی نوجوان ها  کنکور، انگار دیگر  آش کشک خاله هر نوجوان ایرانی است، یعنی نوجوان ها 

چه بخواهند و چه نخواهند، باید آن را سر بکشند.چه بخواهند و چه نخواهند، باید آن را سر بکشند.

 تازه این روزها، کنکور علاوه بر سال دوازدهم، به سال های یازدهم و نهم و ششم و دوم  تازه این روزها، کنکور علاوه بر سال دوازدهم، به سال های یازدهم و نهم و ششم و دوم 
و اول هم کشیده شده!و اول هم کشیده شده!

و تازه همین کارشناسان می گویند تصمیم های اخیر مسئولان کاربلد، و تازه همین کارشناسان می گویند تصمیم های اخیر مسئولان کاربلد، 
نگرانی های کنکوری ها و خانواده هایشان را کم کرده.نگرانی های کنکوری ها و خانواده هایشان را کم کرده.

و به نظر می رسد زور هیچ وزیر و وکیلی هم به آن نخواهد رسید و تا دکان تاجران کنکور و به نظر می رسد زور هیچ وزیر و وکیلی هم به آن نخواهد رسید و تا دکان تاجران کنکور 
پهن است، بساط آن جمع نخواهد شد.پهن است، بساط آن جمع نخواهد شد.

البته کارشناسان معتقدند جناب کنکور، بسیار گوگولی مگولی است و آینده ی البته کارشناسان معتقدند جناب کنکور، بسیار گوگولی مگولی است و آینده ی 
نوجوانان را تضمین می کند و نقش چندان مخربی در زندگی نوجوانان ندارد!نوجوانان را تضمین می کند و نقش چندان مخربی در زندگی نوجوانان ندارد!

کاش روزی فرا رسد که تنها راه کامیابی،کاش روزی فرا رسد که تنها راه کامیابی،
ني ایستادن در صف کنکور نباشد! ایستادن در صف کنکور نباشد!
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